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ΣΗΜΕΙΩΜΑ ΣΤΗΝ ΠΑΡΟΥΣΑ ΕΠΑΝΕΚΔΟΣΗ 

Ό * Αχιλλέας Τζάρτζανος είναι σήμερα περισσότερο γνωστός ώς 
συγγραφέας του μεγάλου γλωσσικού συγγράμματος Νεοελληνική Σύν-
ταξις (α' τόμ. 1946, β' τόμ. 1963, ανατύπωση Άφών Κυριακίδη, 
Θεσσαλονίκη 1989), βιβλίου πού αποτέλεσε την β ' έκδοση ενός μικρό-
τερου με τον ϊδιο τίτλο, πού είχε κυκλοφορήσει στα 1928. Στούς πα-
λαιότερους όμως ήταν γνωστός κυρίως από τα σχολικά βοηθήματά του, 
άπό τά όποια το κυριότερο ήταν αυτή ή Γραμματική της άρχαίας 
ελληνικής γλώσσης, πού έχετε τώρα στά χέρια σας. 

Ή Γραμματική αυτή προοριζόταν γιά τούς μαθητές σάν βοήθημα 
γιά τήν διδασκαλία των άρχαίων Ελληνικών στο τότε εξατάξιο Γυμνά-
σιο. * Εκδόθηκε γιά πρώτη φορά με έγκριση του ' Υπουργείου Παιδείας, 
υστέρα άπό διαγωνισμόν στον όποιο βραβεύθηκε (στά 1937), και εκδι-
δόταν συνεχώς ώς τά μέσα της δεκαετίας του 1970. Χάρη στήν άπλό-
τητα της διατύπωσης και τήν σαφήνεια τών ορισμών και τών κανόνων 
της, ή Γραμματική αύτή άποτέλεσε έναν άσφαλή οδηγό γιά τούς καθη-
γητές και άξιόπιστον σύντροφο γιά τούς μαθητές πού τήν χρησιμοποιού-
σαν. Και οι δυο αυτές αρετές ήταν βασικά χαρακτηριστικά τών έργων 
του Αχιλλέα Τζαρτζάνου και άπέρρεαν άπό τήν άριστη παιδεία του 
και τήν τέλεια κατοχή τών προβλημάτων της έλληνικής γλώσσας. 

ΑΓΑΠΗΤΟΣ Γ. ΤΣΟΠΑΝΑΚΗΣ 
ΟΜΟΤΙΜΟΣ ΚΑΘΗΓΗΤΗΣ 

ΤΟΤ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ! ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ 
ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΌΣ 





ΜΕΡΟΣ Π Ρ Ω Τ Ο Ν 

Φ Θ Ο Γ Γ Ο Λ Ο Γ Ι Κ Ο Ν 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Α' 

ΦΘΟΓΓΟΙ ΚΑΙ ΓΡΑΜΜΑΤΑ 

§ 1 . Τά γράμματα της άρχαίας Ελληνικής γλώσσης είναι 24, τά 
ίδια μέ τά 24 γράμματα της νέας Ελληνικής. 'Αλλά υπό τών άρχαίων 
Ελλήνων δεν έπροφέροντο πάντα τά γράμματα ταΰτα ακριβώς δπως 
τά προφέρομεν ήμεϊς οί νέοι "Ελληνες. Διά τοΰτο πολλάκις ό ίδιος 
φθόγγος τής νέας γλώσσης ( π. χ. ό φθόγγος ι ) φαίνεται παριστανό-
μενος εις διαφόρους λέξεις ή εις διαφόρους συλλαβάς τής ιδίας λέξεως 
μέ διάφορα γράμματα ( π.χ. και μέ τό η ή τό υ ) : ρις, μυς, μνστήριον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό άρχαιότατον Έλληνικόν άλφάβητον περιελάμβανεν 
εν άκόμη γράμμα, τό Γ, τό όποιον διά μέν τό σχήμά του λέγεται δ ί γ α μ μ α , 
διά δέ τήν προφοράν του β α ΰ. Έπροφέρετο περίπου, δπως προφέρεται νυν τό β 
ή δπως τό υ είς λέξεις, οποία π.χ. ή λέξις αϋριον. 

Είς δέ τήν άρχαιοτάτην Έλληνικήν γλώσσαν, δπως θα ϊδωμεν είς τά έπό-
μενα, υπήρχε και εΐς ιδιαίτερος φθόγγος, τό ] ( γιώτ ), του οποίου δμως δέν παρε-
δόθη γράμμα ( ήτοι γραπτόν ση μείον ). 

Έπροφέρετο δέ τό δπως προφέρεται τώρα τό γι είς τήν λέξιν π.χ. Πανάγιω 
( Πανάγιω ) ή δπως τό απλούν ι είς τάς λέξεις π.χ. παιδιά, καθάριος. 

α') Φ ω ν ή ε ν τ α 

§ 2 . Άπό τά έπτά φωνήεντα α, ε, η, ι, ο, υ, ω : 
α ) τό ε και τό ο λέγονται βραχέα ( ήτοι σύντομα εις τήν προ-

φοράν )* 
β) τό η και τό ω λέγονται μακρά ( ήτοι παρατεταμένα είς τήν 

προφοράν ), διότι άρχήθεν τό μέν η έπροφέρετο υπό τών παλαιών ώς 
παρατεταμένον ε ( ήτοι περίπου ώς εε ) , τό δέ ω ώς παρατεταμένον ο 
( ήτοι περίπου ώς οο )' 
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γ ) τό α, ι, υ λέγονται δίχρονα, διότι ταύτα άρχήθεν είς άλλας 
μέν συλλαβάς έπροφέροντο βραχέα, είς άλλας δέ μακρά. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. "Ινα δηλωθή, οτι τό δίχρονον φωνήεν μιας συλλαβής είναι 
βραχύ, γράφεται υπεράνω αύτου τό ση μείον ϊνα δέ δηλωθή, οτι είναι μακρόν, 
γράφεται υπεράνω αύτου τό σημεϊον —, ώς π. χ. κτήμα, κτήσϊς, πήχνς — ώρα, 
τϊμή, Θυμός. 

β') Σύμφωνα 

§ 3 . Άπό τά 17 σύμφωνα : 
1 ) έννέα, ήτοι τά σύμφωνα κ, γ, χ — π, β, φ — τ, δ, θ, λέγον-

ται Αφωνα* 
2 ) πέντε, ήτοι τά σύμφωνα μ, ν — λ, ρ — σ ( ς ), λέγονται ήμί-

φωνα* και 
3 ) τρία, ήτοι τά σύμφωνα ζ, ξ, ψ, λέγονται δίπλα. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς τά ήμίφωνα συγκαταλέγονται προσέτι τό δίγαμμα ( Ρ ι 
και τό γιώτ ( ] ) (βλ. § 1, Σημ. ). 

§ 4 . Τά άφωνα διαιρούνται : 
1 ) κατά τό φωνητικόν οργανον, μέ τό όποιον κυρίως προφέρον-

ται, είς τά ούρανικά κ, γ, χ, είς τά χειλικά π, β, φ και είς τά όδον-
τικά τ, δ, θ' 

2 ) κατά τό ποιόν τής πνοής, ή οποία τά συνοδεύει κατά τήν προ-
φοράν των, είς τά ψιλά ( ήτοι λεπτά ) κ, π, τ, είς τά μέσα γ, β, δ 
και είς τά δασέα ( ήτοι παχέα ) χ, φ, θ. 

§ 5. Τά ήμίφωνα διαιρούνται είς τά ένρινα μ, ν, είς τά υγρά 
λ, ρ, και είς τό συριστικόν σ ( ς ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Ένρινον είναι και τό γ, δταν ευρίσκεται προ τών ού-
ρανικών κ, γ, χ, ή προ του ξ : άγκυρα, άγγεϊον, άγχω, άγξω. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Τά σύμφωνα ζ, ξ, ψ λέγονται δ ίπλα, διότι πλειστάκις 
προέρχονται άπό ένωσιν δύο συμφώνων, ήτοι τό μέν ξ άπό τ ό κ - ( - σ ή γ ^ - σ ή 
χ + σ, τό δέ ψ άπό τ ό π + σ ή β + σ ή φ + σ και τό ζ άπό τό σ + δ ή άπό σύμ-
πλεγμα άλλων συμφώνων : κόραξ ( κόρακς ), "Αραψ ( "Αραβς ), Θήβαζε ( Θή-
βασδε ), ζάπλουτος ( διάπλουτος ). 



Πίναξ τών συμφώνων 

0 ύ ρ α ν ι κ ά Χ ε ι λ ι κ ά " Ο δ ο ν τ ι κ ά 

κ π τ 

Α φ ω ν α ϊ β $ 

χ ψ θ 

ή μ ί φ ω ν α 

ένρινα μ ν 

ή μ ί φ ω ν α υγρά λ Ρ 
ή μ ί φ ω ν α 

συριστικά « (ς) 
δ ι π λ ά ζ ξ Ψ 

γ ' ) Δ ί φ θ ο γ γ ο ι 

§ 6 . Αί δ ίφθογγοι τ η ς άρχαίας γλώσσης είναι ενδεκα, αί έξης : 
α ι , ε ι , ο ι , υ ι , α υ , ε υ , η υ , ο υ , φ , η , ω . Έ κ τούτων αί οκτώ 
α ι , ε ι , ο ι , υ ι , α υ , ε υ , η υ , ο υ λέγονται κ ύ ρ ι α ι , αί δέ λοιπαί τρε ις 
α , η , ω λέγονται κ α τ α χ ρ η σ τ ι κ α ΐ . 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Ήμε ΐ ς τήν δίφθογγον αι τήν προφέρομεν δπως τό € , 
τάς δέ διφθόγγους ε ι , ο ι , υι καί η δπως τό ι , τήν δίφθογγον φ δπως και τό άπλουν 
α καΐ τήν δίφθογγον ω δπως καΐ τό άπλουν ω , τάς δέ διφθόγγους αυ , ε υ , ηυ τάς 
προφέρομεν πρό φωνήεντος μέν καΐ πρό τών συμφώνων β, γ, δ, ζ, λ, μ, ν καΐ ρ 
ώς αβ, εβ, ηβ, είς πάσαν δέ άλλην περίπτωσιν ώς αφ, εφ, ηφ. Άρχήθεν δμως ύ/τό 
τών παλαιών έκάστη δίφθογγος έπροφέρετο ούτως, ώστε διεκρίνοντο κατά τήν 
προφοράν οί δύο φθόγγοι, ήτοι τά δύο φωνήεντα, άπό τά όποια αύτη άποτελεΐται 
( πρβλ. νυν : Νεράϊδα, ανγολέϊμονο, ρόϊδο ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Τό ι , τό όποιον ύπάρχει είς τάς καταχρηστικάς διφθόγ-
γους υπό τό α , η , ω , λέγεται ύπογεγραμμένον ιώτα. Τοΰτο δμως, δταν αϊ δί-
φθογγοι αύται γράφωνται διά κεφαλαίων γραμμάτων, γράφεται κανονικώς ουχί 
ύποκάτω τών κεφαλαίων φωνηέντων Α, Η, Ω, άλλα πρός τά δεξιά αύτών ( Αι, 
Ηι, Ωι ) και τότε λέγεται προσγεγραμμένον ιώτα : " Α ι Δ Η Σ ( πρόφ. ξδης ), 
ΤΗ ι ΘΕΩ ι ( πρόφ. τη θεφ ). 

§ 7 . Α ί δ ίφθογγοι γ εν ικώς είναι μακραί . Μόνον ή α ι και ή ο ι 
λαμβάνονται ώς βραχε ΐα ι , δταν εύρίσκωνται έντελώς είς τό τέλος λέξεως 
κλιτής , έκτός ρήματος εύκτ ικής έγκλ ίσεως : μοϋσαι, πώλοι, βονλομαι, 
παιδεϋσαι —μουσαις, ττώλοις, παιδεύσαι αν, είποι τις αν, (έπίρρ. οίκοι). 



δ' ) ΣυλλαβαΙ, συλλαβισμός 

§ 8 ν Συλλαβή λέγεται τεμάχιον λέξεως άποτελούμενον άπό εν ή 
περισσότερα σύμφωνα μέ £ν φωνήεν ή δίφθογγον : τε-τρά-δρα-χμον, 
στρα-τεν-μα-τα. 

Συλλαβή λέξεως δύναται νά άποτελήται και άπό £ν μόνον φωνήεν 
ή μίαν δίφθογγον : ϊ-α, οΐ-ει ( = νομίζεις ). 

§ 9 . 1 ) Κατά τον άριθμόν τών συλλαβών της, μία λέξις, έάν έχη 
μίαν μόνον συλλαβήν, λέγεται μονοσύλλαβος ( π.χ. μυς ), έάν έχη δύο 
συλλαβάς, λέγεται δισύλλαβος (π.χ. οίκος ), έάν έχη τρεις συλλαβάς, 
λέγεται τρισύλλαβος ( π.χ. παιδίον ) και έάν έχη περισσό τέρας τών 
τριών συλλαβών, λέγεται πολυσύλλαβος ( π.χ. φιλάνθρωπος ). 

2 ) Ή τελευταία συλλαβή λέξεως, ή όποια έχει συλλαβάς περισ-
σοτέρας τής μιας, λέγεται λήγουσα, ή πρό τής ληγούσης λέγεται 
παραλήγουσα, και ή πρό τής παραληγούσης λέγεται προπαραλή-
γουσα , ή δέ πρώτη συλλαβή αύτής λέγεται άρκτική. 

§ 10· Ό χωρισμός λέξεως είς τάς συλλαβάς αύτής λέγεται συλ-
λαβισμός . Γίνεται δέ ό συλλαβισμός είς τάς λέξεις τής άρχαίας γλώσ-
σης κατά τούς έξής κανόνας : 

α ) Έ ν σύμφωνον εύρισκόμενον μεταξύ δύο φωνηέντων ( ή δι-
φθόγγων ) συλλαβίζεται μέ τό έπόμενόν του φωνήεν ( ή δίφθογγον ) : 
λέ-γο-μεν, ά-πει-ροι. 

β ) Δύο σύμφωνα ευρισκόμενα μεταξύ δύο φωνηέντων ( ή δι-
φθόγγων ) συλλαβίζονται μέ τό έπόμενόν των φωνήεν ( ή δίφθογγον ), 
έάν δέν είναι τά αύτά και έάν είναι άρκτικά λέξεως τής ( άρχαίας ) Ελ-
ληνικής γλώσσης* άλλως χωρίζονται και συλλαβίζονται τό μέν πρώτον 
μέ τό προηγούμενον, τό δέ δεύτερον μέ τό έπόμενόν φωνήεν ( ή δίφθογ-
γον ) : πέ-τρα ( τρόπος ), βά-θρον ( θρόνος ), ε-στω ( σταυρός 
άλλά : βάλ-λω, εν-νέα, ελ-χω7 άρ-μα, έν-τερον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. ΚαΙ τά συμπλέγματα γμ ή χμ, θμ, τν, φν, έπειδή άντι-
στοιχούν πρός τά συμπλέγματα κμ, τμ, θν, πν, άπό τά όποια άρχίζουν λέξεις της 
άρχαίας Ελληνικής γλώσσης, συλλαβίζονται και αύτά μέ τό έπόμενόν φωνήεν : 
πρά-γμα, δρα-χμή ( κμητός ), άρι-θμός ( τμήμα ), φά-τνη ( θνητός ), δά-φνη 
( πνέω ). 
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γ ) Τρία σύμφωνα ευρισκόμενα μεταξύ δύο φωνηέντων συλλαβί-
ζονται μετά του άκολούθου φωνήεντος, όταν και τά τρία ταύτα σύμ-
φωνα ή τούλάχιστον τά δύο πρώτα έξ αύτών είναι άρκτικά λέξεως 
Ελληνικής : έ-στράτενσε ( στρατός ), έ-χθρός ( χθές ), βά-κτρον 
( κτήμα ), ί-σχνός ( σχήμα ). "Αλλως χωρίζονται, και τό μέν πρώτον 
έκ τών τριών συμφώνων συλλαβίζεται μέ τό προηγούμενον φωνήεν, 
τά δέ δύο άλλα μέ τό έπόμενόν : άρ-κτος, άν-δρες, Άμ-βρακία. 

δ ) Αί σύνθετοι λέξεις κατά τον συλλαβισμόν χωρίζονται είς τά 
συνθετικά των μέρη, έκτος έάν κατά τήν σύνθεσιν έχη συμβή έκθλιψις, 
όποτε και αύται συλλαβίζονται ώς άπλαΐ λέξεις : προσ-έχυ), συν-άγο 
νονν-εχής, Έλλήσ-ποντος, άλλά : πα-ρέχον-πάγοφί-λιππος, ά-γρν-
πνος, πρω-ταγ(υνιστής. 

§ 11. Ποσότης συλλαβών. Ώρισμένη συλλαβή μιας λέξεως 
λέγεται : 

1 ) φύσει μακρά, έάν έχη μακρόν φωνήεν ή δίφθογγον : κοί-τη, 
κρον-ω. 

2 ) θέσει μακρά, έάν έχη μέν βραχύ φωνήεν, άλλά κατόπιν αύ-
του άκολουθοΰν δύο ή περισσότερα σύμφωνα ή £ν διπλούν : α-ατός, 
ά-λλος, έ-χθρός, τό-ξον 

3 ) βραχεία, έάν έχη βραχύ φωνήεν, κατόπιν δέ αύτου άλλο φω-
νήεν ή έν μόνον άπλουν σύμφωνον ή τίποτε : ά-έ-ρες, φν-γε-τε. 

ε') Πνεύματα καΙ τόνοι 

Ι . Τ ά π ν ε ύ μ α τ α 

§ 12. Είς πασαν λέξιν, ή οποία άρχίζει άπό φωνήεν ή άπό ρ, 
σημειοΰται έπί του άρκτικοΰ φωνήεντος ή του ρ σημεΐον πνεύματος ή 
πνεύμα. 

Τά πνεύματα είναι δύο, ή ψιλή ( ' ), ήτοι σημεΐον λεπτής πνοής, 
και ή δασεία ( * ), ήτοι σημεΐον παχείας πνοής : αρετή, ώρα, ρόδον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό δασύ πνεύμα, ήτοι ή δασεία, έπροφέρετο άρχήθεν πε-
ρίπου δπως νυν τό σύμφωνον χ · π. χ. ίππος ( πρόφ. χίππος ). 

§ 1 3 . Δ α σ ύ ν ο ν τ α ι ( ήτοι λαμβάνουν πνεύμα τήν δασεΐαν) 
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κανονικώς πασαι αί λέξεις, αί όποΐαι άρχίζουν άπό υ ή άπό ρ : νπνος, 
ρήτωρ. 

Έκ τών λοιπών λέξεων άλλαι μέν, αί πλείστα ι, ψ ι λ ο υ ν τ α ι 
( ήτοι λαμβάνουν πνεύμα τήν ψιλή ν ), άλλαι δέ δ α σ ύ ν ο ν τ α ι . 

2 . 0 1 τ ό ν ο ι 

§ 14. Πάσης λέξεως, ή όποια έχει δύο ή περισσοτέρας συλλαβάς, 
μία συλλαβή τ ο ν ί ζ ε τ α ι , ήτοι προφέρεται ίσχυρότερον άπό τάς 
άλλας συλλαβάς αύτής. Έπί του φωνήεντος ( ή τής διφθόγγου ) τής 
τονιζομένης συλλαβής γράφεται Ιν σημεΐον, τό όποιον καλείται τ ό ν ο ς : 
κόρη, κήπος, παίζομεν, άγαθός, μαθητής. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Σημεΐον τόνου κανονικώς σημειουται καΐ έπί του φω-
νήεντος ή τής διφθόγγου τών μονοσυλλάβων λέξεων : μήν, φώς, παις. 

§ 15. Οί τόνοι είναι τρεις, ήτοι ή όξεΐα ( ' ), ή βαρεία ( ' ) και 
ή περισπωμένη ( ~ ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ή διαφορά του τόνου δέν παρέχει αίσθητήν διαφοράν της 
προφοράς τών φωνηέντων ή τών διφθόγγων είς ήμάς τούς νέους "Ελληνας, όπως 
ούδέ ή μακρότης και ή βραχύτης αυτών. Πρβλ. ( ό ) έλαιών — ( τών ) έλαιών, 
( τόν ) κήπον — ( τών ) κήπων. 

3. Κανόνες του τονισμού 

6 16. Ό τονισμός τών λέξεων τής άρχαίας γλώσσης γίνεται κατά 
τούς έξής κανόνας : 

1 ) Ούδέποτε μία πολυσύλλαβος λέξις τονίζεται ύπεράνω τής 
προπαραληγούσης : ( άνθρωπος ) φιλάνθρωπος, φιλανθρίοπότατος. 

2 ) "Οταν ή λήγουσα είναι μακρά, ή προπαραλήγουσα δέν τονί-
ζεται : ( "Ομηρος ) Όμηρου, ( διδάσκαλον ) διδασκάλων. 

3 ) Ή προπαραλήγουσα και πάσα βραχεία συλλαβή τονιζομένη 
οξύνεται : πείθομαι, λόγος, έλθέ. 

4 ) Μακρά παραλήγουσα πρό μακράς ληγούσης τονιζομένη οξύ-
νεται : μήτηρ, παύω. 

5 ) Μακρά παραλήγουσα πρό βραχείας ληγούσης τονιζομένη περι-
σπάται : μήτερ, παϋε. 

6 ) Ή άσυναίρετος ονομαστική, αιτιατική και κλητική τών ονο-
μάτων, τονιζομένη έπί τής ληγούσης, οξύνεται : ή τιμή, τήν τιμήν, ώ 
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τιμή — οι θεοί, τους θεούς, ώ θεοι — ή έσθής, δ ποιμήν, ό ίμάς. 
7 ) Ή μακροκατάληκτος γενική και δοτική τών ονομάτων εν γένει, 

τονιζομένη έπί της ληγούσης, περισπάται : κριτοϋ, κριτή, κριτών, κρι-
ταίς — θεον, θεώ, θεών, θεοϊς. 

8 ) Τών ονομάτων, δπου τονίζεται ή ένική ονομαστική, έκεΐ το-
νίζονται και αί άλλαι πτώσεις, έκτος αν έμποδίζη ή λήγουσα : γέρων, 
γέροντος, γέροντες* αλλά : γερόντων. 

9 ) Ή έκ συναιρέσεως προερχομένη λήγουσα μιας λέξεως, δταν 
τονίζεται, περισπάται : ( τιμάω ) τιμώ, ( ήχόος ) ήχους, έκτος έάν 
πρό τής συναιρέσεως ή δευτέρα έκ τών συναιρουμένων συλλαβών ώξύ-
νετο : ( έσταώς ) έστώς, ( κληίς - κλής ) κλείς. 

10 ) Ή θέσει μακρά συλλαβή κατά τον τονισμόν λαμβάνεται ώς 
βραχεία : χειρώναξ, αϋλαξ (βλ. § 11, 2 ). 

11 ) Κατά τήν σύνθεσιν ό τόνος συνήθως άναβιβάζεται δσον τό 
δυνατόν άνωτέρω τής ληγούσης, άλλ' δχι και άνωτέρω τής τελευταίας 
συλλαβής του πρώτου συνθετικοΰ : ( καιρός ) εύκαιρος, ( δός ) άπόδος, 
( φ?ήν ) μεγαλό-φρων, μεγαλόφρον. 

12 ) Β α ρ ε ί α τίθεται μόνον έπί τής ληγούσης μιας λέξεως άντί 
τής οξείας, δταν κατόπιν τής λέξεως ταύτης δέν ύπάρχη σημεΐον στί-
ξεως : ο άγαθός άνήρ τιμά τούς σοφούς άνδρας. 

§ 17. Κατά τον τόνον αύτής μία λέξις λέγεται : 
1 ) όξύτονος, έάν έχη όξεΐαν έπί τής ληγούσης : άνήρ-
2 ) παροξύτονος, έάν έχη όξεΐαν έπί της παραληγούσης : κώμη· 
3 ) προπαροξύτονος, έάν έχη όξεΐαν έπί τής προπαραληγού-

σης : άνθρωπος· 
4 ) περισπωμένη, έάν έχη περισπωμένην έπί τής ληγούσης : 

του κριτοϋ, τιμώ' 
5 ) προπερισπωμένη, έάν έχη περισπωμένην έπί τής παραλη-

γούσης : κήπος* 
6 ) βαρύτονος, έάν έχη βαρεΐαν άντί οξείας έπί τής ληγούσης και 

έν γένει έάν τονίζεται ούχί έπί τής ληγούσης : χειμών βαρύς επήλθε — 
πείθω, παιδεύω. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. θέσις του τόνου καΐ του πνεύματος . Ό τόνος ή τό 
πνεύμα : 

α ) Έ π ί τών άπλών φωνηέντων και τών καταχρηστικών διφθόγγων ση-
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μειουται υπεράνω μέν αύτών, βταν ταΰτα γράφωνται μέ μικρά γράμματα, έμπρο-
σθεν δέ αύτών και πρός τά άνω, δταν ταΰτα γράφωνται μέ κεφαλαία : ηώς, οδός -
Ήώς, ' Οράτιος" τη Θεά, ωδή -Ήιδείον ή ('Ωδεϊον) ( βλ.# § 6, Σημ. 2 ). 

β ) Έ π Ι των κυρίων διφθόγγων σημειοΰτα: πάντοτε υπεράνω του δευτέρου 
έκ των φωνηέντων, άπό τά όποια αύται άποτελοΰνται : ΑΙγευς, αιρετός, αυλός, 
ουρανός, σφαϊραι, τάς σφαίρας, Οιδίπους. 

γ ) "Οταν τό πνεύμα καΐ ό τόνος συμπίπτουν έπΐ της αύτης συλλαβής, τότε 
ή μέν όξεΐα ( ή ή βαρεία ) σημειούται μετά τό πνεύμα, ή δέ περισπωμένη υπε-
ράνω αύτοΰ : "Αρτεμις, "Ηρα, "Ομηρος, αϋρα, Αϊας,—εδρος, αίμα. 

ς') "Ατονοι καΙ έγκλιτικαΙ λέξεις 
1. Π ρ ό κ λ ι σ ι ς 

§ 18. Δέκα μονοσύλλαβοι λέξεις, ήτοι οί τέσσαρες τύποι του 
άρθρου ό , ή , οί, αϊ, αί τρεις προθέσεις εις, έν, έξ ή έκ και τά τρία 
μόρια ώς, εί, ού , έπειδή πάντοτε προφέρονται λίαν στενώς μέ τήν 
εκάστοτε έπομένην λέξιν, δέν τονίζονται, και δι* αύτο λέγονται άτο-
νοι λέξεις ή προχλιτικαί. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό μόριον ού τονίζεται ( μέ όξεϊαν ), δταν εύθύς μετ' αύτό 
ύπάρχη στίξις : έτόξευον μέν, έξικνοΰντο δ' ου. φης ή ου; πώς γαρ ου ; 

2. Έ γ κ λ ι σ ι ς 

§ 19. Μερικαί μονοσύλλαβοι ή δισύλλαβοι λέξεις προφέρονται 
πάντοτε λίαν στενώς μέ τήν έκάστοτε προηγουμένην λέξιν και δια τούτο 
ό τόνος αύτών κανονικώς μεταβιβάζεται εις τήν λήγουσαν της προηγου-
μένης λέξεως ( ώς οξεία ) ή δλως άποβάλλεταΐ' άνθρωπος τις ταϋτά 
φησι τω παχρί μου. 

Αί τοιαύται λέξεις λέγονται έγκλιτικαΐ λέξεις ή άπλώς έγκλι-
τικά ( πρβλ. της νέας γλώσσης π.χ. φώναξε με, μίλησε μου — ο φίλος 
του, λέγε μας ). 

§ 20. Έγκλιτικαί λέξεις της άρχαίας γλώσσης συνήθεις εϊναι : 
1 ) οί τύποι τών προσωπικών άντωνυμιών μου, μοί, μέ — σου, 

σοί, σέ — ού, οί, ί' 
2 ) οί τύποι της άορίστου άντωνυμίας τίς, τί, πλήν του τύπου 

αύτης άττα ( = τινά )' 
3 ) οί τύποι της οριστικής του ένεστώτος τών ρημάτων ειμί 

( = είμαι ) και φημί ( = λέγω ), πλήν τών τύπων αύτών εί και φής* 
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4 ) τά έπιρρήματα πού, πόί, ποθέν — πώς, πή ή πή, ποτέ* 
5 ) τά μόρια γέ, τέ, τοί, πέρ, πώ, νύν 
6 ) τό πρόσφυμα δέ ( άσχετον πρός τόν σύνδεσμον δέ ) : τοιός-δε, 

Μεγαρά-δε ( = είς τά Μέγαρα ). 

§ 21 . Τών έγκλιτικών ό τόνος : 
1 ) μεταβιβάζεται είς τήν λήγουσαν τής προηγουμένης λέξεως ( ώς 

οξεία ), δταν ή προηγουμένη λέξις είναι προπαροξύτονος ( άνθρωπος τις, 
κήρυκες τίνες ) ή προπερισπωμένη ( σφαϊρά τις, στρατιώταί τίνες ) ή 
άτονος ή έγκλιτική (ει τις φησί μοι ταύτα )' 

2 ) άποβάλλεται πάντων μέν τών έγκλιτικών, δταν ή προηγου-
μένη λέξις είναι όξύτονος ή περισπωμένη ( θεός τις, θεοί τίνες — ορώ σε, 
καλώ τινα ), μόνον δέ τών μονοσυλλάβων έγκλιτικών, δταν ή προηγου-
μένη λέξις είναι παροξύτονος ( γέρων τις, λέγει τι )' 

3 ) διατηρείται, δταν ή προηγουμένη λέξις είναι παροξύτονος και 
τό έγκλιτικόν δισύλλαβον ( φίλοι τινές, ολίγοι είσίν ), ή δταν ή προη-
γουμένη λέξις έχη πάθει έκθλιψιν ( πολλοί ό' είσιν άγαθοί ), ή δταν 
προηγήται του εγκλιτικού στίξις ( "Ομηρος, φασί, τυφλός ήν ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Μερικά έγκλιτικά μέ ώρισμένας πρό αύτών λέξεις ένώνονται 
καΐ γράφονται μαζί μέ αύτάς ώς μία λέξις : δδε, ήδε, τόδε, — δσπερ, ήπερ, δπερ 
— τοιόοδε, τοιάδε, τοιόνδε — οϋτε, ώσπερ, ώστε κλπ. Αί λέξεις, αί προερχόμεναι έκ 
τοιαύτης ένώσεως, διατηρούν τόν άρχικόν των τονισμόν : ήδε, ήπερ, τοιάδε, οντε, 
ώσπερ κλπ. 

ζ') "Αλλα σημεΤα έν τώ γραπτά) λόγω 

§ 22· Εκτός τών σημείων τών τόνων και τών πνευμάτων, έν τω 
γραπτώ λόγω χρησιμοποιούνται προσέτι τά έξης σημεία : 

1 ) ή υποδιαστολή ( , )· αυτη γράφεται είς τήν άναφορικήν άν-
τωνυμίαν 8,τι πρός διάκρισιν αύτής άπό του συνδέσμου δτι· 

2 ) τά διαλυτικά ( · · )' ταύτα γράφονται υπεράνω του ι ή του υ , 
δταν ζητήται νά δηλωθή, δτι τό ι ή τό υ δέν άποτελεΐ δίφθογγον μέ τό 
άμέσως προηγούμενον φωνήεν τής ίδιας λέξεως : αϋπνία, τοϋ Γαΐου' 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς, Τά διαλυτικά δύνανται νά παραλείπωνται, δταν 0 χωρι-
σμός τών δύο φωνηέντων ύποσημαίνεται έκ της θέσεως τών σημείων τών τόνων 
ή τών πνευμάτων · άνλος, άνλον, Γάιος. 



14 

3 ) ή άπόστροφος ( ' ), σημεΐον της έκθλίψεως (βλ. § 28 )* 
4 ) ή κορωνίς ( * ), σημεΐον της κράσεως (βλ. § 26 )* 
5 ) τά σημεία της στίξεως, ήτοι : 
α') ή τελεία στιγμή ( . )* δια ταύτης χωρίζονται άπ' άλλήλων 

π ε ρ ί ο δ ο ι , ήτοι μέρη του γραπτού λόγου, τά όποια περιέχουν εν 
οπωσδήποτε πλήρες νόημα* 

β') ή μέση στιγμή ή άνω στιγμή ( · )' διά ταύτης χωρίζονται 
άπ' άλλήλων κώλα περιόδου, ήτοι μέρη αύτής, τά όποια περιέχουν Ιν 
νόημα οπωσδήποτε αύτοτελές* 

γ ') ή ύποδιαστολή ή τό κόμμα ( ,)* διά τούτου κανονικώς χω-
ρίζονται άπ' άλλήλων αί δευτερεύουσαι προτάσεις άπό τάς κυρίας και 
πάν βνομα κλητικής πτώσεως άπό τάς άλλας λέξεις τής προτάσεως* 

δ') τό έρωτηματικόν ( ;) * τούτο γράφεται κατόπιν λέξεως ή είς 
τό τέλος προτάσεως ή περιόδου, ή όποια έκφέρεται έρωτηματικώς* 

ε') τό θαυμαστικόν ή έπιφωνηματιχόν ( ! )* τοΰτο γράφεται 
είς τό τέλος προτάσεώς τίνος ή περιόδου ή κατόπιν μιας λέξεως ή άπλής 
φράσεως, ίνα δηλωθή δτι ταΰτα έκφράζουν θαυμασμόν του λέγοντος, 
άναφώνησιν, έκπληξιν κ.τ.τ.* 

ς-') τά άποσιωπητικά ( . . . ) ' διά τούτων δηλοΰται δτι άποσιω-
πάται, ήτοι παραλείπεται νά έκφρασθή μία λέξις ή φράσις έκ φόβου, 
έντροπής κ.τ.τ.' 

ζ') ή παρένθεσις [ ( ) ]* έντός ταύτης περικλείεται μία λέξις ή 
φράσις ολόκληρος, ή οποία παρεμβάλλεται μεταξύ τών λέξεων τής προ-
τάσεως ή τής περιόδου πρός έπεξήγησιν ή συμπλήρωσιν έν γένει τών 
λεγομένων* 

η') τά είσαγωγιχά (« » )' έντός τούτων περικλείονται λόγοι 
τινός άποδιδόμενοι αύτολεξεί. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Β' 

ΦΘΟΓΓΙΚΑ Π Α Θ Η 

§ 23 . Σπανίως αί λέξεις διαμένουν άπαθεΐς και άκέραιαι, δπως 
έπλάσθησαν έξ αρχής. Συνήθως συμβαίνουν είς αύτάς διάφορα πάθη 
τών φθόγγων (ήτοι τών φωνηέντων και τών συμφώνων ), άπό τά όποια 
άποτελουνται* (πρβλ. νυν : λέγει-λέει, κάθισε-χάτσε ). Τά πάθη ταΰτα 
καλούνται φθογγικά πάθη ,τά δέ συνηθέστερα έξ αυτών είναι τά έπόμενα. 



α') Πά&η φωνηέντων καΙ διφδόγγων. Εύφωνικά σύμφωνα 

1 . Σ υ ν α ί ρ ε σ ι ς 

§ 24. Συναίρεσις λέγεται ή συγχώνευσις έντός μιας λέξεως δύο 
επαλλήλων φωνηέντων ή φωνήεντος και διφθόγγου είς £ν μακρόν φωνήεν 
ή δίφθογγον : ( Άθηνάα ) 'Αθηνά, ( νόος ) νοϋς, ( άγαπάει ) αγαπά. 

§ 25. Ή συλλαβή, ή οποία προέρχεται έκ συναιρέσεως, κανονι-
κώς τονίζεται, έάν πρό τής συναιρέσεως έτονίζετο ή μία έκ τών δύο 
συλλαβών, αί όποΐαι συνηρέθησαν : τιμώ μεν ( τιμάομεν )· άλλά : εθνη 
( εθνεα ), γέλα ( γέλαε )· ( βλ. και § 16, 9 ). 

2. Κ ρ α σ ι ς 

§ 26. Κρασις λέγεται ή συναίρεσις του τελικού φωνήεντος ή 
διφθόγγου μιας λέξεως μέ τό άρκτικόν φωνήεν ή δίφθογγον τής άμέ-
σως έπομένης λέξεως και ή ούτω προκύπτουσα συγχώνευσις τών δύο 
λέξεων είς μίαν : ( τά άλλα ) τάλλα, ( τό δνομα ) τοννομα, ( και είτα ) 
κάτα' ( πρβλ. θά άγαπώ, θάγαπώ — τό έλάχιστον, τουλάχιστον ). 

'Τπεράνω του φωνήεντος ή τής διφθόγγου, ή όποία προκύπτει έκ 
τής κράσεως, γράφεται ή κορωνίς ( βλ. § 22, 4 ). "Οταν δμως ή πρώτη 
άπό τάς πασχούσας κράσιν λέξεις είναι κάποιος έκ τών δασυνομένων 
τύπων του άρθρου ( ό, ή, οι, αί ) ή τής άναφορικής άντωνυμίας ( δς, 
ή, δ ), τότε δέν σημειοΰται ή κορωνίς, άλλά ή δασεία : ( ό άνήρ ) άνήρ, 
/ « Ά \ Γ/ ( α αν ) αν. 

§ 27. Κράσιν μέ άλλας λέξεις συνήθως πάσχουν : 
1 ) τύποι του άρθρου ή τής άναφορικής άντωνυμίας (δς, ή, 8), οι 

οποίοι λήγουν είς φωνήεν ή δίφθογγον, και τό κλητικόν έπιφώνημα 
α> : ( ό άνθρωπος ) άνθρωπος, ( του άνδρός ) τάνδρός, ( τό ίμάτιον ) 
θοΐμάτιον, ( τά αύτά ) ταύτα, — ( ά έγώ ) άγω, ( δ έφόρει ) ούφόρει, 
( ου ένεκα ) οΰνεκα, — (ώ άγαθέ ) ώγαθε' 

2 ) ή λέξις έγώ μέ τήν λέξιν οίδα ( = γνωρίζω ) και μέ τήν λέξιν 
οΐμαι ( = νομίζω ) : έγωδα, έγωμαΐ' 

3 ) ό σύνδεσμος και και ή πρόθεσις πρό : ( και έγώ ) κάγώ9 ( και 
δπως ) χώπως, ( πρό έργου ) προϋργου' 

4 ) ό σύνδεσμος μέντοι μέ τό μόριον 8ν : μεντάν. 
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Σ η μ ε I ω σ ι ς 1. Μετά τήν κράσιν ό τόνος της πρώτης έκ τών δύο συγ-
χωνευομένων λέξεων άποβάλλεται. Υπάρχει δέ I είς τόν φθόγγον, ό όποιος προέρ-
χεται έκ της κράσεως, έάν τοΰτο ύπάρχη είς τήν δευτέραν έκ τών συναιρουμένων 
συλλαβών : κατ α ( == καΐ είτα ), έγωδα ( = έγώ οΖδα )' άλλά κάπειτα ( = καΐ 
έπειτα ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Τής άορίστου άντωνυμίας £τ€ρος κατά τήν κράσιν αυ-
τής μέ τό προηγούμενον άρθρον λαμβάνεται ό ( άρχαιότερος ) τύπος &τ€ρος : ( του 
άτέρου ) Θάτέρον, ( τό άτερον ) Θάτερον. 

3. Έ κ θ λ ι ψ ι ς 

§ 28 . "Οταν μία λέξις λήγη είς βραχύ φωνήεν, πλήν του υ , ή δέ 
άμέσως έπομένη λέξις άρχίζη ωσαύτως άπό φωνήεν ή δίφθογγον, συμ-
βαίνει συνήθως έχθλιψις, ήτοι άποβάλλεται τό τελικόν βραχύ φωνήεν 
τής προηγουμένης λέξεως πρό του άρκτικου φωνήεντος ( ή διφθόγγου ) 
τής άμέσως έπομένης : ( άλλά έγώ ) άλΧ έγώ, ( οΰτε εΐδον ) οϋτ εΐδον, 
( έπί αύτόν ) έπ αυτόν, ( άπό έκείνου ) απ έκείνου. 

Υπεράνω τής θέσεως του έκθλιβέντος φωνήεντος σημειοΰται ή 
άπόστροφος ( § 22, 3 ), ούχί δμως και δταν ή έκθλιψις συμβαίνη κατά 
τήν σύνθεσιν λέξεων : ( παρά έμοΰ ) παο' έμοϋ, ( παρά έχω ) παρέχω. 

§ 29 . Έάν τό έκθλιβέν φωνήεν έτονίζετο, ό τόνος αύτου μετά τήν 
έκθλιψιν : 

1 ) έάν μέν ή έκθλιβομένη λέξις είναι άκλιτος, συναποβάλλεται : 
( έπί αύτου ) έπ αύτοϋ' 

2 ) έάν δέ ή έκθλιβομένη λέξις είναι κλιτή ή τό άριθμητικόν έπτά, 
άναβιβάζεται είς τήν παραλήγουσαν αύτής : ( δεινά έπαθον ) δείν9 

έπαθον> ( έπτά ήσαν ) ίπτ ήσαν. 

§ 30. Έάν μετά τήν έκθλιψιν μένη είς τό τέλος τής λέξεως ψιλόν 
ή δύο έτερόφωνα ψιλά, ή δέ έπομένη λέξις δασύνεται, τότε τό ψιλόν 
ή τά ψιλά τρέπονται είς δασέα : ( υπό ήμών ) ύφ' ημών, ( κατά έαυτόν ) 
καθ5 έαυτόν, ( νύκτα δλην ) νυχθ' δλην, ( έπτά ήμέραι ) έφθήμερος' 
άλλά : ( σάκκος ύφάντης ) σακχυφάντης. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Εκτός του υ δέν έκθλίβονται προσέτι : 
α ) τό τελικόν α καΐ ο μονοσυλλάβων λέξεων, οίον τ ά , τ ό , πρό κλπ. 
β ) τό τελικόν ΐ τών προθέσεων άχρ ι , μ έ χ ρ ι , περί , τών άντωνυμικών τύ-

πων τ ί , τΐ καΐ δ ,τ ι καΐ του ειδικού συνδέσμου δτ ι . 
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4 . Προσθετά ή (ύφωνικά σύμφωνα 

§ 31. Μερικαί λέξεις, αί όποΐαι λήγουν είς φωνήεν, δταν ή άμέ-
σως έπομένη μετ' αύτάς λέξις άρχίζη ωσαύτως άπό φωνήεν, προσλαμ-
βάνουν είς τό τέλος αύτών £ν έκ τών συμφώνων ν ή ς ή κ, τά όποια τότε 
καλούνται προσθετά ή εύφωνικά σύμφωνα. 

1 ) Τό εύφωνικόν ν προσλαμβάνουν : 
α' ) οί τύποι ονομάτων, ρημάτων και έπιρρημάτων, οί όποιοι 

λήγουν είς -σι, και ό ρηματικός τύπος έστί : άνδράσιν άγαθοϊς· εϊκοσιν 
άνδρες· λέγουσιν ήμϊν παντάπασιν άνόμοιός έστιν έκείνω' 

β' ) οί τύποι του γ' ένικοΰ προσώπου τών ρημάτων, οί όποιοι 
λήγουν είς € : είπεν ήμϊν. 

2 ) Τό προσθετόν ή εύφωνικόν ζ προσλαμβάνει τό έπίρρημα οΰτω : 
( οΰτω λέγουσιν ) οϋτως ε?>εγον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό προσθετόν ν καΐ τό προσθετόν ς δύνανται νά υπάρχουν 
καΐ πρό συμφώνου. 

3 ) Τό εύφωνικόν κ προσλαμβάνει τό άρνητικόν μόριον ού : ( ού 
λέγω ) ουκ ελεγον. 

"Οταν δμως ή έπομένη λέξις δασύνεται, τό εύφωνικόν κ τρέπεται 
είς χ : ( ούκ έρχομαι ) ονχ ίπομαν ( πρβλ. § 30 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Κατά τό ο ύ κ έ τ ι ( = ούκ έτι ) έσχηματίσθη καΐ ή λέ-
ξις μ η κ έ τ ι ( = μή έτι ). Χωρίς δέ τό εύφωνικόν κ λέγεται ού καΐ πρό φω-
νήεντος, δταν μετά τό ού ύπάρχη στίξις : έξικνονντο γάρ ον, ουδ' έβλατντον 
ονδέν ( § 18, Σημ. ). 

5. Πάθη φωνηέντων 

§ 32 . Έ ν φωνήεν έντός του θέματος μιας λέξεως ή διαφόρων λέ-
ξεων, συγγενών έτυμολογικώς, πολλάκις : 

1 ) πάσχει συγκοπήν, ήτοι άποβάλλεται : πατέρα - πατρός ( πα-
τερός ), σκόρδον (σκόροδον ), γίγνομαι (γιγένομαι ), ί-σχον ( Ι-σεχ-ον )· 
( πρβλ. νυν : σιτάρι - στάρι )' 

2 ) πάσχει μετάθεσιν, ήτοι άλλάσσει θέσιν έντός της λέξεως : Μυ-
τιλήνη - Μιτυλήνη, Δανούβιος - Δούναβις' ( πρβλ. νυν : δνειρο - εϊνορο, 
νλακτώ -ύλαχτώ - αλυχτώ )' 

3 ) πάσχει άφομοίωσιν, ήτοι γίνεται δμοιον μέ τό φωνήεν τής 
άμέσως έπομένης ή τής άμέσως προηγουμένης συλλαβής της λέξεως : 

2 
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άτερος-ετερος, μο?.άχη-μαλάχη, όβελός-όβολός' ( πρβλ. νυν : τέσσαρα-
τέσσερα )' 

4 ) πάσχει άντιμεταχώρησιν, ήτοι εναλλάσσει τον χρόνον του 
μέ τον χρόνον του άμέσως έπομένου φωνήεντος και γίνεται αύτό μέν 
άπό μακρού βραχύ, τό δέ άμέσως μετ' αύτό έπόμενόν φωνήεν άπό βρα-
χέος μακρόν : ( ναός, νηός ) νεώς, ( βασιλήος ) βασιλέως, ( βασιλήά ) 
βασιλέα, ( ήοίκειν ) έφκειν 

5 ) μεταβάλλεται ποιοτικώς, ήτοι τρέπεται είς άλλο φωνήεν του 
αύτου χρόνου : νέμω-νομή, ρήγννμι-ρωγμή' ομοίως : άμείβω-άμοιβή, 
λείπω-λέλοιπα' 

6 ) μεταβάλλεται ποσοτικώς, ήτοι άπό βραχέος γίνεται μακρόν 
(έκτείνεται) ή άπό μακρού γίνεται βραχύ (συστέλλεται) : ποιέω-
ποιητής, ΐστημι-ΐστάμεν, χιών-χιόνος. 

Συστολήν είς άπλουν βραχύ φωνήεν πάσχουν και δίφθογγοι : ψεν-
γω-εφνγον, λείπω-ελϊπον. 

Ή έκτασις βραχέος φωνήεντος είς μακρόν φωνήεν ή δίφθογγον 
μετά τήν άποβολήν συμφώνου ή συμφώνων, κατόπιν αύτου εύρισκο-
μένων, καλείται άντέκτασις ή άναπληρωτική £κτασις : ( μέλάν-ς ) 
μέλας, ( έν-ς ) εις, ( όδόντ-ς ) οδούς, ( τιθέντ-ς ) τιΟείς, ( φθέρ-]ω, 
φθέρρω ) φθείρω. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς έν καΐ τό αύτό θέμα, έκ του οποίου γίνονται πολλαί 
συγγενείς λέξεις, δύνανται νά παρουσιάζωνται πολλαί όμου παθήσεις του φωνή-
εντος του θέματος* π. χ. φρήν, φρενός, φρονώ, άφρων — λείπω, λοιπός, ελιπον — 
φέρω, φόρος, φώρ, δί-φρ-ος ( Μετάπτωσις ). 

β') Π ά δ η σ υ μ φ ώ ν ω ν 

1. ΆποβολαΙ συμφώνων 

§ 33. 1 ) Έκ τών συμφώνων ( ληκτικά, ήτοι ) τελικά λέξεων 
τής άρχαίας Ελληνικής γλώσσης είναι μόνον τό ν, τό ρ, τό ς, τό ξ 
( = κς ) και τό ψ ( = πς )' ( βλ. § 5, Σημ. 2 ) : "Ελλην, ρήτωρ, θεός, 
κόραξ, "Αραψ. Πάν άλλο σύμφωνον, δταν εύρεθή είς τό τέλος μιας λέ-
ξεως, άποβάλλεται : ( του γέροντ-ος ) ώ γέρον ( άντί ώ γέροντ ), ( του 
γάλακτ-ος ) τό γάλα ( άντί τό γάλακτ ). 
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Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ή πρόθεσις έκ και τό μόριον ούκ ( ή ούχ ) προφέρονται 
μέ τήν έκάστοτε έπομένην λέξιν ώς μία λέξις και έπομένως είς αύτά τό Κ ( ή τό χ ) 
δέν είναι κυρίως τελικόν (πρβλ. § 31, 3 ). 

2 ) Τό σ εύρισκόμενον μεταξύ δύο συμφώνων άποβάλλεται : 
( γέγραφ-σ-θε ) γέγραφθε, ( έσπάρ-σ-θαι ) έσπάρθαι. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ούιως άπό τήν πρόθεσιν έξ ( = έκς ) προήλθε κατόπιν 
ό ετερος τύπος αύτής έκ πρό συμφώνου : ( έξ Κορίνθου, ήτοι έκς Κορίνθου ) έκ 
Κορίνθου. 

3 ) Τό σ , τό ί και τό Γ ( § 1, Σημ.) είς άρχαιοτέρους χρόνους, 
δταν εύρίσκοντο είς τήν αρχήν λέξεως πρό φωνήεντος ή έντός λέξεως 
μεταξύ δύο φωνηέντων, άπεβάλλοντο. Άπό τό σ και τό ] κατά τήν 
πρώτην περίπτωσιν προέκυψε κανονικώς δασύ πνεύμα ( § 12, Σημ. )· 
π.χ. ( σέρπω ) ερπω, ( σέπομαι ) έπομαι, ( σίστημι ) ΐστημι, ( σέχω, 
έχω ) και έπειτα έχω, ( ]ήπαρ ) ήπαρ, ( Ροΐνος ) οίνος — ( λέγοι-σο ) 
λέγοι-ο, (τέλεσ-ος, τέλεος ) τέλους ( πρβλ. τελεσ-φόρος ) — ( τιμά-
}ω ) τιμάω-ώ, ( καλέσω ) καλέω-ώ — ( πνεύω, πνέΓ-ω ) πνέω ( πρβλ. 
πνεύμα ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τύποι ώς οί κρέασι, γένεσι , έτέλεσα κ.τ.δ. προήλθον 
άπό τούς άρχικούς τύπους κρέασ-σι γένεσ-σι , έτέλεσ-σα δι' άπλοποιήσεως 
του ( διπλού ) σσ είς έν σ. 

4 ) Όδοντικόν εύρισκόμενον πρό του σ άποβάλλεται : ( τάπητ-ς ) 
άπης, ( έπίεδ-σα ) έπίεσα. Οΰτω και ( έκ του νύκτ-ς ) νύξ, κ.ά.τ. 

5 ) Όδοντικόν μέ ν πρό αύτου ( ήτοι ν τ , ν δ , ν θ ), εύρισκόμενον 
πρό του σ, άποβάλλεται, άλλά μέ άντέκτασιν του προηγουμένου βραχέος 
φωνήεντος* ( ίμά'ντ-σι ) ίμάσι, ( όδόντ-ς ) οδούς, ( λυθέντ-ς ) λυθείς, 
( σπένδ-ω, σπένδ-σω ) σπείσω, ( πάσχω, πένθ-σομαι ) πείσομαι ( = θά 
πάθω )· ( βλ. § 32, 6 ). 

6 ) Τό ν εύρισκόμενον πρό του σ κανονικώς άποβάλλεται ή μέ 
άντέκτασιν του προηγουμένου βραχέος φωνήεντος ( συνήθως είς τήν 
ένικήν όνομαστικήν τών ονομάτων ) ή χωρίς άντέκτασιν ( συνήθως είς 
τήν δοτ. πληθυντικήν τών ονομάτων ) : ( τάλάν-ς ) τάλάς, ( κτέν-ς ) 
κτείς' άλλά ( κτεν-σι ) κτεσί, ( γείτον-σι ) γείτοσϊ ( ιδ. και τό προη-
γούμενον ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τής προθέσεως έν τό ν είς συνθέτους μέ αύτήν λέξεις δια-
τηρείται πρό του σ καθώς καΐ πρό του ζ ή του ρ : ένσημαίνω, ενσκήπτω, ένζενγννμι, 
έν ράπτω, ένρινος ( άλλά καΐ έρρινος ). 
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Τής δέ προθέσεως σύν τό ν είς συνθέτους μέ αύτήν λέξεις, έάν μέν άκολουθη 
άπλουν σ , άφομοιοΰται πρός αύτό : ( σύν-σιτος ) σύσ-σιτος' έάν δέ άκολουθη ζ ή 
σ μέ άλλο σύμφωνον μαζί, άποβάλλεται : ( σύν-ζυγος ) σύζυγος, ( συν-σκευάζω ) 
συ-σκευάζω, ( συν-στρέφω ) συ-στρέφω. 

7 ) Παν σύμφωνον έν γένει, δταν ύπάρχη είς δύο άλλεπαλλήλους 
συλλαβάς μιας λέξεως, δύναται νά άποβάλλεται χάριν &νομοιώσεως. 
Οΰτω προήλθε τό γ(νομαι έκ του άρχικοΰ γίγνομαι, άγήοχα ( πρκμ. 
του άγω ) έκτου άρχικοΰ άγήγοχα.( Πρβλ. πενήντα έκ του πεντή-ντα, 
έκ του πεντήκοντα ). 

Και ολόκληρος συλλαβή μιας λέξεως δύναται νά άποβάλλεται χά-
ριν άνομοιώσεως, δταν ή άμέσως έπομένη συλλαβή τής λέξεως άρχίζη 
άπό τό ίδιον ή άπό δμοιον κάπως σύμφωνον : άμφορεύς ( έκ του άμφι-
φορεύς ), σκίμπονς ( έκ του σκιμπό-πους ). Πρβλ. νυν : άποφοιτήριον 
( άντί άποφοιτητήριον ). 

2. Άνάπτυξις συμφώνων 

§ 34. 1 ) Τό άρκτικόν ρ διπλασιάζεται : 
α' ) είς τά ρήματα, τά όποια άρχίζουν άπό ρ, δταν ταΰτα λαμ-

βάνουν αΰξησιν ή άναδιπλασιασμόν ε : ρέο^ερρεον, ρίπχω-ερριπτον-
ερριφα' 

β' ) είς πάσαν λέξιν, ή οποία άρχίζει άπό ρ, δταν έν συνθέσει 
αύτής εύρεθή πρό τοΰ ρ βραχύ φωνήεν : ρητός-άρρητος-άπόρρητος, 
ρωστός-αρρωστος' άλλά : εύρωστος, εύρυθμος. 

2 ) Μεταξύ ένρίν/>υ και ύγροΰ ( § 5 ) άνεπτύχθη είς μερικάς λέ-
ξεις είς βοηθητικός φθόγγος, πρός διευκόλυνσιν τής προφοράς. Οΰτω 
μεταξύ τοΰ μ και τοΰ ρ ή τοΰ μ και τοΰ λ άνεπτύχθη ό φθόγγος β : 
μεσημ-β-ρία ( έκ τοΰ μεσημ-ρία, έκ τοΰ μεσημερία ), μέμ-$-λωκα ( έκ 
τοΰ μέ-μλω-κα* πρβλ. μολ-ών λαβέ ). Όμοίως μεταξύ τοΰ ν και τοΰ ρ 
άνεπτύχθη ό φθόγγος δ : ό άνήρ, τοΰ ανδρός ( έκ τοΰ άν-ρός, έκ τοΰ 
άνερός )· ( βλ. § 32, 1 ). 

3. Μετάθεσις συμφώνων 

§ 35. Τό ήμίφωνον είς τούς άρχαιοτάτους χρόνους, έντός λέξεως 
εύρισκόμενον, κατόπιν τών συλλαβών αν, αρ, ορ, έπαθεν έπένθεσιν, 
ήτοι μετετέθη πρό τοΰ ν ή ρ και ήνώθη έπειτα μέ τό α ή ο είς δίφθογ-
γον αϊ ή οι ( ύφάν^ω ) υφαίνω, ( τάλαντα ) τάλαινα, ( χαρ-ά, χάρ-]ω ) 
χαίρω, ( μό-ρα, μόρ-}α ) μοίρα' ( πρβλ. χαμαϊλί-χαϊμαλί ). 
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4. Ενώσεις ή συγχωνεύσεις συμφώνων 

§ 36 . 1 ) Ούρανικόν (κ, γ, χ ) εύρισκόμενον πρό τοΰ σ ένοΰται μέ 
αύτό είς ξ : ( φύλακ-ς ) φύλαξ, ( λέγ-ω, έλεγ-σα ) ελεξα, (δνυχ-ς ) δννξ. 

2 ) Χειλικόν ( π , β, φ ) εύρισκόμενον πρό τοΰ σ ένοΰται μέ αύτό 
είς ψ : ( τρέπ-ω, τρέπ-σω ) τρέψω, ( Άραβ-ς ) νΑραψ, ( γράφ-ω, 
γράφ-σω ) γράψω' ( βλ. και § 5, Σημ. 2 ). 

3 ) Τό σ είς άρχαιοτάτους χρόνους, έντός λέξεως εύρισκόμενον, 
κατόπιν ένρινου ( μ, ν ) ή ύγροΰ ( λ, ρ ) άφωμοιώθη κατά πρώτον πρός 
αύτό, έπειτα δέ έγινεν άπλοποίησις τών ( δύο ) ένρινων ( μμ, νν ) ή 
ύγρών ( λλ, ρρ ) είς έν ένρινον ( μ, ν ) ή ύγρόν ( λ, ρ ) και άντέκτασις τοΰ 
προηγουμένου βραχέος φωνήεντος, ήτοι τοΰ α είς η ( ή ά ), τοΰ € είς 
ει, τοΰ ι ή ύ είς ί ή Ο : (νέμ-ω, ένεμ-σα, ένεμμα ) ένειμα, ( φαίνω, 
έφαν-σα, έφάν-να ) έψηνα, ( άγγέλλω, ήγγελ-σα, ήγγελ-λα ) ήγγειλα, 
( φύρω, έφΰρ-σα, έφΰρ-ρα ) εφν-ρα. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς μερικάς λέξεις δέν άφωμοιώθη τό σ μέ προηγούμενον 
ύγρόν ( λ, ρ ) ή μετά τήν άφομοίωσιν διετηρήθησαν τά δύο ύγρά : άλσος, "Ερση, 
χέρσος, ( θάρσος ) θάρρος, ( χερσόνησος ) χερρόνησος. 

4 ) Τό ήμίφωνον ^ είς άρχαιοτάτους χρόνους έντός λέξεως : 
α' ) εύρισκόμενον κατόπιν τοΰ λ άφωμοιώθη πρός αύτό: (άγγελ-ος, 

άγγέλ-]ω ) άγγέλλω, ( έ-βαλ-ον, βάλ^ω ) βάλλω· 
β' ) εύρισκόμενον κατόπιν τοΰ ν ή τοΰ ρ , δταν δέν υπήρχε πρό 

αύτών α ή ο , άφωμοιώθη κατά πρώτον πρός αύτά, έπειτα δέ έγινεν 
άπλοποίησις τών ( δύο ) νν ή ρρ είς έν ν ή ρ και άντέκτασις τοΰ προ-
ηγουμένου € είς ει και τοΰ ΐ ή υ είς ΐ ή ΰ : (τέν-]ω, τέννω ) τείνω, 
(κλΐ'ν^ω, κλί'ν-νω ) κλϊ'νω, (άμΰ'ν-]ω, άμΰ'ν-νω ) άμϋ'νω, ( σπέρνω, 
σπέρ-ρω ) σπείρω, ( οίκτΐ'ρ - ]ω, οίκτΐ'ρ-ρω ) οικτί ρω, ( φΰ'ρ -
φΰ'ρ-ρω ) φνρω* 

γ' ) εύρισκόμενον κατόπιν τών ούρανικών ( κ, γ, χ ) και σπανιώ-
τερον κατόπιν τών οδοντικών τ και θ, συνεχωνεύθη μέ αύτά είς σσ ή ττ : 
( φυλάκ-]ω ) φυλάσσω ή φνλάττω, ( τάγ^ω ) τάσσω ή τάττω, ( τα-
ράχ^ω ) ταράσσω ή ταράττω — (χαρίετ-]α ) χαρίεσσα, (πλάτ-ίω ή 
πλάθ-]ω ) πλάσσω. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς μερικάς λέξεις τό ^ μέ τό πρό αύτου γ συνεχωνεύθη 
εις ζ : ( οίμωγ-ή, οίμώγ-]ω ) οΐμώζω. 
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δ' ) εύρισκόμενον κατόπιν τοΰ οδοντικού & συνεχωνεύθη μέ αύτό 
είς ζ : ( παίδ^ω ) παίζω, ( έρίδ-ίω ) ερίζω* 

ε ) εύρισκόμενον κατόπιν οδοντικού μέ ν πρό αύτοΰ ( ήτοι κα-
τόπιν τοΰ ντ, νδ ή νθ ) συνεχωνεύθη πρώτον μέ τό όδοντικόν είς α και 
έπειτα έγινε άποβολή τοΰ ν, μέ άντέκτασιν τοΰ προηγουμένου βραχέος 
φωνήεντος : ( πάντ-ία, πά'ν-σα ) πάσα, ( λυθέντ^α, λυθέν-σα ) λν-
θεϊσα, ( έκόντ^α, έκόν-σα ) εκονσα' ( πρβλ. § 33, 5 ). 

5. ΤροπαΙ συμφώνων 

§ 37. Έντός μιας λέξεως : 
1 ) ούρανικόν ή χειλικόν εύρισκόμενον πρό οδοντικού, έάν είναι 

έτερόπνουν ( σ υ μ π ν ε υ μ α τ ί ζ ε τ α ι , ήτοι ) γίνεται όμόπνουν μέ 
τό έπόμενόν όδοντικόν ( § 4, 2 ) : ταγ-ός ( ταγ-τός ) τακ-τος, ( έτάγ-
θην ) έτάχ-θην, κρν-φα ( κρυφ-τός ) κίρνπ-τός, (κρύφ-δην ) κρνβ-δην. 
Οΰτω και έπ-τά ( άλλά : εβ-δομος ), όκ-τώ ( άλλά : δγ-δοος ). 

Τά δυνατά δηλαδή συμπλέγματα ούρανικών ή χειλικών μέ οδον-
τικά είς τήν άρχαίαν γλώσσαν είναι κτ, γδ, χθ — πτ, βδ, φθ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τής προθέσεως έκ τό Κ δέν συμπνευματίζεται : έκδέρω, 
έκθέω, εκφέρω, έκχέω κτλ. 

2 ) Ούρανικόν κ ή χ εύρισκόμενον πρό τοΰ μ γίνεται γ : διώκ-ω 
( διωκ-μός ) διωγ-μός, βρέχ-ομαι ( βεβρεχ-μένος ) βεβρεγ-μένος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς μερικάς μεμονωμένας λέξεις διατηρούνται τά συμπλέ-
γματα κχ , χ μ : ακμή, αιχμή. 

3 ) Χειλικόν εύρισκόμενον πρό τοΰ μ ( ά φ ο μ ο ι ο ΰ τ α ι μ έ αύτό, 
ήτοι ) γίνεται και αύτό μ : κόπ-ος ( κόπ-μα ) κόμ-μα, τρίβ-ω ( τρΐβ-
μα ) τρίμ-μα, γράφ-ω (γράφ-μα ) γράμ-μα. 

4 ) Όδοντικόν εύρισκόμενον πρό όδοντικοΰ ή πρό τοΰ μ τρέπεται 
είς σ : ψενδ-ομαι ( έψεύδ-θην ) έψεύσ-θην, άδ-ω ( αδ-μα ) ασ-μα, 
πώ-ανός ( πιθ-τός ) πισ-τός. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς μερικάς μεμονωμένας λέξεις διατηρείται τό όδοντικόν 
πρό άλλου όδοντικοΰ ή πρό τοΰ μ : 'Ατθίς, Πιτθεύς, Κάδμος, πυθμήν, άτμός. Ό-
μοίως διατηρείται τό ττ, τό όποιον προήλθεν άπό κ] ή γ] ή χ] ( βλ. κατωτέρω ). 



23 

5 ) Τό τ της συλλαβής τι εύρισκόμενον κατόπιν φωνήεντος ή του ν 
είς πολλάς λέξεις έχει τραπή είς σ : πλοϋτ-ος ( πλούτ-ιος ) πλούσ-ιος, 
αθάνατ-ος ( άθανατ-ία ) αθανασία, έκόντ-ες ( έκόντ-ιος, έκόνσ-ιος ) εκού-
σιος* (βλ. § 32, 6 και 33, 5 ). (Άλλά : αιτία, σκότιος, ενάντιος κτλ. ). 

6 ) Τό ένρινον ν εύρισκόμενον 
α' ) πρό ούρανικού ή πρό του ξ τρέπεται είς ένρινον γ : ( έν-κύπτω ) 

έγκύπτω, ( συν-γράφω ) συγγράφω, ( συν-χέω ) συγχέω, ( έν-ξύω ) 
έγξύω' 

β' ) χειλικού ή πρό τοΰ ψ τρέπεται είς μ : ( έν-πνέω ) εμπνέω, 
( συν-βάλλω ) συμβάλλω, ( έν-φύομαι ) έμφνομαι, ( έν-ψυχος ) έμψυχος9 

γ' ) πρό τοΰ μ ή πρό τών ύγρών λ, ρ άφομοιοΰται πρός αύτά : 
έν-μένω ) εμμένω, ( συν-λέγω ) συλλέγω, ( συν-ράπτω ) συρράπτω. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς τόν παθητικόν παρακείμενον μερικών ένρινολήκτων βη-
μάτων και είς λέξεις συγγενείς έτυμολογικώς μέ αύτόν, άπό τό σύμπλεγνα νμ προ-
έρχεται σμ άντί τοΰ μμ : μιαίνομαι ( μεμίαν-μαι ) με μίασμα ι, μίασμα — υφαί-
νομαι ( ύφαν-μαι ) ϋφασμαι, ϋφασμα. 

7 ) "Οταν συμβή δύο άλλεπάλληλοι συλλαβαί τής λέξεως νά άρχί-
ζουν άπό άφωνον δασύ, τότε γίνεται άνομοίωσις, ήτοι τής πρώτης 
συλλαβής τό δασύ τρέπεται είς τό άντίστοιχόν του ψιλόν ( § 5, 2 ) : 
χορεύω-κεχόρευκα ( έκ τοΰ χε-χόρευκα ), φνω-πέφνκα ( έκ τοΰ φέ-φυ-
κα ), θύω-τέθυκα ( έκ τοΰ θέ-θυκα ), έτέθην ( έκ τοΰ έθέ-θην ), θρέμμα 
( έκ τοΰ θρέφ-μα )' τρέφω ( έκ τοΰ θρέφ-ω ), και τροφή ( έκ τοΰ θροφ-
ή ) ή θρίξ, ταϊς θριξί, άλλά τριχ-ός, τρίχ-ες κτλ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Πολλάκις παραμένει τό δασύ είς δύο άλλεπαλήλους συλ-
λαβάς μιας λέξεως συμφώνως πρός άλλους συγγενείς τύπους αύτής : ώρθώθην 
( δπως όρθώσω, ώρθωσα κλπ. ), έθέλχθην ( δπως θέλξω, έθελξα κλπ. ), φάθι ( δπως 
φάτω, φατέ κλπ. ). 

Είς δέ 'τό β' ένικόν πρόσωπον τής προστακτικής τοΰ παθητικού άορίστου α' 
τρέπεται ούχΐ τής πρώτης, άλλά τής δευτέρας συλλαβής τό δασύ είς ψιλόν : έλύ-
θην, λύθητι ( έκ τοΰ λύθηθι ). 



ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟΝ 

Τ Υ Π Ο Α Ο Γ Ι Κ Ο Ν 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Γ' 

ΓΕΝΙΚΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΙ ΟΡΟΙ 

1. Μέρη τοϋ λόγου 

§ 38. 1 ) Τά μέρη του λόγου (ήτοι τά είδη τών λέξεων) έν τή 
αρχαία γλώσση, δπως και έν τή νέα, είναι δέκα : άρθρον, ( δνομα ) 
ούσιαστικόν, (δνομα) έπίθετον, άντωνυμία, μετοχή, £ήμα, 
έπίρρημα, πρόθεσις, σύνδεσμος και Επιφώνημα. 

2 ) Άπό τά δέκα μέρη τοΰ λόγου τά έξ, ήτοι τό άρθρον, τό ούσια-
στικόν, τό έπίθετον, ή άντωνυμία, ή μετοχή και τό ρήμα, λέγονται 
κ λ ι τ ά , διότι κλίνονται, ήτοι έκαστον έξ αύτών παρουσιάζεται είς τον 
λόγον ύπό διαφόρους μορφάς ( π.χ. θεός, θεον, θεόν κτλ. — λύω, λύεις, 
λύει κτλ. )' τά δέ λοιπά τέσσαρα λέγονται ά κ λ ι τ α , διότι δέν κλίνονται, 
ήτοι έκαστον έξ αύτών παρουσιάζεται είς τον λόγον πάντοτε ύπό τήν 
αύτήν μορφήν ( π.χ. εκεί, υπέρ, και, φευ ). 

§ 39 . Αί διάφοροι μορφαί, ύπό τάς όποιας παρουσιάζεται είς τον 
λόγον έκάστη κλιτή λέξις, λέγονται τ ύ π ο ι αύτής ( π.χ. ήρως? ήρωος, 
ήρωα κτλ. — λέγω, λέγεις κτλ. ). 

1 ) Τό πρός τό τέλος μεταβλητόν μέρος μιας κλιτής λέξεως λέ-
γεται κατάληξις αύτής ( π.χ. -ς, -ος, -α κτλ., -ω, -εις, -ει κτλ.). Τό δέ 
πρός τήν άρχήν άμετάβλητον μέρος τής κλιτής λέξεως λέγεται θέμα 
( π.χ. ήρω- λέγ- ). 

2) Ό τελευταίος φθόγγος τοΰ θέματος ( φωνήεν ή σύμφωνον ) 
λέγεται χαρακτήρ αύτοΰ ( π.χ. τό ω τοΰ θέματος ήρω-, τό γ τοΰ 
θέματος λέγ-). 

2. Π τ ώ σ ε ι ς 

§ 40. Άπό τά κλιτά μέρη τοΰ λόγου τά πέντε, ήτοι τό άρθρον, 
τό ούσιαστικόν, τό έπίθετον, ή άντωνυμία και ή μετοχή, λέγονται 
π τ ω τ ι κ ά , διότι έχουν πτώσεις. 
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Πτώσεις λέγονται οί τύποι, ύπό τούς όποιους παρουσιάζεται πάν 
πτωτικόν. 

Αί πτώσεις είς τήν άρχαίαν γλώσσαν είναι πέντε : ή όνομαστική, 
ή γενική, ή δοτική, ή αΐτιατική και ή κλητική. 

1 ) ^Ονομαστική λέγεται ή πτώσις, τήν οποίαν μεταχειριζόμεθα 
άπαντώντες είς τήν έρώτησιν : τίς ; ( Τις ήλθεν ; Ό Παύλος ). 

2 ) Γενική λέγεται ή πτώσις, τήν οποίαν μεταχειριζόμεθα άπαν-
τώντες είς τήν έρώτησιν : τίνος ; ( Τίνος είναι τό βιβλίον , Τοΰ 
Παύλου ). 

3 ) Δοτική λέγεται ή πτώσις, τήν όποίαν μεταχειριζόμεθα άπαν-
τώντες είς τήν έρώτησιν : είς τίνα ; ( σέ ποιόν ; ). ( Είς τίνα έδωκε τό 
βιβλίον ; Τω Παύλω = είς τόν Παύλον ). 

4 ) ΑΙτιατική λέγεται ή πτώσις, τήν όποίαν μεταχειριζόμεθα άπαν-
τώντες είς τήν έρώτησιν : τίνα ; ( ποιόν ; ). ( Τίνα είδες ; Τόν Παυλον ). 

5 ) Κλητική λέγεται ή πτώσις, τήν όποίαν μεταχειριζόμεθα, δταν 
θέλωμεν νά καλέσωμέν τινα : Παύλε, Ιατρέ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Έ κ τών πτώσεων ή όνομαστική καΐ ή κλητική λέγονται 
μέ έν δνομα όρθαΐ πτώσεις, ή δέ γενική, ή δοτική καΐ ή αιτιατική λέγονται πλά-
γιαι πτώσεις. 

3. Γένος, άρι&μός, κλίσις 

§ 41 · Τά πτωτικά, έκτός τών πτώσεων, έχουν προσέτι γ έ ν ο ς , 
ά ρ ι θ μ ό ν και κ λ ί σ ι ν. 

1 ) Τά γένη τών πτωτικών είναι τρία, άρσενικόν, θηλυκ&ν και 
ούδέτερον: ο μαθητής, ή μαθήτρια, το δένδρον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό γραμματικόν γένος ένδς πτωτικού διακρίνεται συνή-
θως έκ της καταλήξεως αύτου : οΐχ-ος, οΐχ-ία, μήλ-ον. Κανονικώς δμως τδ γραμ-
ματικόν γένος έκαστου πτωτικού διακρίνεται έκ τοΰ άρθρου, τδ όποιον δύναται νά 
προτάσσεται αύτοΰ' καΐ άρσενικά μέν είναι τά πτωτικά, τών όποίων δύναται νά 
προτάσσεται τό άρθρον ό, θηλυκά έκεΐνα, τών όποίων δύναται νά προτάσσεται τδ 
άρθρον ή, καΐ ούδέτερα έκεΐνα, τών όποίων δύναται νά προτάσσεται τδ άρθρον τό : 
ό λίθος, ή φάβδος, τό χοράσισν. 

Δέν συμφωνεί δέ πάντοτε τδ γραμματικόν γένος πρδς τδ φυσικόν, ήτοι δύ-
ναται Ιν δνομα νά είναι γραμματικώς γένους άρσενικου ή θηλυκού, ένφ τό ύπ' αύτου 
σημαινόμενον δν είναι φυσικώς γένους ούδετέρου ( ό λίθος, ή φάβδος )* καΐ άντι-
στρόφως δύναται Ιν δνομα νά είναι γραμματικώς γένους ουδετέρου, ένφ τό ύπ* 
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αύτου σημαινόμενον δν είναι φυσικώς άρσενικοΰ ή θηλυκοΰ γένους ( τδ /ίειράκιον = 
δ νέος, τδ κοράσιον = ή κόρη ). 

2 ) Ο ί α ρ ι θ μ ο ί είς τήν άρχαίαν γλώσσαν είναι τρεις, ό ένι-
κός, δστις δηλοΐ έν δν, ό πληθυντικός, δστις δηλοΐ πολλά δντα, και 
6 δυΐκός, δστις δηλοΐ δύο δντα : τώ όφθαλμώ ( — οί δύο οφθαλμοί ). 

3 ) Αί κ λ ί σ ε ι ς είναι τρεις, ή πρώτη, ή δευτέρα και ή 
τρίτη. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ή πτώσις, τδ γένος, ό άριθμδς και ή κλίσις λέγονται παρε-
πόμενα ( ήτοι παρακολουθήματα ) τών πτωτικών. 

§ 42. Ή άρχαία γλώσσα έχει μόνον τό όριστικόν άρθρον ό, ή, 
τό.· Τοΰτο κλίνεται ώς έξής : 

( Δυϊκός : όνομ. και αιτ. τώ, γεν. και δοτ. τοΐν και διά τά τρία 
γένη. Σπανιώτεροι τύποι του θηλυκού προσέτι είναι : τά, ταϊν ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τδ άρθρον δέν έχει κλητικήν. Τής δέ κλητικής τών όνο-
μάτων προτάσσεται συνήθως τδ έπιφώνημα ώ, τδ όποιον ένεκα τούτου καλείται 
κλητικδν έπιφώνημα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Δ' 

ΟΝΟΜΑΤΑ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ 

1. Όρισμός καΙ διαίρεσις τών ούσιαστικών 

§ 43. Όνόματα ούσιαστικά λέγονται αί λέξεις, αί όποϊαι ση-
μαίνουν δντα, ήτοι πρόσωπα, ζώα ή πράγματα, πραξιν, κατάστασιν ή 
ιδιότητα. 

4. Τ ό ά ρ β ρ ο ν 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
Άρσ. Θηλ. Ούδ. 
οί αί τά 
τών τών τών 
τοις ταΐς τοις 
τούς τάς τά 

Άοσ. Θηλ. Ούδ. 
> « « > 

ον. ο ή το 
γεν. τοΰ τής του 
δοτ. τώ τη τω 
αιτ. τόν τήν τό 
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1 ) Τά ούσιαστικά, τά όποια σημαίνουν πρόσωπα, ζώα ή πρά-
γματα, λέγονται σ υ γ κ ε κ ρ ι μ έ ν α : ' Αριστοτέλης, θεός, λέων, τρά-
πεζα. 

2 ) Τά ούσιαστικά, τά όποια σημαίνουν πράξιν, κατάστασιν ή 
ιδιότητα, λέγονται ά φ η ρ η μ έ ν α : θυσία, ηρεμία, λευκότης. 

§ 44. Τά συγκεκριμένα ούσιαστικά λέγονται : 
1 ) όνόματα κύρια, δταν σημαίνουν έν μόνον ώρισμένον πρόσω-

πον ή ζώον ή πράγμα : Περικλής, Βουκεφάλας, Σπάρτη, Πίνδος' 
2 ) όνόματα προσηγορικά, δταν σημαίνουν έν σύνολον ομοει-

δών προσώπων ή ζώων ή πραγμάτων : μαθητής, Ιππος, δρος. 

2. Γένος τών ούσιαστικών 

§ 45. Τά πλείστα ούσιαστικά έχουν ένα μόνον τύπον και έν μό-
νον γένος : ο άνήρ, ή γυνή, τό τέκνον — δ κύων, ή θύρα, τό ξύλον. 

Τά τοιαύτα ούσιαστικά καλούνται μονοκατάληκτα καΐ μονο-
γενή , έάν δέ είναι όνόματα ζώων, καλούνται έπίκοινα: δ ίέραξ, ή 
γαλή. 

Άπό τά ούσιαστικά δμως, τά όποια σημαίνουν ζώντα δντα : 
1 ) πολλά έχουν ένα μόνον τύπον, άλλά δύο γένη, άρσενικόν και 

θηλυκόν : ό παϊς-ή παις, ό ΐππος-ή Ιππος, δ βοϋς-ή βοϋς' ταΰτα κα-
λούνται μονοκατάληκτα καΐ διγενή ή κοινού γένους· 

2 ) πολλά έχουν δύο τύπους, ένα διά τό άρσενικόν γένος και ένα 
διά τό θηλυκόν : δ μαθητής-ή μαθήτρια, δ Ιερεύς-ή ιέρεια, δ λέων-ή 
λέαινα. Ταΰτα λέγονται δικατάληκτα καΐ διγενή. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Τών έπικοίνων ούσιαστικών τό φυσικόν γένος καθορί-
ζεται, έάν ύπάρχη άνάγκη, διά τών έπιθέτων ο άρρην-ή άρρην, 6 θήλνς-ή θήλεια' 
ό άρρην άετός, ή αρρην άλώπηξ - ο θήλυς αετός, ή θήλεια άλώπηξ ( πρβλ. και 
νυν : αρσενικός - θηλυκός άετός, αρσενική - θηλυκή άλεποϋ ). 

3. Κλίσις τών ούσιαστικών 
Ι . Πρώτη κλίσις 

1. Ά σ υ ν α Ι ρ ε τ α 

§ 46. Κατά τήν πρώτην κλίσιν κλίνονται όνόματα άρσενικά και 
θηλυκά μόνον* άρσενικά, τά όποια λήγουν είς -ας ή -ης, και θηλυκά 
είς -α ή -η. 
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α . Παραδ«1γματα Αρσενικών 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. ταμία- ) ( θ. Άτρειδα- ) ( θ. βουλευτα-

όν. < 0 ταμίας Άτρείδη ς βουλευτής 
γεν. τοΰ ταμίου Άτρείδου βουλευτοΰ 
δοτ. τω ταμία Άτρείδη βουλευτή 
αιτ. τόν ταμίαν Άτρείδην βουλευτήν 
κλητ. ώ ταμία Άτρείδη βουλευτά 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. < οι ταμίαι Άτρεΐδαι βουλευταί 
γεν. τών ταμιών Ατρειδών βουλευτών 
δοτ. τοις ταμίαις Άτρείδαις βουλευταΐς 
αιτ. τούς ταμίας Άτρείδας βουλευτάς 
κλητ. ώ ταμίαι Άτρεΐδαι βουλευταί 

β . Παραδείγματα θηλυκών 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. μαχαίρα- ) ( θ. φρουρά- ) (θ. μούσα- ) 

όν. « η μάχαιρα φρουρά μοΰσα 
γεν. της μαχαίρας φρουράς μούσης 
δοτ. τη μαχαίρα φρουρά μούση 
αιτ. τήν μάχαιραν φρουράν μοΰσαν 
κλητ. ώ μάχαιρα φρουρά μοΰσα 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. αί μάχαιραι φρουραΐ μοΰσαι 
γεν. τών μαχαιρών φρουρών μουσών 
δοτ. ταΐς μαχαίραΐς φρουραΐς μούσαις 
αιτ. τάς μαχαίρας φρουράς μούσας 
κλητ. ώ μάχαιραι φρουραΐ μοΰσαι 
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Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

( θ. νυμφα- ) ( θ. τιαα- ) 

όν. « η νύμφη τιμή < αι νύμφαι τιμαί 
γεν. της νύμφης τιμής τών νυμφών τιμών 
δοτ. τή νύμφη τιμή ταΐς νύμφαις τιμαΐς 
αιτ. τήν νύμφην τιμήν τάς νύμφας τιμάς 
κλητ . ώ νύμφη τιμή ώ νύμφαι τιμαί 

§ 47. ΦαινομενικαΙ καταλήξεις τών πρωτοκλίτων 
Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

Άρσενικόν Θηλυκόν Άρσ. και Θηλ. 
9 ον. -άς •Λ η -ης -α ή -ά Μ η -η -αι 
γεν. -ου -ας ή -ης -ών 
δοτ. -α Μ η -η -φ Μ η -η -αις 
αιτ. -αν Μ η -ην -αν «Α η -αν ή -ην -ας 
κλητ. -ά «Α η -η ή α -α «Α η -ά ή -η -αι 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. ΑΙ καταλήξεις αύται προήλθον έκ συγχωνεύσεως τών 
άρχικών κυρίως καταλήξεων μετά του χαρακτηρος, ό όποιος είς τά πρωτόκλιτα 
είναι α ή η · π.χ. ή κατάληξις της ένικ. όνομαστικής -ας προήλθεν έκ συγχωνεύσεως 
τοΰ χαρακτηρος α μετά της κυρίως καταλήξεως -ς , ή κατάληξις τής πληθ. γενικής - ώ ν 
έκ συγχωνεύσεως τοΰ χαρακτηρος α μετά της κυρίως καταλήξεως - ω ν , ή κατά-
ληζις της πληθ. αιτιατικής -ας έκ συγχωνεύσεως τοΰ χαρακτηρος α μετά της κυρίως 
καταλήξεως - ν ς ( -ανς = ας )· ( πρβλ. § 33, 6 ). 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 48. Τά πρωτόκλιτα όνόματα : 
1 ) είς τόν πληθυντικόν ( και τόν δυϊκόν ) έχουν πάντα τάς ιδίας 

καταλήξεις* 
2 ) τό α είς τήν κατάληξιν -άς ( καθώς και είς τήν κατάληξιν -α 

τοΰ δυϊκοΰ ) τό έχουν πάντοτε μακρόν : ό όρνιθοθήράς, τούς Άτρείδάς, 
τής χωράς, τάς σφαίρας ( τώ Άτρεί-δά, τώ μούσα )' 

3 ) είς τήν γενικήν τοΰ πληθυντικού τονίζονται έπί τής ληγούσης 
και περισπώνται : τών 9Ατρειδών, τών γεφυρών, τών σφαιρών, άλλά : 
οί έτησίαι=τά μελτέμια, τών έτησίων ( βλ. και § 16, 6, 7 και 8 ). 

§ 49. Άπό τά άρσενικά πρωτόκλιτα όνόματα, τά όποια λήγουν 
είς -ης, σχηματίζουν τήν κλητικήν τοΰ ένικοΰ είς ά 
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1 ) τά έθνικά : ώ Πέρσα, ώ Σκνθα' 
2 ) τά είς -της : ώ πολϊτα, ώ δικαστά—δεσπότης, ώ δέσποτα. 
3 ) τά είς -άρχης, -μέτρης, -πώλης, τριβής, -ώνης κλπ. 

( ήτοι τά σύνθετα μέ δεύτερον συνθετικόν ρήμα ) : ώ γνμνασιάρχα, ώ 
γεωμέτρα, ώ παντοπώλα, ώ παιδοτρίβα, ώ τελώνα. 

§ 50 . Τών θηλυκών πρωτοκλίτων είς -α το α τούτο, έάν μέν πρό 
αύτου ύπάρχη φωνήεν ή ρ, λέγεται καθαρόν α ( οίκί-α, ώρ-α ), έάν δέ 
πρό αύτου ύπάρχη σύμφωνον, πλήν του ρ, λέγεται μή καθαρόν α 
( ρίζ-α, μονσ-α, άκανθ-α ). 

Κατά κανόνα τών θηλυκών πρωτοκλίτων ονομάτων : 
1 ) τό καθαρόν α είναι μακρόν : βασιλεία, θήρά' 
2 ) τό μή καθαρόν α είναι βραχύ και είς τήν γενικήν και δοτικήν 

τοΰ ένικοΰ τοΰτο τρέπεται είς η : γλώσσα ( γλώσσης, γλώσση ), μάζα 
( μάζης, μάζη ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τό καθαρόν α είναι βραχύ : 
1 ) είς τά προπαροξύτονα όνόματα, ώς ευσέβεια, αλήθεια, Φώκαια, Χαι-

ρώνεια, εύνοια κτλ.· 
2 ) είς τά όνόματα γραία, μαϊα, μυΐα' 
3 ) είς τά έξης είς -ρα δισύλλαβα όνόματα : μοίρα, πείρα, πρώρα, σφαίρα 

και σφύρα. 
Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Είς τήν αίτιατικήν και κλητικήν του ένικοΰ τό α είναι 

μακρόν ή βραχύ, δπως είς τήν ένικήν όνομαστικήν : ( ή χώρα ) τήν χωράν, ώ χώρα, 
( ή γλώσσα ) τήν γλώσσάν - ώ γλώσσα. 

2. Σ υ ν η ρ η μ έ ν α 
§ 51 . Τών πρωτοκλίτων ούσιαστικών, δσα είχον άρχήθεν πρό τοΰ 

χαρακτήρος α τοΰ θέματος άλλο α ή €, τά πλείστα έπαθον συναίρεσιν, 
διό καλούνται συνηρημένα πρωτόκλιτα όνόματα : ( Άθηνάα ) 
Άφηνα, ( μνάα ) μνά, ( Έρμέας ) Έρμης, ( γέα ) γη. 

( θ. Έρμεα-, Έρμη- ) 
όν. 0 Ερμής 
γεν. τοΰ Έρμοΰ 
δοτ. τώ Έρμ·τί 
αιτ. τόν Έρμήν 
κλητ. ώ Έρμη 

Π α ρ α δ € ( γ μ α τ α 
Ε ν ι κ ό ς 

( θ. μναα-, μνα- ) 
ή μνά 
της μνάς 
τη μνα 
τήν μνάν 
ώ μνά 

( θ. γαλέα-, γαλη- ) 
ή γαλή 
τής γαλής 
τη γαλή 
τήν γαλήν 
ώ γαλή 
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Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
όν. « οι Έρμαι αί μναϊ γαλαΐ 
γεν. τών Έρμών τών μνών γαλών 
δοτ. τοις Έρμαΐς ταΐς μναΐς γαλαΐς 
αιτ. τούς Έρμάς τάς μνάς γαλάς 
κλητ. ώ Έρμαΐ ώ μναΐ γαλαϊ 

§ 52. Τά συνηρημένα πρωτόκλιτα ονόματα* 
1 ) έχουν και μετά τήν συναίρεσιν τάς καταλήξεις τών άσυναιρέ-

των, πλήν δτι τό €<Χ είς τόν ένικόν τό συναιρούν είς η : ο Έρμέας-
Έρμης* έ̂ ώ : τούς Έρμέ-ας Έρμας* 

2 ) είναι είς άπάσας τάς πτώσεις περισπώμενα' (βλ. § 16, 9 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό δνομα ό βορέας λαμβάνεται είς άπάσας τάς πτώσεις 
και άσυναιρέτως και συνηρημένως, άλλά συνηρημένον έκφέρεται μέ διπλούν ρ : 
ο βορέας - ό βορράς, τον βορέον - του βορρά, τω βορέφ - τω βορρφ κτλ. 

II. Δ ε υ τ έ ρ α κ λ ί σ ι ς 

1. Ά σ υ ν α I ρ £ τ α 

§ 53. Ή δευτέρα κλίσις περιλαμβάνει όνόματα και τών τριών 
γενών, άρσενικά και θηλυκά, τά όποια λήγουν είς τήν ένικήν όνομα-
στικήν είς -ος, και ούδέτερα, τά όποια λήγουν είς -ον. 

α. Παραδείγματα άρσενικών και θηλυκών 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. άνθρωπο- ) ( θ. ίατρο- ) ( θ. ψηφο- ) (θ . όδο-) 

όν. * 0 άνθρωπος ιατρός η ψήφος όδός 
γεν. του άνθρώπο\> ιατρού της ψήφου οδού 
δοτ. τώ άνθρώπα> ίατρώ τΤ) ψήφω όδώ 
αιτ. τόν άνθρωπον ίατρόν την ψήφον όδόν 
κλητ. ώ άνθρωπε ιατρέ ώ ψήφε όδέ 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « οι άνθρωποι ιατροί < αι ψήφοι όδοί 
γεν. τών άνθρώπων ιατρών τών ψήφων οδών 
δοτ. τοις άνθρώποις ίατροΐς ταΐς ψήφοις όδοΐς 
αιτ. τούς άνθρώπους ιατρούς τάς ψήφους όδούς 
κλητ. ώ άνθρωποι ιατροί ώ ψήφοι όδοί 



32 

Παραδείγματα ουδετέρων 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
( θ. ποτήριο- ) ( θ. φυτο- ) 

όν. το ποτήριον φυτόν \ τα ποτήρια φυτά 
γεν. τοΰ ποτηριού φυτοΰ τών ποτηριών φυτών 
δοτ. τώ ποτηρίω φυτώ τοις ποτηρίοις φυτο ΐς 
αιτ. τό ποτήριον φυτόν τά ποτήρια φυτά 
κλητ. ώ ποτήριον φυτόν ώ ποτήρια φυτά 

5 4 . ΦαινομενικαΙ καταλήξεις τών δευτεροκλίτων 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
Άρσ. και Θηλ. Ούδέτ. Άρσ. και θηλ. Ούδέτ. 

όν. -ος -ον -οι -ά 
γεν. -ου -ου -ων -ων 
δοτ. -ω -ω -οις -οις 
αιτ. -ον -ον -ους -ά 
κλητ. -ε -ον -οι -ά 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. ΑΙ καταλήξεις αύται προήλθον έκ συγχωνεύσεως τών 
άρχικών κυρίως καταλήξεων μετά τοΰ χαρακτηρος τοΰ θέματος, ό όποιος είς τά 
δευτερόκλιτα είναι ο ( ή ε )* π.χ. ή κατάληξις -ος ή ον προήλθεν έκ συγχωνεύ-
σεως τοΰ χαρακτηρος Ο μετά της κυρίως καταλήξεως - ς ή - ν , ή κατάληξις -ους 
έκ συγχωνεύσεως τοΰ χαρακτήρος ο μετά της κυρίως καταλήξεως -νς ( -ονς = ους* 
βλ. § 33, 6 ). 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 55. Τών δευτεροκλίτων ονομάτων : 
1 ) τών άρσενικών και τών θηλυκών αί καταλήξεις είναι αί ϊδιαι 

είς πάσας τάς πτώσεις* 
2 ) τών ούδετέρων αί καταλήξεις διαφέρουν άπό τάς καταλήξεις 

τών άρσενικών και τών θηλυκών είς τήν όνομαστικήν και τήν κλητικήν 
του ένικού και είς τήν όνομαστικήν/αίτιατικήν και κλητικήν του πλη-
θυντικού. 

§ 56. 1 ) Τά ούδέτερα ( οιασδήποτε κλίσεως ) έχουν τρεις πτώ-
σεις όμοιας, ήτοι τήν όνομαστικήν, τήν αίτιατικήν και τήν κλητικήν. 

2 ) Ή κατάληξις α είς τά ούδέτερα είναι βραχεία : τά δώρα, τά 
μήλα ( τά ποιήματα ( βλ. και § 16, 2 - 8 ). 
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2. Σ υ ν η ρ η μ έ ν α 

§ 5 7 . Ά π ό τά δευτερόκλιτα ουσιαστικά, όσα εΐχον άρχήθεν πρό 
τοΰ χαρακτηρος ο τοΰ θέματος άλλο ο ή €, τά πλείστα έπαθον συναί-
ρεσιν, διό καλοΰνται συνηρημένα δευτερόκλιτα όνόματα: ( νόος ) 
νοϋς, ( όστέον ) όστοΰν ( πρβλ. § 51 ). 

Π α ρ α δ ε ί γ μ α τ α 
Ε ν ι κ ό ς 

(θ. έκπλοο-, έκπλου- ) (θ. ροο-, £ου) (θ. προχοο-, προχου-) (θ. όστεο-, όστοΰ-) 
όν. « 0 έκπλους ροΰς ήΧ πρόχους το όστοΰν 
γεν. τοΰ έκπλου ροΰ τής πρόχου τοΰ όστοΰ 
δοτ. τώ έκπλω ρω τη πρόχω τω όστώ 
αιτ. τόν έκπλουν, ροΰν τήν πρόχουν Ν το όστοΰν 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
όν. « οι έκπλοι ροΐ αί πρόχοι τά οστά 
γεν. τών έκπλων ρών τών πρόχων τών οστών 
δοτ. τοις έκπλοις ροΐς ταΐς πρόχοις τοις όστοΐς 
αιτ. τούς έκπλους ροΰς τάς πρόχους \ τα οστά 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 58. Τά συνηρημένα δευτερόκλιτα όνόματα : 
1 ) έχουν και μετά τήν συναίρεσιν τάς καταλήξεις τών άσυναιρέτων, 

πλην δπου τά άσυναίρετα έχουν είς τήν κατάληξιν ο ή ε, ταΰτα έχουν 
ου ( τό όποιον προέρχεται έκ τής συναιρέσεως τοΰ ο + ο ή €-}-ο )* 

2 ) τονίζονται είς πάσας τάς πτώσεις είς τήν συλλαβήν, είς τήν 
όποίαν τονίζεται ή ένική όνομαστική ( τά σύνθετα παρά τόν κανόνα § 25 )· 

3 ) δέν έχουν κλητικήν ( ούδέ δυϊκόν άριθμόν). 

3. Ά τ τ ι κ ό κ λ ι τ α 

§ 59. Μερικά όνόματα τής δευτέρας κλίσεως λήγουν ούχί είς -ος, 
-ον, άλλά είς -ως, -ων: ο νΑθως, ή άλως, ο νεώς. Ταΰτα λέγονται 
ά τ τ ι κ ό κ λ ι τ α , διότι τά μετεχειρίζοντο πρό πάντων οί όμιλοΰντες 
τήν Άττικήν διάλεκτον. 

3 
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Π α ρ α δ ε ί γ μ α τ α 

Έ ν ι κ ός 
(θ. νεω- ) ( θ. Μενελεω- ) ( θ. άλω- ) ( θ. άνωγεω 

όν. € 0 νεώς Μενέλεως < 
η άλως \ το άνώγεων 

γεν. τοΰ νεώ Μενέλεω τής άλω τοΰ άνώγεω 
δοτ. τω νεω Μενέλεω άλω τώ άνώγεω 
αιτ. τόν νεών Μενέλεων τήν όίλω \ το άνώγεω ί 
κλητ. ώ νεώς Μενέλεως ώ άλως ώ άνώγεων 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « οι νεώ — αί άλω τά άνώγεω 
γεν. τών νεών — τών άλων τών άνώγεων 
δοτ. τοις νεώς — ταΐς άλως τοις άνώγεως 
αιτ. τούς νεώς — τάς άλως τά άνώγεω 
κλητ. ώ νεώ — 

Τ ω άλω Τ ω άνώγεω 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 60. Τά άττικόκλιτα όνόματα : 
1 ) έχουν είς τάς καταλήξεις πασών τών πτώσεων ω* ύπό τούτο δέ 

τό -ω υπάρχει ι ύπογεγραμμένον, όπου ή άντίστοιχος κατάληξις τών 
κοινών δευτεροκλίτων ονομάτων έχει ι : τω νεω (τώ θεώ ), οί νεω ( οί 
ναοί )* 

2 ) έχουν τήν ένικήν κλητικήν όμοίαν μέ τήν όνομαστικήν 
3 ) τονίζονται είς πάσας τάς πτώσεις δπου και δπως ή ένική όνο-

μαστική : ό λεώς, τον λεώ — ο Δεξίλεως, τον Δεξίλεω — δ ταώς, τον 
ταώ κλπ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Μερικά άττικόκλιτα όνόματα σχηματίζουν τήν ένικήν 
αίτιατικήν χωρίς τό τελικόν ν : τόν νΑθω, τήν άλω, τήν εω, τήν Κώ, τόν Μίνω 
( κατά τήν τρίτην κλίσιν ). 

III. Τ ρ ί τ η χ λ ί σ ι ς 

ΕΙσαγωγικαΙ παρατηρήσεις 

§ 61. β Η τρίτη κλίσις περιλαμβάνει όνόματα και τών τριών γε-
νών ( δπως και ή δευτέρα κλίσις ). 

Τά τριτόκλιτα όνόματα λήγουν είς τήν ένικήν όνομαστικήν είς 
έν τών φωνηέντων α, ι, υ, ω ή είς έν τών ληκτικών συμφώνων 
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( ν, ρ, ς, ξ, ψ ), είς δέ τήν ένικήν γενικήν είς -ος ( και σπανιώ-
τερον είς -ως ή -ους ). 

§ 62. Τά τριτόκλιτα όνόματα λέγονται π ε ρ ι τ τ ο σ ύ λ λ α β α , 
διότι κανονικώς είς τάς άλλας πτώσεις έχουν μίαν συλλαβήν περισσο-
τέραν τής ενικής ονομαστικής ( και κλητικής ). 

§ 63. 1 ) Τά άρσενικά και θηλυκά τριτόκλιτα όνόματα, ά>λα μέν 
σχηματίζουν τήν ένικήν όνομαστικήν μέ τήν κατάληξιν -ς, και ταΰτα 
λέγονται κ α τ α λ η κ τ ι κ ά ( στάχν-ς, γίγα-ς ), άλλα δέ τήν σχημα-
τίζουν άνευ καταλήξεως, και ταΰτα λέγονται ά κ α τ ά λ η κ τ α ( λιμήν, 
γέρων )' 

2 ) τά ούδέτερα τριτόκλιτα όνόματα δέν έχουν καμμίαν κατάληξιν 
είς τήν όνομαστικήν, αιτιατική ν και κλητικήν. 

§ 64. Έκ τών τριτοκλίτων ονομάτων : 
1 ) άλλα μέν εΐναι μ ο ν ό θ ε μ α , ήτοι σχηματίζονται άπό έν 

θέμα είς πάσας τάς πτώσεις ( σΐυλήν, σωλήνος κλπ. ), άλλα δέ είναι 
δ ι π λ ό θ ε μ α , ήτοι σχηματίζονται άπό δύο θέματα ( λιμήν, λιμέ-
νος κλπ. )' 

2 ) τών διπλοθέμων τό έν θέμα, όταν τούτο έχη είς τήν τελευταίαν 
συλλαβήν του μακρόν φωνήεν, λέγεται ί σ χ υ ρ ό ν ( λιμην- χιών- ), 
τό δέ έτερον, τό όποιον έχει ^ είς τήν τελευταίαν συλλαβήν του βραχύ 
φωνήεν, λέγεται ά σ θ ε ν έ ς ( λιμεν-, χιον- ). 

§ 65· Τών τριτοκλίτων ονομάτων τό θέμα γενικώς ευρίσκεται έκ 
τής ένικής γενικής, άφοΰ άφαιρεθή ή κατάληξις αύτής -ος ( "Ελλην-ος, 
γίγαντ-ος ). Έάν δέ τό δνομα είναι διπλόθεμον, τό έτερον έκ τών θεμά-
των αύτοΰ εύρίσκεται έκ τής ένικής ονομαστικής ( λιμέν-ος, λιμήν — 
χιόν-ος, χιών. ). 

§ 66 . 1 ) Κατά τόν χαρακτήρα τοΰ θέματος αύτών τά τριτόκλιτα 
όνόματα διαιροΰνται είς φωνηεντόληκτα ( στάχν-ς, στάχν-ος, — πό-
λι-ς, πόλε-ως ) και εις συμφωνόληκτα ( άγων, άγών-ος — γέρων, 
γέροντ-ος )' 

2 ) τά συμφωνόληκτα τριτόκλιτα όνόματα υποδιαιρούνται είς 
&<ρωνόληκτα, ήτοι μέ χαρακτήρα ά φ ω ν ο ν ( φνλαξ, φνλακ-ος — 
πατρίς, πατρίδ-ος), και είς ήμιφωνόληκτα, ήτοι μέ χαρακτήρα 
ή μ ί φ ω ν ο ν ( λιμήν, λιμέν-ος — ρήτωρ, ρήτορ-ος )' ( βλ. § 3, 1 - 2 ). 
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Α'. Φ ω ν η ε ν τ ό λ η κ τ α 

§ 67. Έκ τών φωνηεντολήκτων τριτοκλίτων ονομάτων τά πλεί-
στα είναι γένους άρσενικοΰ ή θηλυκού, έλάχιστα δέ είναι γένους ούδε-
τέρου. 

§ 68. α') Καταληκτικά είς -ως, -ωος ή -υς, -υος, μονόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ· ήρω- ) ( θ. θω- ) ( θ. ίχθυ- ) I [ θ. δρυ- ) 
όν. < 0 ήρω-ς θώ-ς ίχθύ-ς η δρύ-ς 
γεν. του ήρω-ος θω-ός ίχθύ-ος της δρυ-ός 
δοτ. τώ ήρω-ι θω-ί ίχθύ-ι δρυ-ί 
αίτ. τόν ήρω-α θώ-α ίχθύ-ν τήν δρύ-ν 
κλητ. ώ ήρω-ς θώ-ς ίχθύ ώ δρύ 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « οι ήρω-ες θώ-ες ίχθύ-ες « αι δρύ-ες 
γεν. τών ήρώ-ιον θώ-ων ίχθύ-ων τών δρυ-ών 
δοτ. τοις ήρω-σι θω-σί ίχθύ-σι ταΐς δρυ-σί 
αίτ. τούί ήρω-ας θώ-ας ίχθύ-ς τάς δρύ-ς 
κλητ. ώ ήρω-ες θώ-ες ίχθύ-ες ώ δρύ-ες 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Κατά τό δνομα ιχθύς κλίνεται και τό ονομα Ιγχελυς 
τόν ένικόν άριθμόν ( βλ. και § 50, Σημ. ). 

Όμοίως δέ κλίνονται και 6σα φωνηεντόληκτα έχουν χαρακτήρα ι , όπως ό 
κ ΐ ς , ό , ή οίς ( έκ τοΰ 6ϊς ), καΐ τό κύριον δνομα ό Συέννεσις , προσέτι δέ τω 
όνόματα ή τίγρις, καΐ ή τύρσις, είς τόν ένικόν άρ'θμόν : ό κίς, τοΰ κι-ός, τω 
*ι-ί, τόν κΐ-ν , οί κι-ες, τών κι-ών, τοις κι-σί, τούς κι-ς κτλ. 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 69. Τών είς -υς -υος τριτοκλίτων ονομάτων : 
1 ) ή ένική κλητική σχηματίζεται άνευ καταλήξεως, ή ενική αιτια-

τική μέ τήν κατάληξιν -ν άντί -α και ή πληθυντική αιτιατική μέ τήν 
κατάληξιν -ς άντί -ας : ώ Ιχθύ, τόν ίχθν-ν, τους ίχθϋ-ς' 

2 ) οί μονοσύλλαβοι τύποι και ή πληθυντική αιτιατική έν γένει, 
δταν τονίζωνται είς τήν λήγουσαν, περισπώνται παρά τόν κανόνα ( § 
16, 6 ) : ό μϋς, τόν μνν, ώ μϋ, τους μυς — τάς όφρϋς — τούς ίχθϋς. 
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$ 70. β') Καταληκτικά άρσενικά καΐ θηλυκά «ίς -ις -€ως ή -υς -«ως, 
διπλόθεμα, καΐ τό ούδέτερον τό άστυ 

Ε ν ι κ ό ς 
( θ. πρυτανι- πρυτανε- ) ( θ. πολι- πολε-) ( θ. πελεκυ- πελεκε- ) (θ. άστυ- άστε- ) 

όν. < 0 πρύτανι-ς ή πόλι-ς 0 πέλεκυ-ς τό άστυ 
γεν. τοΰ πρυτάνε-ως της πόλε-ως τοΰ πελέκε-ως τοΰ άστε-ως 
δοτ. τώ πρυτάνει τη πόλει τώ πελέκει τώ άστει 
αίτ. τόν πρύτανι-ν τήν πόλι-ν τόν πέλ?κυ-ν \ το ά^τυ 
κλητ. ώ πρύτανι ώ πόλι ώ πέλεκυ ώ άστυ 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « οι πρυτάνεις αί πόλεις « οι πελέκεις τα άστη 
γεν. τών πρυτάνε-ων τών πόλε-ων τών πελέκε-ων τών άστε-ων 
δοτ. τοις πρυτάνε-σι ταΐς πόλε-σι τοις πελέκε-σι τοις άστε-σι 
αίτ. τούς πρυτάνεις τάς πόλεις τούς πελέκεις τά άστη 
κλητ. ώ πρυτάνεις ώ πόλεις ώ πελέκεις ώ άστη 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Κατά τό δνομα ή πόλις , έκτός πολλών άλλων όνομάτων, 
κλίνονται είς τόν πληθυντικόν άριθμόν και τά όνόματα τίγρις και τύρσις. 
Κατά δέ τό δνομα ό πέλεκυς κλίνονται τά όνόματα ό π ή χ υ ς , ό πρέσβυς , καθώς 
και τό δνομα ό Ιγχελυς είς τόν πληθυντικόν άριθμόν ( βλ. § 68, Σημ. ). 

§ 71. Καταλήξεις τών τριτοκλίτων ονομάτων είναι 
Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

Άρσ. και Θηλ. Ούδ. Άρσ. και Θηλ. Ούδ. 

ον. -ς ή - -ες -α 
γεν. -ος ( ή -ως ) -ος ( ή -ως ) -ων -ων 
δοτ. -ΐ -ΐ -σΐ -σΐ 
αίτ. -ά ή -ν — -άς ή -ξ, -ς ( -νς ) -α 
κλητ. -ς ή -ες -ά 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ή κατάληξις τής ένικής γενικής -ως προήλθεν έξ άντι-
μεταχωρήσεως : πόλη-ος, πόλε-ως — βασιλή-ος, βασιλέ-ως (βλ. § 32, 4 ), ή 
δέ κατάληξις τής πληθυντικής αιτιατικής -νς γίνεται -ς μετ' άποβολήν τοΰ ν 
πρό του ς· ( βλ. § 32, 4 και 33,6 ). 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 
§ 72. Τά είς -ις ή -υς (γεν. -εως ) φωνηεντόληκτα όνόματα : 
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1 ) σχηματίζονται άπό δύο θέματα, ήτοι δσα μέν λήγουν είς -ις 
άπό έν θέμα είς ι ( πρυτανι-, πολι- ) και άπό έτερον είς € ( πρυτανε-
πολε- βσα δέ λήγουν είς -υς άπό έν θέμα είς υ ( πελεκυ-, πηχυ- ) και 
άπό έτερον είς € ( πελεκε-, πηχε- )% και άπό μέν τό πρώτον θέμα, τό 
όποιον λήγει είς ι ή υ , σχηματίζεται ή ένική όνομαστική, ή αιτιατική 
και ή κλητική, άπό δέ τό δεύτερον, τό όποιον λήγει είς ε , πάσαι αί 
άλλαι πτώσεις* 

2 ) τόν χαρακτήρα ε μέ τό έπόμενόν ι ή ε τών καταλήξεων τόν 
συναιρούν είς ει ( πόλε-1, πόλει — πόλε-ες, πόλεις )' 

3 ) είς τήν γενικήν του ένικοΰ έχουν κατάληξιν ούχί -ος άλλά -ως 
και είς τήν πτώσιν ταύτην, καθώς και είς τήν γενικήν τοΰ πληθυντι-
κού, τονίζονται είς τήν προπαραλήγουσαν, παρά τόν κανόνα ( § 16, 2 ) : 
πόλε-ως, πήχε-ων' 

4 ) τήν ένικήν κλητικήν τήν σχηματίζουν άνευ καταλήξεως και τήν 
ένικήν αίτιατικήν μέ τήν κατάληξιν - ν , τήν δέ πληθυντικήν αίτιατι-
κήν όμοίαν μέ τήν όνομαστικήν : αι πόλεις, τάς πόλεις — οι πήχεις, 
τούς πήχεις. 

Σ η μ ε ί ω σ ε ς . Τοΰ ούδετέρου ονόματος τό άστυ είς τόν πληθυντικόν ά-
ριθμόν ό χαρακτήρ ε συναιρείται μέ τήν κατάληξιν -α είς -η : ( άστε-α ) άστη. 

$ 73. γ') Καταληκτικά είς -εύς ( γεν .-έως ) , είς -αυς καΐ είς -ους, μονόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. ίππευ- ' ) ( θ. άλιευ- ) ( θ. γραυ- ] I ( θ. βου-) 

όν. < 0 ίππεύ-ς άλιεύ-ς < 

η γραΰ-ς < 0 ^ου-ς 
γεν. τοΰ ίππέ-ως άλιέως και άλιώς της γρα-ός τοΰ βο-ός 
δοτ. τώ ίππεΐ άλιεΐ τή γρα-ί τώ βο-ΐ 
αίτ. τόν ίππέ-ά άλιέ-α και άλια τήν γραΰ-ν τόν βοΰ-ν 
κλητ. ώ ίππεΰ άλιεΰ ώ γραΰ ώ βοΰ 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. < οι ιππείς αλιείς αί γρά-ες « οι βό-ες 
γεν. τών ίππέ-ών άλιέων και άλιών τών γρα-ών τών βο-ών 
δοτ. τοις ίππεΰ-σι άλιεΰ-σι ταΐς γραυ-σί τοις βου-σί 
αίτ. τούς ίππέ-ας άλιέ-ας και &λιας τάς γραΰ-ς τούς βοΰ-ς 
κλητ. ώ ιππείς άλιέΐς ώ γρά-ες ώ βό-ες 
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Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 74. Τών είς -εύς ή -αυς ή -ους φωνηεντολήκτων ονομάτων 
ό χαρακτήρ υ μεταξύ δύο φωνηέντων άποβάλλεται : βασιλεύς, βασι-
λεϋ, βασιλενσι — γραϋς, γραϋν, γραυσί' άλλά βασιλέως, βασιλέα — γραός, 
γράες ( βλ. § 33, 3 ). 

§ 75. Τών είς -εύς φωνηεντολήκτων ονομάτων : 
1 ) τό ε τοΰ θέματος, τό όποιον μένει μετά τήν άποβολήν τοΰ χα-

ρακτηρος υ , συναιρείται μέ τό έπόμενόν ι ή ε τών καταλήξεων είς ε ι: 
( ίππέ-ϊ ) ίππεϊ, ( ίππέ-ες ) ιππείς, ( ίππέ-ε ) ίππεί ( πρβλ. § 72, 2 )· 

2 ) ή ένική κλητική σχηματίζεται άπό τό θέμα μόνον άνευ κατα-
λήξεως : ώ βασιλεϋ' 

3 ) ή ένική γενική έχει κατάληξιν ούχί -ος άλλά -ως και τό α τής 
καταλήξεως τής ένικής αιτιατικής και τής πληθυντικής αιτιατικής είναι 
μακρόν ( βλ. § 32, 4 ). 

§ 76 . "Οσα φωνηεντόληκτα είς -εύς έχουν φωνήεν πρό τοΰ τελι-
κοΰ ε τοΰ θέματος συνήθως συναιρούν τό ε τοΰτο μέ τό έπόμενόν ω και 
α τών καταλήξεων ( της γενικής και αιτιατικής τοΰ ένικοΰ και τοΰ 
πληθυντικού ) : ( Εύβοέως ) Εύβοώς, ( Εύβοέων ) Εύβοών, ( Εύβοέα ) 
Εύβοά, ( Εύβοέας ) Εύβοάς. 

| 77 . δ' ) Άκατάληκτα είς - ώ , γ ε ν . - ους , διπλόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 
( θ. Λητω-, Λητο- ) ( θ. ήχω-, ήχο- ) 

όν. « η Λητώ « ήχω 
γεν. της Λητοΰς ( έκ τοΰ Λητό-ος ) της ήχοϋς 
δοτ. τϊ) Λητοι ( έκ τοΰ Λητό-ϊ ) τη ήχοϊ 
αιτ. τήν Λητώ ( έκ τοΰ Λητό-α ) τήν ήχώ 

κλητ. ώ Λητοϊ ώ ήχοϊ 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τά όνόματα ταύτα κανονικώς έχουν μόνον ένικόν αρι-
θμόν, όσάκις δέ σχηματίζονται και είς τόν πληθυντικόν, κλίνονται είς αυτόν κατά τήν 
δευτέραν κλίσιν : ή λεχώ, τής λεχοϋς κτλ. — αί λεχοί, τών λεχών, ταίς λεχοϊς, 
τάς λεχονς κτλ. 

Είς τήν ένικήν αίτιατικήν όξύνονται παρά τόν κανόνα ( § 16, 9 ). 
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Β'. Σ υ μ φ ω ν ό λ η κ τ α 

1. Άφωνόληκτα 

§ 78. Τά άφωνόληκτα τριτόκλιτα όνόματα είναι : 
1 ) ούρανικόληκτα, ήτοι μέ χαρακτήρα ούρανικόν ( κ, γ, χ )· 
2 ) χειλικόληκτα, ήτοι μέ χαρακτήρα χειλικόν ( π, β, φ )' 
3 ) όδοντικόληκτα, ήτοι μέ χαρακτήρα όδοντικόν (τ , δ, θ )· 

§ 79. Ούρανικόληκτα και χειλικόληκτα, καταληκτικά είς -ξ ,-ψ ,· -ς, μονόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 
όν. ό φύλαξ « 

η φλόξ 0 όνυξ 
γεν. τοΰ φύλακ-ος της φλογ-ός του ονυχ-ος 
δοτ. τω φύλακ-ι τή φλογ-ί τώ όνυχ-ι 
αίτ. τόν φύλακ-α τήν φλόγ-α τον ονυχ-α 
κλητ. ώ φύλαξ Τ ω φλόξ ώ ονυξ 

Π λ η θ υ ν τ ι κ 6 ς 

όν. « οι φύλακ-ες « αι φλόγ-ες οί όνυχ-ες 
γεν. τών φυλάκ-ων τών φλογ-ών τών όνύχ-ων 
δοτ. τοις φύλαξι ταΐς φλοξί τοις όνυξι 
αίτ. τούς φύλακ-ας τάς φλόγ-ας τούς όνυχ-ας 
κλητ. ώ φύλακ-ες ώ φλόγ-ες ώ δνυχ-ες 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ο ς 

όν. » 0 κώνωψ "Αραψ οί κο')νωπ - ε ς "Αραβ-ες 
γεν. τοΰ κώνωπ-ος "Αραβ-ος τών κωνώπ -ων 'Αράβ-ων 
δοτ. τω κώνωπ-ι "Αραβ-ι τοις κώνωψι "Αραψι 
αίτ. τόν κώνωπ-α "Αραβ-α τούς κώνωπ -ας "Αραβ-ας 
κλητ. ώ κώνωψ "Αραψ ώ κώνωπ -ες "Αραβ-ες 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Οί τύποι τής ένικής ονομαστικής και τής πληθυντικής δο-
τικής προήλθον έξ άρχικών τύπων φνλακ-ς, φλόγ-ς, δννχ-ς, κώνωπ-ς, "Αραβ-ς 
— φύλακ-σι, φλογ-σί, κώνωπ-σι, νΑραβ-σΐ' ( βλ. § 36, 1 και 2 ). 

§ 8 0 . Ό δ ο ν τ ι κ ό λ η κ τ α 

α ) Καταληκτικά είς -ς , μονόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 
όν. ό τάπης ή Έλληνίς ό όρνις 
γεν. του τάπητ-ος τής Έλληνίδ-ος του 0ρνιθ-ος 



δοτ. τώ τάπητ-ι τη Έλληνίδ-ι τώ 0ρνιθ-ι 
αίτ. τόν τάπητ-α τήν Έλληνίδ-α τόν δρνιν 
κλητ. ώ τάπης ώ Έλληνίς ώ δρνι 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « οι τάπητ-ες « αι Έλληνίδ-ες οί δρνιθ-ες 
γεν. τών ταπήτ-ων τών Έλληνίδ-ων » τών όρνίθ-ων 
δοτ. τοις τάπησ-ι ταΐς Έλληνί-σι τοις δρνι-σι 
αίτ. τούς τάπητ-ας τάς Έλληνίδ-ας τούς δρνιθ-ας 
κλητ. ώ τάπητ-ες ώ Έλληνίδ-ες ώ ορνιθ-ες 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « 0 άνδριάς έλέφας οί άνδριάντ-ες έλέφαντ-ες 
γεν. τοΰ άνδριαντ-ος έλέφαντ-ος τών άνδριάντ--ων έλεφάντ-ων 
δοτ. τώ άνδριάντ-ι έλέφαντ-ι τοις άνδριάσ-ι : έλέφασ-ι 
αίτ. τόν άνδριάντ-α έλέφαντ-α τούς άνδριάντ--ας έλέφαντ-ας 
κλητ. ώ άνδριάς έλέφαν ώ άνδριάντ-ες έλέφαντ-ες 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Οί τύποι της ένικής όνομαστικής και πληθυντικής δοτι-
κής προήλθον έξ άρχικών τύπων τάπητ-ς,'Ελληνίδ-ς, ορνιθ-ς, άνδριάντ-ς, έλέφαντ-ς, 
—τώιητ-σι, Έλληνίδ-σι, άνδριάντ-σι, ελέφαντ-σι' (βλ. § 33, 4 καΐ 5 ). 

$ 84. β') *Ακατάληκτα είς -ων , -οντος διπλόθεμα και ούδέτερα ε(ς -α , -ατός 

Ενικός Πληθυντικός Ενικός Πληθυντικός 

( θ. γερωντ-, γεροντ- ) ( θ. σωματ- ) 

όν. ό γέρων οί γέροντ-ες τό σώμα τά σώματ-α 
γεν. τοΰ γέροντ-ος τών γερόντ-ων τοΰ σώματ-ος τών σωμάτ-ων 
δοτ. τω γέροντ-1 τοις γέρου-σι τώ σώματ-1 τοις σώμα-σι 
αίτ. τόν γέροντ-α τούς γέροντ-ας τό σώμα τά σώματ-α 
κλητ. ώ γέρον ώ γέροντ-ες ώ σώμα ώ σώματ-α 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Οί τύποι της ένικής όνομαστικής καί κλητικής προήλθον 
έξ άρχικών τύπων γέρωντ, γέροντ, σώματ, οί δέ τής πληθυντικής δοτικής έξ άρχι-
κών τύπων γέροντ-σι, σώματ-σι' (βλ. § 33, 1, 4, 5 ). 
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Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 82. Τά άρσενικά και θηλυκά άφωνόληκτα ονόματα κανονικώς 
σχηματίζουν τήν ένικήν αίτιατικήν εις α ( τον πίνακα, τήν πατρίδα ) 
και τήν ένικήν κλητικήν όμοίαν μέ τήν ένικήν όνομαστικήν ( ώ τάπ?}ς, 
ώ πατρίς, ώ Ιμάς, ώ οδούς ). 

Εξαιρούνται και 
1 ) τήν ένικήν αίτιατικήν τά βαρύτονα όδοντικόληκτα εις -ις τήν 

σχηματίζουν εις -ν ( κατά τά φωνηεντόληκτα εις - ις , -εως) : ή ερις, 
τήν εριν — ή χάρις, τήν χάριν ( δπως ή πόλις, τήν πόλιν )· 

2 ) τήν ένικήν κλητικήν 
α' ) τά εις -ις βαρύτονα όδοντικόληκτα, τό όξύτονον δνομα τυ-

ραννίς και τό δνομα ό παις ( = πά-ις ) τήν σχηματίζουν άνευ της κατα-
λήξεως -ς ( κατά τά εις -ις φωνηεντόληκτα ) : ώ νΑρτεμι, ώ ΤΑγι, ώ ερι, 
ώ δρνι, ώ τνραννί, ώ παι ( δπως : ώ πρύτανι, ώ πόλι ) 

β' ) τά εις -ας ( -αντος ) βαρύτονα όδοντικόληκτα τήν σχηματί-
ζουν όμοίαν μέ τό θέμα : ώ έλέφαν ( έκ του έλέφαντ ), ώ γίγαν ( έκ 
του γίγαντ )* (βλ. § 33, 1 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τά ονόματα ή άλώπηξ ( της αλώπεκος ) καί ό πους 
(του ποδός ) σχηματίζονται άπό δύο θέματα, άπό ίσχυρόν ( άλώπηκ-, πονδ- ) 
είς τήν ένικήν όνομαστικήν καί τήν κλητικήν και άπό άσθενές ( άλώπεκ-, ποδ-) 
είς τάς άλλας πτώσεις. 

Τό δέ βνομα ή θρίξ σχηματίζεται άπό τό ( άρχικόν ) θέμα θριχ- είς τήν 
όνομαστικήν καί τήν κλητικήν του ένικοΰ καί είς τήν δοτικήν του πληθυντικού ( ή 
Θρίξ, ώ Θρίξ, ταΐς Θριξί), καί άπό τό θέμα τριχ- εις τάς άλλας πτώσεις ( της τριχός, 
τήτρ,χί;· (βλ. § 37, 7 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Μερικά όδοντικόληκτα όνόματα μέ θέμα είς - ν τ ίπα-
θον συναίρεσιν έντός του θέματος ( του α + ω ή α + ο ε ί ς ω , του α + ε ή α + ει 
είς α καί του ο + ει· ή ο + € είς ου ) : ό Ξενοφών ( Ξενοφάωντ ), του Ξενοφώντος 
( Ξενοφάοντ-ος ) κτλ., ο αλλάς ( άλλάεντ-ς, άλλάεις ), του άλλάντ-ος ( άλλάεντ-ος ) 
κτλ., ό πλακοϋς ( πλακόεντ-ς, πλακόεις ), του πλακοϋντος ( πλακόεντ-ος ) κτλ. 
( βλ. § 16, 9, § 25, § 33, 1 καί 5 ). 

2. Ήμιφωνόληκτα 

§ 83 . Τά ήμιφωνόληκτα τριτόκλιτα όνόματα είναι; 
1 ) ένρινόληχτα, ήτοι μέ χαρακτήρα του θέματος £νρινον ( ν ) · 
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2 ) ύγρόληκτα, ήτοι μέ χαρακτήρα ύγρόν ( λ , ρ ) · 
3 ) σιγμόληχτα, ήτοι μέ χαρκτήρα σ. 

§ 84. α' ) Έ ν ρ ι ν ό λ η κ τ α 

1) Καταληκτικά είς -ις, γεν. -ίνος και άκατάληκτα εις -αν, γεν. -ανος, -ην, 
γεν. -ηνος καΐ -ων, γεν. -ωνος, μονόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. δελφιν- ) ( θ. παιαν- ) ( θ. Έλλην- ) ( θ. χιτων-' 

όν. 0 δελφίς παιάν "Ελλην χιτών 
γεν. του δελφΐν-ος παιάν-ος Έλλην-ος χιτών-ος 
δοτ. τω δελφιν-1 παιάν-ι "Ελλην-1 χιτών-1 
αίτ. τόν δελφιν-α παιαν-α "Ελλην-α χιτών-α 
κλητ. Τ ω δελφίς παιάν Έλλην χιτών 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « οι δελφΐν-ες παιάν-ες Έλλην-ες χιτών-ες 
γεν. τών δελφίν-ων παιάν-ων Έλλήν-ων χιτών-ων 
δοτ. τοις δελφΐ-σι παιά-σι Έλλη-σι χιτώ-σι 
αίτ. τούς δελφΐν-ας παιάν-ας Έλλην-ας χιτών-ας 
κλητ. ώ δελφΐν-ες παιάν-ες Έλλην-ες χιτών-ες 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Καταληκτικόν ένρινόληκτον είναι και τό μοναδικόν δνο-
μα ό κτείς ( τοϋ κτεν-ός, τώ κτεν-ί, τόν κτέν-α, ώ κτεις — οί κτέν-ες, τών κτεν- ών, 
τοις κτε-σί, τους κτένας κτλ. ). 

Οί τύποι δελφίς, κτείς, δελφϊσι, παιάοι, "Ελλησι, χιτώσι κλπ. προήλθον 
έξ άρχικών τύπων δελφίν-ς, κτέν-ς, δελφίν-σι, παιάν-σι, χιτών-σϊ (βλ. § 33, 6 ). 

$ 85. 2) Άκατάληκτα είς -ην, γεν. -ένος, -ων, γεν. -ονος, διπλόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. ποιμην-, ποιμεν- ) ( θ. χελιδων-, χελιδον- ) ( θ. κιων-, κιον- ) 

όν. « 0 ποιμήν < η χελιδων « 0 κίων 
γεν. τοΰ ποιμέν-ος της χελιδόν-ος τοΰ κίον-ος 
δοτ. τώ ποιμέν-ι τη χελιδόν-ι τώ κίον-ι 
αίτ. τόν ποιμέν-α τήν χελιδόν-α τόν κίον-α 
κλητ. ώ ποιμήν ώ χελιδών ώ κίον 
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όν. οί ποιμέν-ες 
γεν. τών ποιμέν-ων 
δοτ. τοις ποιμέ-σι 
αιτ. τους ποιμέν-ας 
κλητ. ώ ποιμέν-ες 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

αί χελιδόν-ες 
τών χελιδόν-ων 
ταΐς χελιδό-σι 
τάς χελιδόν-ας 
ώ χελιδόν-ες 

οι 
τών 
τοις 

κιον-ες 
κιόν-ων 
κίο-σι 

τους κιον-ας 
ώ κίον-ες 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. 01 τύποι της πληθυντικής δοτικής προήλθον έξ άρχικών 
τύπων ποιμέν-σι, χελιδόν-σι, κίον-σΐ' (βλ. § 33, 6 ). 

§ 86. β') Ύ γ ρ ό λ η κ τ α 
1 ) Ακατάληπτα €ίς -ήρ, γεν. -ήρος, μονόθεμα, καί είς -ήρ, γεν. -έρος, 

-ωρ, γεν. -ορος, διπλόθεμα 
Ε ν ι κ ό ς 

( θ. άθηρ-, άθερ- ) ( θ. κρατηρ- θ. £ήτωρ-, ρητορ-
όν. < 0 κρατήρ άθήρ ρήτωρ 
γεν. του κρατηρ-ος άθέρ-ος ρήτορ-ος 
δοτ. τω κρατηρ-ι άθέρ-ι ρήτορ-ι 
αιτ. τόν κρατηρ-α άθέρ-α ρήτορ-α 
κλητ. ώ κρατήρ άθήρ ρήτορ 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. « οι κρατηρ-ες άθέρ-ες ρήτορ-ες 
γεν. τών κρατήρ-ων άθέρ-ων ρητόρ-ων 
δοτ. τοις κρατηρ-σι άθέρ-σι ρήτορ-σι 
αιτ. τούς κρατηρ-ας άθέρ-ας ρήτορ-ας 
κλητ. ώ κρατηρ-ες άθέρ-ες ρήτορ-ες 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Κατά τό δνομα ό κρατήρ κλίνεται, έκτός τών άλλων, 
καί τό δνομα 6 σωτήρ ( τοϋ σωτήρος ), καί κατά τό δνομα ό άθήρ κλίνεται καί 
τό δνομα ό άστήρ ( τοϋ άστέρος ), άλλά τό μέν δνομα ό σωτήρ σχηματίζει τήν 
ένικήν κλητικήν ώ σώτερ, τό δέ δνομα ό άστήρ σχηματίζει τήν πληθυντικήν δο-
τική ν τοις άστράσι ( κατά τά συγκοπτόμενα ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Ύγρόληκτον μέ χαρακτήρα λ είναι μόνον ό &λς ( τοϋ 
άλός, τω αλί, τόν άλα, ώ άλς-οί άλες, τών άλών, τοίς άλσί, τούς άλας κτλ . ) . 

2 ) Ο ύ δ έ τ ε ρ α 

§ 87. Ούδέτερα ύγρόληκτα είναι τά όνόματα τό £αρ καί τό 
νέκταρ, εύχρηστα μόνον είς τόν ένικόν άριθμόν. 
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Τό δνομα τό £αρ έκφέρεται καΐ συνηρημένον : εαρ - ήρ, νοϋ 
έαρος - ήρος, τω εαρι - ήρι κλπ.· ( βλ. § 56 και § 63, 2 ). 

Παρατηρήσεις είς τά ένρινόληκτα καΐ ύγρόληκτα όνόματα 

§ 88 . Τά άρσενικά και θηλυκά ένρινόληκτα και ύγρόληκτα όνόματα 
1 ) τά διπλόθεμα σχηματίζουν άπό μέν τό ίσχυρόν θέμα τήν ένι-

κήν όνομαστικήν, άπό δέ τό άσθενές τάς άλλας πτώσεις : ό λιμήν, ή 
χιών, ό αίθήρ, ό κοσμήτωρ — τον λιμέν-ος, τής χιόν-ος, τον αίθέρ-ος, 
τοϋ κοσμήτορ-ος κλπ.· 

2 ) τήν ένικήν κλητικήν τήν σχηματίζουν τά πλείστα όμοίαν μέ 
τήν ένικήν όνομαστικήν : ή άκτις — ώ άκτίς, ο πελεκάν — ώ πελεκάν, ό 
ποιμήν — ώ ποιμήν, ή χελιδών — ώ χελιδών, ό αστήρ — ώ αστήρ. 

Εξαιρούνται έκ τών διπλοθέμων τά βαρύτονα είς -ων (γεν. 
-ονος ) και -α>ρ ( γεν. -ορος ), τά όποια σχηματίζουν τήν ένικήν κλη-
τικήν όμοίαν μέ τό άσθενές θέμα : ό γείτων — ώ γεϊτον, ο αυτοκρά-
τωρ — ώ αύτοκράτορ. 

Τά κύρια όνόματα Αγαμέμνων και Αριστογείτων και τά 
6μοια είς τήν ένικήν κλητικήν άναβιβάζουν προσέτι τόν τόνον : ώ 9Αγά-
μεμνον, ώ Άριστόγειτον. 

3 ) Σ γ κ ο π τ ό μ € ν α 

$ 89 · Άκατάληκτα εις -ηρ, γεν. -ρος, διπλόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
( θ. πατήρ-, πάτερ-, άνηρ-, άνερ- ) 

όν. ό πατήρ άνήρ < οι πατέρ-ες άνδρ-ες 
γεν. του πατρ-ός άνδρ-ός τών πατέρ-ων άνδρ-ών 
δοτ. τώ πατρ-ί άνδρ-ί τοις πατρά-σι άνδρά-σι 
αίτ. τόν πατέρ-α άνδρ-α τούς πατέρ-ας άνδρ-ας 
κ λ η τ . ώ πάτερ άνερ ώ πατέρ-ες άνδρ-ες 

Ε ν ι κ ό ς 

ή Δημήτηρ 
τής Δήμητρ-ος 
τή Δήμητρ-ι 
τήν Δήμητρ-α 
ώ Δήμητερ 
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Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 90 . Τά διπλόθεμα είς -ηρ ύγρόληκτα όνόματα πατήρ, μήτηρ, 
θυγάτηρ, γαστήρ, Δημήτηρ και άνήρ λέγονται σ υ γ κ ο π τ ό μ ε ν α , 
διότι ( σ υ γ κ ό π τ ο υ ν , ήτοι ) άποβάλλουν τό ε τοΰ άσθενοΰς θέματος, 
τά μέν όνόματα πατήρ, μήτηρ, θυγάτηρ και γαστήρ είς τήν γενι-
κήν και δοτικήν τοΰ ένικοΰ και τήν δοτικήν τοΰ πληθυντικού, τό δέ 
όνομα Δημήτηρ είς τάς πλαγίας πτώσεις τοΰ ένικοΰ και τό δνομα 
άνήρ είς τάς πλαγίας πτώσεις τοΰ ένικοΰ και είς πάσας τάς πτώσεις 
τοΰ πληθυντικού ( και τοΰ δυϊκοΰ )' ( βλ. § 32, 1 και § 34, 2 ). 

Πάντα τά συγκοπτόμενα όνόματα είς τήν δοτικήν τοΰ πληθυντικού 
μεταξύ τοΰ συγκεκομμένου θέματος και τής καταλήξέως -σι έχουν α 
βραχύ,έπί τοΰ οποίου και τονίζονται: μητρ-ά-σι, θνγατρ-ά-σι, γαστρ-ά-σι. 

§ 91 . Έ κ τών συγκοπτομένων ονομάτων : 

1 ) τά μέν όνόματα πατήρ, μήτηρ, θυγάτηρ και γαστήρ είς 
τήν γενικήν και δοτικήν τοΰ ένικοΰ, τό δέ δνομα άνήρ και είς ταύτας 
τάς πτώσεις και είς τήν γενικήν τοΰ πληθυντικού τονίζονται έπί τής 
ληγούσης : μητρός, μητρί — άνδρός, άνδρί, ανδρών 

2 ) τό δνομα Δημήτηρ είς πάσας τάς βραχυκαταλήκτους πτώσεις 
τονίζεται είς τήν προπαραλήγουσαν 

3 ) τά όνόματα πατήρ, θυγάτηρ και άνήρ είς τήν ένικήν κλη-
τικήν άναβιβάζουν τόν τόνον : ώ πάτερ, θνγατερ, άνερ' 

4 ) τό δνομα γαστήρ έχει τήν ένικήν κλητικήν όμοίαν μέ τήν όνο-
μαστικήν : ώ γαστήρ ( κανονικώς* πρβλ. § 88, 2 ). 

§ 92. γ') Σ ι γ μ ό λ η κ τ α 

α' . Ούδέτερα είς -ας , γεν. -ως ( ή -ατος ) 

Ε ν ι κ ό ς Πλη θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. > το κέρας % τα κέρα ή τά κέρατ-α 
γεν. τοΰ κέρως ή τοΰ κέρατ-ος τών κερών ή τών κεράτ-ων 
δοτ. τώ κέρα ή τώ κέρατ-ι τοις κέρα-σι 
αίτ. τό κέρας τά κέρα ή τά κέρατ-α 
κλητ. ώ κέρας ώ κέρα ή ώ κέρατ-α 
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Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 93 . Σιγμόληκτα ούδέτερα είς -ας είναι έξ : κέρας, κρέας — γέ-
ρας, γήρας — πέρας, τέρας. Τούτων 

1 ) ό χαρακτήρ σ μεταξύ δύο φωνηέντων άποβάλλεται και τά 
συναντώμενα μετά τήν άποβολήν του σ φωνήεντα συναιρούνται : ( κρέ-
ασ-ος, κρέα-ος= ) κρέως, ( κρέασ-ι, κρέα-ϊ= ) κρέα κλπ. (βλ. καί § 33, 3). 

2 ) σχηματίζονται ώς σιγμόληκτα μόνον άπό θέμα είς ασ τά 
όνόματα κρέας, γέρας καί γήρας ( τό κρέας, τοϋ κρέως, τω κρέα 
κλπ. ). Ώ ς σιγμόληκτον δέ όμοΰ καί ώς όδοντικόληκτον άπό θέμα είς 
-ατ σχηματίζεται τό δνομα τό, κέρας καί τό δνομα τό τέρας είς τόν 
πληθυντικόν άριθμόν ( τά τέρα ή τέρατα, τών τερών ή τεράτων κλπ. ). 
Τό δέ δνομα τό πέρας ( δπως καί τό δνομα τό τέρας είς τόν ένικόν ) 
άπό σιγμόληκτον θέμα είς -ασ σχηματίζει μόνον τήν ένικήν όνομαστι-
κήν, αίτιατικήν καί κλητικήν, τάς δέ άλλας πτώσεις τάς σχηματίζει 
μόνον άπό θέμα είς -ατ ( κατά τά είς -α ούδέτερα όδοντικόληκτα ) : τό 
πέρας, τοϋ πέρατ-ος κλπ., τά πέρατ-α, τών περάτ-ων κλπ., τό τέρας, 
τοϋ τέρατ-ος κλπ.4 (βλ. § 81 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό καταληκτικόν α της πληθυντικής όνομαστικής, αι-
τιατικής καί κλητικής τών όνομάτων τούτων, τό όποιον προήλθεν έκ συναιρέσεως 
του α + α , δύναται νά βραχύνεται κατ* άναλογίαν πρός τά άλλα ούδέτερα : τά γερά ή 
γέρα ( δπως τά δώρα ). 

§ 94 . β ' . Ούδέτερα είς - ο ς , γ ε ν . -ους 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

( θ. στελεχεσ- ) ( θ. χρεεσ- ) 

όν. τό στέλεχος Χρέος * τα στελέχη χΡέ<* 
γεν. του στελέχους χρέους τών στελεχών χρεών 
δοτ. τω στελέχει χρέει τοις στελέχεσι χρέεσι 
αιτ. τό στέλεχος χρέος τά στελέχη χρέα 
κλητ. ώ στέλεχος χρέος ώ στελέχη χρέα 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 95. Τών σιγμολήκτων ούδετέρων είς -ος 
1 ) τό θέμα λήγει είς -εσ , άλλά τό ε τό πρό του χαρακτηρος σ είς 
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τήν ένικήν όνομαστικήν ( αίτιατικήν και κλητικήν ) τρέπεται είς ο : ( 0. 
έθνεσ- ) έθνος ( § 32, 5 )· 

2 ) ό χαρακτήρ σ μεταξύ δύο φωνηέντων άποβάλλεται, τά δέ συν-
αντώμενα μετά τήν άποβολήν αύτου φωνήεντα συναιρούνται, ήτοι τό 
€-|-<* είς η ή, άν προηγήται άλλο €, είς α ( τά βέλεα - βέλη, τά χρέ-
εα - χρέά τό € + ι είς €ΐ ( τω δάσε-ϊ - δάσει ), τό ε + ο είς ου ( τον 
όρε-ος - όρους ), τό ε-}-ω είς ω ( τών τειχέων - τειχών )' βλ. και 
§ 33, 3, Σημ. ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Μερικά σιγμόληκτα ούδέτερα είς -ος τήν πληθυντικήν γε-
νικήν τήν σχηματίζουν άσυναίρετον ( τών άνθέων, τών χειλέων ) ή και άσυναίρετον 
καΐ συνηρημένην ( τών όρέων ή τών ορών). 

§ 96. γ ' . Άρσενικά άκατάληκτα είς -ης, γεν. -ους ( ή -ής, γεν. -έους), 
διπλόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
(θ. Σωκρατησ- Σωκρατεσ- ) ( θ. Ήρακλεησ Ήρακλεεσ 

όν. 0 Σωκράτης Ηρακλής « οι Σωκράται Ήρακλεΐς 
γεν. τοΰ Σωκράτους Ηρακλέους τών Σωκρατών Ήρακλέων 
δοτ. τώ Σωκράτει Ήρακλεΐ τοις Σωκράταις — 

αίτ. τόν Σωκράτη Ήρακλέα τούς Σωκράτας Ήρακλεΐς 
κλητ. ώ Σώκρατες Ήράκλεις ώ Σωκράται Ήρακλεΐς 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 97. Τά άρσενικά σιγμόληκτα ούσιαστικά είς -ης, γεν. -ους ( ή 
-ης, γεν. -έους ) είναι πάντα κύρια όνόματα ( σύνθετα, μέ δεύτερον συν-
θετικόν, ώς έπί τό πολύ, δνομα σιγμόληκτον ούδέτερον είς -ος ή ρήμα ) : 
Πολυκράτης ( πολύς, κράτος ) — Δημοσθένης ( δήμος, σθένος ) — 
9Αγαθοκλής ( άγαθός, κλέος ) —'Αριστοφάνης ( άριστος, φαίνομαι ) — 
Δημοχάρης ( Δήμος, χαίρω ) κλπ. Ταΰτα 

1 ) σχηματίζονται άπό δύο θέματα, άπό ίσχυρόν θέμα είς -ησ 
είς τήν ένικήν όνομαστικήν και άπό άσθενές θέμα είς -εσ είς πάσας 
τάς άλλας πτώσεις. Τούτου ό χαρακτήρ σ μεταξύ δύο φωνηέντων άπο-
βάλλεται και τά συναντώμενα φωνήεντα συναιρούνται, δπως είς τά 
σιγμόληκτα ούδέτερα είς -ος ( § 95, 2 )* 

2 ) είς τήν ένικήν κλητικήν άναβιβάζουν τόν τόνον : ώ 9Αριστότε-
λες, ώ Δημόσθενες, ώ 9Αγαθόκλεις ( Άγαθόκλεες ·)* 
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3 ) οσάκις λαμβάνονται είς πληθυντικόν άριθμόν, σχηματίζονται 
είς τόν άριθμόν τούτον τά μέν είς -ης, γεν. -ους συνήθως κατά τήν 
πρώτην κλίσιν, τά δέ είς -ής , γεν. -έους ( ήτοι τά είς -κλής ) κατά 
τήν τρίτην 

4 ) δσα λήγουν είς -κλής συναιρουν τό ε της συλλαβής -κλε, 
δπου μετ' αύτό άκολουθεΐ η ή ε ή ει : ( Θεμιστοκλέης ) Θεμιστοκλής, 
( Θεμιστόκλεες ) Θεμιστόκλεις, ( Θεμιστοκλέει ) ΘεμιστοκλεΙ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τά είς - η ς , γεν. -ους σχηματίζουν τήν ένικήν αίτιατικήν 
καί είς -ην ( κατά τά πρωτόκλιτα ) : τόν Σωκράτην, τόν Αημοσθένην ( οττως τόν 
Αριστείδη ν ). 

§ 98. δ'. θηλυκά άκατάληκτα είς -ώς, γεν. -ους, διπλόθεμα 

Ε ν ι κ ό ς 
( θ. αίδωσ-, αίδοσ- ) ( θ. Ήωσ- , Ήοσ- ) 

όν. < 

η αιδώς < 
η Ήώς 

γεν. της αίδούς ( έκ του αίδόσ-ος ) της ' Η ους 
δοτ. τη αίδοι ( έκ του αίδόσ-ι ) πι Ήοΐ 
αιτ. τήν αιδώ ( έκ του αίδόσ-α ) τήν Ή ώ 
κλητ. ώ αιδώς ω Ήώς ( 

ΓενικαΙ παρατηρήσεις είς τά τριτόκλιτα όνόματα 

§ 99. Αί καταλήξεις τών τριτοκλίτων ονομάτων : 
1 ) τών άρσενικών καί τών θηλυκών είναι αί ίδιαι* 
2 ) τών ούδετέρων διαφέρουν άπό τάς καταλήξεις τών άρσενικών 

καί τών θηλυκών μόνον είς τήν όνομαστικήν, τήν αίτιατικήν καί τήν 
κλητικήν ( βλ. § 55, § 56, § 63, 2 ). 

§ 100. Τών καταλήξεων της τρίτης κλίσεως - ι , -σι, -α καί -ας τό 
δίχρονον ι καί α είναι βραχύ : κλητήρϊ, κλητήρσΐ, κλητήρα, κλητήρας. 

§ 101. Τά μονοσύλλαβα τριτόκλιτα όνόματα είς τήν γενικήν καί 
τήν δοτικήν παντός άριθμού τονίζονται έπί της καταλήξεως ( παρά τόν 
κανόνα, § 16, 8 ) : ο θήρ, τοϋ θηρός, τω θηρί — τών θηρών, τοις θηρ-
σΐ — ( το'ιν θηροϊν ). 'Αλλά τά μονοσύλλαβα όνόματα ή δφς, ό θώς, 
τό ούς, ό παις, ό Τρώς καί τό φως είς τήν πληθυντικήν γεν ικήν το-
νίζονται κανονικώς : τών δάδων, τών θώων, τών ώτων, τών παίδων, 
τών Τρώων, τών φώτων. 

3 
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§ 102. Περισπώνται παρά τόν κανόνα, αν και δέν προέρχονται 
έκ συναιρέσεως ( § 16, 6 ) 

1 ) ή ένική όνομαστική και κλητική του ονόματος ή γλαυξ · 
2 ) ή ένική κλητική τών είς - εύς : ώ γραμματεϋ, ώ Θησεϋ' 
3 ) ή ένική όνομαστική, αιτιατική και κλητική τών ονομάτων τό 

πΰρ και τό οΰς· ( βλ. και § 69, 2 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Περισπώνται κανονικώς αί λέξεις παις και φ ώ ς , διότι προ-
ήλθον έκ συναιρέσεως ( πάϊς, φάος ). "Η δέ λέξις ή κλείς προήλθεν έξ αρχαιοτέρου 
τύπου κληίς και κανονικώς οξύνεται* (βλ. § 16, 9 ) 

4. Ό δυΐκός άριδμός τών όνομάτων 

§ 103. Ό δυϊκός άριθμός τών όνομάτων πάσης κλίσεως έχει δύο 
μόνον τύπους, ήτοι ένα διά τήν όνομαστικήν, τήν αίτιατικήν και τήν 
κλητικήν, και άλλον διά τήν γενικήν και δοτικήν. Αί δέ καταλήξεις 
τοΰ δυϊκοΰ τών όνομάτών είναι : 

1 ) τής α' κλίσεως όνομ., αίτ. και κλητ. -α , γεν. και δοτ. -αιν. 
2 ) τής β' κλίσεως όνομ., αίτ. και κλητ. - ω , γεν. και δοτ. -οιν . 
3 ) τής γ' κλίσεως όνομ., αίτ. και κλητ. - ε , γεν. και δοτ. -οιν. 
α' ) τώ βονλεντ-ά, τοίν βουλεντ-αϊν — τώ μούσα, τοϊν μούσαιν 
β' ) τώ Ιατρ-ώ, τοϊν Ιατρ-οϊν — τώ νήσ-«), τοϊν νήσ-οιν — τώ 

δένδρ-ω, τοϊν δένδρ-οιν 
γ' ) τώ ήρω-ε, τοϊν ήρώ-οιν — τώ βό-ε, τοϊν βο-οϊν — τώ φύ-

λακ-ε, τοϊν ψυλάκ-οιν — τώ πόλει, τοϊν πολέ-οιν — τώ βασιλει, τοϊν 
βασιλέ-οιν — (τώ σκέλει, τοϊν σκελοϊν )· (βλ. § 95, 2). 

5. Ανώμαλα ούσιαστικά 

§ 104. Πολλά ούσιαστικά όνόματα δέν σχηματίζονται και δέν κλί-
νονται ό μ α λ ώ ς, ήτοι κατά πάντα συμφώνως μέ τούς κανόνας μιας 
τών τριών κλίσεων, και δι* αύτό λέγονται ά ν ώ μ α λ α. 

Έ κ τών άνωμάλων ούσιαστικών λέγονται : 
1 ) ε τ ε ρ ο γ ε ν ή , όσα είς τόν πληθυντικόν άριθμόν έχουν ( έ τ ε -

ρον , ήτοι ) διάφορον γένος άπό τό γένος τοΰ ένικοΰ, ή συγχρόνως τό 
αύτό γένος και διάφορον : ο λύχνος — τά λύχνα, ό σϊτος — τά σϊτα, δ 
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δεσμός — οι δεσμοί και τά δεσμά, τό στάδιον — τά στάδια και οί στά-
διοι ( πρβλ. νυν : 6 πλούτος — τά πλούτη, ό ναύλος — οί ναύλοι και 
τά ναΰλα )* 

2 ) δ ι π λ ο γ ε ν ή , δσα είς τόν ένικόν άριθμόν έκφέρονται κατά 
δύο γένη : ό ζυγός καί τό ζυγόν, πληθ. τά ζυγά — ό νώτος καί τό νώ-
τον, πληθ. τά νώτα ( πρβλ. νυν : τό πεύκο καί ό πεύκος — τά πεύκα )· 

3) έ τ ε ρ ό κ λ ι τ α , δσα είς τόν ενα άριθμόν κλίνονται κατά τινα 
κλίσιν, είς τόν άλλον δέ κατ* άλλην, ή εις τινας μέν πτώσεις κατά τινα 
κλίσιν, είς άλλας δέ κατ* άλλην, οίον 

α' ) ό πρεσβευτής, τοϋ πρεσβευτοϋ κλπ. ( κατά τήν α' κλίσιν) — 
οί πρέσβεις, τών πρέσβεων κλπ. ( κατά τήν γ' )· 

β' ) τό πυρ, τοϋ πυρός κλπ. ( κατά τήν γ' κλίσιν ) — τά πυρά, 
τών πυρών, τοις πυροϊς κλπ. ( κατά τήν β' )· 

γ' ) ή γυνή ( κατά τήν α' κλίσιν ), της γυναικός, τή γνναικί, τήν 
γυναίκα, ώ γύναι — αί γυναίκες, τών γυναικών, ταις γυναιξί κλπ. ( κατά 
τήν γ', πρβλ. § 97, 1 )· 

δ' ) ό Θαλής ( = Θαλέης ), τοϋ Θαλέω, τω Θαλή, τόν Θαλήνν ώ 
Θαλή ( κατά τά συνηρ. της α' κλίσεως καί τά άττικόκλιτα ) — τοϋ Θάλη-
τος, τω Θάλητι, τόν Θάλητα ( κατά τήν γ' κλίσιν )· 

ε' ) ό "Αρης, τοϋ "Αρεως ( άρχήθεν "Αρηος, § 32, 4 ), τω "Αρει, 
τόν νΑρη και νΑρην, ώ "Αρες ( κατά τήν γ' καί τήν α' κλίσιν ). Όμοίως 
ό Αστυάγης ( Κυαξάρης, Τισσαφέρνης καί άλλα ξενικά όνόματα ), 
του 5Αστυάγους, τω Άστνάγει ( κατά τήν γ' κλίσιν ), τόν Άστυάγην, 
ώ * Αστυάγη ( κατά τήν α' )' 

ς-' ) ό άμνός, του άμνού κλπ. ( κατά τήν β' κλίσιν ) καί τοϋ αρ-
νός, τω άρνί, τόν αρνα — οι αρνες, τών άρνών, τούς άρνας ( έκ θ. 
άρεν-, άρν- του σπανίου ονόματος της γ' κλίσεως ό άρήν, πρβλ. 
§ 90 κ. έ. ) 

ζ' ) ό υΙός, τοϋ υίοϋ κλπ. ( κατά τήν β' κλίσιν ) — τοϋ υιέος, τω 
νίεϊ— οί υΐεϊς, τών υίέων, τοΙς νιέσι, τούς υίεΐς ( κατά τήν γ' )· 

η' ) ό δνειρος, τοϋ ονείρου κλπ. ( κατά τήν β' κλίσιν ) — τοϋ όνεί-
ρατος ( έξ άχρήστου ονομαστικής τό δνειραρ ), τω όνείρατι — τά όνεί-
ρατα, τεον όνειράτων ( κατά την γ' )' 

θ' ) δ Οιδίπους, τοϋ Οιδίποδος, τω ΟΙδίποδι, ώ Οιδίπου ( κατά 
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τήν γ' κλίσιν ) — τον Οίδίπον, τόν Οίδίπονν ( κατά τά συνηρη μένα 
τής β' )· 

ι' ) ό χρως, τον χρωτός, τω χρωτί, τόν χρώτα ( κατά τήν γ' κλί-
σιν ), άλλά δοτική και χρώ ( κατά τά άττικόκλιτα, είς τήν φράσιν έν 
χρω = έως τό δέρμα )· 

4 ) μ ε τ α π λ α σ τ ά , όσα κλίνονται μέν κατά μίαν ώρισμένην 
κλίσιν είς πάσας τάς πτώσεις, άλλά το θέμα των ( μ ε τ α π λ ά σ σ ε -
τ α ι , ήτοι ) μεταβάλλεται ( πρβλ. τό γράψιμ-ον, τοΰ γραψίματ-ος )' 

α' ) ό κύων, τον κννός, τω κννί, τόν κύνα, ώ κύον — οί ~κύνες, 
τών κννών, τοις κνσι κτλ. (θ. κυων-, κυον- κυν-)· 

β' ) ό μάρτυς, τον μάρτνρος κτλ. ώ μάρτυς — οί μάρτνρες, τών 
μαρτύρων, τοις μάρτυ-σι, τους μάρτνρας κτλ. ( θ. μαρτυ-, μαρτυρ-)· 

γ' ) ό σής, τον σεός, οί οίες, τών σέων, τονς σέας — τον σητ-ός, 
οί σήτ-ες, τών σητών, τούς σήτας ( θ* σησ-, σεσ-, σητ- )' 

δ' ) ή χλείς, τής κλειδός, τη κλειδί, τήν κλείδα και τήν κλεΐν— 
αί κλείδες κτλ., τάς κλείδας και τάς χλεΐς ( θ. κλειδ-, κλει- ) ( πρβλ. 
§ 82, 1 ) · 

ε' ) ή ναυς, τής νεώς ( άρχήθεν νηός, § 32, 4 ), τή νη - ί, τήν ναϋν, 
ώ ναϋ — αί νήες, τών νεών, ταϊς ναυσί, τάς ναϋς, ώ νήες ( θ. ναυ-, 
νη-, νε- )· 

ς"' ) ή χείρ, τής χειρός κτλ.— αί χείρες, τών χειρών, ταϊς χερσί, 
τάς χείρας κτλ. — δυϊκ. τώ χείρε, τοϊν χερ-οΐν ( θ. χειρ-, χερ- )· 

ζ' ) τό γόνυ, τοϋ γόνατ-ος, τώ γόνατ-ι, τό γόνυ — τά γόνατα, τών 
γονάτων, τοϊς γόνασι κτλ. ( θ. γόνυ-, γονατ- )· 

η' ) τό δόρυ, τοϋ δόρατ-ος κτλ. ( όπως τό προηγούμενον )· 
θ' ) τό ήπαρ, τοϋ ήπατ-ος, τώ ήπατ-ι, τό ήπαρ — τά ήπατα, τών 

ήπάτων κτλ. ( θ. ήπαρ-, ήπατ- )* ομοίως τό δέλεαρ ( τοΰ δελέατ-ος), 
τό στέαρ ( τοΰ στέατ-ος ), τό φρέαρ ( τοΰ φρέατ-ος )* 

ι' ) τό υδωρ, τοϋ ϋδατ-ος, τώ ϋδατ-ι, τό ϋδωρ — τά ύ'δατ-α, τών 
υδάτων, τοις ϋδασι κτλ. ( θ. ύδωρ-, ύδατ- )' 

ια' ) τό οΰς, τοϋ ώτ-ός, τώ ώτ-ί, τό ους — τά α>τ-α, τών οπών, 
τοίς ώσί, τά ώτα — τώ ώτε, τοϊν ώτοιν ( θ. ούσ-, ώτ-, βλ. § 101, § 102 )· 

ιβ' ) ό "Απόλλων, τοϋ 9Απόλλωνος, τώ 9Απόλλωνι, τόν 9Απόλ-
λωνα και 'Απόλλω, ώ νΑπολλον ( θ. Απόλλων-, Άπολλον-, Άπολλο-)* 

ιγ' ) ό Ποσειδών ( άρχήθεν Ποσειδάων ), τοϋ Ποσειδώνος, τώ 
Ποσειδώνι, τόν Ποσειδώνα και Ποσειδώ, ώ Πόσειδον* 
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ιδ' ) ό Ζευς, τοϋ Δι-ός, τώ Δι-ί, τόν Δί-α, ω Ζεϋ ( θ. Ζευ-, Δι-)· 
ιε' ) ή Πνύξ, της Πνκ-νός, τή Πνκ-νί, τήν Πνκν-α ( θ. Πνυκ-, 

Πυκν- )* 
5 ) ί δ ι ό κ λ ι τ α, δσα δέν κλίνονται κατά μίαν τών τοιών κλί-

σεων, άλλά κατά ( ιδίαν, ήτοι ) ίδιαιτέραν κλίσιν. Είναι δέ ίδιόκλιτα : 
α' ) μερικά προσηγορικά όνόματα είς -ας , ώς ό φαγάς, ό κατα-

φαγάς κλπ.* 
β' ) πολλά κύρια όνόματα συντετμημένα, ιδία δέ ξενικά* οίον ό 

'Αλεξας ( έκ του Αλέξανδρος ), τοϋ Άλεξά, τω 5Αλεξα, τόν Άλεξάν, 
ώ Άλεξα ( πρβλ. Γεράσιμος — Μεμάς )· 

ό Φιλής ( έκ του Φιλήμων ), τοϋ Φίλη, τω Φιλή, τόν Φιλήν, ώ 
Φιλή ( πρβλ. Σπυρίδων — Πίπης )* 

6 Διονύς ( έκ του Διονύσιος ), τοϋ Διονϋ, τω Διονϋ, τόν Διο-
νϋν, ώ Διονϋ* 

ό Ίησους, τοϋ Ίησοϋ, τω Ίησοϋ, τόν Ίησοϋν, ώ Ίησοϋ (Έβραϊ-
κόν δνομα )* 

& Νεκώς, τοϋ Νεκώ, τώ Νεκώ, τόν Ν εκών, ώ Νεκώ (Αίγυπτια-
κον δνομα )* 

6 ) ά κ λ ι τ α, δσα δέν κλίνονται, ήτοι έχουν τόν αύτόν τύπον είς 
πάσας τάς πτώσεις* άκλιτα δέ είναι : 

α' ) ή λέξις τό χρεών ( = ή άνάγκη ), τοϋ χρεών, τώ χρεών 
β' ) πολλά όνόματα προσώπων ή πραγμάτων, είλημμένα, οπωσδή-

ποτε άμετάβλητα, έκ ξένων γλωσσών, οίον ό Αδάμ ( τοϋ Αδάμ κλπ. ), 
ό Δαβίδ ( τοϋ Δαβίδ κλπ. ), ό Ί ώ β ( τοϋ Ίώβ κλπ. ), τό Πάσχα ( τοϋ 
Πάσχα κλπ.), λέξεις Έβραϊκαί — τό άλφα ( τοϋ άλφα κλπ.), τό βήτα 
( τόϋ βήτα κλπ. ), τό γάμμα ( τοϋ γάμμα κλπ. )· ομοίως δέ καί τό δί-
γαμμα (τοϋ δίγαμμα κλπ.), τό δέλτα, ώς καί τά λοιπά όνόματα τών 
γραμμάτων, άρχήθεν λέξεις Φοινικικαί ( πρβλ. νυν : ό Γκαίτε, ό Κλε-
μανσώ — τό φούτ-μπώλ, τό ρεκόρ — τό τράμ, τό ζενίθ, τό ναδίρ ) 

7 ) έ λ λ ε ι π τ ι κ ά , δσα δέν είναι εύχρηστα, είς πάντας τούς 
άριθμούς ή είς πάσας τάς πτώσεις ( έλλειπτικά κ α τ ά ρ ι θ μ ό ν — 
έλλειπτικά κ α τ ά π τ ώ σ ι ν )· 

α' ) ελλειπτικά κατ* άριθμόν είναι: 
1 ) τά κύρια ονόματα* ταΰτα κανονικώς άπαντώσιν ή είς μόνον 

τόν ένικόν ή είς μόνον τόν πληθυντικόν άριθμόν : Μενέλαος, Άριστεί-
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δης — δ Πειραιεύς, οί Δελφοί, ή Κέρκυρα, αί 'Αθήναι — ο νΟλυμπος, η 
Πίνδος, το Πτωον, τά Κεραύνια — τά 5Ολύμπια, τά Παναθήναια, τά 
Διονύσια ( πρβλ. ό Πύργος, ή Καρδίτσα, αί Σπέτσαι, τά Χριστού-
γεννα κτλ. )· 

2 ) τά όνόματα τών μετάλλων ή φυσικών σωμάτων ή φαινομένων : 
ό άργυρος, δ σίδηρος, ο χρυσός — ή γή, ο ούρανός, δ άήρ, τό έαρ, οί 
έτησίαι ( § 48, 3 ) — νεότης, τό γήρας κτλ.· 

β' ) έλλειπτικά κατά πτώσιν ( ή άμα και κατ* αριθμόν ) είναι : 
1 ) αί λέξεις τό δφελος, τό δναρ, τό ϋπαρ ( = οπτασία έν έγρη-

γόρσει ), εύχρηστοι μόνον κατ* όνομαστικήν και αίτιατικήν του ενικού 
( πρβλ. νυν : τό σέβας — τά σέβη, τά άρματα = τά όπλα )' 

2 ) ή λέξις μάλη , εύχρηστος μόνον είς τήν γενικήν είς τήν φράσιν 
ύπό μάλης ( = ύπό τήν μασχάλη ν )· 

3 ) ή λέξις νέωτα, αιτιατικής ένικού, εύχρηστος είς τήν φράσιν 
ές νέιοτα ( = τού χρόνου )· 

4 ) αί λέξεις ώ ταν ( = ώ φίλε ) και ώ μέλε ( = καλέ μου ). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Ε' 

Τ Α Ε Π Ι Θ Ε Τ Α 

1. Όρισμός. Γενικά! παρατηρήσεις 

§ 105. Ε π ί θ ε τ α λέγονται αί λέξεις, αί όποΐαι σημαίνουν 
ποιότητα ή ιδιότητα ούσιαστικού τίνος : ( άρτος ) λευκός, ( οικία ) 
υψηλή, ( δπλον ) βαρύ. 

§ 106. Έ κ τών έπιθέτων : 
1 ) τά πλείστα έχουν τρία γένη, άρσενικόν, θηλυκόν και ούδέτε-

ρον, και ταΰτα λέγονται τ ρ ι γ ε ν ή : ο καλός, ή καλή, τό καλόν — ο 
άκαρπος, ή άκαρπος, τό άκαρπον — ο ευθύς, ή ευθεία, τό ευθύ — ό ευ-
γενής, ή ευγενής, τό ευγενές* 

2 ) πολλά έχουν δύο μόνον γένη, τό άρσενικόν και τό θηλυκόν, 
και ταΰτα λέγονται δ ι γ ε ν ή : ό φυγάς, ή φυγάς — ο άρπαξ, ή άρπαξ. 
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§ 107. Έ κ τών τριγενών έπιθέτων : 
1 ) δσα έχουν τρεις καταλήξεις, ήτοι μίαν δι* έκαστον γένος, λέ-

γονται τ ρ ι κ α τ ά λ η κ τ α : κακός, κακή, κακόν — βαρύς, βαρεία, 
βαρύ· 

2 ) δσα έ'χουν δύο καταλήξεις, ήτοι μίαν διά τό άρσενικόν καί τό 
θηλυκόν καί μίαν διά τό ούδέτερον, λέγονται δ ι κ α τ ά λ η κ τ α : ό, 
ή βάρβαρος, τό βάρβαρον — ό, ή ενελπις, τό εϋελπι. 

§ 108. Τά διγενή έπίθετα είναι μ ο ν ο κ α τ ά λ η κ τ α : ο πέ-
νης, ή πένης — ο βλάξ, ή βλάξ. 

§ 109. 1) Τών τρικαταλήκτων έπιθέτων τό θηλυκόν κλίνεται πάν-
τοτε κατά τήν α' κλίσιν, τό δέ άρσενικόν καί τό ούδέτερον άλλων μέν 
κατά τήν β' κλίσιν, καί ταύτα λέγονται δ ε υ τ ε ρ ό κ λ ι τ α , άλλων 
δέ κατά τήν γ' κλίσιν, καί ταΰτα λέγονται τ ρ ι τ ό κ λ ι τ α : δίκαι-ος, 
δικαί-α, δίκαι-ον — εύρ-ύς, ενρ-εϊα, εύρ-& 

2 ) τά δικατάληκτα έπίθετα κλίνονται άλλα μέν κατά τήν β' κλί-
σιν, άλλα δέ κατά τήν γ' : ο, ή βάναυσ-ος, τό βάναυσ-ον — ό, ή ευγε-
νής, τό ευγενές· 

3 ) τά μονοκατάληκτα έπίθετα κλίνονται τά πλείστα κατά τήν γ ' 
κλίσιν. 

2. ΚλΙσις τών έπι&έτων 

Α') Δ ε υ τ ε ρ ό κ λ ι τ α 

1 . Ά σ υ ν α ί ρ € τ α 

9 110. Παραδείγματα δευτεροκλίτων άσυναιρέτων έπιθέτων 

Ε ν ι κ ό ς 
( θ. καλο-, καλη-, καλο- ) ( θ. δίκαιο-, δίκαια-, δίκαιο- ) 

καλ-ός καλ-ή καλ-όν 
καλ-οΰ καλ-ής καλ-οΰ 
καλ-ώ καλ-ή καλ-ώ 
καλ-όν καλ-ήν καλ-όν 
καλ-έ καλ-ή καλ-όν 

δίκαι-ος δικαί-α δίκαι-ον 
δικαί-ου δικαί-ας δικαί-ου 
δικαί-ω δικαί-α δικαί-φ 
δίκαι-ον δικαί-αν δίκαι-ον 
δίκαι-ε δικαί-α δίκαι-ον 
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Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

καλ-οί καλ-αί καλ-ά 
καλ-ών καλ-ών καλ-ών 
καλ-οΐς καλ-αΐς καλ-οΐς 
καλ-ούς καλ-άς καλ-ά 
καλ-οί καλ-αί καλ-ά 

δίκαι-οι δίκαι-αι δίκαι-α 
δικαί-ων δικαί-ων δικαί-ων 
δικαί-οις δικαί-αις δικαί-οις 
δικαί-ους δικαί-ας δίκαι-α 
δίκαι-οι δίκαι-αι δίκαι-α 

( βλ. § 46, 2, § 53, α, β ). 

§ 111. Τών τρικαταλήκτων είς -ος επιθέτων τό θηλυκόν : 
1 ) κανονικώς λήγει είς -η : σοφός, σοφή — τερπνός, τερπνή. Άλλ' 

όταν πρό τής καταλήξεως -ος τοΰ άρσενικοΰ ύπάρχη φωνήεν ή ρ , τότε 
τό θηλυκόν λήγει είς α μακρόν ( § 50,1 ) : νέ-ος, νέ-α — τέλει-ος, τε-
λεί-α — νεκρ-ός, νεκρ-ά ( πλήν ογδο-ος, όγδό-η )' 

2 ) είς τήν πληθυντικήν όνομαστικήν και γενικήν τονίζεται όπου 
και όπως τό άρσενικόν είς τάς ιδίας πτώσεις : πλούσιαι, πλουσίων 
( πλούσιοι, πλουσίων ) — άρχαϊαι, αρχαίων ( άρχαΐοι, άρχαίων ) — μι-
κραί, μικρών ( μικροί, μικρών ). 

§ 112. Έ κ τών είς -ος έπιθέτων δικατάληκτα είναι: 
1 ) τά πλείστα έκ τών συνθέτων είς -ος : ( ό, ή ) α-καρπος, ( ό, 

ή ) ά-θάνατος, ( ό, ή ) έπί-τιμος, ( ό, ή ) έν-δοξος κλπ.* 
2 ) μερικά άπλα, τά όποια λήγουν είς -ειος ή -ιος ή -ιμος : ( ό, ή) 

βόρ-ειος, ( ό, ή ) γαμήλ-ιος, ( ό, ή ) δόκ-ιμος' 
3 ) τά έπίθετα βάναυσος, βάρβαρος, ήμερος, ήρεμος, ήσυ-

χος , χίβδηλος, λάβρος, λάλος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Μερικά σύνθετα είς -ος είναι τρικατάληκτα, ώς αντάξιος, 
άνταξία, άντάξιον — ενάντιος, εναντία, εναντίον — πάγκαλος, παγκάλη, πάγκαλον. 

'Ομοίως τά είς -ικος παρασύνθετα : ( έξεταστής ) έξεταστικός, εξεταστική, 
έξεταστικόν — ( εύδαίμων ) ενδαιμονικός, ενδαιμονική, ενδαιμονικόν. 

Μερικά δέ άπλα ή σύνθετα είς -ος είναι συγχρόνως τρικατάληκτα και δικα-
τάληκτα : ό βέβαιος, ή βεβαία ή βέβαιος, τό βέβαιον — ό έρημος, ή έρήμη ή 
έρημος, τό έρημον — ο άναίτιος, ή άναιτία ή άναίτιος, τό άναίτιον — ό άνάξιος, 
ή άναξία ή άνάξιος, τό άνάξιον. 
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2. Σ υ ν η ρ η μ έ ν α 

§ 113. Παραδείγματα δευτεροκλίτων συνηρημένων έπιθέτων 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. χρυσεο-, χρυσεά-, χρυσεο- ) ( θ. εύνοο , εύνου- ) 

χρυσούς χρυσή χρυσοΰν 0 « 
η εύνους \ το εύνουν 

χρυσού χρυσής χρυσού του της εύνου του ευνου 
χρυσώ χρυσή χρυσώ τώ τη εΰνω τώ εΰνω 
χρυσοΰν χρυσην χρυσούν τόν τήν εύνουν \ το εύνουν 

Πλη θ υ ν τ ι κ ό ς 

χρυσοί χρυσαΐ χρυσά « οι < αι εύνοι \ τα ευνοα 
χρυσών χρυσών χρυσών τών εύνων τών εύνων 
χρυσοΐς χρυσαΐς χρυσοΐς τοις ταΐς εΰνοις τοις εύνοις 
χρυσούς χρυσάς χρυσά τούς τάς εύνους τά εύνοα 

( βλ. § 57 κ. έ. ). 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 114. Τά τρικατάληκτα συνηρημένα είς -ους έπίθετα κανονι-
κώς σχηματίζουν τό θηλυκόν είς -ή : χνανοϋς, κυανή — χαλκούς, χαλκή. 
Άλλ* δταν πρό της καταλήξεως -ους του άρσενικοΰ ύπάρχη ε ή ρ , τότε 
σχηματίζουν τό θηλυκόν είς - α : έρεοϋς, έρεα — κεραμεούς, κεραμεά — 
αργυρούς, άργυρά' ( πρβλ. § 111, 1 ). 

§ 115. Δικατάληχτα συνηρημένα είς -ους έπίθετα είναι σύνθετα 
έπίθετα μέ δεύτερον συνθετικόν τάς λέξεις νους, πλους, £ους, χρους : 
ό, ή κακόνονς, τό κακόνουν — ό, ή εϋπλους, τό εϋπλουν — ό, ή εύρους, 
τό εύρονν — ό, ή αχρους, τό άχρουν. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τά πολλαπλασιαστικά άριθμητικά είς -πλους είναι τρικα-
τάληκτα καί κλίνονται κατά τό συνηρημένον έπίθετον ό χρυσούς , ή χρυσή , τό χ ρ υ -
σουν : άπλοϋς, άπλή, απλούν — διπλούς, διπλή, διπλούν κλπ. 

§ 116. Τών δικαταλήκτων συνηρημένων είς -ους έπιθέτων 
1 ) τό -οα του πληθυντικοΰ του ούδετέρου μένει άσυναίρετον : τά 

ενπλοα, τά άχροα' 



58 

2 ) ή έκ συναιρέσεως προερχομένη κατάληξις -οι τής πληθυντικής 
όνομαστικής ώς πρός τόν τονισμόν λαμβάνεται ώς βραχεία : οί εννοι, 
εϋχροι ( δπως π. χ. οί ταύροι ). 

§ 117. Παραδείγματα άττικοκλίτων έπιθέτων 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

( θ. ίλεω- ) 
« 0 « 

η ίλεως τό ίλεων οί αί ίλεω τά ίλεα 
τοΰ τής ίλεω τοΰ ίλεω τών ίλεων τών ίλεων 
τώ τΤ) ίλεω τω ίλεω τοις ταΐς ίλεως τοις ίλεως 
τόν τήν ίλεων τό ίλεων τούς τάς ίλεως τά ίλεα 

ώ ίλεως ώ ίλεων ώ ίλεω ώ ίλεα 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 118. Τά άττικόκλιτα έπίθετα 
1 ) είναι δικατάληκτα : ο, ή άξιόχρεως, τό άξιόχρεων — ο, η ο,γή-

ρως, τό άγήρων — ο, ή έμπλεως, τό έμπλεων — ό, η ευχερώς, τό ευχε-
ρών τρικατάληκτον δέ είναι μόνον τό έπίθετον πλέως ( πλέα, πλέων )· 

2 ) είς τήν πληθυντικήν όνομαστικήν, αίτιατικήν και κλητικήν του 
ούδετέρου έχουν κατάληξιν ούχί - ω , άλλά - α , όπως τά ούδέτερα τής 
κοινής β' κλίσεως : τά έμπλεα ( όπως π. χ. τά δίκαια ). 

εύθύ-ς 
εύθέ-ος 
εύθεΐ 
εύθύ-ν 
εύθύ 

Β ' ) Τ ρ ι τ ό κ λ ι τ α 

1. Φωνηεντόληκτα. Τρικατάληκτα 

§ 119. Παραδείγματα τρικαταλήκτων έπιθέτων 

Ε ν ι κ ό ς 

εύθύ ήμισυ-ς 
εύθέ-ος ήμίσε-ος 

ήμίσει 
ήμισυ-ν 
ήμισυ 

εύθεΐα 
εύθείας 
εύθεία 
εύθεΐαν 
εύθεΐα 

εύθεΐ 
εύθύ 
εύθύ 

ημίσεια 
ήμισείας 
ήμισεία 
ήμίσειαν 
ήμίσεια 

ήμισυ 
ήμίσε-ος 
ήμίσει 
ήμισυ 
ήμισυ 
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Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

εύθεΐς εύθείαι εύθέ-α ήμίσεις ήμίσειαι ήμίσε-α ( καί ήμίση ) 
εύθέ-ων εύθειών εύθέ-ων ήμισέ-ων ήμισειών ήμισέ-ων 
εύθέ-σι εύθείαις εύθέ-σι ήμίσε-σι ήμισείαις ήμίσε-σι 
εύθεΐς εύθείας εύθέ-α ήμίσεις ήμισείας ήμίσεα ( καί ήμίση ) 
εύθεΐς εύθείαι εύθέ-α ήμίσεις ήμίσειαι ήμίσεα ( καί ήμίση ) 

§ 120. Τά είς -υς τρικατάληκτα έπίθετα τά πλείστα είναι όξύ-
τονα : ( βαθύς, βαρύς, ευρύς, παχύς, ταχύς κτλ. )' βαρύτονα δέ είναι 
μόνον τό ήμισυς καί θήλυς ( θήλεια, θήλυ ). Τό δέ θηλυκόν αύτών 
σχηματίζεται άπό τό θέμα, τό όποιον λήγει είς - ε , μέ τήν κατάληξιν 
-ια : ( βαρέ-ια ) βαρεία. 

§ 121. Κατά τήν γ' κλίσιν κλίνονται καί δικατάληκτα έπίθετα είς 
-υς ( γεν. -υος ή -εος ) σύνθετα, μέ δεύτερον συνθετικόν δνομα φω-
νηεντόληκτον, τό όποιον λήγει είς -υς ( γεν. -υος ή -εως ), ώς 

0 € 

η εύβοτρυ-ς το ευβοτρυ δίπηχυ-ς δίπηχυ 
του της εύβότρυ-ος του εύβότρυ-ος διπήχε-ος διπήχε-ος 
τώ τ η εύβότρυ-ϊ τω εύβότρυ-ϊ διπήχει διπήχει 
τόν τήν εύβοτρυ-ν τό ευβοτρυ δίπηχυ-ν δίπηχυ 

κλπ. κλπ. κλπ. κλπ. 
οί « • αι εύβότρυ-ες τά εύβότρυ-α διπήχεις διπήχε-α 

( καί διπήχη 
τών εύβοτρύ-ων τών εύβοτρύ-ων διπηχέ-ων 

κλπ. κλπ. κλπ. 

2. Σ υ μ φ «ο ν ό λ η κ τ α 

§ 122. α') Ά φ ω ν ό λ η κ τ ο 

Ε ν ι κ ό ς 

( θ. άπαντ-

άπας 
άπαντ-ος 
άπαντ-ι 
άπαντ-α 
άπας 

άπασα 
άπάσης 
άπάση 
άπασαν 
άπασα 

άπαν 
άπαντ-ος 
άπαντ-ι 
άπαν 
άπαν 

( θ. χαριεντ-, χαριετ- ) 

χαρίεις 
χαρίεντ-ος 
χαρίεντ-ι 
χαρίεντ-α 
χαρίεν 

χαριεσσα 
χαριέσσης 
χαριέσση 
χαρίεσσαν 
χαρίεσσα 

χαριεν 
χαρίεντ-ος 
χαρίεντ-ι 
χαρίεν 
χαρίεν 
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άπαντ-ες 
άπάντ-ων 
άπα-σι 
άπαντ-ας 
άπαντ-ες 

άπασαι 
άπασών 
άπάσαις 
άπάσας 
άπασαι 

Π λ η 

άπαντ-α 
άπάντ-ων 
άπα-σι 
άπαντ-α 
άπαντ-α 

υ ν τ ι κ ό ς 

χαρίεντ-ες 
χαριέντ-ων 
χαρίε-σι 
χαρίεντ-ας 
χαρίεντ-ες 

χαρίεσσαι 
χαριεσσών 
χαριέσσαις 
χαριέσσας 
χαρίεσσαι 

χαρίεντ-α 
χαριέντ-ων 
χαρίε-σι 
χαρίεντ-α 
χαρίεντ-α 

άκων 
άκοντ-ος 
άκοντ-ι 
άκοντ-α 
άκον 

Ε ν ι κ ό ς 

άκουσα 
άκούσης 
άκούση 
άκουσαν 
άκουσα 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

άκον άκοντ-ες άκουσαι άκοντ-α 
άκοντ-ος άκόντ-ων άκουσών άκόντ-ων 
άκοντ-ι άκου-σι άκούσαις άκου-σι 
άκον άκοντ-ας άκούσας άκοντ-α 
άκον άκοντ-ες άκουσαι άκοντ-α 

( βλ. § 80 κ. έ. ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Κατά τά &πας κλίνεται και τό έπίθετον πας , πασα, παν 
( παντός, παντι — πάντες, πάντων ), ( βλ. § 36, 4, ε' και § 101 - § 103 ). 

Κατά τό έπίθετον χαρίεις κλίνονται καΐ τά έπίθετα άστερόεις ( άστερόεσσσ, 
άστερόεν ), Ιχθυόεις, ύλήεις , φωνήεις (φωνήεσσα, φωνήεν) κτλ. Τούτων ή πλη-
θυντική δοτική καΐ τό θηλυκόν σχηματίζονται άπό τό θέμα είς -€τ : ( τοις φωνήετ-σι 
= ) φωνήεσι, ( ή φωνήετ-ια = ) φωνήεσσα (βλ. § 33, 4 καΐ § 36, 4 γ ' ). 

Κατά τό άκων κλίνεται και τό έπίθετον έκών, έκουσα, έκόν* ( βλ. § 36, 4 
και § 81 ). 

§ 123 · Άφωνόληκτα τριτόκλιτα έπίθετα είναι προσέτι : 
1 ) δικατάληκτα έπίθετα σύνθετα, μέ δεύτερον συνθετικόν όνομα 

ούσιαστικόν τριτόκλιτον άφωνόληκτον. Τά έπίθετα ταΰτα κλίνονται κατά 
τό πλείστον όπως και τό δεύτερον συνθετικόν των, οίον 

ο, ή άχαρις, τό άχαρι — τοϋ, τής άχάριτος — τόν, τήν άχαριν κτλ. 
(βλ . § 8 2 ) · 

ο, ή ενελπις, τό ενελπι — τοϋ, τής ευέλπιδος — τόν, τήν ενελπιν 
κτλ. — οι, άί ευέλπιδες, τών ευελπίδων κτλ. 

ό, ή δίπους, τό δίπουν κτλ. (βλ. § 82, Σημ. 1 )· 
ό, ή μονόδους, τό μονόδουν — τοϋ, τής μονόδοντος, τοϋ μονόδον-

τος κτλ.· ( βλ. § 81 κ. έ. )· 
2 ) μονοκατάληκτα έπίθετα άπλα ή σύνθετα, οίον 
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δ, ή βλάξ — τον, της βλακ-ός κτλ., δ, ή άρπαξ — τοϋ, της άρ-
παγ-ος κτλ.· 

δ, ή πένης — τον, της πένητ-ος κτλ., δ, ή φνγάς — τον, της φν-
γάδ-ος κτλ.' 

δ, ή άπαις — τοϋ, της άπαιδ-ος κτλ., δ, ή επηλνς — τοϋ, της έπη-
λνδ-ος κτλ. 

β ' ) ' Ε ν ρ ι ν ό λ η κ τ α κ α I ύ γ ρ ό λ η κ τ α 

§ 124. α' . Τρικατάληκτα 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

(θ. μελαν-) 

μέλας μέλαινα μέλαν μέλαν-ες μέλαιναι μέλαν-α 
μέλαν-ος μέλαινης μέλαν-ος μελάν-ων μελαίνων μελάν-ων 
μέλαν-ι μελαίνη μέλαν-ι μέλα-σι μελαίναις μέλα-σι 
μέλαν-α μέλαιναν μέλαν μέλαν-ας μέλαινας μέλαν-α 
μέλαν μέλαινα μέλαν μέλαν-ες μέλαιναι μέλαν-α 

Οΰτω κλίνεται καί τό έπίθετον τάλας ( τάλαινα, τάλαν( βλ. 
§ 33, 35 ). 

§ 125. Τών τριτοκλίτων τρικαταλήκτων έπιθέτων τό θηλυκόν 
1 ) λήγει πάντοτε είς α βραχύ : ταχύς, ταχεία — πάς, πάσα —φω-

νήεις, φωνηεσσά — εκών, έκοϋσά — τάλας, τάλαινα· 
2 ) είς τήν γενικήν του πληθυντικού τονίζεται πάντοτε έπί της 

ληγούσης : τών ταχειών, πασών, φωνηεσσών, έκονσών, ταλαινών ( βλ. 
καί § 111, 2 ). 

$ 126. β ' . Δικατάληκτα 

Ε ν ι κ ό ς 

(θ. εύδαιμων-, εύδαιμον-) (θ. άρρην-, άρρεν-) 

ό ή εύδαιμων τό εύδαιμον ό ή άρρην τό άρρεν 
του της εύδαίμον-ος του εύδαίμον-ος του της άρρεν-ος του άρρεν-ος 
τώ τη εύδαίμον-ι τώ εύδαίμον-ι τώ τη άρρεν-ι τώ άρρεν-ι * 
τόν τήν εύδαίμον-α τό εύδαιμον τόν τήν άρρεν-α τό άρρεν 

ώ εύδαιμον ώ άρρεν 
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Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

οί αί εύδαίμον-ες τά εύδαίμον-α οί αί άρρεν-ες τά άρρεν-α 
τών εύδαιμόν-ων τών άρρέν-ων 

τοις ταΐς εύδαίμο-σι τοις εύδαίμο-σι τοις ταΐς άρρε-σι τοις άρρε-σι 
τούς τάς εύδαίμον-ας τά εύδαίμον-α τούς τάς άρρεν-ας τά άρρεν-α 

ώ εύδαίμον-ες ώ εύδαίμον-α ώ άρρεν-ες ώ άρρεν-α 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

δ ή άπάτωρ τό άπάτορ οί αί άπάτορ-ες τά άπάτορ-α 
τοΰ της άπάτορ-ος τοΰ άπάτορ-ος τών άπατόρ-ων 
τώ τη άπάτορ-ι τώ άπάτορ-ι τοις ταΐς άπάτορ-σι τοις άπάτορ-σι 
τόν τήν άπάτορ-α τό άπάτορ τούς τάς άπάτορ-ας τά άπάτορ-α 

ώ άπάτορ* ώ άπάτορ-ες ώ άπάτορ-α 

§ 127· Ένρινόληκτα και ύγρόληκτα τριτόκλιτα έπίθετα είναι προσ-
έτι μονοκατάληκτα έπίθετα άπλα ή σύνθετα μέ δεύτερον συνθετικόν όνο-
μα ούσιαστικόν τριτόκλιτον ένρινόληκτον ή ύγρόληκτον, οίον 

ό ή μάκαρ, τοϋ τής μάκαρ-ος, κτλ. 
ο ή νψανχην, τοϋ τής νψανχεν-ος, κτλ. 
ό ή μακρόχειρ, τοϋ τής μακρόχειρ-ος, κτλ. 

§ 128. Τά ένρινόληκτα και ύγρόληκτα τριτόκλιτα έπίθετα 
1 ) τήν ένικήν κλητικήν τήν σχηματίζουν πάντα όμοίαν μέ τό 

θέμα, και αν είναι διπλόθεμα, όμοίαν μέ τό άσθενές θέμα : ώ μέλαν, 
ώ τάλαν — .( έλεήμων, τό έλεήμον ) ώ έλεήμον — ( νοήμων, τό νοήμον) ώ 
νοήμον — ( άρρην, άρρεν-ος ) ώ άρρεν — ( άπάτωρ, άπάτορ-ος) ώ άπάτορ' 

2 ) έκ τών συνθέτων είς -ων τά πλείστα άναβιβάζουν τόν τόνον 
είς τήν ένικήν κλητικήν τοΰ άρσενικοΰ και τοΰ θηλυκού και είς τή^ 
ένικήν όνομαστικήν ( αίτιατικήν και κλητικήν ) τοΰ ούδετέρου : ( ό, ή 
εύγνώμων ) ώ ενγνωμον, τό ενγνωμον ( ό, ή εύσχήμων ) ώ εϋσχημον, 
τό εϋσχημον άλλά .( ό, ή άμνήμων ) ώ άμνήμον, τό άμνήμον ( ό, ή με-
γαλόφρων ) ώ μεγαλόφρον, τό μεγαλόφρον. 

* « αϊ δέ είς -ορ υπέρ δύο συλλαβάς κλητικαΐ έν ταύτη τη συλλαβή φυλάτ-
τουσι τόν τόνον, έν ή συλλαβή έχει αύτόν ή εύθεΐα ». 'ξίρφδιανός, Α, σελ. 419,13 -16. 
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γ') Σ ι γ μ ό λ η κ τ α 

§ 129. Τά σιγμόληκτα τριτόκλιτα έπίθετα είναι πάντα δικατά-
ληκτα, διπλόθεμα, είς -ης τό άρσενικόν καί θηλυκόν καί είς -ες τό ούδέ-
τερον, σύνθετα δέ τά πλείστα, μέ δεύτερον συνθετικόν όνομα ούδέ-
τερον σιγμόληκτον είς -ος ή ρήμα : ο, ή υγιής, τό υγιές — ό, ή ευγε-
νής, τό ευγενές ( ευ, γένος ) — ό, ή πλήρης, τό πλήρες — ό, ή ευσεβής, 
τό ευσεβές ( ευ, σέβομαι ) — ό, ή αμελής, τό αμελές ( ά, μέλει ) — ό, ή 
ευώδης, τό ευώδες ( ευ, όζω, θ. όδ- ). 

Π α ρ α δ ε ί γ μ α τ α 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
(θ. έπιμελησ-, έπιμελεσ-) 

ό ή έπιμελής τό έπιμελές οί αί έπιμελεΐς τά επιμελή 
του της επιμελούς του έπιμελούς τών έπιμελών 
τώ τη έπιμελεΐ τώ έπιμελεί τοις ταίς έπιμελέσι τοις έπιμελέσι 
τον τήν έπιμελή τό έπιμελές τούς τάς έπιμελείς τά έπιμελή 

ώ έπιμελές ώ έπιμελεΐς ώ έπιμελή 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
(θ. εύηθησ-, εύηθεσ-) 

ό ή εύήθης τό εύηθες οί αί εύήθεις τά εύήθη 
του της εύήθους του εύήθους τών εύήθων 
τώ τη εύήθει τώ εύήθει τοις ταΐς εύήθεσι τοις εύήθεσι 
τόν τήν εύήθη τό εύηθες τούς τάς εύήθεις τά εύήθη 

ώ εύηθες ώ εύήθεις ώ εύήθη 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 130. Τά είς -ης, -ες σιγμόληκτα τριτόκλητα έπίθετα 
1 ) άπό τό ίσχυρόν θέμα σχηματίζουν μόνον τήν ένικήν όνομα-

στικήν του άρσενικού καί του θηλυκού γένους* 
2 ) του άρσενικού καί του θηλυκού γένους τήν μέν ένικήν κλητι-

κήν σχηματίζουν όμοίαν μέ τό άσθενές θέμα, τήν δέ πληθυντικήν αίτια-
τικήν όμοίαν μέ τήν πληθυντικήν όνομαστικήν : δ, ή ευσεβής, ώ ευσε-
βές — ( οι, αί ευγενείς ) τους, τάς ευγενείς· 

3 ) τά βαρύτονα είς τήν ένικήν κλητικήν του άρσενικού καί του 
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θηλυκοΰ και είς τήν ένικήν όνομαστικήν ( αίτιατικήν και κλητικήν ) τοΰ 
ούδετέρου άναβιβάζουν τόν τόνον, είς δέ τήν πληθυντικήν γενικήν παντός 
γένους τονίζονται είς τήν παραλήγουσαν παρά τον κανόνα : ό, ή συνή-
θης, ώ σύνηθες, τό σύνηθες — ό, ή αυτάρκης, ώ αϋταρκες, τό αϋταρκες 
— οί, αί πλήρεις, τά πλήρη, τών πλήρων ( έκ τοΰ πληρέσ-ων, πλη-
ρέ-ων ) — οί, αί ευμεγέθεις, τά ευμεγέθη, τών ευμεγεθών ( έκ τοΰ 
εύμεγεθέσ-ων, εύμεγεθέ-ων ) ( βλ. § 25 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τονίζονται κανονικώς είς τήν ένικήν κλητικήν τοΰ αρ-
σενικού και τοΰ θηλυκοΰ και είς τό ούδέτερον τά σύνθετα δσα λήγουν είς -ώδης , 
- ώ λ η ς και -ήρης : ευώδης, ώ ευώδες, τό ευώδες—εξώλης, ώ έξώλες, τό εξώλες 
—ξιφήρης, ώ ξιφήρες, τό ξιφήρες, 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Έπίθετον είς -ης άρχήθεν ήτο και ή λέξις ή τριήρης (τής 
τριήρους, τή τριήρει, τήν τριήρη, ώ τριήρες — αί τριήρεις, τών τριηρών, ταΐς τριή-
ρεσι, τάς τριήρεις), έγένετο δέ ούσιαστικόν ή λέξις αύτη κατά παράλειψιν της λέ-
ξεως ναϋς. 

§ 131. Συνήθη άνώμαλα έπίθετα τής άρχαίας γλώσσης είναι πέντε : 
μέγας, πολύς, πράος, σώος ή σώς και φρούδος. 

3. Άνώμαλα έπί&ετα 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

(θ. μεγα- και μεγάλο-) 

μέγας μεγάλη μέγα μεγάλοι μεγάλαι μεγάλα 
μεγάλου μεγάλης μεγάλου μεγάλων μεγάλων μεγάλων 
μεγάλω μεγάλη μεγάλω μεγάλοις μεγάλαις μεγάλοις 
μέγα-ν μεγάλην μέγα μεγάλους μεγάλας μεγάλα 
ώ μέγα ή μεγάλε μεγάλη μέγα μεγάλοι μεγάλαι μεγάλα 

(θ. πολυ- καΐ πολλο-) 

πολύς 
πολλού 
πολλώ 
πολύ-ν 
πολύ 

πολλή πολύ πολλοί πολλαί πολλά 
πολλής πολλοΰ πολλών πολλών πολλών 
πολλή πολλώ πολλοίς πολλαΐς πολλοίς 
πολλήν πολύ πολλούς πολλάς πολλά 
πολλή πολύ πολλοί πολλαί πολλά 
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(θ. πραο- καί πραε-) 

πράος 
πράου 
πράω 
πράον 

πραεια 
πραείας 
πραεία 
πραεΐαν 

κτλ. 

πραον 
πράου 
πράω 
πράον 

πράοι 
πραέων 
πραέσι 
πράους 

πραειαι 
πραειών 
πραείαις 
πραείας 

κτλ. 

πραέα 
πραέων 
πραέσι 
πραέα 

ο 
τόν 

σως 
σων 

ή σως 
τήν σων 

τό σων 
τό σων 

οι σω 
τούς σώς 

αι σω 
τάς σώς 

τά σά 
τά σά 

Οί άλλοι τύποι άναπληροΰνται ύπό του ομαλού σώος, σώα, σώον. 
Τό δέ φρούδος, φρούδη ( καί φρούδος ), φρουδον είναι έλλει-

πτικόν καί εύρίσκεται μόνον είς τήν όνομαστικήν του ένικού καί του 
πληθυντικού. 

Π α ρ ά ρ τ η μ α 

Κλίσις τών μετοχών 

§ 132. Πάσαι αί μετοχαί είναι τρικατάληκτοι καί ( δπως τών τρι-
καταλήκτων έπιθέτων ) τό μέν θηλυκόν των κλίνεται πάντοτε κατά τήν 
πρώτην κλίσιν, τό δέ άρσενικόν καί τό ούδέτερον άλλων μέν κατά τήν 
δευτέραν κλίσιν, άλλων δέ κατά τήν τρίτην ( πρβλ. § 109, 1 ). 

§ 133. Αί δευτερόκλιτοι μετοχαί λήγουν πάσαι είς -μένος, -μένη, 
-μένον : γραφόμενος, γράφο μένη, γραφόμενον — γεγραμμένος, γεγραμ-
μένη, γεγραμμένον ( βλ. § 110, καλός, καλή, καλόν ). 

§ 134. Αι τριτόκλιτοι μετοχαί λήγουν 
1 ) είς -άς, ασ&, -δν : λονσας, λούσασα, λοϋσαν (του λούσαντ-ος, 

της λουσάσης, του λούσαντ-ος κτλ., ώ λούσας, ώ λούσασα, ώ λούσαν — 
οί λούσαντ-ες, αί λούσασαι, τά λούσαντ-α, τοις λούσασι κτλ. ) ( βλ. 
§ 125, άπας )· 

2 ) είς -€ίς, -€?σα, - έν : παιδενθείς, παιδευθεϊσα, παιδενθέν ( του 
παιδευθέντ-ος, της παιδευθείσης κτλ., ώ παιδευθείς, ώ παιδευθεϊσα, 
ώ παιδευθέν — οί παιδευθέντ-ες, αί παιδευθεϊσαι, τά παιδευθέντ-α, τοις 
παιδευθεΐ-σι κτλ. ) ( πρβλ. § 122, χαρίεις )· 

3 ) είς -ούς, -οΰσα, -όν : διδούς, διδοϋσα, διδόν ( του διδόντ-ος, 
της διδούσης, του διδόντ-ος κτλ., ώ διδούς, ώ δίδουσα, ώ διδόν —οί 

δ 
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διδόντ-ες, αί διδοΰσαι, τά διδόντ-α, τοις διδοΰ-σι κτλ. ) ( πρβλ. § 80), 
οδούς, όδόντ-ος )' 

4 ) είς -ύς , -Οσα, -ύν : άπολλύς, άπολλΰσα, άπολλύν ( του άπολ-
λύντ-ος, της άπολλύσης, τοΰ άπολλύντ-ος κτλ., ώ άπολλύς, ώ άπολλΰσα, 
ώ άπολλύν — οί άπολλύντ-ες, αί άπολλΰσαι, τά άπολλύντ-α, τοις άπολ-
λΰ-σι κτλ. ) ( πρβλ. § 80, άνδριάς, και § 122 )' 

5 ) είς -ων , -ουσα, -ον ( ή -ών , -ώσα, -ών ή -ών , -ούσα, 
-ουν) : γράφων, γράφουσα, γράφον (τοΰ γράφοντ-ος, τής γραφούσης, του 
γράφοντ-ος κτλ., ώ γράφων, ώ γράφουσα, ώ γράφον, — οί γράφοντ-ες, 
αί γράφουσαι, τά γράφοντ-α, τοις γράφου-σι κτλ. ) ( βλ. § 122, άκων ) — 
τιμών ( τιμώντ-ος ), τιμώσα ( τιμώσης ), τιμών ( τιμώντ-ος ) ( πρβλ. 
§ 82, Σημ. 2, Ξενοφών ) — καλών ( καλοΰντ-ος ), καλούσα ( καλούσης ) 
καλούν ( καλοΰντ-ος )· 

6 ) είς -ώς , -υΐα, -ός: λελυκώς, λελυκυΐα, λελνκός. 

ω 

(θ. λελυκωσ-, λελυκοτ-) 
λελυκώς 
λελυκότ-ος 
λελυκότ-ι 
λελυκότ-α 
λελυκώς 

λελυκότ-ες 
λελυκότ-ων 
λελυκό-σι 

κτλ. 

ω 

(θ. λελυκυσ-) 
λελυκυΐα 
λελυκυίας 
λελυκυία 
λελυκυΐαν 
λελυκυΐα 

λελυκυΐαι 
λελυκυιών 
λελυκυίαις 

κτλ. 

(θ. λελυκοσ-, λελυκοτ-
λελυκός 
λελυκότ-ος 
λελυκοτ-1 
λελυκός 

ώ λελυκός 

λελυκότ-α 
λελυκότ-ων 
λελυκό-σι 

κτλ. 

7 ) είς -ώς , -ώσα, ώς: έστώς, έστώσα, έστώς ( τοΰ έστώτ-ος, 
τής έστώσης, τοΰ έστώτ-ος κτλ., ώ έστώς, κτλ., τοις έστώσι κτλ. ) 
( βλ. § 16, 9 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Ή λύσασα έκ τοΰ ή λνσάντ-ια, ή παιδ€υθεΙσα έκ τοΰ ή 
πωδενθέντ-ια, ή δίδουσα έκ τοΰ ή διδόντ-ια, ή άπολλΰσα έκ τοΰ ή άπολλύντ-ια, ή 
γράφουσα έκ τοΰ ή γραφόντ-ια (βλ. § 36, 4, ε'), ή λελυκυΐα έκ τοΰ ή λελυχνσ-ια 
(βλ. § 33,3)—τοις λύσασι, τοϊς παιδευθεισι, τοις διδουσι κτλ. έκ τοΰ λνσαντ-σι, 
παιδευθέντ-σι, δίδοντ-σι κτλ. (βλ. § 33, 5). 

§ 1 3 5 . Ή ένική κλητική τοΰ αρσενικού (όπως και τοΰ θηλυκοΰ 
και τοΰ ούδετέρου ) τών τριτοκλίτων μετοχών είναι πάντοτε όμοια μέ 
τήν όνομαστικήν : ο γράψας — ώ γράψας, ό λυθείς — ώ λυθείς κτλ. 



4. Π α ρ α β ε τ ι κ ά 
§ 136. Ή ίδιότης ή ποιότης, τήν οποίαν δηλοΐ έν έπίθετον, δυ-

ναιαι να ύπάρχη είς περισσότερα του ένός όντα, άλλ' είς διάφορον βα-
θμόν : λευκός ό άρτος, λευκή ή χιών, λευκόν τό όστοϋν. 

1 ) "Οταν τό έπίθετον δηλοΐ, δτι Ιν ούσιαστικόν έχει απλώς τήν 
δηλουμένην υπ* αύτού ποιότητα ή ιδιότητα, λέγεται έπίθετον θετικού 
βαθμού ή θετικόν: ό ύψηλός νΟλνμπος· 

2 ) δταν τό έπίθετον δηλοΐ, δτι έν ούσιαστικόν έχει τήν δηλου-
μένην ύπ' αύτού ποιότητα ή ιδιότητα είς άνώτερον βαθμόν έν συγ-
κρίσει προς £ν άλλο ούσιαστικόν ομοειδές ή έτεροειδές ή έν συγκρί-
σει προς πολλά άλλα, ώς εν τι λαμβανόμενα, λέγεται έπίθετον συγ-
κριτικού βαθμού ή συγκριτικό ν : ο νΟλυμπάς εστίν ύψη λόχερος 
της "Οσσης — ίππος λευκότερος χιόνος — χρυσός δέ κρείααων μυρίων 
λάγων βροτοϊς' 

3 ) δταν τό έπίθετον δηλοΐ δτι Ιν ούσιαστικόν έχει τήν δηλου-
μένην ύπ' αύτού ποιότητα ή ιδιότητα είς άνώτατον βαθμόν καθ* έαυτό 
ή έν συγκρίσει πρός πάντα τά άλλα ομοειδή δντα, λέγεται 
έπίθετον υπερθετικοί» βαθμού ή ύπερθετικόν : ο ύψηλόχαχος 
νΟλυμπος — ό νΟλυμπάς έστι τό ύψηλόχατον πάντων τών ορέων της 
Ελλάδος. 

§ 137. Τό συγκριτικόν καί τό ύπερθετικόν ένός έπιθέτου ομού 
λέγονται μέ έν δνομα παραθετικά του έπιθέτου* διακρίνονται δέ τα3τα 
άπό του θετικού διά της καταλήξεως αύτών. 

Συνήθεις καταλήξεις τών παραθετικών καί είς τήν άρχαίαν γλώσ-
σαν είναι -τερος, ( -τέρα, -τερον ) διά τό συγκριτικόν καί -τατος, 
( -τάτη, -τατον ) διά τό ύπερθετικόν. 

α') 'Ο μ α λ ά π α ρ α θ ε τ ι κ ά 
§ 138. Τά παραθετικά παντός έπιθέτου κανονικώς σχηματίζονται 

έκ του θετικού, άφού είς τό θέμα αύτού ( του αρσενικού γένους ) προσ-
τεθούν αί παραθετικαί καταλήξεις, οίον : 

ξηρός (θ. ξηρό- ) ξηρά-τερος ξηρά-τατος 
βραχύς (θ. βραχύ- ) βραχυ-τερος βραχύ-τατος 
υγιής (θ. ύγιεσ- ) ύγιέσ-τερος ύγιέσ-τατος 
χαρίεις (θ. χαριεσ- ) χαριέσ-τερος, χαριέσ-τατος 
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§ 139. Τοΰ θέματος τών δευτεροκλίτων έπιθέτων ο χαρακτήρ ο , 
έάν ή πρό αύτοΰ συλλαβή είναι βραχεία, μετά τήν προσθήκην τών πα-
ραθετικών καταλήξεων έκτείνεται είς ω ( § 32, 6 ) : 

νέος ( θ. νεο- ) νεώ-τερος νεώ-τατος * 
σοφός ( θ. σοφο- ) σοφώ-τερος σοφώ-τατος 
Ικανός ( θ. ίκάνο- ) Ικανώ-τερος ικανώ-τατος 
ήσυχος ( θ. ήσυχο- ) ήσυχώ-τερος ήσυχώ-τατος 
τίμιος ( θ. τιμΐο- ) τιμιώ-τερος τιμιώ-τατος 

άνιαρό-τατος 
ίσχυρό-τατος 
λιτό-τατος 
έντιμό-τατος 

Άλλά άνιάρός άνιαρό-τερος 
ισχυρός ίσχυρό-τερος 
λιτός λιτό-τερος 
έντιμος έντιμό-τερος 
άκίνδϋνος άκινδυνό-τερος 
εϋθϋμος εύθυμό-τερος 
αλϋπος άλυπό-τερος 
ελαφρός έλαφρό-τερος 
σεμνός σεμνό-τερος 
ένδοξος ένδοξό-τερος 

εύθυμό-τατος 
άλυπό-τατος 
έλαφρό-τατος 
σεμνό-τατος 
ένδοξό-τατος (βλ. § 11,2). 

§ 140. Πολλών έπιθέτων τής άρχαίας γλώσσης τά παραθετικά 
σχηματίζονται ούχί κανονικώς διά τής προσθήκης μόνον τών παραθε-
τικών καταλήξεων -τερος και -τατος είς τό θέμα αύτών, άλλά κατ* 
άναλογίαν πρός τά παραθετικά άλλων έπιθέτων ( πρβλ. νΰν : ελαφρός 
— έλαφον-τερος άντί έλαφρό-τερος, κατά τό βαρύ-τερος, γλυκύς — 
γλυκό-τερος άντί γλυκύ-τερος, κατά τό πιχρό-τερος). Οΰτω : 

1 ) τά παραθετικά τών είς -ων , -ον , γεν. -ονος τριτοκλίτων έπι-
θέτων και τών έπιθέτων άίσμενος ( = ευχαριστημένος ), έρρωμένος 
( = δυνατός ) και πένης ( = πτωχός ) σχηματίζονται είς -έστερος 
-έστατος ( κατά τά παραθετικά τών είς -ης, -ες σιγμολήκτων ) : 

ευδαίμων ( θ. εύδαιμον- ) εύδαιμον-έσ-τερος εύδαιμον-έσ-τατος 
άσμενος ( θ. άσμενο- ) άσμεν-έσ-τερος άσμεν-έσ-τατος 
έρρωμένος ( θ. έρρωμενο- ) έρρωμεν-έσ-τερος έρρωμεν-έσ-τατος 
πένης ( θ. πενητ- ) πεν-έσ-τερος πεν-έσ-τατος 

* Τά έπίθετα κενός και στενός άρχήθεν ήσαν κεινός, στεινός και δι* αύτό 
τά άρχικά παραθετικά των είναι κενότερος, στενότερος κτλ. 
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Όμοίως σχηματίζονται τά παραθετικά του έπιθέτου άπλους καί 
τών έπιθέτων τών συνθέτων μέ δεύτερον συνθετικόν τό δνομα νοΟς: 
απλούς ( θ. άπλοο- ) άπλούσ-τερος άπλούσ-τατος 

( έκ τού άπλο-έσ-τερος άπλο-έσ-τατος ) 
εννονς (θ. εύνοο- ) εννονσ-τερος εννονσ-τατος 

( έκ τού εύνο-έσ-τερος εύνο-έσ-τατος )· 
2 ) τά παραθετικά τού έπιθέτου παλαιός σχηματίζονται ούχί μέ 

τό θέμα αύτού παλαιό-, άλλά μέ θέμα τό έπίρρημα πάλαι: παλαιότε-
ρος, παλαί-τατος ( πρβλ. άνω — άνώ-τερος ). Κατά δέ τά παραθετικά 
ταύτα του παλαιός έσχηματίσθησαν κατόπιν ( μέ άποκοπήν του χαρα-
κτηρος ο του θέματος ) καί τά παραθετικά τών έπιθέτων 

γεραιός (γεραί-τερος γεραί-τατος) 
σχολαϊος (σχολαί-τερος σχολαί-τατος ). 

Κατά ταΰτα δέ κατόπιν έσχηματίσθησαν τά παραθετικά τών έπιθέτων 
δψιος (όψι-αί-τερος όψι-αί-τατος) 
ϊδιος ( ίδι-αί-τερος ίδι-αί-τατος άλλά και 

ίδιώ-τερος ιδιώ-τατος) 
Ισος (Ισ-αί-τερος ισ-αί-τατος)' 

3 ) τά παραθετικά τών μονοκαταλήκτων έπιθέτων &ρπαξ, βλάξ, 
λάλος ( = φλύαρος ), κλέπτης καί πλεονέκτης σχηματίζονται είς 
-ίστερος, -ίστατος (κατά τά παραθετικά του έπιθέτου άχαρις — 
άχαρίσ-τερος, άχαρίσ-τατος ) : 

άρπαξ ( θ. άρπαγ- ) άρπαγ-ίστερος άρπαγ-ίστατος 
βλάξ ( θ. βλακ- ) βλακ-ίστερος βλακ-ίστατος 
λάλος ( θ. λαλο- ) λαλ-ίστερος λαλ-ίστατος 
κλέπτης ( θ. κλεπτα- ) κλεπτ-ίστερος κλεπτ-ίστατος 
πλεονέκτης ( θ. πλεονεκτα- ) πλέονεκτ-ίστερος πλεονεκτ-ίστατος 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Του έπιθέτου φίλος τά παραθετικά είναι καί φίλ-τερος 
και μάλλον φίλος—φίλ-τατος και μάλιστα φίλος. 

β') Α ν ώ μ α λ α π α ρ α θ ε τ ι κ ά 

§ 141. Μερικών έπιθέτων της άρχαίας γλώσσης τά παραθετικά 
έχουν καταλήξεις ούχί -τερος, -τατος, άλλά - ίων, -ιον είς τό συγκρι-
τικόν και -ιστός, -ίστη, -ιστον είς τό ύπερθετικόν. 
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Ουτω μέ διαφόρους φθογγικάς παθήσεις και άνωμαλίας σχημα-
τίζονται τά παραθετικά τών έξής έπιθέτων : 

αισχρός ο, ή αίσχίων τό αϊσχιον ( θ. αίσχ- ) αϊσχιστος 
εχθρός ^ ί ) Λ / ο, ή εχυιων τό έχθιον ( θ. έχθ- ) έχθιστος 
ηδύς ? ? ? ί / ο, η ηόιων τό ήδιον ( θ· ή*- ) ήδιστος 
καλός ό, ή καλλίων τό κάλλιον ( θ. καλλ- ) κάλλιστος 
μέγας ο, ή μείζων τό μείζον ( έκ τοΰ μέγ -ιων ) μέγιστος 
ράδιος ο, ή ράων τό ραον ( θ· Ρ«- ) ράστος 
ταχύς ο, ή θάττων τό θάιτον ( θ. θαχ- ) τάχιστος 
άγαθός ό, ή άμείνων τό άμεινον ( θ. άμειν- ) άριστος 

ο, ή βελτίων τό βέλτιον ( θ. βελτ- ) βέλτιστος 
ό, ή κρείττων τό κρεϊττον ( θ. κρετ- ) κράτιστος 

( πρβλ. κράτος ) 
ο, ή λφων τό λωον ( θ. λω- ) λωστος 

κακός ό, ή κακίων τό κάκιον ( θ. κακ- ) κάκιστος 
ό, ή χειρών τό χείρον ( θ· χ εφ - ) χείριστος 
ό, ή ήττων .τό ήττον ( θ· ήκ- ) επίρρ. ήκιστα 

μικρός μικρότερος μικροτατος 
ό, ή έλάττων τό ελαττον ( θ. έλάχ- ) ελάχιστος 

ολίγος ό, ή μείων τό μείον ( θ. μει- ) όλίγιστος 
πολύς ο, ή πλέων τό πλέον ( θ. πλε- ) πλείστος 

γεν. τοϋ πλείονος και τοϋ πλέονος. 

§ 142. Τά είς -ίων ( -ων ), -ιον ( -ον ) συγκριτικά κλίνονται 
κατά τό έξής παράδειγμα : 

Ε ν ι κ ό ς 

(θ. άμεινων-, £μεινον- και άμεινοσ-) 

« 
ο, 

« η άμείνων τό άμεινον 
τοΰ, της άμείνον-ος τοΰ άμείνον-ος 
τώ, άμείνον-ι τώ άμείνον-ι 
τόν, τήν άμείνον-α ή άμείνω τό άμεινον 

ώ άμεινον ώ άμεινον 
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Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

οί, αί άμείνον-ες ή άμείνους τά άμείνον-α ή άμείνω 
τών άμεινόν-ων τών άμεινόν-ων 

τοις, ταΐς άμείνο-σι τοις άμείνο-σι 
τούς, τάς άμείνον-ας ή άμείνους τά άμείνον-α ή άμείνω 

ώ άμείνον-α ή άμείνω ώ άμείνον-ες ή άμείνους 
( πρβλ. § 126, εύδαίμων ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. ΟΙ τύποι - άμείνω, άμείνους σχηματίζονται άπό τό σιγμό-
ληκτον θέμα άμεινοσ- (άμείνοσ-α, άμείνοσ-ες βλ. 33, 3). 

γ' ) Παραθετικά περιφραστικά καί έλλειπτικά 

§ 143. Παραθετικά έπιθέτων σχηματίζονται είς τήν άρχαίαν 
γλώσσαν καί διά περιφράσεως, ήτοι τό μέν συγκριτικόν μέ τό έπίρ-
ρημα μάλλον καί τό θετικόν τού έπιθέτου, τό δέ ύπερθετικόν μέ τό 
έπίρρημα μάλιστα καί τό θετικόν του έπιθέτου : σοφός — μάλλον 
σοφός — μάλιστα σοφός ( πρβλ. νυν : πιο σοφός, πάρα πολύ σοφός ) 

Περιφραστικώς σχηματίζουν τά παραθετικά 
1 ) κανονικώς αί μετοχαί : συμφέρων — μάλλον συμφέρων — μά-

λιστα συμφέρων 
2 ) συνήθως μονοκατάληκτα έπίθετα : ενελπις — μάλλον εϋελπις 

— μάλιστα εϋελπις κτλ. 
§ 144. Πολλά έπίθετα, έπειδή δηλούν ποιότητα ή ιδιότητα, ή 

όποια δέν δύναται νά παρουσιάση διαφόρους βαθμούς, δέν έχουν πα-
ραθετικά. Τοιαύτα έπίθετα άνευ παραθετικών είναι όσα δηλούν 

1 ) ύλη ν : χαλκούς, ξύλινος' 
2 ) καταγωγήν ή συγγένειαν : πατρικός, μητρώος, παππώος, άδελ-

φικός, παιδικός· 
3 ) τόπον ή χρόνον : γήινος, θαλάσσιος, ήμερινός, νυκτερινός' 
4 ) μέτρον : σπιθαμιαϊος, δίπηχυς. 

Επίσης πολλά σύνθετα μέ πρώτον συνθετικόν τό έπίθετον πας 
ή τό στερητικόν ά - : πάντιμος, πάγκαλος — αθάνατος, άυπνος. 

§ 145. Μερικών έπιθέτων έλλείπει τό θετικόν ή έκτός τού θετι-
κού έλλείπει καί τό Ιτερον τών παραθετικών. Τούτο συμβαίνει πρό 
πάντων είς έπίθετα, τά όποια παράγονται άπό έπιρρήματα ή προθέσεις : 

( βλ. καί § 140, 3, Σημ. ). 
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( άνω ) 
( κάτω ) 
( π ρ ό ) 
( ύπέρ ) 

( έπικρατών ) 
( προτιμώμενος ) 

ανω-τερος 
κατώ-τερος 
πρό-τερος 
νπέρ-τερος 
ύστερος 
επικρατέστερος 
προτιμό-τερος 

ανω-τατος 
κατώ-τατος 
( πρώτος ) 
νπέρ-τατος 
ύστατος 

ύπατος 
έσχατος 

δ' ) Παραθετικά έπιρρήματα 

§ 146. Παραθετικά σχηματίζουν και πλείστα έπιρρήματα, πρό 
πάντων δσα παράγονται άπό έπίθετα, καθώς και 6σα έχουν τοπικήν 
ή χρονικήν σημασίαν. 

1 ) Τών έπιρρημάτων, τά όποια παράγονται έξ έπιθέτων, παρα-
θετικόν συγκριτικού μέν βαθμού είναι ή ένική αιτιατική τοΰ ούδετέ-
ρου τοΰ συγκριτικού τοΰ έπιθέτου, ύπερθειικοΰ δέ βαθμοΰ ή πληθυν-
τική αιτιατική τοΰ ούδετέρου τοΰ ύπερθετικοΰ αύτοΰ : 

( δίκαιος ) δικαίως δικαιότερον δικαιότατα 
( σαφής ) σαφώς σαφέστερον σαφέστατα 
( ήδύς ) ήδέως ήδιον ήδιστα 

Ουτω και 
( άγαθός ) εϋ — άμεινον, βέλτιον, κρεϊττον — άριστα, βέλτιστα, κράτιστα 
( ολίγος ) ολίγον — έλαττον, μείον, ήττον — ελάχιστα, ήκιστα 
( πολύς ) πολν, μάλα — πλέον, μάλλον — πλείστον, πλείστα, μάλιστα. 

2 ) Τών τοπικών έπιρρημάτων τά παραθετικά σχηματίζονται συν 
ήθως μέ τάς καταλήξεις -τέρω, -τάτω , τών δέ χρονικών μέ τάς κα-
ταλήξεις -τερον, -τατα: 
άνω — 
κάτω — 
πέρα — 
εγγύς — 

πόρρω — 
πρωί ή πρφ — 

άνωτέρω 
κατωτέρω 
περαιτέρω 
έγγντέρω 
έγγντερον 
πορρωτερω 
πρωιαίτερον 
πρωαίτερον 

ανωτατω 
κατωτάτω 

και εγγντατω 
εγγύτατα 
πορρωτ-άτω 
πρωιαίτατα και 
πρωαίτατα ( πρβλ. § 140, 2 ). 



ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Γ' 

ΑΝΤΩΝΤΜΙΑΙ 

§ 147. Ά ν τ ω ν υ μ ί α ι λέγονται αί λέξεις, αί όποΐαι λαμβάνον-
ται είς τόν λόγον ά ν τ ί ό ν ο μ ά τ ω ν ούσιαστικών ή έπιθέτων: έκεϊ-
νος γράφει ( π.χ. ό Πλάτων )—τοιούτος ήν Αριστείδης ( δηλ. δίκαιος ). 

Αί άντωνυμίαι είναι έννέα ειδών : προσωπικαί, δεικτικαί, οριστική 
ή έπαναληπτική, κτητικαί, αύτοπαθεΐς, άλληλοπαθεΐς, έρωτηματικαί, 
άόριστοι και άναφορικαί. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Πολλοί τύποι τών αντωνυμιών τής άρχαίας γλώσσης είναι 
οί Ιδιοι μέ τούς άντιστοίχους τύπους τών άντωνυμιών της νέας γλώσσης, οί πλείστοι 
δμως διαφέρουν. 

α ' ) Προσωπικά! άντωνυμίαι 

§ 148. Π ρ ο σ ω π ι κ α ί λέγονται αί άντωνυμίαι, αί όποΐαι δη-
λούν τά τρία πρόσωπα τοΰ λόγου, ήτοι έκεΐνον, ό όποιος ομιλεί ( έ γ ώ , 
π ρ ώ τ ο ν πρόσωπον ), έκεΐνον, πρός τόν όποιον άπευθύνεται ό λόγος 
( σ ύ , δ ε ύ τ ε ρ ο ν πρόσωπον ) και έκεΐνον ή έκεΐνο, περί τοΰ οποίου 
γίνεται ό λόγος ( δδε, ούτος κτλ., τ ρ ί τ ο ν πρόσωπον ). 

Αί προσωπικαί άντωνυμίαι κλίνονται ώς έξής : 

Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

α' προσ. β' προσ. γ ' προσ. α' προσ. β' προσ. γ ' προσ. 
> > εγω σύ — ήμεΐς ύμεΐς ( σ φ ε ΐ ς ) 
έμοΰ, μου σοΰ, σου (ού ) ήμών ύμών ( σφών ) 
έμοί, μοι σοί, σοι οΐ, οί ήμϊν ύμΐν σφίσι (ν) 
έμέ, με σέ, σε ( έ ) ήμάς ύμας ( σφας ) 

( Δυϊκός : α' προσ. νώ, νών, — β' προσ. σφώ,σφών βλ. § 20, 1 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Έ κ τών τύπων της προσωπικής άντωνυμίας τοΰ γ ' προσ-
ώπου εύχρηστοι είναι κυρίως οί τύποι της δοτικής οί, οί — σφίαιν. Άντ ί της έλ-
λειπούσης ένικής όνομαστικής αύτής γίνεται χρήσις τών δεικτικών δδε, οντος, έ-
κείνος, άντί δέ τών πλαγίων πτώσεων αύτής γίνεται συνήθως χρήσις τών πλαγίων 
πτώσεων τής όριστικής άντωνυμίας. 

"Οταν πρός έμφασιν προστίθεται είς τούς τύπους τών προσωπικών άντωνυ-
μιών τό (έγκλιτικόν) μόριον γ έ , τότε οί τύποι τοΰ ένικοΰ τής προσωπικής άντω-
νυμίας τοΰ α' προσώπου τονίζονται ώς έξής: έγωγε, έμοϋγε, εμοιγε, έμέγε. 



β') ΔεικτικαΙ άντωνυμίαι 

§ 149. Δ ε ι κ τ ι κ α ί λέγονται αί άντωνυμίαι, αί όποΐαι δηλούν 
δεΐξιν. 

Δεικτικαί άντωνυμίαι της άρχαίας γλώσσης είναι αί έξης : 
δδε 
οντος 
έκεϊνος 
τοιόσδε 
τοσόσδε 

ήδε 
αντη 
έκείνη 
τοίάδε 
τοσήδε 

( = αύτός έδώ, αύτός δά )· 
( = έτοΰτος, αύτός )· 

τόδε 
τοντο 
έκεΐνο 
τοιόνδε — τοιούτος, τοιαύτη, τοιοντο(ν) ( =τέτοιος)· 
τοσόνδε—τοσούτος, τοσαύτη, τοσοϋτον(ν) ( =τόσος)* 

χηλικόσδε τηλικήδε τηλικόνδε—τηλικοϋτος, τηλικαύτη, τηλικοϋτο(ν). 

§ 150. Έ κ τών δεικτικών άντωνυμιών 
1 ) ή δδε, ήδε, τόδε κλίνεται δπως άκριβώς τό άρθρον μέ τό 

( έγκλιτικόν ) δέ κατόπιν αύτού : τοϋδε, τήσδε, τοϋδε — τώδε, τήδε, 
τώδε κτλ. — οϊδε, αίδε, τάδε — τώνδε κτλ. 

Όμοίως αί άντωνυμίαι τοιόσδε, τοιάδε, τοιόνδε — τοσόσδε, 
τοσήδε, τοσόνδε καί τηλικόσδε, τηλικήδε, τηλικόνδε κλίνονται 
μόνον κατά τό πρώτον μέρος αύτών ( τοΐος, τοία, τοΐον — τόσος, τόση, 
τόσον — τηλίκος, τηλίκη, τηλίκον ) μέ τό έγκλιτικόν δέ κατόπιν : τοιόσδε 
τοιάδε, τοιόνδε — τοιοϋδε, τοιάσδε, τοιοϋδε — τοιωδε κτλ. 

2 ) ή ούτος, αΰτη, τούτο κλίνεται ώς έξης : 

όν. ούτος 
γεν. τούτου 
δοτ. τούτφ 
άίτ. τούτον 
κλητ. ώ ούτος 

Ε ν ι κ ό ς 

αυτη 
ταύτης 
ταύτη 
ταύτην 
αΰτη 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

τούτο 
τούτου 
τούτφ 
τούτο 

ούτοι 
τούτων 
τούτοις 
τούτους 

αύται 
τούτων 
ταύταις 
ταύτας 

ταύτα 
τούτων 
τούτοις 
ταΰτα 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Εκτός τών κλητικών ώ ούτος καί ώ αύτη, άλλη κλητική 
άντωνυμίας δέν υπάρχει. 

3 ) ή έκεΐνος, έκείνη, έκεΐνο κλίνεται ώς δευτερόκλιτον τρικα-
τάληκτον έπίθετον, άλλά χωρίς ν είς τήν ένικήν όνομαστικήν καί αί-
τιατικήν του ούδετέρου (βλ. § 110, καλός )' 

4 ) αί άντωνυμίαι τοιούτος, τοσούτος καί τηλικουτος ( σύνθε-
τοι έκ των Αρχαιοτέρων άντωνυμιών τοϊος, τόσος, τηλίκος καί της 
οϋτος ) κλίνονται όμοίως μέ τήν άντωνυμίαν ούτος, αΰτη, τοντο· π. χ. 
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• Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

τοιούτος τοιαύτη τοιούτο (ν) 
τοιούτου τοιαύτης τοιούτου 
τοιούτω τοιαύτη τοιούτω 
τοιούτον τοιαύτην τοιούτο (ν) 

τοιούτοι τοιαύται τοιαύτα 
τοιούτων τοιούτων τοιούτων 
τοιούτοις τοιαύταις τοιούτοις 
τοιούτους τοιαύτας τοιαύτα 

Ή ένική όνομαστική και αιτιατική τοΰ ούδετέρου τών άντωνυ-
μιών τούτων δ ι φ ο ρ ε ΐ τ α ι , ήτοι λήγει είς -ο ή είς -ον: τοσούτο ή 
τοσούτον, τηλικοϋτο ή τηλικοντον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. "Ινα έπιτείνηται περισσότερον ή δεικτική σημασία τών 
δεικτικών άντωνυμιών, προσέθετον πολλάκις οί άρχαΐοι είς τό τέλος αύτών τό λε-
γόμενον δ ε ι κ τ ι κ ό ν - ί : οντοσί ( = ούτος-ί ), τοντονί κτλ., αντηί, ταντησι 
κτλ. (πρβλ. νυν: έτοΰτο δά, αύτό δά). 

Ό τόνος τότε πίπτει πάντοτε έπί τοΰ δεικτικοΰ - I (τό όποιον είναι μακρόν), 
έάν δέ πρό αύτου ύπάρχη βραχύ φωνήεν, τοΰτο άποβάλλεται* όδι ( =δδ€-ί4), τοντι 
( = τούτο-ί ) , ταντϊ ( = ταυτα-ί ) . 

Τό δεικτικόν - I προσλαμβάνουν και δεικτικά έπιρρήματα, ώς ώδί, οντωσι 
( = έτσι δά). 

§ 151 / Ο ρ ι σ τ ι κ ή ή έ π α ν α λ η π τ ι κ ή λέγεται ή άντω-
νυμία αύτός, αύτή, αύτό. 

1 ) Όριστική είναι ή άντωνυμία αύτός ( κατά πάσαν πτώσιν ), 
όταν λαμβάνεται, ίνα ό ρ ί σ η τ ι ( ήτοι ινα διαστείλη, ξεχωρίση τι, 
άπό άλλα ομοειδή ) : Κϋρος άποχτεϊναι λέγεται αύζός τγ\ εαυτόν χειρί 
Άρταγέρσην ( = μόνος του, αύτοπροσώπως, και όχι κανείς άλλος έκ 
τών άκολούθων του ). 

2 ) Έπαναληπτική δέ είναι ή άντωνυμία αύτός (είς τάς πλαγίας 
μόνον πτώσεις ), δταν λαμβάνεται, ίνα έ π α ν α λ ά β η τ ι , περί τοΰ 
όποιου έγινε προηγουμένως λόγος : Κλεάρχω συγγενόμενος ό Κϋρος 
ήγάσθη τε αύζόν και δίδωσιν αύχφ μυρίονς δαρεικούς ( = τόν έξετί-
μησε πολύ και του δίδει ). 

§ 152. Ή άντωνυμία αύτός ( αύτή, αύτό ) 
1 ) κλίνεται δπως ή δεικτική άντωνυμία έκεΐνος ( έκείνη, έκεϊνο ) 
2 ) λαμβάνεται και μετά τοΰ άρθρου ( ό αύτός, ή αύτή, τό αύτό ) 

και τότε σημαίνει ό Ιδιος ( 6χι διάφορος ). 

γ') Όριστική ή έπαναληπτική 
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Σ η μ ε ί ω σ ι ς. "Οταν πάσχη κράσιν μετά τοΰ άρθρου ή άντωνυμία αύτός, 
τότε ή ένική όνομαστική καΐ αιτιατική τοΰ ούδετέρου αύτής σχηματίζεται βχι μό-
νον μέ τήν κατάληξιν -ο, άλλά και μέ τήν κατάληξιν -ον : (τό αύτό = ) ταντό και 
τ αυτόν- (βλ. § 27, 1 καΐ § 150, 4). 

§ 153 . Κ τ η τ ι κ α ί λέγονται αί άντωνυμίαι, αί όποΐαι σημαί-
νουν κτήσιν. Κτητικαί δέ άντωνυμίαι τής άρχαίας γλώσσης είναι : 

α' προσώπου, έπί ένός κτήτορος : έμός, έμή, έμόν ( = ιδικός μου)* 
β' προσώπου, έπί ένός κτήτορος : σός9 ση, σον ( = ιδικός σου ). 
α' προσώπου, έπί πολλών κτητόρων : ήμέτερος, ημετέρα, ήμέ-

τερον ( = ιδικός μας )· 
β' προσώπου, έπί πολλών κτητόρων : ύμέτερος, υμετέρα, ύμέ-

τερον ( ιδικός σας ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τοΰ γ ' προσώπου κτητική άντωνυμία άρχήθεν ήτο έπί 
ένός μέν κτήτορος ή έός, έή, έόν ( = ιδικός του), έπί πολλών δέ κτητόρων ή σφέτερος, 
σφετέρα, σφέτερον ( = Ιδικός των)· άλλ' ή μέν έός, έή, έόν είναι δλως άχρηστος είς 
τούς πεζούς Αττικούς συγγραφείς, ή δέ σφέτερος, σφετέρα, σφέτερον σπανία, και 
άντί αύτών γίνεται χρήσις τής γενικής τών δεικτικών άντωνυμιών ή τής όριστικής 
ή αύτοπαθοΰς άντωνυμίας: ό τούτου πατήρ, ό πατήρ αύτου—τούς έκείνων φίλους, 
τούς έαυτών φίλους. 

§ 1 5 4 . Α ύ τ ο π α θ ε ΐ ς άντωνυμίαι λέγονται έκεΐναι, αι όποΐαι 
λαμβάνονται έπί αύτοπαθείας, ήτοι δταν δηλοΰται δτι έν και τό αύτό 
πρόσωπον ένεργεΐ συγχρόνως και πάσχει : γνώθι αανχόν ( = γνώρισε 
σύ τόν έαυτόν σου) . 

Αί αύτοπαθεΐς άντωνυμίαι έχουν μόνον τάς πλαγίας πτώσεις, 
κλίνονται δέ ώς έξής : 

δ') Κτητικά! άντωνυμίαι 

ε') Αύτοπαδεϊς άντωνυμίαι 

α' προσώπου β' προσώπου 
Ε ν ι κ ό ς 

γεν. έμαυτοΰ έμαυτής 
δοτ. έμαυτφ έμαυτή 
αίτ· έμαυτόν έμαυτήν 

'Αρσ. Θηλ. 'Αρσ. Θηλ. 

σεαυτοΰ σεαυτής 
σεαυτώ σεαυτή 
σεαυτόν σεαυτήν 
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Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

γεν. 
δοτ. 
αιτ. 

Άρσ. 

ήμών αύτών 
ήμιν 
ήμάς 

αυτοις 
αύτούς 

γεν. 
δοτ. 
αιτ. 

Θηλ. 
ημών αύτών 
ήμΐν αύταΐς 
ήμάς αύτάς 

γ' προσώπου 
Ε ν ι κ ό ς 

Άρσ. Θηλ. 

έαυτού εαυτής 
έαυτώ έαυτη 
έαυτόν έαυτήν 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

Άρσ. 
ύμών αύτών 
ύμΐν αύτοΐς 
ύμάς αύτούς 

Ούδ. 

Θηλ. 
ύμών αύτών 
ύμΐν αύταΐς 
ύμάς αύτάς 

εαυτό 

γεν. 
δοτ. 
αιτ. 

Άρσ. 

εαυτών ή σφών αύτών 
έαυτόΐς ή σφίσιν αύτοΐς 
έαυτούς ή σφάς αύτούς 

Ούδ. Θηλ. 

εαυτών ή σφών αύτών — 
έαυταΐς ή σφίσιν αύταΐς 
έαυτάς ή σφάς αύτάς έαυτά 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Οί τύποι σεαυτου, σεαυτής κτλ., έαυτου, έαυτής κτλ. 
ευρίσκονται καί συνηρημένοι: σαντοϋ, σαυτής κτλ., αύτοϋ, αυτής κτλ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Αί αύτοπαθεΐς άντωνυμίαι προήλθον έκ συνεκφοράς τών 
πλαγίων πτώσεων τών προσωπικών άντωνυμιών μέ τάς πλαγίας πτώσεις της 
όριστικής άντωνυμίας αύτός (έμέ - αύτόν = έμαυτόν, σέ - αύτόν =σ€αυτόν κτλ.), 
6πως τοΰτο καταφαίνεται είς τόν πληθυντικόν άριθμόν. 

ς.) Ή άλληλοπαβής άντωνυμία 
§ 155. Ά λ λ η λ ο π α θ ή ς λέγεται ή άντωνυμία, ή οποία λαμ-

βάνεται έπί άλληλοπαθείας, ήτοι δταν δηλούται δτι δύο ή περισσό-
τερα πρόσωπα ένεργούν καί πάσχουν άμοιβαίως : αγαπάτε Αλλήλους 
( = ό είς τόν άλλον ). 

Ή άλληλοπαθής άντωνυμία έχει μόνον τάς πλαγίας πτώσεις του 
πληθυντικού καί τού δυϊκού, κλίνεται δέ ώς έξης ( πρβλ. § 110 ) : 

*Αρσ. Θηλ. Ούδ. υ» 
γεν. άλλήλων άλλήλων άλλήλων Χ άλλήλοιν 

^ δοτ. άλλήλοις ά>λήλαις άλλήλοις ~ άλλήλοιν 
,<* αιτ. άλλήλους άλλήλας άλληλα <1 άλλήλω 
β 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. *Η άλληλοπαθής άντωνυμία προήλθεν έκ συνεκφοράς τύ-
πων της άοοίστου άντωνυμίας άλλος , ώς άλλοι - άλλους ( = άλλήλους ), άλλαι 
- ά λ λ α ς ( = άλλήλας) κτλ. 

υ» 



ζ') Ερωτηματικοί άντωνυμίαι 

§ 156· Έ ρ ω τ η μ α τ ι χ α ί άντωνυμίαι λέγονται έκεΐναι, αϊ 
όποΐαι λαμβάνονται έπί έρωτήσεως. 

Έρωτηματιχαί άντωνυμίαι της άρχαίας γλώσσης είναι : 
1 ) τίς, τί ( — ποιος ; )· 
2 ) πότερος, ποτέρα, πότερον ( = ποιος άπό τούς δύο ;) 
3 ) πόσος, πόση, πόσον 
4 ) ποίος, ποία, ποίον ( = ποιας λογής ;) 
5 ) πηλίκος, πηλίκη, πηλίκον ( = ποία^ ήλικίας ; πόσον μεγάλος ;) 
6 ) ποδαπός, ποδαπή, ποδαπόν ( = άπό ποιο μέρος ;) 
7 ) πόστος, πόστη, πόστον ( — ποιος κατά τήν άλφαβητικήν 

σειράν ; πρβλ. τρίτος, τέταρτος κτλ. )· 
8 ) ποσταίος, ποσταία, ποσταΐον ( = έντός πόσων ήμερών ; πρβλ. 

τεταρταΐος ). 
§ 157. Εκτός τής άντωνυμίας τίς, τί , αί λοιπαί έρωτηματικαί 

άντωνυμίαι είναι δευτερόκλιτοι τρικατάληκτοι ( βλ. § 110 ). 
Ή έρωτηματική άντωνυμία τίς, τί κλίνεται κατά τήν γ' κλίσιν 

ώς έξής : 

ον. 
γεν. 
δοτ. 
αίτ. 

Ε ν ι κ ό ς 
Άρσ. και Θηλ. 
τίς 
τίνος ή του 
τίνι ή τώ 
τίνα 

Ούδ. 
> τι 

τίνος ή του 
τίνι ή τώ 

/ τι 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 
Άρσ. καί Θηλ. Ούδ. 

τίνες 
τίνων 
τίσι(ν) 
τίνας 

τινα 
τίνων 
τίσι(ν) 
τίνα 

Δ υ ΐ κ ό ς 

τίνε 
τίνοιν 
τίνοιν 
τίνε 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Ή έρωτηματική άντωνυμία τ ί ς , τ ί δέν τονίζεται δπως κα-
νονικώς τονίζονται τά μονοσύλλαβα (βλ. § 101). 

η') Αόριστοι άντωνυμίαι 

§ 158. Ά ό ρ ι σ τ ο ι λέγονται αί άντωνυμίαι,. αί όποΐαι δηλοΰν 
άορίστως έν πρόσωπον ή πράγμα. 

Αόριστοι άντωνυμίαι τής άρχαίας γλώσσης είναι : 
1 ) τίς, τϊ ( = κάποιος, βλ. § 20, 2 )· 
2 ) ο δείνα, ή δείνα, τό δείνα ( = ό τάδε κτλ. )' 
3 ) ίνιοι, ενιαι, $νια ( = μερικοί ). 
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§ 159· βΗ άόριστος άντωνυμία ένιοι, ένιαι, ένια ευρίσκεται μό-
νον είς τόν πληθυντικόν άριθμόν και είναι δευτερόκλιτος τρικατά-
ληκτος. 

Ή τίς, τι και ή δεϊνα κλίνονται κατά τήν γ' κλίσιν ώς έξής : 
Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς Δ υ ϊ κ ό ς 

Άρσ. καΐ Θηλ. Ούδ. Ά^σ . καΐ Θηλ. Ούδ. 

όν. τίς τί τινές τινά ή άττα τινέ 
γεν. τινός ή του τινός ή του τινών τινών τινοΐν 
δοτ. τινί ή τω τινί ή τω τισί(ν) τισί(ν) τινοΐν 
αίτ. τινά τί τινάς τινά ή άττα τινέ 

Ε ν ι κ ό ς Π λ υ θ υ ν τ ι κ ό ς 

όν. 6 ή τό δείνα οί αί δεΐνες 
γεν. του τής του δεινός τών δεινών 
δοτ. τω τη τω δεΐνι ( τοις ταΐς δεΐσι ) 
αίτ. τόν τήν τό δείνα τούς τάς δεΐνας 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ή άντωνυμία δείνα λαμβάνεται και άκλιτος: τοϋ, τής δείνα 
—τφ, τή δείνα—τόν, τήν δείνα—πληθ. οΐ δείνα, τών δείνα κτλ. 

§ 160 /Ως άόριστοι άντο>νυμίαι λαμβάνονται και αί έξής λέξεις, αί 
όποΐαι είδικώτερον καλούνται έ π ι μ ε ρ ι σ τ ι κ α ί ά ν τ ω ν υ μ ί α ι : 

1 ) πάς, πάσα, πάν ( = ό καθείς* βλ. § 122 ) · 
2 ) έκαστος, εκάστη, έκαστον (βλ. § 110 )* 
3 ) άλλος, άλλη, άλλο ( βλ. § 150, 3, έκεΐνος )* 
4 ) ούδείς, ουδεμία, ουδέν — μηδείς, μηδεμία, μηδέν ( = κανείς ) · 
5 ) άμφότεροι, άμφότεραι, άμφότερα (=καί οί δύο* βλ. § 159, ένιοι)· 
6 ) έκάτερος, έκατέρα, έκάτερον ( = καθείς άπό τούς δύο )* 
7 ) έτερος, ετέρα, έτερον ( = άλλος, έπί δύο ) · 
8 ) ουδέτερος, ούδετέρα, ούδέτερον — μηδέτερον, μηδετέρα, μηδέ-

τερον ( = οδτε ό εις οΰτε ό άλλος )* 
9 ) ποσός, ποσή, ποσόν ( = κάμποσος* βλ. § 156, 3 )· 

10 ) ποιος, ποιά, ποιόν ( = κάποιας λογής* βλ. § 156, 4 )· 
11 ) άλλοδαπός, άλλοδαπή, άλλοδαπόν ( = άπό άλλον τόπον βλ. 

§ 156, 6 ) . 
Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ή έπιμεριστική άντωνυμία ουδείς, ουδεμία, ούδέν (μη-

δείς, μηδεμία, μηδέν ) κλίνεται δπως τό άριθμητικόν εϊς, μία, εν, άλλά είς τό άρσε-
νικόν γένος έχει καΐ πληθυντικόν άριθμόν : 
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Ε ν ι κ ό ς Π λ η θ υ ν τ 
Ά ρ σ . Θηλ. ούδ. 

όν. ούδείς ούδεμία ούδέν ούδένες 
γεν. ούδενός ουδεμιάς ούδενός ούδένων 
δοτ. ούδενΐ ουδεμία ούδενι ούδέσι 
αίτ. ούδένα ούδεμίαν ούδέν ούδένας 

β') Αναφορικοί άντωνυμίαι 
§ 1 6 1 . Ά ν α φ ο ρ ι κ α ί λέγονται αί άντωνυμίαι, διά τών όποιων 

κανονικώς μία πρότασις ολόκληρος άν α φ έ ρ ε τ α ι ( ήτοι άποδίδεται ) 
είς μίαν λέξιν άλλης προτάσεως: "Εστί Δίκης οφθαλμός, δς τά πά*>0' ορά. 

Άναφορικαί άντωνυμίαι της άρχαίας γλώσσης είναι : 
1 ) δς, ή, δ ( = ό όποιος, ή οποία, τό όποιον )· 
2 ) δσπερ, ήπερ, δπερ ( = ό όποιος άκριβώς )' 
3 ) δστις, ήτις, δ,τ ι ( — όποιος, όποια, όποιο )' 
4 ) όπότερος, όποτέρα, όπότερον ( -= όποιος άπό τούς δύο* πρβλ. 

§ 156 , 2 )• 
5 ) δσος, δση, δσον ( πρβλ. § 156, 3 )· 
6 ) οίος, οία, οίον ( = τέτοιος πού* πρβλ. § 156, 4 )· 
7 ) όποιος, δποία, όποιον ( = όποιας λογής* πρβλ. § 156, 4 )· 
8 ) ήλίκος, ήλίκη, ήλίκον ι „ , Α α - Χ I 9 ' ; V «· ν ί ( = όσον μέγας· πρβλ. 156, 5)· οπηλικος, οπηλικη, οπηλικον 3 
9 ) δποδαπός, δποδαπή, δποδαπόν ( = άπό τόν τόπον πού* πρβλ. 

§ 156, 6 ). 

§ 162. Αί άναφορικαί άντωνυμίαι δς, δσπερ καί δστις κλίνον-
ται ώς έξής ( πρβλ. § 150, 1 καί § 159 ) : 

Ε ν ι κ ό ς 
'Αρσ. Θηλ. Ούδ. 'Αρσ, Θηλ. Ούδ. 

όν. Α ος ή δ δσπερ ήπερ δπερ 
γεν. ού ής ού ούπερ ήσπερ ούπερ 
δοτ. Φ ή Φ ώπερ ήπερ ωπερ 
αίτ. δν Α ην δ δνπερ ήνπερ δπερ 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ός 
όν. Λ 01 αί ά οίπερ αίπερ άπερ 
γεν. Τ ων ών ών ώνπερ ώνπερ ώνπερ 
δοτ. οίς αίς οίς οΐσπερ αΐσπερ οΐσπερ 
αίτ. <\ ους άς . ά οΰσπερ άσπερ άπερ 
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όν. 
γεν. 
δοτ. 
αίτ. 

όν. 
γεν. 
δοτ. 
αίτ. 

β στις 
ούτινος ή δτου 
ώτινι ή δτω 
δντινα 

οιτινες 
ώντινων 
οϊστισι 
ουστινας 

Ε ν ι κ ό ς 

ήτις 
ήστινος 
ήτινι 
ήντινα 

Π λ η θ υ ν τ ι κ ό ς 

αιτινες 
ώντινων 
αίστισι 
άστινας 

δ,τι 
ούτινος ή δτου 
ώτινι ή δτω 
δ',τι 

άτινα ή δττα 
ώντινων 
οίστισι 
άτινα ή ίίττα 

( 163. ΠΙναξ τών συσχετικών Αντωνυμιών καΐ έπιρρημάτων 

Έρωτη-
ματιχαί ΔεικτικαΙ Αόριστοι ΆναφορικαΙ 

τ ί ς ; δδε, ούτος, έκεΐνος τίς, ούδείς,ό δείνα, 
έκαστος, άλλος, 

δς, δστις τίς, ούδείς,ό δείνα, 
έκαστος, άλλος, 
ένιοι 

πότερος ; ( ό έτερος ) ούδέτερος, έκάτε-
ρος, έτερος, άμ-
φότεροι 

όπότερος 

πόσος ; τοσόσδε, τοσούτος ποσός δσος, όπόσος 
ποιος ; τοιόσδε, τοιούτος ποιος οίος, όποιος 
πηλίκος ; τηλικόσδε, τηλι-

κούτος 
— ήλίκος, όπηλίκος 

ποδαπός ; — όποδαπός 

πού ; ένθάδε, ένταύθα 
αύτου, έκεΐ 

πού ού, δπου, ένθα 

ποΐ ; ένθάδε, ένταύθα 
αύτόσε, έκεΐσε 

ποί οΐ, δποι, ένθα 

πόθεν ; ένθένδε, έντεύθεν ποθέν δθεν, οπόθεν, έν-πόθεν ; 
αύτόθεν, έκεΐθεν θεν 

πότε ; τότε ποτέ ότε, οπότε 
πηνίκα ; τηνικάδε, τηνι-

καύτα 
— ήνίκα, όπηνίκα 

πτι; τη δε, ταύτη 
ώς, ώσπερ, δπως πώς ; ώδε, ούτως (ς) πώς ώς, ώσπερ, δπως 

6 



ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Ζ' 

ΑΡΙΘΜΗΤΙΚΑ 

§ 164. Τά ά ρ ι θ μ η τ ι κ ά , ήτοι αί λέξεις, αί όποΐαι δηλούν 
ώρισμένον πλήθος ή μέτρον, είναι όνόματα έπίθετα ή ούσιαστικά και 
έπιρρήματα. 

α') Αριθμητικά έττί&ετα 

§ 165. Τά αριθμητικά έπίθετα λέγονται 
1 ( α π ό λ υ τ α , όταν δηλούν απλώς ώρισμένον πλήθος όντων 

τινών άπολύτως, ήτοι άσχέτως πρός άλλα όντα : είς στρατιώτης, 
δέκα βιβλία· 

2 ) τ α κ τ ι κ ά, όταν δηλούν τήν τάξιν, ήτοι τήν θέσιν, τήν όποίαν 
κατέχει τι έντός μιας σειράς ομοειδών όντων : ή δεκάτη ήμερα τοϋ 
μηνός — τό πέμπτον έτος τοϋ πολέμου. 

Τών τακτικών άριθμητικών τά πλείστα σχηματίζονται άπό τό θέμα 
τών άπολύτων, άφού είς αύτό προστεθή μέχρι μέν του 19 ή κατάληξις 
-τος, άπό δέ του 20 και άνω ή κατάληξις -στός : ( τρία ) τρί-τος, (δέκα) 
δέκα-τος, ( είκοσι ) είκο-στός, ( τριάκοντα ) τριακο-στός, ( χίλιοι ) 
χιλιοστός ( βλ. § 110, καλός )· 

3 ) χ ρ ο ν ι κ ά, όταν δηλούν χρόνον, ήτοι τόν άριθμόν τής ήμέ-
ρας, κατά τήν όποίαν συμβαίνει κάτι τι, άφού τούτο ήρχισε μίαν προη-
γουμένην ήμέραν : έναταΐος άφίκετο εις 9Αθήνας ( — τήν ένάτην ήμέ-
ραν, άφότου έξεκίνησε ). 

Τά χρονικά άριθμητικά σχηματίζονται άπό τό θέμα τών τακτικών, 
άφού είς αύτό προστεθή ή κατάληξις -αΐος : (τρίτος ) τριτ-αϊος, ( τέ-
ταρτος ) τεταρτ-αϊος πυρετός ( βλ. § 110, δίκαιος )* 

4 ) π ο λ λ α π λ α σ ι α σ τ ι κ ά , όταν δηλούν άπό πόσα μέρη 
σύγκειται κάτι τι : άλμα τριπλοϋν. 

Και τών πολλαπλασιαστικών άριθμητικών τά πλείστα σχηματίζον-
ται άπό τό θέμα τών άπολύτων, άφού είς αύτό προστεθή ή κατάληξις 
-πλους: (τρία ) τρι-πλοϋς, ( έπτά ) έπτα-πλοϋς ( βλ. § 115, Σημ. )· 

5 ) ά ν α λ ο γ ι κ ά , όταν δηλούν ποία ή άναλογία ένός ποσού 
πρός άλλο ποσόν ομοειδές, ήτοι ποσάκις έν ποσόν είναι μεγαλύτερον 
άλλου ομοειδούς ποσού : ό τών Περσών στρατός ήν δεκαπλάσιος τοϋ 
τών 'Ελλήνων. 



83 

Και τών άναλογικών άριθμητικών τά πλείστα σχηματίζονται άπό 
τό θέμα τών άπολύτων, άφού προστεθή είς αύτό ή κατάληξις -πλά-
σιος: ( τρία ). τρι-πλάσιος, ( δέκα ) δεκα-πλάσιος ( βλ. § 110, δίκαιος ). 

§ 166. Έκ τών άπολύτων άριθμητικών, τά άπό του πέντε μέ-
χρι του έκατόν είναι άκλιτα* τά δέ άπό τοΰ διακόσιοι ( διακόσιαι, δια-
κόσια ) και άνω είναι τρικατάληκτα δευτερόκλιτα έπίθετα πληθυν-
τικού άριθμού ( βλ. § 110, δίκαιος ). 

Ενίοτε όμως λαμβάνονται ταΰτα και είς τόν ένικόν άριθμόν μέ 
όνόματα περιληπτικά : διακοσία ίππος ( = 200 ιππείς ), χιλία νανς 
( = 1000 νήες ). 

Τά τέσσαρα πρώτα άπόλυτα άριθμητικά κλίνονται ώς έξής : 

όν. είς μία έν δύο τρεις τρία τέτταρες τέτταρα 
γεν. ένός μιας ένός δυοΐν τριών τεττάρων 
δοτ. ένί μια ένί δυοΐν τρισί τέτταοσι 
αίτ. ένα μίαν έν δύο τρεις τρία τέτταρας τέτταρα 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τό δύο λαμβάνεται και ώς άκλιτον, ιδία μετά του άρ-
θρου, π.χ. τών δύο μερών, τοις δύο μέρεσι. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Αριθμούς συνθέτους, οΐοι οί άριθμοί 18, 19, 28, 29 κτλ. 
τούς έξέφερον οί αρχαίοι συνήθως δι* άφαιρέσεως ώς έξής: δυοιν δέοντα ίϊκοσι 
( = 18), ένός δέοντα €Ϊκοσι ( = 19), δυοιν δέοντα τριάκοντα ( = 2 8 ) κτλ, 
(πρβλ. είκοσι παρά δύο, σαράντα παρά £να κτλ.). 

Τούς δέ άλλους συνθέτους άριθμούς έν γένει τούς έξέφερον οΐ άρχαΐοι κατά 
τρεις τρόπους, ήτοι ή προέτασσον τόν έκάστοτε μικρότερον πρό του μεγαλυτέρου, 
όπότε κανονικώς έθετον μεταξύ αύτών τόν σύνδεσμον καί , ή προέτασσον τόν έκάστοτε 
μεγαλύτερον πρό του μικροτέρου μετά τοΰ καί μεταξύ αύτών ή άνευ τοΰ κα ί , δπως 
νυν: πέντε καί τριάκοντα καί διακόσιοι—διακόσιοι καί τριάκοντα καί πέντε—δια-
κόσιοι τριάκοντα πέντε. 

Όμοίως έπί τών τακτικών: πέμπτος και τριακοστός—τριακοστός και πέμπτος 
— τριακοστός πέμπτος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς '3. Τούς κλασματικούς άριθμούς οί άρχαΐοι έξέφερον δι* 
άπολύτων άριθμητικών κατ* άμφοτέρους τούς όρους, πρσθέτοντες όμως είς τόν £να 
έξ αύτών τήν λέξιν μέρος ή μοίρα : π.χ. τών έπτά μερών τά πέντε ή τών έτιτά αι 
πέντε μοϊραι (= 5/7). 

Έάν δέ ό παρονομαστής ήτο μόνον κατά μίαν μονάδα μεγαλύτερος του άρι-
θμητοΰ, παρελείπετο: τά πέντε μέρη ( = 5 /«), τά εννέα μέρη ( = 9/ιο) · 



β') Άριβμητικά ούσιαστικά 

§ 167. Τά ούσιαστικά άριθμητικά σημαίνουν άφηρημένην άρι-
θμητικήν ποσότητα. Ταΰτα πάντα είναι θηλυκού γένους καί σχηματί-
ζονται τά πλείστα άπό τό θέμα τών άπολύτων, άφοΰ είς αύτό προσ-
τεθή ή κατάληξις -άς ( γεν. -άδος ) : ( δύο ) δν-άς, ( τρία ) τρι-άς, 
( δέκα ) δεκ-άς, ( έκατόν ) έκατοντ-άς. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Του €ΐς ( μία, έν ) τό ούσιαστικόν είναι ή μονάς τού 
τέτταρα—ή τετράς , τού πέντ€—ή π«μπάς ( = ή πεντάς), τοϋ βίκοσιν—ή βΐκάς 
(=είκοσάς, εικοσαριά), του τριάκοντα—ή τριαχάς ( = ή τριακοντάς, τριανταριά). 

γ') Άρι&μητικά έπιρρήματα 

§ 168. Αριθμητικά έπιρρήματα λέγονται αί λέξεις, μέ τάς όποιας 
δίδεται ώρισμένη άπάντησις είς τήν έρώτησιν ποσάκις. Καί τούτων 
τά πλείστα σχηματίζονται άπό τό θέμα τών άπολύτων, άφού είς αύτό 
προστεθή ή κατάληξις -κις ή -άκις : ( έπτά ) επτά-κις, ( δέκα ) δεκά-κις, 
( έξ ) έξ-άκις, ( πέντε ) πεντ-άκις. 

Τών τριών πρώτων άριθμητικών ( είς, δυο, τρεϊς ) έπιρρήματα 
είναι τού είς — &παξ ( = μίαν φοράν ), του δύο — δις ( = δύο φοράς ), 
τού τρεις — τρίς ( = τρεις φοράς ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Τό σημβΐον μέ τό όποιον οί άρχαΐοι παρίστανον τό 6, 
καλείται στ ίγμα , τό δέ σημεΐον V, μέ τό όποιον παρίστανον τό 90, καλείται κόππα , 
καί τό σημεΐον , μέ τό όποιον παρίστανον τό 900, καλείται σ α μ π ί . 

Πρός παράστασιν δέ τών άριθμών έν γένει οί άρχαΐοι έχρησιμοποίουν τά 
στοιχεία του άλφαβήτου μέ μίαν κεραίαν πρός τά άνω καί δεξιά ή κάτω καί 
,άριστερά. 

Διήρουν δέ πρός τούτο τά 24 στοιχεία του άλφαβήτου είς τρεις όμάδας, 
α — θ, ι — π, ρ — ω* καί της μέν πρώτης όμάδος τά στοιχεία τά έχρησιμοποίουν 
πρώτον πρός παράστασιν τών άπλών μονάδων ( α ' = 1, β ' = 2, γ ' = 3 κτλ. ), 
της 'δέ δευτέρας όμάδος πρός παράστασιν τών δεκάδων ( ι ' = 10, κ ' = 20, λ' = 
30 κτλ. ) καί της τρίτης πρός παράστασιν τών έκατοντάδων ( ρ ' = 100, σ' = 200, 
τ ' = 300 κτλ. ). 

Πρός παράστασιν δέ τών χιλιάδων έχρησιμοποίουν τά ίδια στοιχεία, άλλά 
μέ τήν κεραίαν πρός τά κάτω καί άριστερά (,α = 1000, ,β = 2000, ,γ = 3000 κτλ., 
αωκα' = 1821, , α > ι β ' = 1912, 4α"^μς'= 1946 ). 

λ 



ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Η' 

Ρ Η Μ Α Τ Α 

α') Όρισμός καί παρεπόμενα τοϋ βήματος 
Γβνιχά τινα περί του σχηματισμού αύτών 

§ 1 6 9 . ' Ρ ή μ α τ α λέγονται αί λέξεις, αί όποΐαι σημαίνουν δτι 
τό ύποκείμενον ένεργεΐ ή πάσχει κατά τι ή ευρίσκεται είς μίαν κατά-
στασιν. 

§ 170· Παν ρήμα έχει πολλούς καί διαφόρους τύπους καί μέ 
αύτούς δηλουνται τά παρεπόμενα τοΰ ρήματος, ήτοι ή διάθεσις, ή 
συζυγία, ή φωνή , ό χρόνος , ή έγχλισις , τό πρόσωπον καί ό άρι-
θμός αύτοΰ (πρβλ. § 41, 3, Σημ.). 

§ 171. Δ ι ά θ ε σ ι ς ρήματος λέγεται ή σημαινομένη ύπ' αύτοΰ 
χατάστασις τοΰ ύποχειμένου. Είναι δέ αί διαθέσεις τών ρημάτων 
τέσσαρες: ένεργητική, μέση, παθητική καί ούδετέρα. 

1) 'Ρήματα έ ν ε ρ γ η τ ι κ ή ς δ ι α θ έ σ ε ω ς ή έ ν ε ρ γ η -
τ ι κ ά λέγονται έκεΐνα, τά όποια σημαίνουν ότι τό ύποκείμενον ένερ-
γεΐ : ο παις χορεύει* κρούει τήν θνραν. 

2) 'Ρήματα μ έ σ η ς δ ι α θ έ σ ε ω ς ή μ έ σ α λέγονται έκεΐ-
να, τά όποια σημαίνουν δτι τό ύποκείμενον ένεργεΐ, ή δέ ένέργειά του 
έπιστρέφει είς αύτότό ίδιον: δ παις ένδύεται ( = ένδύει τόν έαυτόν του). 

3) 'Ρήματα π α θ η τ ι κ ή ς δ ι α θ έ σ ε ω ς ή π α θ η τ ι κ ά 
λέγονται έκεΐνα, τά όποια σημαίνουν ότι τό ύποκείμενον πάσχει: ο 
παις λούεται υπό τής μητρός. 

4) 'Ρήματα ο ύ δ ε τ έ ρ α ς δ ι α θ έ σ ε ω ς λέγονται έκεΐνα, τά 
όποια σημαίνουν ότι τό ύποκείμενον ουτε ένεργεΐ ούτε πάσχει τι, άλλ' 
άπλώς ευρίσκεται είς μίαν κατάστασιν: ο παις καθεύδει (κοιμάται). 

§ 172 . Σ υ ζ υ γ ί α ρημάτων λέγεται ό τρόπος της κλίσεως αύ-
τών. Είναι δέ αί συζυγίαι τών ρημάτων δύο, ήτοι ή συζυγία τών είς 
-ω ( -ομαι) καί ή συζυγία τών είς -μι ( -μαι ): λν-ω ( λν-ομαι ), δει-
κνν-μι ( δείχνν-μαι ). 

§ 173 . Φ ω ν ή ρήματος λέγεται έν σύνολον τών τύπων αύτοΰ. 
Πάν δέ ρήμα έχει δύο φωνάς ή δύο σύνολα τύπων, ήτοι: 



Π ί ν α ξ τ ώ ν ά ρ ι θ μ η τ ι κ ώ ν 

Ελλ. 
σημ. 

Άρα3. 
ψηφία Α π ό λ υ τ α Τ α κ τ ι κ ά Ε π ι ρ ρ ή μ α τ α 

Ρ 
σ' 
τ ' 
υ' 
? ' 

χ' 
ω 

1 
2 
3 
4 
5 
6 η 
8 
9 

10 

εις, μία, §ν 
δύο 
τρεις, τρία 
τέτταρες, τέτταρα 
πέντε ^ 
έπτά 
όκτώ 
έννέα 
δέκα 

πρώτος, -η, -ον 
δεύτερος, -α, -ον 
τρίτος, -η, -ον 
τέταρτος 
πέμπτος 
έκτος 
έβδομος 
όγδοος 
ένατος 
δέκατος 

ια' 11 
Φ' 12 
ΐΥ 13 
ιδ' 14 
ιε' 15 
ις' 16 
ιζ' 17 
«Γ 18 
ιθ' 19 
κ' 20 
λ' 30 
μ' 40 
ν' 50 
ξ' 60 
ο' 70 
π' 80 
V 90 

ένδεκα 
δώδεκα 
τρεις (τρία ) καί δέκα 
τέτταρες (-ρα) καί δέκα 
πεντεκαίδεκα 
έκκαίδεκα 
έπτακαίδεκα 
όκτωκαίδεκα 
έννεακαίδεκα 
είκοσι (ν) 
τριάκοντα 
τετταράκοντα 
πεντήκοντα 
έξήκοντα 
έβδομήκοντα 
όγδοήκοντα 
ένενήκοντα 

ένδέκατος 
δωδέκατος 
τρίτος καί δέκατος 
τέταρτος καί δέκατος 
πέμπτος καί δέκατος 
έκτος καί δέκατος 
έβδομος καί δέκατος 
όγδοος καί δέκατος 
ένατος καί δέκατος 
εικοστός 
τριακοστός 
τετταρακοστός 
πεντηκοστός 
έΕηκοστός 
έβδομηκοστός 
όγδοηκοστός 
ένενηκοστός 

100 
200 
300 
400 
500 
600 
700 
800 
900 

έκατόν 
διακόσιοι -αι -α 
τριακόσιοι -αι -α 
τετρακόσιοι -αι -α 
πεντακόσιοι -αι -α 
έξακόσιοι -αι -α 
έπτακόσιοι -αι -α 
οκτακόσιοι -αι -α 
ένακόσιοι -αι-α 

εκατοστος 
διακοσιοστός 
τριακοσιοστός 
τετρακοσιοστός 
πεντακοσιοστός 
έςακοσιοστός 
έπτακοσιοστός 
όκτακοσιοστός 
ένακοσιοστός 

απας 
δις 
τρις 
τετράκις 
πεντάκις 
έξάκις 
έπτάκις 
όκτάκις 
ένάκις 
δεκάκις 

ένδεκάκις 
δωδεκάκις 
τρισκαιδεκάκις 
τετρακαιδεκάκις 
πεντεκαιδεκάκις 
έκκαιδεκάκις 
έπτακαιδεκάκις 
όκτο^καιδεκάκις 
έννεακαιδεκάκις 
είκοσάκις 
τριακοντάκις 
τετταρακοντάκις 
πεντηκοντάκις 
έξηκοντάκις 
έβδομηκοντάκις 
όγδοηκοντάκις 
ένενηκοντάκις 

εκατοντακις 
διακοσιάκις 
τριακοσιάκις 
τετρακοσιάκις 
πεντακοσιάκις 
έξακοσιάκις 
έπτακοσιάκις 
όκτακοσιάκις 
ένακοσιάκις 

1000 
2000 

10000 
20000 

χίλιοι -αι -α 
δισχίλιοι -αι -α 
μύριοι -αι -α 
δισμύριοι -αι -α 

χι> ιοστός 
δισχιλιοστός 
μυρ ιοστός 
δισμυοιοστός 

χιλιάκις 
δισχιλιάκις 
μυριάκις 
δισμυριάκις 
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1) τήν έ ν ε ρ γ η τ ι κ ή ν φ ω ν ή ν, ήτοι έν σύνολον τύπων, τό 
όποιον άρχίζει μέ τήν κατάληξιν -ω ή -μι: λΰ-ω, λν-εις κτλ., δει-
κνυ-μι, δείκνν-ς κτλ.' 

2) τήν μ έ σ η ν φ ω ν ή ν, ήτοι έτερον σύνολον τύπων, τό όποιον 
άρχίζει μέ τήν κατάληξιν -ομαι ή -μαι: λν-ομαι, λν-η, λν-εται κτλ.; 
δείκνν-μαι, δείκνν-σαι κτλ. 

§ 174. Χ ρ ό ν ο ς ρήματος λέγεται ό τύπος αύτού, μέ τόν όποιον 
δηλούται πότε γίνεται ή πράξις. 

Οί χρόνοι τού ρήματος της άρχαίας γλώσσης είναι έπτά, οί έξης: 
1 ) ό έ ν ε σ τ ώ ς , ό όποιος δηλοΐ δτι ή πράξις γίνεται τώρα, 

ήτοι καθ* δν χρόνον ομιλεί ό λέγων : ό μαθητής γράφει* 
2) ό π α ρ α τ α τ ι κ ό ς , ό όποιος δηλοΐ δτι ή πράξις έγίνετο 

(διαρκώς ή έπανειληαμένως ) είς τό παρελθόν: ό μαθητής ίγραφεν* 
3 ) ό μ έ λ λ ω ν (ό άπλούς ), ό όποιος δηλοΐ δτι ή πράξις θά 

γίνη ή θά γίνεται είς τό μέλλον : ο μαθητής γράψει (θά γράψη ή 
θά γράφη )· 

4) ό ά ό ρ ι σ τ ο ς , ό όποιος δηλοΐ άπλώς δτι ή πράξις ίγινεν 
είς τό περελθόν: ό παϊς Μγραψε τήν έπιστολήν 

5)ό π α ρ α κ ε ί μ ε ν ο ς , ό όποιος δηλοΐ δτι ή πράξις 2χει 
γίνει, ήτοι είναι τετελεσμένη : ό παϊς γέγραφε τήν έπιστολήν ( = τήν 
έχει γραμμένην)· 

5) ό ύ π ε ρ σ υ ν τ έ λ ι κ ο ς , ό όποιος δηλοΐ δτι ή πράξις εί-
χε γίνει, ήτοι ήτο τετελεσμένη κατά τι χρονικόν σημεΐον τού παρελ-
θόντος: ό παις έγεγράφει τήν έπιστολήν ( = τ ή ν είχε γραμμένην )· 

7 ) ό τ ε τ ε λ ε σ μ έ ν ο ς μ έ λ λ ω ν , ό όποιος δηλοΐ δτι ή 
πράξις θά ϊχη γίνει, ήτοι θά είναι τετελεσμένη κατά τι χρονικόν ση-
μεΐον του μέλλοντος: γεγραφώς ίαομαι τήν έπιστολήν ( = θ ά έχω 
γράψει τήν έπιστολήν)· ή επιστολή γεγράψεται ( = θ ά έχη γραφή ή 
θά είναι γραμμένη ή έπιστολή). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Ή σημασία έκάστου χρόνου είναι οία έδηλώθη άνωτέρω* 
μόνον είς τήν όριστικήν έγκλισιν. Περί της σημασίας δέ τών χρόνων είς τάς άλλας 
έγκλίσεις ίδέ τό Συντακτικόν. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Ό ένεστώς, ό μέλλων ( άπλοΰς καί τετελεσμένος ) καί 
ό παρακείμενος λέγονται χρόνοι άρκτικοί, ό δέ παρατατικός, ό άόριστος καί ό ύπερ-
συντέλικος λέγονται χρόνοι παραγόμενοι ( ή Ιστορικοί ή παρωχημένοι ). 
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Ό παρακείμενος, ό ύπερσυντέλικος καί ό τετελεσμένος μέλλων λέγονται προ-
σέτι χρόνοι συντελικοί . 

§ 175. Έ γ κ λ ι σ ι ς ρήματος λέγεται ό τύπος αύτοΰ, ό όποιος 
δηλοΐ τήν ψυχικήν διάθεσιν του όμιλουντος. Είναι δέ αί έγκλί-
σεις τοΰ ρήματος τής άρχαίας γλώσσης τέσσαρες, ήτοι ή όριστική, 
ή υποτακτική, ή προστακτική καί ή εύκτική. 

1) Ό ρ ι σ τ ι κ ή λέγεται ή έγκλισις τοΰ ρήματος, ή όποια παρι-
στά τήν πράξιν ώς βεβαίαν: προσέχομεν· 

2) Υ π ο τ α κ τ ι κ ή λέγεται ή έγκλισις, ή όποια παριστά τήν 
πράξιν ώς έπιθυμητήν ή προσδοκωμένην : προσέχωμεν (=άς προσέ-
χω μεν)* έάν ζητβς καλώς, εύρήσεις' 

3) Π ρ ο σ τ α κ τ ι κ ή λέγεται ή έγκλισις, ή οποία παριστά τήν 
πράξιν ώς άξίωσιν ή προσταγήν τοΰ ομιλούντος: προσέχετε· 

4) Ε ύ κ τ ι κ ή λέγεται ή έγκλισις, ή οποία παριστά τήν πράξιν 
ώς εύχήν τοΰ όμιλοΰντος : νγιαίνοίτε ( = είθε νά ύγιαίνετε ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Ή εύκτική μετά του ( δυνητικοΰ ) μορίου &ν κανονικώς 
παριστα τήν πράξιν ώς δυνατήν : λέγοιτε άν ( = θα έλέγατε, ήμπορεΐτε νά λέγετε ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Ή σημασία έκάστης έγκλίσεως είναι οια άνωτέρω έδη-
λώθη είς τάς άνεξαρτήτους προτάσεις. Τίνας δέ σημασίας λαμβάνει εκάστη έγκλισις 
είς τάς δευτερευούσας προτάσεις, διδάσκει τό Συντακτικόν. 

§ 176. Π ρ ό σ ω π ο ν ρήματος λέγεται τύπος αύτοΰ, μέ τόν 
όποιον δηλοΰται τίνος προσώπου είναι τό ύποκείμενον αύτοΰ, ήτοι άν 
τό ύποκείμενον τοΰ ρήματος είναι πρώτου προσώπου ή δευτέρου 
ή τρίτου: λέγω (έγώ ), λέγεις (σύ ), λέγει ί έκεΐνος ) (βλ. § 148 ). 

§ 177. Α ρ ι θ μ ό ς ρήματος λέγεται τύπος αύτοΰ, μέ τόν όποιον 
δηλοΰται, άν τό ύποκείμενον αύτοΰ περιλαμβάνη έν ή πολλά πρόσωπα 
ή ζώα ή πράγματα : παίζω ( έγώ, εϊς ), παίζομεν (ήμεΐς, πολλοί ), 
παίζει ( ό παις, είς ), παίζονσιν (οί παίδες, πολλοί ). 

§ 1 7 8 . Έκτος τών τεσσάρων έγκλίσεων τό ρήμα έχει προσέτι δύο 
ονοματικούς τύπους, ήτοι τό ά π α ρ έ μ φ α τ ο ν καί τήν μ ε τ ο χ ή ν. 

1) Τό άπαρέμφατον είναι ρηματικόν ούσιαστικόν, τό όποιον 
όμως δηλοΐ συγχρόνως διάθεσιν καί χρόνον: λύειν, λύεσθαι — λϋσαι, 
λνθήναι. Καλείται δέ άπαρέμφατον, διότι είς πάντα χρόνον έχει μίαν 
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μόνον κατάληξιν καί μόνον του δέν ( π α ρ ε μ φ α ί ν ε ι , ήτοι δέν) 
δηλοΐ ώρισμένον πρόσωπον καί άριθμόν : βονλομαι λέγειν (=θέλω νά 
λέγω)* βονλόμεθα λέγειν (=θέλομεν νά λέγωμεν) βονλονται λέγειν 
( = θέλουν νά λέγουν). 

2) Ή μετοχή είναι ρηματικόν έπίθετον, τό όποιον όμως δηλοΐ 
συγχρόνως διάθεσιν καί χρόνον (βλ. § 132 κ.έ.): γράφων, γράφουσα, 
γοάηον — γραφόμένος, γράφο μένη, γραφόμενον — γράψας, γράψασα, 
γράψαν,—γραφείς, γραφεϊσα, γραφέν. Καλείται δέ μετοχή, διότι μ ε τ έ-
χ ε ι τών παρεπομένων καί τού ονόματος καί τού ρήματος. 

§ 179. Πάσαι αί έγκλίσεις καί οί χρόνοι τού ρήματος της άρχαίας 
γλώσσης, εξαιρέσει ώρισμένων τύπων αύτών, σχηματίζονται μονολε-
κτικώς. Πρβλ. νγιαίνοιτε ( = εΐθε νά ύγιαίνετε), λεγέτω ( = άς λέγη), 
κόψω ( = θά κόψω ή θά κόπτω), κέκοφα ( —έ'χω κόψει), έκεκόφειν 
( = ειχ ο ν κόψει), κοπήσομαι ( = θά κοπώ), κέκομμαι (=έχω κοπή), 
έκεκκόμμην ( = είχον κοπή) κτλ. 

§ 180. Τού ρήματος της άρχαίας γλώσσης 
1) ό άπλούς μέλλων δέν έχει δύο τύπους όπως είς τήν νέαν γλώσ-

σαν, άλλά ένα μόνον τύπον, μέ αύτόν δέ δηλούται ή μέλλουσα πράξις 
είτε άπλώς έν συνάψει εΐτε κατά διάρκειαν ή έπανάληψιν: 
γράψω ( — θά γράψω ή θά γράφω)* 

2) ό τετελεσμένος μέλλων 
α') της ένεργητικής φωνής έν γένει σχηματίζεται περιφραστικώς 

μέ τήν μετοχήν τού ένεργητικού παρακειμένου και τόν μέλλοντα τού 
ρήματος ειμί: (λύω) λελυκώς έσομαι (=θά έχω λύσει)* 

β') της μέσης φωνής έν γένει σχηματίζεται καί μονολεκτικώς καί 
περιφραστικώς μέ τήν μετοχήν τού μέσου παρακειμένου καί τόν μέλ-
λοντα του ρήματος ειμί: (λύομαι) λελνσομαι και λελνμένος έσομαι 
(=θά έχω λυθή ή θά είμαι λυμένος). 

β') Συστατικά μέρη τού βήματος, &έμα, χαρακτήρ 

§ 181. Είς τούς ρηματικούς τύπους κανονικώς διακρίνομεν δύο 
θέματα, τό χρονικόν θέμα καί τό Ρηματικόν θέμα. 

1) Χ ρ ο ν ι κ ό ν θ έ μ α λέγεται έκεΐνο, άπό τό όποιον σχημα-
τίζονται οί τύποι ένός ώρισμένου χρόνου ή αερισμένων χρόνων του 
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ρήματος. Κανονικώς δέ έχουν κοινόν τό χρονικόν θέμα ό ένεστώς μέ 
τόν παρατατικόν, ό άπλοΰς μέλλων μέ τόν άόριστον καί ό παρακείμε-
νος μέ τόν ύπερσυντέλικον (καί τόν τετελεσμένον μέλλοντα). Πρβλ. 
κόπτ-ω, έ-κοπτον — κόψ-ω, ε-κοψ-α — κέκοφ-α, έ-κεκόφ-ειν ( κεκοφ-ώς 
εσομαι ) κτλ. 

2) ' Ρ η μ α τ ι κ ό ν θ έ μ α λέγεται τό άρχικόν θέμα τοΰ ρήμα-
τος, ήτοι εκείνο, τό όποιον είναι ή βάσις τοΰ σχηματισμού πάντων τών 
χρονικών θεμάτων αύτοΰ. Ούτω τό ρηματικον θέμα τοΰ ρ. κόπτ-ω 
είναι κόπ-, έξ αύτοΰ δέ έσχηματίσθη τό ένεστωτικόν θέμα κοπ-τ-, τό 
τοΰ μέλλοντος κοψ — κοπ-σ- καί τό τοΰ παρακειμένου κε-κοψ-, έκ του 
κε-κοπ- κτλ. 

Σ η (ΐ ε ί ω σ ι ς. Τό ρηματικον θέμα ένίοτε μέν είναι τό ίδιον μέ τό θέμα 
τοΰ ένεστώτος ( λύ-ω, λέγ-ω, μέν-ω ), συνήθως όμως ευρίσκεται άπό τόν άόριστον 
β' ( ώς του βάλλω, ρηματικον θ. βάλ-, άόρ. β' έ-βαλ-όν ), καί συνηθέστερον άπό 
κάποιαν λέξιν έτυμολογικώς συγγενή πρός τό ρήμα ( βλάπτω — βλάβ-η, τύπτω— 
τύπ-ος, ράπτω — ραφ-ή, άγγέλω — άγγελ-ος, αίρω — άρ-σις κτλ, ). 

§ 182. Ό χαρακτήρ ένός χρονικού θέματος λέγεται χρονικός 
χαρακτήρ, ό δέ χαρακτήρ τοΰ ρηματικού θέματος λέγεται Νηματικός 
χαρακτήρ. 

§ 183. Κατά τόν χαρακτήρα του ρηματικού θέματος αύτών τά ρή-
ματα διαιρούνται είς φωνηεντόληκτα καί συμφωνόληκτα : λύ-ω, 
χρί-ίο — γράφ-ω, κόπτ-ω ( βλ. § 66 ). 

* Υποδιαιρούνται δέ 
1) τά μέν φωνηεντόληκτα ρήματα είς άσυναίρετα ( κωλν-ω, βα-

σι?>εύ-ω, κρού-ω ) καί είς συνηρημένα ( τιμάω-ώ, φιλέω-ώ, πληρόω-ώ ) 
2) τά δέ συμφωνόληκτα είς άφωνόληκτα ( άγ-ω, βλέπ-ω, πείθ-ω ) 

καί είς ένρινόληκτα ή ύγρόληκτα ( μέν-ω, άγγέλλ-ω, καθαίρ-ω ). 

§ 1 8 4 . Κατά τόν σχηματισμόν τών διαφόρων τύπων ένός ρήμα-
τος τό ρηματικον θέμα αύτοΰ υφίσταται διαφόρους μετασχηματισμούς, 
άλλους μέν είς τήν άρχήν αύτοΰ, άλλους δέ είς τό τέλος αύτοΰ πρό 
τών ρηματικών καταλήξεων. Πρβλ. ρηματικον θέμα ταγ- , έξ ού 
τάσσ-ω, ε-τασσ-ον, τάξ-ω, ε-ταξ-α, τέ-ταχ-α, έ-τε-τάχ-ειν, ταχ-θή-σο-
μαι, έ-τά-χθην, τέ-τακ-ται κτλ. 



γ') Αυξησις καί άναδιπλασιασμός 
1. Α ϋ ξ η σ ι ς 

§ 185. Οί παραγόμενοι χρόνοι τών ρημάτων είς τήν όριστικήν 
έχουν αυξησιν είς τήν αρχήν του θέματος, άπό τό όποιον έκαστος εξ 
αύτών σχηματίζεται. Ή αΰξησις δηλοΐ τό παρελθόν, είναι δέ δύο ει-
δών, συλλαβική καί χρονική. 

1) Σ υ λ λ α β ι κ ή ν αυξησιν έχουν οί παραγόμενοι χρόνοι τών 
ρημάτων, τών οποίων τό θέμα άρχίζει άπό σύμφωνον. Είναι δέ ή συλ-
λαβική αύξησις έν € ψιλούμενον, τό όποιον προτάσσεται* τού θέμα-
τος, άπό τό όποιον σχηματίζεται έκαστος έκ τών παραγομένων χρόνων : 

πιστεύ-ω — έ-πίστευ-ον, έ-πίστευ-σα, ε-πεπιστεύ-κειν 
ρίπτ-ω— ε-ρριπτ-ον, ε-ρριψ-α, έ-ρρίγ-ειν (34, 1 ). 

2) Χ ρ ο ν ι κ ή ν αυξησιν έχουν οί παραγόμενοι χρόνοι τών ρη-
μάτων, τών όποιων τό θέμα άρχίζει άπό φωνήεν. Είναι δέ ή χρονική 
αύξησις £κτασις τού άρκτικού βραχέος φωνήεντος τού θέματος, άπό τό 
όποιον σχηματίζεται έκαστος έκ τών παραγομένων χρόνων (§ 32, (3). 

Κατά τήν χρονικήν αυξησιν είς τήν αρχήν τού θέματος 
τό α ή € γίνεται η : άγοράζο), Ύ)γόραζον — ελπίζω, ήλπιζον 
τό ο γίνεται ω : οδύρομαι, ώόνρόμην 
τό ΐ γίνεται I : ικετεύω, ίκέτενον 
τό υ γίνεται ϋ : υβρίζω, νβριζον 
τό αι ή ει γίνεται η : αισθάνομαι, τ\σθανόμην — εικάζω, γκαζόν 
τό αυ ή ευ γίνεται ηυ : αυξάνω, ηυίανον — ευρίσκω, ηΰοίσκον 
τό οι γίνεται ω : οικτίρω, ώκτιρον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τό άρκτικόν €1 γίνεται κατά τήν αυξησιν η προσέτι είς 
τόν παρατατικόν του ρήματος είμι — ήα ή $€ΐν καί είς τόν ύπερσυντέλικον του οίδα 
(θ. εϊδ- )— ήδειν. Είς τά άλλα ρήματα μένει: €Ϊκω—είχον εΐργω—είργον 
εΐρω—είρον. 

Τό άρκτικόν ά ή ςι, καίτοι είναι μακρόν, τρέπεται κατά τήν αυξησιν είς η ή η 
κατ* άναλογίαν: άθλώ — ήθλονν, άργώ — ήργονν, αδω — ήδον ( όπως άγω — ήγον, 
αιτώ — ϊ/τονν ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. 'Γπερσυντέλικοι ρημάτων, τών οποίων ό παρακείμενος 
έχει άναδιπλασιασμόν € , δέν έχουν αυξησιν : έστράτευχα — εστρατενκειν, έζήτηκα 
— εζητήκειν. 

* Τό έ δηλαδή της συλλαβικής αυξήσεως άρχήθεν ήτο έπίρρημα καί έσήμαινε 
τότε. 
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2. Ά ν α δ ι π λ α σ ι α σ μ ό ς 

§ 186. Οί συντελικοί χρόνοι (ήτοι ό παρακείμενος, ο ύπερσυντέ-
λικος καί ό τετελεσμένος μέλλων) έχουν είς τήν άρχήν τοΰ θέματος 
άναδιπλασιασμόν είς πάσας τάς έγκλίσεις (καί είς τό άπαρέμφατον 
καί τήν μετοχήν). 

Ό ά ν α δ ι π λ α σ ι α σ μ ό ς δηλοΐ τό τετελεσμένον τής πρά-
ξεως, είναι δέ δύο ειδών: 

1) έπανάληψις τοΰ άρκτικοΰ συμφώνου τοΰ θέματος μέ έν € 
κατόπιν αύτοΰ. Τοιοΰτον άναδιπλασιασμόν λαμβάνουν τά θέματα, τά 
όποια άρχίζουν άπό έν άπλοΰν σύμφωνον έκτος τοΰ ρ , ή άπό δύο σύμ-
φωνα, έκ τών όποίων τό πρώτον είναι άφωνον καί τό δεύτερον ένρινον 
ή ύγρόν: 
παιδεύω 
θύω 

φντευω 

χορευ#> 

—πε-παίδεν-κα 
—τέ-θν-κα 

( θέ-θυ-κα ) 
—πε-φύτεν-κα 

κάμνω ( θ. κμη- ) 
πνέω ( θ. πνευ- ) 
δρω ( δρά-ω ) 
γράφομαι 

έ-πε-παιδεύ-κειν 
έ-τε-θύ-κειν 

( έ-θε-θύ-κειν ) 
έ-πε-φντεύ-κειν 

( φε-φύτευ-κα ) ( έ-φε-φυτεύ-κειν ) 
κε-χόρευ-κα έ-κε-χορεύ-κειν 
( χε-χόρευ-κα ) ( έ-χε-χορεύ-κειν ) 
κέ-κμη-κα 

( § 3 7 , 7 ) 

ε-γε-γραμ-μην, γε-γραψ-ομαι' 

—πε-πνεν-κα 
—δέ-δρα-κα 
—γέ-γραμ-μαι 

2) δ,τι καί ή αΰξησις. Λαμβάνουν δέ 
α) συλλαβικήν αύξησιν ώς άναδιπλασιασμόν τά ρήματα, τών 

όποίων τό θέμα άρχίζει άπό σύμφωνον διπλοΰν ή άπό ρ ή άπό δύο σύμ-
φωνα, χωρίς όμως νά είναι τό πρώτον έξ αύτών άφωνον καί τό δεύτερον 
ένρινον ή ύγρόν ή όσων τό θέμα άρχίζει άπό^τρία σύμφωνα: 

—έ-ζήτηκα 
—έ-ρριφα 
—έ-σπαρκα 
-έ-φθαρκα 
—έ-στράτενκα 

β) χρονικήν αύξησιν ώς άναδιπλασιασμόν τά ρήματα, τών όποίω* 
τό θέμα άρχίζει άπό φωνήεν: 

ζητώ 
ρίπτω 
σπείρω ( θ. σπερ-, σπαρ-) 
φθείρω ( θ. φθερ-, φθαρ- ) 
στρατεύω 

( όπως έ-ζήτησα ) 
( όπως έ-ρριψα ) 
( όπως έ-σπειρα ) 
( όπως έ-φθειρα ) 
( όπως έ-στράτευσα )' 



Αδικώ 
έρημώ 
όμολογώ 
αΙτώ 
οΙκώ 

ή-δίκη-κα 
ή-ρήμω-κα 
ώ-μολόγη-κα 
β-τη-κα 
φ-κη-κα 

( δπως ήδίκησα ) 
( δπως ήρήμωσα ) 
( δπως ώμολόγησα ) 
( δπως ήτησα ) 
( δπως ώκησα ) 

είσ-πέ-πομφα 
συν-φ-κηκα 
παρα-νε-νόμηκα 
έγ-χε-κωμίακα 
έγ-κε-χείρικα ( § 37, 7 )'. 

3. Αΰξησις καί άναδιπλασιασμός τών συνθέτων βημάτων 
§ 187. 1 ) Τ ά μ ε τ ά π ρ ο θ έ σ ε ω ν σύνθετα ( ή παρασύνθε-

τα )* ρήματα έχουν τήν αύξησιν καί τόν άναδιπλασιασμόν μετά τήν 
πρόθεσιν : 

εΐο-πέμτιω — είσ-έ-πεμπον 
συν-οικώ — σνν-φ-κονν 
παρα-νομώ — παρ-ε-νόμονν 
έγ-κωμιάζω — έν-ε-κωμίαζον 
έγ-χειρίζω — έν-ε-χείριζον 

2 ) Τ ά π α ρ α σ ύ ν θ ε τ α ρήματα, δσα έχουν πρώτον συνθε-
τικόν άλλην λέξιν έκτος προθέσεως, έχουν τήν αύξησιν καί τόν άναδι-
πλασιασμόν είς τήν άρχήν, ώς έάν ήσαν άπλα ρήματα : 

( ά-δικος ) αδικώ — ήδίκονν 7)δίκηκα 
( δυσ-τυχής ) δυστυχώ — έ-δυστύχουν δε-δυστύχηκα 
( μυθο-λόγος ) μυθολογώ — έ-μυθολόγουν με-μυθολόγηκα 
( οίκο-δόμος ) οικοδομώ — ώκοδόμουν ώκοδόμηκα. 
Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τά παρασύνθετα βήματα, είς τά όποια τό πρώτον συνθετι-

κόν είναι τό έπίρρημα συνήθως δέν λαμβάνουν αύξησιν ούδέ άναδιπλασιασμόν : 

ευδοκιμώ 
ευεργετώ 
ευτυχώ 
ενωχονμαι 

εύδοκίμουν 
ενεργέτουν 
εύτύχουν 
εύωχούμην 

ευδοκίμησα 
ευεργέτησα 
ευτύχησα 
εύωχήθην. 

εύδοκίμηκα 
εύεργέτηκα 
ευτύχηκα 

4. Άνωμαλίαι αυξήσεως 

§ 188. 1 ) Τά ρήματα βούλομαι, δύναμαι καί μέλλω έχουν 
αύξησιν κανονικώς έ καί άνωμάλως ή ( κατ* άναλογίαν πρός τό ρ. 
έθέλω η θέλω — ήθελον ). 

* Τί λέγονται παρασύνθετοι λέξεις βλ. κατωτέρω, είς τό τέλος του περί συν-
θέσεως κεφαλαίου. 
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έβονλόμην καί ήβονλόμην — έβονλήθην καί ήβονλήθην 
έδννάμην καί ήδυνάμην — έδννήθην καί ήδννήθην 
εμελλον καί ήμελλον. 

2 ) Τά ρήματα (κατ)άγνυμι, ώνοϋμαι καί ώθώ, ένώ τό θέμα 
των άρχίζει άπό φωνήεν, έχουν συλλαβικήν αυξησιν έ : κατ-έ-αξα, 
έ-ωνονμην, έ-ώθονν. 

3 ) Τά ρήματα £θ(ζω, έλίττω, £λκω, έπομαι, ( περι)έπω, 
έργάζομαι, ίρπω, έστιώ, Ιχω καί έώ κατά τήν αυξησιν τρέπουν τό 
άρκτικόν € όχι είς η άλλά είς €1: εΐθιζον, εΐλιττον, είλκον, είπόμην, 
περι-εϊπον, είργαζόμην, είρπον, είστίων, είχον, εΐων. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Του ρ. έργάζομαι ό παρατατικός καί ό άόριστος σχημα-
τίζονται καί μέ κανονικήν αυξησιν . ήργαζόμην, ήργασάμην. 

4 ) Τό ρήμα άν-οίγα> είς πάντας τούς παραγομένους χρόνους, τό 
ρ. ορώ είς τόν παρατατικόν καί τό ρ. άλίσκομαι είς τόν άόριστον 
έχουν καί συλλαβικήν καί χρονικήν αυξησιν ομού : άν-έωγον, άν-έωξα, 
έώρων, εά'λων. 

5 ) Τό ρήμα έορτάζω κατά τήν αύξησιν έκτείνει όχι τό άρκτικόν 
φωνήεν έ άλλά τό κατόπιν αύτού ο : έώρταζον, έώρτασα. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Πάσαι αί άνωτέρω άνωμαλίαι της αυξήσεως είναι φαι-
νομενικαί καί όφείλονται είς διαφόρους φθογγικάς παθήσεις* π.χ. τό £ήμα έργά-
ζομαι άρχήθεν ήτο ¥ εργάζομαι καί τό £ήμα εχω άρχήθεν ήτο σέχω, ό παρατατικός 
δέ αύτών άρχήθεν ήτο κανονικώς έΎεργαζόμην, έ-σεχον, έκ τούτων δέ κατόπιν 
προήλθον οί τύποι έεργαζόμην, εεχον καί μετά συναίρεσιν του €€ είς €1 προήλθον 
τέλος οί τύποι είργαζόμην, είχον (βλ. § 33, 3 ). 

Επ ίσης οί τύποι έώρταζον, έώρτασα προήλθον έκ παλαιοτέρων κανονικών τύ-
πων ήόρταζον, ήόρτασα δι* άντιμεταχωρήσεως (βλ. § 32, 4 ). 

* Ομοίως δέ έκ τών παλαιοτέρων τύπων άν-ή¥οιγον, ήΥόρων ( μέ ίσχυροτέραν 
συλλαβικήν αύξησιν η ) προήλθον οί τύποι άν-έωγον, έώρων ( μέ δασειαν κατ* άνα-
λογίαν πρός τό δασυνόμενον ό ρ ώ ) ( βλ. § 32, 4 ). 

6 ) Έ κ τών συνθέτων ή παρασυνθέτων ρημάτων : 
α' ) τά ρήματα &μφι-έννυμι, έγγυώ ( έκ της λ. έγ-γύη ), 

έμπεδώ ( έκ της λ. Ιμ-πεδος ), έναντιουμαι ( έκ της λ. έν-αντίος ), 
έπ-είγω, έπ-ίσταμαι καί καθ-έζομαι έχουν τήν αυξησιν όλως είς 
τήν άρχήν, ωσάν νά ήσαν άπλα : ήμφιένννν, ήγγνων, ήμπέδονν, ήναν-
τιονμην, ήτ^ειγον, ήπιστάμην, έκαθεζόμην 
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β' ) τά ρήματα έκκλησιάζω ( έκ τής λ. έκ-κλησία ), καθ-εύδω, 
κάθ-ημαι καί καθ-ίζω διφοροΰνται, ήτοι έχουν τήν αύξησιν άλλοτε 
μέν δλως είς τήν άρχήν ώς άπλα, άλλοτε δέ μετά τήν πρόθςσιν : ήκ-
χλησίαζον καί έξ-εχκλησίαζον, έχάθενδον καί καθ-ηϋδον, έχαθήμην καί 
χαθ-ήμην, έκάθιζον, έχάθισα καί χαθ-ϊσα' 

γ' ) τά ρήματα άν-έχομαι, άμφι-σβητώ ( άρχήθεν άμφισ-βητώ), 
έν-οχλώ καί ( έπ )αν-ορθώ έχουν συγχρόνως δύο αύξήσεις, ήτοι 
καί όλως είς τήν άρχήν ώς άπλα καί μετά τήν πρόθεσιν : ήν-ειχόμην, 
ήμφ-εσβήτουν, ήν-ώχλονν, ( έπ )ην-ώρθονν. 

5. Ανωμαλία ι άναδιπλασιασμου 

§ 189. 1 ) Τά ρ. γιγνώσκω καί γνωρίζω έχουν άναδιπλασια-
σμόν τοΰ β' είδους, άντιστρόφως δέ τά ρ. κτώμαι, μιμνήσκομαι 
καί πίπτω έχουν άναδιπλασιασμόν τοΰ α' είδους, παρά τόν κανόνα 
( § 186 ) : ΐγνωκα ( θ. γνω- ), έγνώρικα ( θ. γνωριδ- ) — κέκτημαι 
( θ. κτα- ), μέμνημαι ( θ. μνη- ), ηέπτωκα ( θ. πτω- )* 

2 ) τά ρ. έθίζω, ίλκω, έργάζομαι, έστιώ καί έώ καί τό ρ. 
( &ν)οίγω έχουν άναδιπλασιασμόν δμοιον μέ τήν αΰξησίν των : εϊθικα, 
είλκνκα, εϊργασμαι, είστίακα, εΐακα, ( άν)έωχα, ( άν)έωγμαι, ( άν)εώ 
ξεται ( βλ. § 188, 3 καί 4 )· 

3 ) τά ρ. ( κατ)άγνυμι, άλίσκομαι, όρώ, ωθούμαι καί ώνου-
μαι έχουν άναδιπλασιασμόν €, άν καί άρχίζουν άπό φωνήεν : ( κατ)έα~ 
γα, έάλωκα, έόρακα ( καί έώρακα ), έωσμαι, έώνημαϊ 

4 ) τά ρ. λαμβάνω, λαγχάνω, λέγω, ( συλ)λέγω καί ( δ ι α λ έ -
γομαι έχουν άναδιπλασιασμόν ει: εϊληφα, εϊληχα, εϊρηκα ( θ. Ρερ-, 
Ρερε- ), ( σνν)είλοχα> ( δι)είλεγμαι. 

Όμοίως εΐωθα ( = συνηθίζω ), εΐμαρται ( = είναι πεπρωμένον ) 
τών άχρήστων είς τόν ένεστώτα ρημάτων £θω ( θ. Ρεθ-, Ρηθ- ) καί 
μείρομαι ( θ. σμερ-, σμαρ- ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Καί τών άνωμαλιών του άναδιπλασιασμου άλλαι μέν όφεί-
λονται είς φθογγικάς παθήσεις, άλλαι δέ είς άναλογίαν ( πρβλ. § 188, 5, Σημ. ). 

§ 190. Αττικός άναδιπλασιασμός. Είς μερικά ρήματα, τών 
όποίων τό θέμα άρχίζει άπό α ή ε ή ο , κατά τόν άναδιπλασιασμόν έπα-
ναλαμβάνονται οί δύο άρκτικοί φθόγγοι τοΰ θέματος καί συγχρόνως 
έκτείνεται τό άρκτικόν φωνήεν αύτοΰ. Ό τοιούτος άναδιπλασιασμός 
καλείται Αττικός ( πρβλ. § 59 ). 
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ακούω ( θ. άκο- ) άχ-ήκο-α 
έλαύνω ( θ. έλα- ) έλ-ήλα-κα 
έλέγχομαι ( θ. έλεγχ- ) έλ-ήλεγ-μαι ( έκ τοΰ έλ-ήλεγγ-μαι ) 
έσθίω ( θ. έδε-, έδο- ) έδ-ήδο-χα 
έρχομαι ( θ. έλυθ- ) έλ-ήλνθ-α 
δμννμι ( θ. όμο- ) όμ-ώμο-κα 
(άπ)όλλυμι ( θ. όλε- ) ( απ )ολ-ώλε-κα 
(άπ)όλλνμαι ( θ. όλ- ) ( άπό)όλ-ωλ-α 
όρύττω ( θ. όρυχ- ) όρ-ώρνχ-α 
φέρω ( Θ. ένεκ- ) ,έν-ήνοχ-α 
εγείρομαι ( Θ· έγερ- ) έγ-ήγερ-μαι 
εγείρομαι ( Θ· έγορ- ) έγρ-ήγορ-α ( μέ έπανάληψιν όχι 
μόνον τών δύο άρκτικών φθόγγων έγ , άλλά καί του ρ ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Έ κ τών βημάτων τούτων αύξησιν ( χρονικήν ) είς τόν 
ύπερσυντέλικον έχουν μόνον δσα άρχίζουν άπό α ή ο : 

άκήκοα — ήκηκόειν 
όμώμοκα — ώμωμόκειν 

τά άλλα δέν λαμβάνουν αύξησιν είς τόν ύπερσυντέλικον : 
έλήλακα — έληλάκειν 
έλήλνθα — έλη?.νθειν. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Άναδίπλωσις του Νηματικού θέματος συμ(: χίνει εϊς 
τινα βήματα καί κατά ^όν σχηματισμόν δευτέρων χρόνων αύτών ή παραγωγήν 
λέξεων έξ αύτών : ά γ - ω , ήγ-αγ-ον ( έκ τοΰ άγ-αγ-ον ), φέρω (θ . ένεκ- ), 
ήν-εγκ-ον ( έκ τοΰ έν-ένεκ-ον, Ιν-ενκ-ον) ( βλ. § 32, 6 )—αγωγή ( έκ τοΰ άγ-αγ-ή ), 
έδωδή ( έκ τοΰ έδ-εδ-ή ) ( βλ. § 32, 1 καί 2 ). 

δ') Τό βοηδητικόν £ημα είμΙ ( = ε ί μ α ι ) 

§ 191 · Αρκετοί τύποι τοΰ ρήματος τής άρχαίας γλώσσης σχημα-
τίζονται περιφραστικώς μέ τό ρήμα είμΙ ώς βοηθητικόν. ( Πρβλ. τής 
νέας γλώσσης : ίχω γράψει — εϊχα γράψει — είμαι γραμμένος — ήμονϊ 
γραμμέ-νος ). 

§ 192. Τό ρήμα είμί είναι άνώμαλον, οί δέ χρόνοι αύτοΰ είναι : 
ένεστ. ειμί, παρατ. ήν ( = ήμην ), μέλλ. εσομαι ( = θά είμαι ), άόρ. 
έγενόμην ( = υπήρξα ή έγινα ), πρκμ. γέγονα ( = έχω υπάρξει ή έχω 
γίνε». ), ύπερσ. έγεγόνειν ( = είχα υπάρξει ή είχα γίνει ). Έ κ τούτων 
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ώς βοηθητικοί πρός σχηματισμόν τών βημάτων έν γένει λαμβάνονται & 
ένεστώς, δ παρατατικός καί δ μέλλων, οί όποιοι κλίνονται ώς έξής : 

Ό ρ σ τ ι κ ή •Υποτα- Ε ύ κ τ ι κ ή Προστακτική Ένεστώς Παρατατικός κτική Ε ύ κ τ ι κ ή Προστακτική 

» \ ει-μι 
εΐ 
έσ-τί (ν) 
έσ-μέν 
έσ-τέ 
εί-σί (ν) 

έσ-τόν 
έσ-τόν 

ή η ήν 
ή-σθα 
ήν 
ή-μεν 
ή-τε ( ήσ-τε) 
ή-σαν 

ήσ-τον 
ήσ-την 

ώ 
ϊ« 
ί 
ώ-μεν 
ή-τε 
ώ-σι(ν) 

ή-τον 
ή-τον 

είη-ν 
εϊη-ς 
είη 
είη-μεν ή εϊ-μεν 
εϊη-τε ή εΐ-τε 
ειη-σαν ή εΐ-εν 

είη-τον ή εΐτον 
ειή-την ή εϊ-την 

ϊσ-θι 
έσ-τω 

έσ-τε 
έσ-των, όντων 
(ή έσ-τωσαν) 
έσ-τον 
έσ-των 

* Απαρέμφ.: : είναι. Μετοχή : ών ( 0ντ-ος ), οδσα ( οΰσης ), όν ( δντ-ος ) 

^ Όριστική : έσομαι, Ιση (ή έατει), ίσται—έσόμεθα, έσεσθε, έσονται 
3 Εύκτική : έσοίμην, έσοιο, έσοιτο — έσοίμεθα, έσοισθε, Ισοιντο 
$ * Απαρέμφατον: έσεσθαι 

Μετοχή : έσόμενος, έσομένη, έσόμενον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό γ' ένικόν τής όριστικης του ένεστώτος ( έ(ηΙ ) τονίζεται, 
είς τήν παραλήγουσαν ( ίστι ) : 

1 ) δταν έχη τήν σημασίαν τοΰ Υπάρχει ή τοΰ είναι δυνατόν: ίστι θεός 
— ίστι λαβείν 

2 ) δταν ευρίσκεται κατόπιν τών λέξεων τοΟτ* ( = τοΰτο ), άλλ' ( = άλλά ), 
<1, καί , ο ύ κ : τσντ* ίση, ούκ ίστι· 

3 ) όταν ευρίσκεται είς τήν άρχήν προτάσεως : ίστι τις σοφός. 

ε ' ) Σχηματισμός τών έγκλ!σεων καί τών χρόνων 
τών βημάτων 

1 · Συζυγία των είς -ω βημάτων 

§ 193· Ή συζυγία τών είς - ω βημάτων περιλαμβάνει : 
1 ) βήματα βαρύτονα, ήτοι βήματα, τά όποια λήγουν εις - ω 

άτονον ( § 17, 6 ) : λύω, πείθω· 
2 ) βήματα σνινηρημένα ή περ ισπώμενα , ήτοι βήματα, τά 

όποια λήγουν είς -α> περισπώμενον : τιμώ, τζοιώ ( § 17, 4 ). 

6 



§ 194. Παράδειγμα βαρυτόνου βήματος 

" Ο ρ ι σ τ ι κ ή 

Χρόνοι άρκτικοί Χόρνοι 
παραγόμενοι 

" Υ π ο τ α κ τ ι κ ή 

Έ
νε

στ
ώ

ς 
Π

αρ
ατ

ατ
ικ

ός
 λϋ'-ω 

λύ-εις 
λύ-ει 
λύ-ομεν 
λύ-ετε 
λύ-ουσι (ν) 

έ-λϋ-ον 
έ-λυ-ες 
έ-λυ-ε(ν) 
έ-λύ-ομεν 
έ-λύ-ετε 
έ-λυ-ον 

( ίνα ) λύ-ω 
λύ-ης 
λύ-η 
λύ-ω μεν 
λύ-ητε 
λύ-ωσι(ν) 

Μ
έλ

λω
ν 

λϋ-σω 
λύ-σεις 
λύ-σει 
λύ-σομεν 
λύ-σετε 
λύ-σουσι(ν) 

Ά
όρ

ισ
το

ς 
α'

 έ-λϋ-σα 
έ-λυ-σας 
έ-λυ-σε(ν) 
έ-λύ-σαμεν 
έ-λύ-σατε 
έ-λυ-σαν 

( ίνα ) λύ-σω 
λύ-σης 
λύ-ση 
λύ-σωμεν 
λύ-σητε 
λύ-σωσι(ν) 

ν ο υ» 5 

ν ζ 
§ 1 
I I 

λέ-λϋ-κα 
λέ-λυ-κας 
λέ-λυ-κε (ν) 
λε-λύ-καμεν 
λε-λύ-κατε 
λε-λύ-κασι (ν) 

έ-λε-λϋ'-κεινι 

έ-λε-λύ-κεις 
έ-λε-λύ-κει 
έ-λε-λύ-κεμεν2 

έ-λε-λύ-κετε 
έ-λε-λύ-κεσαν 

( ίνα ) λε-λύ-κω 
λε-λύ-κης 
λε-λύ-κη κλπ. 
καί (συνηθέστερον) 
λελυκώς ώ, ής, ή, 

λελυκότες ώμεν,ήτε,ώσι(ν) 

|| λελυκώς έσομαι, έσει, έσται 
λελυκότες έσόμεθα, έσεσθε, έσονται 

1. Αρχαιότεροι τύποι προσέτι : έλελν-κη(ν), έλελύ-κης, έλελύ-κη. 
2. Μεταγενέστεροι τύποι προσέτι : έλελύ-κειμεν, έλελν-κειτε, έλελν-κειααν. 



Ενεργητικής φωνής ( § 173, 1 ) 

Ε ύ κ τ ι κ ή Προστακτική 
Μετοχή 

Άπαρέμφατον 

( είθε ) λύ-οιμι 
λύ-οις 
λύ-οι 
λύ-οιμεν 
λύ-οιτε 
λύ-οιεν 

λΰ-ε 
λυ-έτω 

λύ-ετε 
λυ-όντων5 ή 
λυ-έτωσαν 

λύ-ειν ( είθε ) λύ-οιμι 
λύ-οις 
λύ-οι 
λύ-οιμεν 
λύ-οιτε 
λύ-οιεν 

λΰ-ε 
λυ-έτω 

λύ-ετε 
λυ-όντων5 ή 
λυ-έτωσαν 

λύ-ων ( λύ-οντος ) 
λύ-ουσα ( λυ-ούσης ) 
λΰ-ον ( λύ-οντος ) 

( ότι ) λύ-σοιμι 3 

λύ-σοις 
λύ-σοι 
λύ-σοιμεν 
λύ-σοιτε 
λύ-σοιεν 

λύ-σειν ( ότι ) λύ-σοιμι 3 

λύ-σοις 
λύ-σοι 
λύ-σοιμεν 
λύ-σοιτε 
λύ-σοιεν 

λύ-σων ( λύσοντος ) 
λύ-σουσα ( λυσούσης ) 
λΰ-σον ( λύσοντος ) 

( ειθε ) λύ-σαιμι 
λύσαις ή λύ-σειας 4 

λύ-σαι ή λύ-σειε(ν) 
λύ-σαιμεν 
λύ-σαιτε 
λύ-σαιεν ή λύ-σειαν 

λΰ-σον 
λυ-σάτω 

λύ-σατε 
λυ-σάντων5 ή 
λυ-σάτωσαν 

λΰ-σαι ( ειθε ) λύ-σαιμι 
λύσαις ή λύ-σειας 4 

λύ-σαι ή λύ-σειε(ν) 
λύ-σαιμεν 
λύ-σαιτε 
λύ-σαιεν ή λύ-σειαν 

λΰ-σον 
λυ-σάτω 

λύ-σατε 
λυ-σάντων5 ή 
λυ-σάτωσαν 

λύ-σας ( λύσαντος ) 
λύ-σασα ( λυσάσης ) 
λΰ-σαν ( λύσαντος ) 

( είθε ) λε-λύ-κοιμι 
λε-λύ-κοις 
λε-λύ-κοι κτλ. 
καί ( συνηθέστερον ) 
λελυκώς είην, είης, είη 

λελυκότες εϊημεν ή είμεν, 
εΐητε ή είτε, ειησαν ή εΐεν 

λελυκώς ϊσθι 
έστω 

λελυκότες έστε 
έστων 

λελυ-κέναι ( είθε ) λε-λύ-κοιμι 
λε-λύ-κοις 
λε-λύ-κοι κτλ. 
καί ( συνηθέστερον ) 
λελυκώς είην, είης, είη 

λελυκότες εϊημεν ή είμεν, 
εΐητε ή είτε, ειησαν ή εΐεν 

λελυκώς ϊσθι 
έστω 

λελυκότες έστε 
έστων λελυ-κώς (λελυ-κότος) 

λελυ-κυϊα (λελυ-κυίας) 
λελυ-κός (λελυ-κότος) 

( ότι ) λελυκώς έσοίμην, έσοιο, έσοιτο3 

λελυκότες έσοίμεθα, έσοισθε, έσοιντο 

λελυκώς έσεσθαι ( ότι ) λελυκώς έσοίμην, έσοιο, έσοιτο3 

λελυκότες έσοίμεθα, έσοισθε, έσοιντο λελυκώς έσόμενος 
λελυκότες έσόμενοι 

3. Ή εύκτική τοΰ μέλλοντος έν γένει ουδέποτε λαμβάνεται ώς εύχετική. 
4. 01 τύποι τής εύκτικής τοΰ ένεργ. άορ. α', οΐ όποιοι λήγουν είς - ε ιας , 

- ε ι ε , - ε ιαν , λέγονται ΑΙολικοΙ καί είναι εύχρηστότεροι τών άλλων. 
5. Οί τύποι τοΰ γ ' πληθυντικού της προστακτικής, οί όποιοι λήγουν είς 

- ν τ ω ν , είναι εύχρηστότεροι τών τύπων, οί όποιοι λήγουν είς - τ ω σ α ν . 



6 1 9 5 . Παράδ«ιγμα βαρυτόνου βήματος μέσης φωνής 

" Ο ρ ι σ τ ι κ ή 

Χρόνοι άρκτικοί Χρόνοι 
παραγόμενοι 

Υ π ο τ α κ τ ι κ ή -

Έ
ν€

στ
ώ

ς 
Π

αρ
ατ

ατ
ικ

ός
 λϋ'-ομαι 

• λύ-η ( ή λύει )* 
λύ-εται 
λυ-όμεθα 
λύ-εσθε 
λύ-ονται 

έ-λϋ-όμην 
έ-λύ-ου 
έ-λύ-ετο 
έ-λυ-όμεθα 
έ-λύ-εσθε 
έ-λύ-οντο 

(ίνα) λύ-ωμαι 
λύ-η 
λύ-ηται 
λυ-ώμεθα 
λύ-ησθε 
λύ-ωνται 

Μ
έσ

ος
 μ

έλ
λω

ν λϋ'-σομαι 
λύ-ση (ή λύ-σει)* 
λύ-σεται 
λυ-σόμεθα 
λύ-σεσθε 
λύ-σονται 

Μ
έσ

ος
 

Ά
όρ

ισ
το

ς 
α'

 έ-λϋ-σάμην 
έ-λύ-σω 
έ-λύ-σατο 
έ-λυ-σάμεθα 
έ-λύ-σασθε 
έ-λύ-σαντο 

(ίνα) λύ-σωμαι 
λύ-ση 
λύ-σηται 
λυ-σώμεθα 
λύ-ση σθε 
λύ-σωνται 

υ» 
ο 2 
I * 
« I 
Η α θ· Η V 

λέ-λϋ-μαι 
λέ-λυ-σαι 
λέ-λυ-ται 
λε-λύ-μεθα 
λέ-λυ-σθε 
λέ-λυ-νται 

έ-λε-λϋ'-μην 
έ-λέ-λυ-σο 
έ-λέ-λυτο 
έ-λε-λύ-μεθα 
έ-λέ-λυ-σθε 
έ-λέ-λυ-ντο 

( ίνα) λελυμένος ώ 
λελυμένος ής 
λελυμένος ή 
λελυμένοι ώμεν 
λελυμένοι ήτε 
λελυμένοι ώσι(ν) 

I £ 
I 

λε-λύ-σομαι ή λελυμένος έσομαι 
λε-λύ-ση ( ή-σει ) έσει 
λε-λύ-σεται » έσται 
λε-λυ-σόμεθα ή λελυμένοι έσόμεθα 
λε-λύ-σεσθε » έσεσθε 
λε-λύ-σονται » έσονται 

• ΆντΙ τών είς - η παλαιοτέρων τύπων του προσώπου τούτου συνηθέστεροι 
είναι ό είς - « ι . Ούτω δέ κανονικώς έκφέρονται διά του -€ΐ τά δεύτερα ένικά του 
βονλομαι, οϊομαι καί δγομαι ( βούλβι, οΪ€ΐ, δψ«ι ) . 



( § 173, 2 ) , μέσης διαθέσεως ( { 171, 2 ) . Λύομαι = λύω τόν έαυτόν μου. 

Ε ύ κ τ ι κ ή Προστακτική Άπαρέμφατον 
Μετοχή 

( είθε ) λυ-οίμην 
λύ-οιο 
λύ-οιτο 
λυ-οίμεθα 
λύ-οισθε 
λύ-οιντο 

λύ-ου 
λυ-έσθω 

λύ-εσθε 
λυ-έσθων ή 
λυ-έσθωσαν 

λύ-εσθαι ( είθε ) λυ-οίμην 
λύ-οιο 
λύ-οιτο 
λυ-οίμεθα 
λύ-οισθε 
λύ-οιντο 

λύ-ου 
λυ-έσθω 

λύ-εσθε 
λυ-έσθων ή 
λυ-έσθωσαν 

λυ-όμενος 
λυ-ομένη 
λυ-όμενον 

( ότι ) λυ-σοίμην 
λύ-σοιο 
λύ-σοιτο 
λυ-σοίμεθα 
λύ-σοισθε 
λύ-σοιντο 

λύ-σεσθαι ( ότι ) λυ-σοίμην 
λύ-σοιο 
λύ-σοιτο 
λυ-σοίμεθα 
λύ-σοισθε 
λύ-σοιντο 

λυ-σόμενος 
λυ-σομένη 
λυ-σόμενον 

( είθε ) λυ-σαίμην 
λύ-σαιο 
λύ-σαιτο 
λυ-σαίμεθα 
λύ-σαισθε 
λύ-σαιντο 

λΰ-σαι 
λυ-σασθω 

λύ-σασθε 
λυ-σάσθων* ή 
λυ-σάσθωσαν 

λύ-σασθαι ( είθε ) λυ-σαίμην 
λύ-σαιο 
λύ-σαιτο 
λυ-σαίμεθα 
λύ-σαισθε 
λύ-σαιντο 

λΰ-σαι 
λυ-σασθω 

λύ-σασθε 
λυ-σάσθων* ή 
λυ-σάσθωσαν 

λυ-σάμενος 
λυ-σαμένη 
λυ-σάμενον 

( είθε ) λελυμένος είην 
λελυμένος είης 
λελυμένος είη 
λελυμένοι είη μεν ή είμεν 
λελυμένοι εϊητε ή είτε 
λελυμένοι είησαν ή είεν 

λέ-λυ-σο 
λε-λύ-σθω 

λέ-λυ-σθε 
λε-λύ-σθων*ή 
λε-λύ-σθωσαν 

λε-λύ-σθοΛ ( είθε ) λελυμένος είην 
λελυμένος είης 
λελυμένος είη 
λελυμένοι είη μεν ή είμεν 
λελυμένοι εϊητε ή είτε 
λελυμένοι είησαν ή είεν 

λέ-λυ-σο 
λε-λύ-σθω 

λέ-λυ-σθε 
λε-λύ-σθων*ή 
λε-λύ-σθωσαν 

λε-λυ-μένος 
λε-λυ-μένη 
λε-λυμένον 

λε-λυ-σοίμην ή λελυμένος έσοίμην 
λε-λύ-σοιο » έσοιο 
λε-λύ-σοιτο » έσοιτο 
λε-λυ-σοίμεθα ή λελυμένοι έσοίμεθα 
λε-λύ-σοισθε » έσοισθε 
λε-λύ-σοιντο » έσοιντο 

λε-λύ-σεσθαι ή λε-λυ-μένος 
έσεσθαι 

λε-λυ-σοίμην ή λελυμένος έσοίμην 
λε-λύ-σοιο » έσοιο 
λε-λύ-σοιτο » έσοιτο 
λε-λυ-σοίμεθα ή λελυμένοι έσοίμεθα 
λε-λύ-σοισθε » έσοισθε 
λε-λύ-σοιντο » έσοιντο 

λε-λυ-σόμενος, -η, -ον, ή 
λελυμένος έσόμενος, -η, -ον 
λελυμένοι έσόμενοι, -αι, -α 

* 01 εις -σθων τύποι είναι παλαιότεροι καί συνηθέστεροι. 



§ 196 · Παράδειγμα βαρυτόνου βήματος μέσης φωνής 

" Ο ρ ι σ τ ι κ ή 
" Υ π ο τ α κ τ ι κ ή 

Χρόνοι άρκτικοί Χρόνοι 
παραγόμενοι 

" Υ π ο τ α κ τ ι κ ή 

υ> Ό ντν 

Μ 2-
• £ 

λϋ'-ομαι 
λύ-η ( ή λύ-ει ) 
λύ-εται κτλ. 

δπ 

έ-λϋ-όμην 
έ-λύ-ου 
έ-λύ-ετο κτλ. 

•ως της μέσης δια 

( ίνα ) λύ-ωμαι 
λύ-η 
λύ-ηται κτλ. 

θέσεως 

Π
αθ

. Μ
έλ

λω
ν 

α'
 

λϋ-θή-σομαι 
λυ-θή-ση (ή-σει) 
λυ-θή-σεται 
λυ-θη-σόμεθα 
λυ-θή-σεσθε 
λυ-θή-σονται 

Π
αθ

ητ
ικ

ός
 

Ά
όρ

ισ
το

ς 
α'

 έ-λϋ'-θην 
έ-λύ-θης 
έ-λύ-θη 
έ-λύ-θημεν 
έ-λύ-θητε 
έ-λύ-θησαν 

( ίνα ) λυ-θώ 
λυ-θής 
λυ-θή 
λυ-θώμεν 
λυ-θήτε 
λυ-θώσι1 

Μ» · 

1 | 
Ο ω 

Β Γ 

λέ-λϋ-μαι 
λέ-λυ-σαι 
λέ-λυ-ται κτλ. 

6π 

έ-λε-λύ-μην 
έ-λέ-λυ-σο 
έ-λέ-λυ-το κτλ. 

ως της μέσης δια! 

( ίνα ) λελυμένος ώ 

ή κτλ. 

9έσεως 

I 

ί 
ί Η 

λε-λύ-σομαι 
λε-λύ-ση ( ή -σει ) 
λε-λύ-σεται κτλ. 

δπως της μέσης διαθέσεως 

1. Οί τύποι ούτοι προήλθον διά συναιρέσεως έκ παλαιοτέρων τύπων λν-Θή-ω, 
λν-θή-γις, λν-Οή-γι κτλ. 



( § 173, 2 ) , παθητικής διαθέσεως ( $ 171, 3 ) . Λύομαι=λύομαι ύπδ άλλου. 

Ε ύ κ τ ι κ ή Προστακτική Άπαρέμφατον 
Μετοχή 

( είθε ) λυ-οίμην 
λύ-οιο 
λύ-οιτο κτλ. 

δπως τής μέσης διαθ 

λύ-ου 

λυ-έσθω κτλ. 

έσεως 

λύ-εσθαι ( είθε ) λυ-οίμην 
λύ-οιο 
λύ-οιτο κτλ. 

δπως τής μέσης διαθ 

λύ-ου 

λυ-έσθω κτλ. 

έσεως 

λυ-όμενος 
λυ-ομένη 
λυ-όμενον 

( δτι ) λυ-θη-σοίμην 
λυ-θή-σοιο 
λυ-θή-σοιτο 
λυ-θη-σοίμεθα 
λυ-θή-σοισθε 
λυ-θή-σοιντο 

λυ-θή-σεσθαι ( δτι ) λυ-θη-σοίμην 
λυ-θή-σοιο 
λυ-θή-σοιτο 
λυ-θη-σοίμεθα 
λυ-θή-σοισθε 
λυ-θή-σοιντο 

λυ-θη-σόμενος 
λυ-θη-σομένη 
λυ-θη-σόμενον 

( είθε ) λυ-θείην 2 

λυ-θείης 
λυ-θείη 
λυ-θείημεν ήλυ-θεΐμεν 
λυ-θείητε ή λυ-θεΐτε 
λυ-θείησαν ή λυθεΐεν3 

λύ-θη-τι 4 

λυ-θή-τω 

λύ-θη-τε 
λυ-θέ-ντων ή 
λυ-θή-τωσαν 

λυ-θήναι 
( είθε ) λυ-θείην 2 

λυ-θείης 
λυ-θείη 
λυ-θείημεν ήλυ-θεΐμεν 
λυ-θείητε ή λυ-θεΐτε 
λυ-θείησαν ή λυθεΐεν3 

λύ-θη-τι 4 

λυ-θή-τω 

λύ-θη-τε 
λυ-θέ-ντων ή 
λυ-θή-τωσαν 

λυ-θείς ( λυ-θέντος) 
λυ-θεΐσα ( λυ-θείσης) 
λυ-θέν5 (λυ-θέντος) 

( είθε ) λελυμένος ειην 
είης 
είη 
κτλ. 

δπως τής μέσης διαθ^ 

λέ-λυ-σο 
λε-λύ-σθω 

κτλ. 
:σεως 

λε-λύ-σθαι ( είθε ) λελυμένος ειην 
είης 
είη 
κτλ. 

δπως τής μέσης διαθ^ 

λέ-λυ-σο 
λε-λύ-σθω 

κτλ. 
:σεως 

λε-λυ-μένος, -η, -ον 

λε-λυ-σοίμην 
λε-λύ-σοιο 
λε-λύ-σοιτο κτλ. 

δπως ι ης μέσης διαθέ 

λε-λύ-σεσθαι λε-λυ-σοίμην 
λε-λύ-σοιο 
λε-λύ-σοιτο κτλ. 

δπως ι ης μέσης διαθέ 

λε-λυ-σόμενος, -η, -ον 
κτλ. 

:σεως 

2. Έ κ τών τύπων λυ-Θε-ίη-ν, λυ-θε-Ιη-ς, λν-θε-ίη, λυ-θε-Ιη-μεν ή λυ~θ&-ϊ-μεν 
κτλ. ( βλ. § 208 ). 

3. 01 βραχύτεροι τύποι λυθεΐμεν, λυθείτε, λυθεΐεν ' είναι συνηθέστεροι τών 
μακροτέρων τύπων λυθείημεν, λυθείητε, λυθείησαν. 

4. Έξ άρχικοΰ τύπου λν-θη-θι ( βλ. § 37, 7, Σημ. ). 
5. Έ ξ άρχικών τύπων λυ-θέ-ντ-ς, λυ-θέ-ντ-ια, λυ-θέ-ντ, ( βλ. § 33, 5 καί 

§ 36, 4, ε ). 
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ΓενικαΙ παρατηρήσεις 
εις τόν σχηματισμόν τών χρόνων χαΐ τών έγκλίσεων 

§ 197. Τά ρήματα μέσης καί παθητικής διαθέσεως ( § 171 ), ήτοι 
τά μέσα καί τά παθητικά ρήματα, έχουν πάντας τούς χρόνους κοινούς, 
έκτος τού μέλλοντος καί τού άορίστου : λύομαι ( = λύω τόν έαυτόν 
μου ή λύομαι υπό άλλου ), έλυόμην, λέλυμαι, ελέλύμην, λελύσομαΐ' 
άλλά : λύσομαι ( = θά λύσω τόν έαυτόν μου ), λυθήσομαι ( = θά 
λυθώ ύπό άλλου ), έλνσάμην ( = έλυσα τόν έαυτόν μου ), έλύθην 
( = έλύθην ύπό άλλου ). 

§ 198· Αί καταλήξεις τού μέλλοντος έν γένει ( έ\εργητικού, μέσου, 
παθητικού καί μονολεκτικού τετελεσμένου ) είς πάσας τάς έγκλίσεις 
είναι αί ϊδιαι μέ τάς καταλήξεις τού άντιστοίχου ένεστώτος : λύσ-ο) 
( λύ-ω ), λύσ-ομαι, λνθήσ-ομαι, λελύσ-ομαι ( λύ-ομαι ). Άλλά 

1 ) πρός σχηματισμόν τού ένεργητικοΰ καί τού μέσου ( άπλού ή 
τετελεσμένου, μονολεκτικού ) μέλλοντος προστίθεται είς τό θέμα προ 
τών καταλήξεων ό χρονικός χαρακτήρ αύτού σ : ( λύ-ω ) λύ-σ-ω, 
( λύ-ομαι ) λύ-σ-ομαι, λελύ-σ-ομαΐ' 

2 ) πρός σχηματισμόν τού παθητικού μέλλοντος προστίθεται είς 
τό θέμα πρώτον τό πρόσφυμα θη καί έπειτα ό χρονικός χαρακτήρ σ 
προ τών καταλήξεων : ( λύ-ομαι ) λυ-βή-σ-ομαι.. 

§ 199· Χρονικόν χαρακτήρα σ έκτός τού μέλλοντος έχει καί ό 
ένεργητικός καί μέσος άόριστος α' : ελυ-σ-α, έλυ-α-άμην. 

§ 200· Ό ένεργητικός παρακείμενος πλείστων ρημάτων σχηματί-
ζεται είς -κα , ό δέ ύπερσυντέλικος αύτών είς -κειν , ήτοι ό ένεργητικός 
παρακείμενος καί ό ύπερσυντέλικος τών φωνηεντολήκτων, τών όδοντι-
κολήκτων καί τών ένρινολήκτων ή ύγρολήκτων ρημάτων έχει χρο-
νικόν χαρακτήρα κ : ( λύ-ω ) λέλυ-κ-α, έλελύ-χ-ειν, ( πείθω, θ. 
πειθ- ) πέπει-χ-α, ( φαίνω, θ. φαν- ) πέφαγ-χ-α, ( καθαιρώ, θ. καθαρ- ) 
κεχάθαρ-χ-α. 

§ 201. Τό ο και τό €, άπό τά όποια άρχίζουν πάσαι σχεδόν αί 
καταλήξεις του ένεστώτος καί του παρατατικού, καθώς καί του μέλλον-
τος ένεργητικοΰ καί μέσου ή παθητικού είς πάσας τάς έγκλίσεις, έκτός 
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τής υποτακτικής, καί είς τό άπαρέμφατον καί τήν μετοχήν, λέγονται 
θεματικά φωνήεντα τών έγκλίσεων τούτων. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Κανονικώς τό μέν θεματικόν φωνήεν ο ύπάρχει πρό του 
μ ή του ν ή πρό φωνήεντος : λύ-ο-μεν, λύ-ο-νται, ελν-ο-ν, λύ-ο-ιμεν τό δέ θεματι-
κόν φωνήεν ε υπάρχει πρό τοΰ σ ή τ : λν-€-σθε λν-€-ται. 

Τύποι οίοι λύουσι, λέγουσι κτλ. προήλθον έκ παλαιοτέρων τύπων λνονσι, 
λέγονσι, οί όποιοι πάλιν προήλθον έξ άρχικών τύπων λύοντι, λέγοντι (βλ. § 32, 6 
καί § 37, 5 ). 

Όμοίως τύποι οίος ό λνωσι προήλθον έκ παλαιοτέρων λνωνσι — λνωντι ( βλ. 
§ 37 5 ). 

Όμοίως τύποι οίοι λελνκάσι — γεγράφάσι κτλ. προήλθον έκ παλαιοτέρων 
τύπων λελνκανσι — λελύκαντι, γεγράψανσι — γεγράφαντι (βλ. § 37, 5 ) . 

Τύποι δέ οίοι οί τοΰ β' ένικοΰ τοΰ μέσου ή του παθητικοΰ ένεστώτος κτλ. λύη 
( λύεσαι ), λέγη ( = λέγεσαι ) κτλ. προήλθον διά συναιρέσεως έκ παλαιοτέρων 
τύπων λύεαι, λέγεαι, οί όποιοι πάλιν προήλθον έξ άρχικών τύπων λύεσαι, λέγεσαι 
(βλ. § 33, 3 καί ύποσημ.* τής σελ. 104 ). 

Όμοίως τύποι οίοι ελύον, έλέγον κτλ., έλναω, ετάζω κττ. προήλθον διά συναι-
ρέσεως έκ παλαιοτέρων τύπων έλν-εο, έλέγ-εο κτλ., έλνσ-αο, έτάξ-αο κτλ., οί 
όποιοι πάλιν προήλθον έξ άρχικών τύπων έλύ-εσο, έλέγ-εσο κττ., έλνσ-ασο, ετά-
ξ-ασο κτλ. ( βλ. § 33, 3 ). 

Όμοίως προήλθον τύποι τής εύκτικής οίοι λνοιο, τιαιδενσαιο κττ. έξ άρχικών 
τύπων λύ-οι σο, παιδεν-σαισο κτλ. (βλ. § 33, 3 ). 

Όμοίως προήλθον τύποι τής προστακτικής λύον, παιδενον κττ. έκ παλαιο-
τέρων τύπων λν-εο, παιδεύ-εο κτλ., οί όποιοι πάλιν προήλθον έξ άρχικών τύπων 
λν-εσο, παιδεν-εσο κτλ. (βλ. § 33, 3 ). 

Τοΰ δέ ένεργητικοΰ άπαρεμφάτου τύποι οίοι λύειν, λέγειν κτλ. προήλθον διά 
συναιρέσεως έκ παλαιοτέρων τύπων λν-ε-εν, λέγ-ε-εν κτλ., ήτοι ή κατάληξις τοΰ 
ένεργητικοΰ άπαρεμφάτου -ε ιν προήλθεν έκ τής - ε ε ν . 

§ 202. *Η υποτακτική πάντων τών χρόνων καί τής ένεργητικής 
καί τής μέσης φωνής έχει θεματικά φωνήεντα α> καί η ( άντίστοιχα 
πρός τά θεματικά φωνήεντα ο καί ε τής οριστικής ) : λύ-ω-μεν ( λύ-ο-
μεν ), λύ-Ύ\-σθε ( λύ-ε-σθε ). 

§ 203. Ό ένεργητικός καί μέσος άόριστος α' είς πάσας τάς 
έγκλίσεις, πλήν τής υποτακτικής, καί ό ένεργητικός παρακείμενος είς τήν 
όριστικήν έχουν θεματικόν φωνήεν α : έλύσ-α-μεν, ελύσ-α-ντο, λύσ-
α-ιμεν, λύσ-α-σθε, λύσ-α-ιντο, λελύκ-α-μεν. 

§ 204· Ό ένεργητικός ύπερσυντέλικος είς τήν όριστικήν είς μέν 
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τόν ένικόν έχει θεματικόν φωνήεν ει , είς δέ τόν πληθυντικόν ( καί τόν 
δυϊκόν ) €: έλελύκ-ει-ν, έλελύκ-€ΐ-μεν, ( έλελνκ-£-τον, έλελνκ-έ-την ). 

§ 205. 1 ) Ό ένεργητικός παρακείμενος είς τήν ύποτακτικήν, τήν 
εύκτικήν καί τήν προστακτικήν σπανίως σχηματίζεται μονολεκτικώς 
( λελνκω, λελνκοιμι, λελνκέτω )' συνηθέστερον σχηματίζεται περιφρα-
στικώς μέ τήν μετοχήν αύτοΰ καί τάς άντιστοίχους έγκλίσεις του ένε-
στώτος τοϋ ρήματος ειμί: λελυκώς ώ, λελνκώς εϊην, λελνκώς £στω. 

2 ) Ό μέσος παρακείμενος είς μέν τήν ύποτακτικήν καί τήν εύκτι-
κήν σχηματίζεται πάντοτε περιφραστικώς, μέ τήν μετοχήν του καί τάς 
άντιστοίχους έγκλίσεις τού ένεστώτος τοϋ ρήματος ειμί ( λελνμένος ώ , 
λελυμένος ειην είς δέ τήν προστακτικήν σχηματίζεται καί μονολεκτι-
κώς καί περιφραστικώς : λέλνσο ή λελνμένος ισθι. 

§ 206. Είς πάντας τούς τύπους τοϋ μέσου καί παθητικού παρα-
κειμένου καί ύπερσυντελίκου, οί όποιοι σχηματίζονται μονολεκτικώς, 
δέν υπάρχουν θεματικά φωνήεντα, αί δέ καταλήξεις προστίθενται αμέ-
σως είς τό θέμα αύτού : λέλν-μαι, έλέλν-ντο, λελν-σθαι, λελυ-μένος. 

§ 207. 1 ) Καί τοϋ παθητικού άορίστου οί τύποι έν γένει σχημα-
τίζονται χωρίς θεματικά φωνήεντα, άλλά πρός σχηματισμόν αύτών 
προοτίθεται είς τό θέμα προ τών καταλήξεων τό πρόσφυμα θη, τό 
όποιον προ τού ( έγκλιτικού ) φωνήεντος ι καί προ τοϋ ντ πάσχει συ-
στολήν καί γίνεται θε: «λύ-θη-ν, έλν-θη-σαν, λν-βε-ϊ-μεν, λν-θέ-ντων 
( βλ. § 32, 6 καί § 198, 2 ). 

2 ) Το πρόσφυμα θη είς τήν ύποτακτικήν τού παθητικού άορίστου 
συναιρείται μέ τάς καταλήξεις καί ούτω προκύπτουν ( φαινομενικαί ) 
καταλήξεις, -θώ, -θης, -θη κτλ. ( βλ. § 196, ύποσ. ). 

Σ η μ ε ί ω α ι ς. Καί τοϋ άπαρεμφάτυυ τοϋ παθητικού άορίστου ή κατά-
ληξ'.ς -θήναι προήλθε διά αναιρέσεως έκ τοϋ -θηέναι ( λυ-θη-έναι ) λυ-θήναι . 

§ 208. ' Η εύκτική έχει έγχλιτιχά φωνήεντα ιη ή άπλοϋν ι , τά 
οποία προστίθενται είς τό θέμα προ τών καταλήξεων μετά τό θεματι-
κόν φωνήεν ( όπου υπάρχει τοιούτον φωνήεν ). Τό έγκλιτικόν φωνήεν 
ι συναιρείται μέ τό προηγούμενον φωνήεν τοϋ θέματος : λν-θε-ίη-μεν, 
λν-θε-ϊ-μεν, λύ-ο-ι-μεν, λύ-σα-ι-μεν, λύσ-α-ι-ντο. 



ς') Ό δυΤκός άριβμός τών βημάτων 

§ 209. Του δυϊκοΰ άριθμοΰ τών ρημάτων έν γένει ίδιαίτεραι 
καταλήξεις υπάρχουν μόνον διά τό β' καί τό γ ' πρόσωπον, είναι δέ 
αί έξής : 

I. Τ ή ς έ ν ε ρ γ η τ ι κ ή ς φ ω ν ή ς 
α' ) τής οριστικής είς τούς άρκτικούς χρόνους καί τής υποτακτικής 

έν γένει ( άνευ τοΰ θεματικοΰ φωνήεντος ) - τον , -τον : λν-ε-χον, λν-ε-
χον — λύσ-ε-ζον9 λνσ-ε-χον — λελνκ-α-χον, λελνκ-α-χον* λν-η-ζον, 
λν-η-χον— λύσ-η-χον9 λνσ-η-χον— ( λελνκ-η-χον9 λελύκ-η-ζον )' 

β' ) τής οριστικής είς τούς παραγομένους χρόνους καί τής εύκτι-
κή ς έν γένει ( άνευ τοΰ θεματικοΰ ή καί τοΰ έγκλιτικοΰ φωνήεντος ) 
-τον, -χην: έλν-ε-χον9 έλν-έ-ζην—έλύσ-α-τον, έλνσ-ά-ζην—έλελνκ-
ε-χον, έλελνκ-έ-χηνφ λν-οι-χον, λν-οί-ζην — λνσ-οι-χον, λνσ-οί-την— 
λνσ-αι-χον, λνσ-αί-χην — ( λελνκ-οι-χον9 λελυκ-οί-χην )' 

γ' ) τής προστακτικής έν γένει ( άνευ τοΰ θεματικοΰ φωνήεντος ) 
- τ ο ν , - τ ω ν : λύ-ε-χον9 λν-έ-χων — λύσ-α-χ ον9 λνσ-ά-των — ( λελυκ-ε-
-τον, λελνκ-έ-χων ). 

II. Τ ή ς μ έ σ η ς φ ω ν ή ς ( εξαιρέσει τοΰ παθητικοΰ άορίστου ) 
α' ) τής οριστικής είς τούς άρκτικούς χρόνους καί τής υποτακτικής 

έν γένει ( άνευ τοΰ θεματικοΰ φωνήεντος ) -σθον, -σθον: λν-ε-σ&ον, 
λν-ε-σ&ον — ?.νσ-ε-οΰ>ον9 λύσ-ε-αΦον — λνθήσ-ε-οΦον9 λνθήσ-ε-σ&ον 
— λέλν-σ&ον9 λέλυ-ο&ον — λελύσ-ε-αύΌν9 λελνσ-ε-σΦον — λν-η-σ&ον, 
λν-η-σΦον — λύσ-η-αΦον, λύσ-η-σΦον 

β' ) της οριστικής είς τούς παραγομένους χρόνους καί τής εύκτικής 
έν γένει ( άνευ τοΰ θεματικοΰ ή καί τοΰ έγκλιτικοΰ φωνήεντος ) -σθον, 
-σθην : έλύ-ε-α&ον9 έλν-έ-αϋ"ην — έλνσ-α-σύ,ον9 έλυ-α-ά-β&'ην — ελέ-
λν-σ&ον9 έλελν-α&ην' λύ-οι-σ&ον9 λυ-οί-αΦην — λνσ-οι-σ&ον9 λνσ-οί-
α&ην — λνσ-αι-αΰ,ον9 λνσ-αί-σ&ην — λνθήσ-οι-σ&ον9 λνθησ-οί-σ&ην' 

γ' ) της προστακτικής έν γένει ( άνευ τοΰ θεματικοΰ φωνήεντος ) 
-σθον, -σθων : λΰ-ε-σ#ον, λυ-έ-αΦων — λύσ-α-οΦον, λνσ-ά-σ&ων — 
λέλν-σΦον, λελν-ο&ων. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τοΰ δυϊκοΰ τοΰ παθητικοΰ άορίστου έν γένει καταλήξεις 
είναι αί τοΰ δυικοΰ τών άντιστοίχων έγκλίσεων τοΰ ενεργητικού άορίστου ( άνευ τοΰ 
θεματικοΰ φωνήεντος ) : έλύθη-τον,, έλυθή-ττ\ν —λνθ ή-τον 9 λνθή-τον — λν-
θείη-τον ή λυθεϊ-τον, λυθειή-ττ\ν ή Λυθεί-την — λνθη-τον, λυΟή-των. 



ζ') Σχηματισμός τών χρόνων τών άφωνολήκτων βημάτων 
α' ) Ένεστώς καί παρατατικός 

§ 210. Τών άφωνολήκτων ρημάτων ολίγα σχηματίζουν τόν ενε-
στώτα και τόν παρατατικόν άπό τό ρηματικόν θέμα άμετάβλητον, ώς 
άγ-ω, αδ-ω, άλείφ-ω, άμείβ-ω, αρχ-ω, βλέπ-ω, γράφ-ω, διώκ-ω, £χ-ω, 
πείθ-ω, τρέπ-ω, φενγ-ω, ψενδ-ω κτλ. 

Τά πλείστα δέ τών άφωνολήκτων ρημάτων σχηματίζουν τόν ένε-
στώτα καί τόν παρατατικόν άπό τό ρηματικόν θέμα μετεσχηματισμέ-
νον, ήτοι 

1 ) τά χειλικόληκτα άφωνόληκτα ρήματα πρός σχηματισμόν τοΰ 
θέματος τοΰ ένεστώτος καί τοΰ παρατατικοΰ προσλαμβάνουν είς τό 
ρηματικόν των θέμα τό πρόσφυμα τ καί οΰτω λήγουν είς -πτω : ( θ. 
κοπ- ) κοπ-τ-ω, ( θ. βλάβ-, βλάβ-τ-ω ) βλάπτω, ( θ. κρυφ-, κρύφ-τ-ω ) 
κρύπτω (βλ. § 37, 1 ). 

2 ) τά ούρανικόληκτα καί τά όδοντικόληκτα πρός σχηματι-
σμόν τοΰ θέματος τοΰ ένεστώτος καί τοΰ παρατατικοΰ προσλαμβάνουν 
είς τό ρηματικόν των θέμα τό πρόσφυμα ] ( § 1, σημ. ) καί ουτω 

α' ) τά ούρανικόληκτα κοα έκ τών όδοντικολήκτων όσα έχουν 
χαρακτήρα θ ή τ λήγουν είς τόν ένεστώτα είς -ττω ή -σσα>. Π. χ. 

( θ. φυλακ-, φυλάκ-]ω ) φνλάττω ή φυλάσσω 
( θ. άλλαγ-, άλλάγ-]ω ) άλλάττω ή άλλάσσω 
( θ. ταραχ-, ταράχ-]ω ) ταράττω ή ταράσσω 
( θ. άρμοτ-, άρμότ-}ω ) άρμόττω ή άρμόσσω 
( θ. πυρετ-, πυρέτ-]ω ) πυρέττω ή πυρέσσω ( βλ. § 36,4,γ' )· 
β' ) τών όδοντικολήκτων όσα έχουν χαρακτήρα δ λήγουν είς τόν 

ένεστώτα είς -ζω. Π. χ. 
( θ. έλπιδ-, έλπίδ-}ω ) ελπίζω 
(θ. 6δ-, 8δ]ω ) δζω 
(θ. παιδ-, παίδ-]ω ) παίζω 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Ένεστώτα είς -ζω, σχηματίζουν, καί μερικά ρήματα ού-
ρανικόληκτα, τά όποια σημαίνουν συνήθως ήχον. Π.χ . 

(θ . οίμωγ-, οίμώγ-]ω ) οίμώζω 
(θ . στεναγ-, στενάγ-]ω ) στενάζω. 
(θ . άλαλαγ-, άλαλάγ-]ω ) άλαλάζω 
(6 . κραγ-, κράγ-]ω ) κράζω 
(θ.- όλολυγ-, όλολύγ-]ω ) όλολύζω. 



β' ) ΟΙ Αλλοι χρόνοι 

§ 211. Τών όδοντικολήκτων ρημάτων 
1 ) ό μέλλων δ ένεργητικός λήγει είς -σα> καί δ μέσος είς -σομαι, 

δ άόριστος α' δ ένεργητικός λήγει είς -σα καί ό μέσος είς -σάμην, 
δπως καί τών φωνηεντολήκτων ρημάτων : ( θ. πειθ- ) πεί-σω ( έκ τοΰ 
πείθ-σω ), πεί-σομαι ( έκ τοΰ πείθ-σομαι ) — (θ. σπενδ- ) σπεί-σω 
( έκ τοΰ σπένδ-σω ), σπεί-σομαι ( έκ τοΰ σπένδ-σσμαι ) — (θ. γυμναδ-) 
έγύμνα-σα ( έκ τοΰ έγύμναδ-σα ), έγυμνα-σάμην ( έκ τοΰ έγυμναδ-
σάμην ) ( βλ. § 198 κ. έ. ). 

Άλλά τά ύπερδισύλλαβα όδοντικόληκτα είς - ί ζω, όσα έχουν χα-
ρακτήρα δ , σχηματίζουν τόν ένεργητικόν καί μέσον μέλλοντα χωρίς 
τόν χρονικόν χαρακτήρα σ είς - ιώ, -ιουμαι ( κατά τά είς -έα> συνηρη-
μένα ρήματα ). Οΰτω κτίζω — κτίσω, σχίζω — σχίσω, άλλά κομίζω 
( θ. κομιδ- ), κομιώ ( κομιεϊς, κομιεϊ ), κομιοϋμαι ( κομιεϊ, κομιεϊται ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Μέλλοντα άσιγμον συνηρημένον κατά τά είς -άω συνηρημένα 
ρήματα έχει καί τό ρήμα β ι β ά ζ ω : βιβώ, βιβας, βιβα κτλ. 

2 ) ό ένεργητικός παρακείμενος λήγει είς -κα καί ό ύπερσυντέλι-
κος είς-κ€ΐν: (θ. κομιδ- ), κεκόμι-χα, έκεκομί-κειν (βλ. § 200 )· 

3 ) ό παθητικός μέλλων α' λήγει είς -σθήσομαι καί ό παθητικός 
άόριστος α' είς -σθην: ( θ. ψευδ- ) ψευσθήσομαι ( έκ τοΰ ψευδ-σθή-
σομαι ), έψενσθην ( έκ τοΰ έψεύδ-σθην ) — (θ. άρμοτ- ) ήρμόσθην ( έκ 
τοΰ ήρμότ-θην ) ( βλ. § 37, 4 )· 

4 ) ό μέσος παρακείμενος λήγει είς -σμαι καί ό υπερσυντέλικος 
είς -σμην : ( θ. πειθ- ) πεπεισμαι ( έκ τοΰ πέπειθ-μαι ), έπεπείσμην 
( έκ τοΰ έπεπείθ-μην ) — (θ. κομιδ- ) κεκόμισμαι ( έκ τοΰ κεκόμιδ-
μαι ), έκεκομίσθην ( έκ τοΰ έκεκομίδ-μην ). 

§ 212. Τών ούρανικολήκτων ρημάτων 
1 ) ό μέλλων ό ένεργητικός λήγει είς -ξα> καί ό μέσος είς -ξομαι, 

ό άόριστος α' ό ένεργητικός είς -ξα καί ό μέσος είς -ξάμην : ( θ. φυ-
λακ- ) φυλάξω, έφνλαξα ( έκ τοΰ φυλάκ-σω, έφύλακ-σα ) — (θ. ταγ- ) 
τάξομαι, έταξάμην ( έκ τοΰ τάγ-σομαι, έταγ-σάμην ) (βλ. § 36, 1 ). 

2 ) ό ένεργητικός παρακείμενος λήγει είς -χα καί ό ύπερσυντέλι-
κος είς -χ€ΐν ( ήτοι είς τούς χρόνους τούτους ό ούρανικός χαρακτήρ 



110 

τοΰ ρηματικοΰ θέματος, έάν είναι ψιλόν ή μέσον, τρέπεται είς δασύ ) : 
( θ. κηρυκ- ) κεκήρνχα, έκεκηρνχειν — ( θ. ταγ- ) τέταχα, έτετάχειν 

3 ) ό παθητικός μέλλων α' λήγει είς -χθήσομαι καί ό παθητικός 
άόριστος α' είς -χθην : ( θ. πλεκ- ) πλεχθήσομαι, έπλέχθην ( έκ τοΰ 
πλεκ-θήσομαι ) — (θ. άγ- ) άχθήσομαι, ήχθην ( έκ τοΰ άγ-θήσομαι 
κτλ. ) ( βλ. § 37, 1 )· 

4 ) ό μέσος παρακείμενος λήγει είς -γμαι καί ό ύπερσυντέλικος είς 
-γμην : ( θ. πλεκ- ) πέπλεγμαι, έπεπλέγμην ( έκ τοΰ πέπλεκ-μαι, έπε-
πλέκ-μην ) — (θ. ταραχ- ) τετάραγμαι, έτεταράγμην ( έκ τοΰ τετά-
ραχ-μαι, έτεταράχ-μην ) ( βλ. § 37, 2 ). 

§ 213. Τών χειλιχολήχτων ρημάτων 
1 ) ό μέλλων ό ένεργητικός λήγει είς -ψω καί ό μέσος είς -ψομαι, 

ό άόριστος α' ό ένεργητικός λήγει είς -ψα καί ό μέσος είς -ψάμην: 
( θ. κοπ- ) κόψω, έκοψα ( έκ τοΰ κόπ-σω, έκοπ-σα ) — (θ. τριβ- ) 
τρίψομαι, έτριψάμην ( έκ τοΰ τρίβ-σομαι, έτριβ-σάμην ) — (θ. γραφ- ) 
γράφομαι, έγραψάμην ( έκ τοΰ γράφ-σομαι, έγραφ-σάμην ) ( βλ. § 
36, 2 )· 

2 ) ό ένεργητικός παρακείμενος λήγει είς -<ρα καί ό ύπερσυντέλι-
κος είς -ψ€ΐν ( ήτοι είς τούς χρόνους τούτους ό χειλικός χαρακτήρ τοΰ 
ρηματικοΰ θέματος, έάν είναι ψιλόν ή μέσον, τρέπεται είς δασύ ) : 
( θ. κοπ- ) κέκοφα, έκεκόφειν — ( θ. τριβ- ) τέτριφα, έτετρίφειν ( βλ. 
§ 212, 2 )· 

3 ) ό παθητικός μέλλων α' λήγει είς -φθήσομαι καί ό παθητικός 
άόριστος α' λήγει είς -φθην : (θ. πεμπ- ) πεμφθήσομαι, έπέμφθην ( έκ 
τοΰ πεμπ-θήσομαι, έπέμπ-θην ) — (θ. καλυβ- ) καλνφθήσομαι, έκα-
λνφθην ( έκ τοΰ καλυβ-θήσομαι, έκαλύβ-θην ) (βλ. § 37, 1 )' 

4 ) ό μέσος παρακείμενος λήγει είς -μμαι καί ό ύπερσυντέλικος είς 
-μμην : ( θ. κοπ- ) κέκομμαι, έκεκόμμην ( έκ τοΰ κέκοπ-μαι κτλ. )—(θ. 
τριβ- ) τέτριμμαι, έχετρίμμην ( έκ τοΰ τέτριβ-μαι κτλ. ) — ( θ. γραφ- ) 
γέγραμμαι, εγεγράμμην ( έκ τοΰ γέγραφ-μαι κτλ. ) ( βλ. § 37, 3 ). 

§ 214. Έκ τών άφωνολήκτων ρημάτων 
1 ) 6σα έχουν πρό τοΰ χαρακτήρος τοΰ ρηματικοΰ θέματος €, άντί 

τοΰ € τούτου είς τόν ένεργητικόν παρακείμενον καί ύπερσυντέλικον 
έχουν ο : κλέπτω, ( θ. κλέπ- ), κέκλοφα, έκεκλόφειν — τρέπω ( θ. τρεπ-), 
τέτροφα, έτετρόφειν — φέρω ( θ. ένεκ- ), ένήνοχα, ένηνόχειν ( βλ. § 190)* 
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2 ) τά ρήματα στρέφω, τρέπω καί τρέφω είς τόν μέσον παρα-
κείμενον καί ύπερσυντέλικον άντί τοΰ € τοΰ ρηματικοΰ θέματος έχουν 
α ( βραχύ ) : (θ. στρεφ- ) εστραμμαι, έστράμμην — (θ. τρεπ- ) 
τέτραμμαι, έτετράμμην — ( θ. θρεφ- ) τέθραμμαι, έτεθράμμην. 

§ 215. Παράδειγμα κλίσεως 

μέσου παρακειμένου καί ύπερσυντελίκου άφωνολήκτων βημάτων 

Ό ρ ι σ τ ι κ ή Προστακτική * Απαρέμφατον 
Μετοχή 

έψευσ-μαι 
έψευ-σαι 
έψευσ-ται 
έψεύσ-μεθα 
έψευ-σθε 
έψευσμένοι είσί 

έψεύσ-μην 
έψευ-σο 
έψευσ-το 
έψεύσ-μεθα 
έψευ-σθε 
έψευσμένοι ήσαν 

έψευ-σο 
έψεύ-σθω 

έψευ-σθε 
έψεύ-σθων 

έψεΰ-σθαι έψευσ-μαι 
έψευ-σαι 
έψευσ-ται 
έψεύσ-μεθα 
έψευ-σθε 
έψευσμένοι είσί 

έψεύσ-μην 
έψευ-σο 
έψευσ-το 
έψεύσ-μεθα 
έψευ-σθε 
έψευσμένοι ήσαν 

έψευ-σο 
έψεύ-σθω 

έψευ-σθε 
έψεύ-σθων 

έψευσ-μένος 
έψευσ-μένη 
έψευσ-μένον 

πέπραγ-μαι 
πέπραξαι 
πέπρακ-ται 
πεπράγ-μεθα 
πέπραχ-θε 
πεπραγμένοι είσί 

έπεπράγ-μην 
έπέπραξο 
έπέπρακ-το 
έπεπράγ-μεθα 
έπέπραχ-θε 
πεπραγμένοι ήσαν 

πέπραξο 
πεπράχ-θω 

πέπραχ-θε 
πεπράχ-θων 

πεπράχ-θαι πέπραγ-μαι 
πέπραξαι 
πέπρακ-ται 
πεπράγ-μεθα 
πέπραχ-θε 
πεπραγμένοι είσί 

έπεπράγ-μην 
έπέπραξο 
έπέπρακ-το 
έπεπράγ-μεθα 
έπέπραχ-θε 
πεπραγμένοι ήσαν 

πέπραξο 
πεπράχ-θω 

πέπραχ-θε 
πεπράχ-θων 

πεπραγ-μένος 
πεπραγ-μένη 
πεπραγ-μένο ν 

γέγραμ-μαι 
γέγραψαι 
γέγραπ-ται 
γεγράμ-μεθα 
γέγραφ-θε 
γεγραμμένοι είσί 

έγεγράμ-μην 
έγέγραψο 
έγέγραπ-το 
έγεγράμ-μεθα 
έγέγραφ-θε 
γεγραμμένοι ήσαν 

( Βλ. § 37 καί 

γέγραψο 
γεγράφ-θω 

γέγραφ-θε 
γεγράφ-θων 

. § 33, 5 ) 

γεγράφ-θαι γέγραμ-μαι 
γέγραψαι 
γέγραπ-ται 
γεγράμ-μεθα 
γέγραφ-θε 
γεγραμμένοι είσί 

έγεγράμ-μην 
έγέγραψο 
έγέγραπ-το 
έγεγράμ-μεθα 
έγέγραφ-θε 
γεγραμμένοι ήσαν 

( Βλ. § 37 καί 

γέγραψο 
γεγράφ-θω 

γέγραφ-θε 
γεγράφ-θων 

. § 33, 5 ) 

γεγραμ-μένος 
γεγραμ-μένη 
γεγραμ-μένον 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Συμφωνολήκτων βημάτων έν γένει μονολεκτικοί τύποι 
τοΰ γ ' πληθυντικού προσώπου τοΰ μέσου παρακειμένου καί ύπερσυντελίκου είναι 
σπανιότατοι, ώς τετάχαται ( = τεταγμένοι είσί ), γεγράφαται ( = γεγραμμένοι 
εισί ), έφθάραται ( έφθαρμένοι είσί ), ετετάχατο ( == τεταγμένοι ήσαν ). 



η') Σχηματισμός τών χρόνων 

τών ένρινολήκτων καί ύγρολήκτων βημάτων 

α' ) Ένεστώς καί παρατατικός 

§ 216. Καί τών ένρινολήκτων καί ύγρολήκτων ρημάτων πολύ 
ολίγα σχηματίζουν τόν ένεστώτα καί τόν παρατατικόν άπό τό ρημα-
τικόν θέμα άμετάβλητον, ώς δέρ-ω, μέν-ω, νέμ-ω κτλ. 

Τά πλείστα δέ ένρινόληκτα καί ύγρόληκτα ρήματα σχηματίζουν 
τόν ένεστώτα καί τόν παρατατικόν άπό τό ρηματικόν θέμα μετεσχη-
ματισμένον, άφοΰ είς αύτό προσετέθη τό πρόσφυμα ]. Ούτω 

1 ) τών ρημάτων, τά όποια έχουν χαρακτήρα λ , τό ένεστωτικόν 
θέμα έχει διπλασιασμένον τό λ : 

( θ. βαλ-, βάλ^ω ) βάλλω 
( θ. άγγελ-, άγγέλλω ) άγγέλλω ( βλ. § 36, 4, α' )' 
2 ) τών ρημάτων, τά όποια έχουν χαρακτήρα ν ή ρ , τό θέμα τό 

όποιον άρχήθεν έληγεν είς - α ν , -αρ, - ε ν , -ερ, - ΐ ν , - ΐρ , υ ν , -υρ, 
μετεσχηματίσθη είς τόν ένεστώτα καί λήγει είς -α ιν , -αιρ, -ε ιν , 
-ειρ, - ϊ ν , -Ιρ, - ϋ ν , -ϋρ· 

( θ. ύφαν-, ύφάν-]ω ) υφαίνω 
( θ. καθαρ-, καθάρ^ω ) καθαιρώ 
( θ. κτεν-, κτέν-ίω ) κτείνω 
( θ. σπερ-, σπέρνω ) σπείρω 
( θ. κρΐν-, κρΓν-]ω ) κρϊ'νω 
( θ. οίκτΐρ-, οίκτΐ'ρ-]ω ) οίκτϊ'ρω 
( θ. πλυν-, πλΰ'ν^ω ) πλύνω 
(θ . συρ-, συ'ρ-ίω ) συ ρω ( βλ. § 35 καί 36, 4, β' ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό ρήμα όφείλω προήλθεν έκ παλαιοτέρου τύπου όφέλλω, 
ό όποιος πάλιν προήλθεν έξ άρχικοΰ τύπου ό φ έ λ ν ω ( πρβλ. § 36, 3 ). 

β') 01 άλλοι χρόνοι 

§ 217. Τών ένρανολήκτων καί ύγρολήκτων ρημάτων 
1 ) ό ένεργητικός καί ό μέσος μέλλων σχηματίζεται χωρίς τόν 

χρονικόν χαρακτήρα σ ( συνηρημένος ) είς - ώ , -οΰμαι ( ήτοι κατά τά 
είς -έω συνηρημένα ρήματα ) : 
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νέμω ( θ. νεμ- νεμέω ) νεμώ ( νεμέομαι ) νεμονμαι 
μένω (θ . μεν- μενέω ) μενώ 
άγγέλλω ( θ. άγγελ- άγγελέω ) άγγελώ 
καθαιρώ ( θ. καθαρ- καθαρέω ) καθαρώ 
κτείνω (θ . κτεν- κτενέω ) κτενώ 

2 ) ό ένεργητικός καί ό μέσος άόριστος α' σχηματίζονται χωρίς τόν 
χρονικόν χαρακτήρα σ είς - α , -άμην , μέ έκτεταμένον τό πρό τοΰ χα-
ρακτηρος τοΰ ρηματικοΰ θέματος βραχύ φωνήεν, ήτοι μέ έκτασιν τοΰ 
ά είς η ( ή κατόπιν € ή ι ή ρ είς α ), τοΰ ε είς ε ι , τοΰ ι ή υ είς ϊ ή δ : 

υφαίνω ( θ. ύφαν- ) 
λεαίνω ( θ. λεάν- ) 
μιαίνω ( 6. μιαν- ) 
μαραίνω ( θ. μαράν- ) 
καθαίρω ( θ. καθάρ- ) 
άγγέλλω ( θ. άγγελ- ) 
νέμω ( θ. νέμ- ) 
μένω ( θ. μεν- ) 
κρίνω ( θ. κρΐν- ) 
άμύνω ( θ. άμΰν- ) 

ϋφην-α ύφην-άμην 
έλέάν-α ( λεαναι ) 
έμίά-να ( μιάναι ) 
έμάραν-α ( μαράναι ) 
έκάθηρ-α έκαθηρ-άμην 
ήγγειλ-α ήγγειλ-άμην 
ένειμ-α ένειμ-άμην 
έμειν-α 
έκρϊν-α ( κρϊναι ) 
ήμϋν-α ( άμΰναι ) 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς ί . Οί τύποι ούτοι προήλθον έκ παλαιοτέρων ΰφαν-σα, ϋφαννα— 
έκάθαρ-σα, έκάθαρρα — ήγγελ-σα, ήγγελλα — έκριν-σα, έκριννα κτλ. ( βλ. § 36, 3 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2 . Έχουν ά άντί η είς τόν ένεργητικόν καί μέσον άόριστον 
α' προσέτι τά βήματα αίρω, &λλομαι, κερδαίνω καί κοιλαίνω, άν καί τοΰ α δέν 
προηγήται είς τό θέμα αύτών ( ά ρ - , ά λ - , κερδαν- , κοιλαν-) € ή ι ή ρ : ήρα ( ύποτ. 
"άρω, εύκτ. "άρα-1 μι, προστ. άρον, άπρφ. άραι κτλ.), ήλάμην ( ύποτ. "άλωμαι, εύκτ. 
'άλαίμψ κτλ. ), έκέρδάνα ( άπρφ. κερδάναι κτλ. ), έκοίλάνα ( άπρφ. κοιλάναι ). 

Είς τήν όριστικήν έχουν η άντί α οί άόριστοί ήρα καί ήλάμην ένεκα της αυ-
ξήσεως ( βλ. § 185, 2, Σημ. α' ). 

3 ) ό ένεργητικός παρακείμενος σχηματίζεται είς -κα καί ό ένερ-
νητικός υπερσυντέλικος είς -κειν ( § 200 ) : 

φαίνω ( θ. φαν- ) τιέφαγ-χα ( § 37, 6, α' ) 
άγγέλλω (θ . άγγελ- ) ήγγελ-κα ήγγέλ-χειν 

6 
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4 ) ό παθητικός μέλλων α' καί ό παθητικός άόριστος α' σχηματί-
ζονται κανονικώς είς -θήσομαι, -θην: μιαίνομαι ( θ. μιαν- ), μιαν-Θή-
σομαι, έμιάν-θην — άγγέλλομαι ( θ. άγγελ- ), άγγελ-θήσομαι, ήγγέλ-θην 

5 ) ό μέσος παρακείμενος καί υπερσυντέλικος 
α' ) τών ύγρολήκτων ρημάτων σχηματίζονται κανονικώς είς -μαι, 

-μην: άγγέλλομαι ( θ. άγγελ- ), ήγγελ-μαι, ήγγέλ-μην — αίρομαι 
( 0. άρ- ), ήρ-μαι, ήρ-μην 

β' ) τών ένρινολήκτων μέ χαρακτήρα ν σχηματίζονται άλλων μέν 
( κανονικώς ) είς -μμαι, -μμην , άλλων δέ είς -σμαι, -σμην: οξύ-
νομαι ( 0. όξυν- ), ώξυμμαι, ώξύμμην — φαίνομαι ( θ. φαν- ), πέφασμαι, 
έπεφάσμην ( βλ. § 37, 6, γ' ). 
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§ 218. Παράδειγμα Ενεργητικού καί μέσου μέλλοντος καί μέσου παρα-
κειμένου καί ύπερσυντελίκου ένρινολήκτων καί ύγρολήκτων 

βημάτων ( βλ. § 37, 6, γ' ) 

Ό ρ ι σ τ ι κ ή Ε ύ κ τι κ ή * Απαρέμφατον 
Μετοχή 

νεμ-ώ 
νεμ-εΐς 
νεμ-εΐ 
νεμ-οΰμεν 
νεμ-εΐτε 
νεμ-οΰσι 

νεμ-οΐμι ή νεμ-οίην 
νεμ-οΐς ή νεμ-οίης 
νεμ-οΐ ή νεμ-οίη 
νεμ-οΐμεν 
νεμ-οΐτε 
νεμ-οΐεν 

νε-μεΐν νεμ-ώ 
νεμ-εΐς 
νεμ-εΐ 
νεμ-οΰμεν 
νεμ-εΐτε 
νεμ-οΰσι 

νεμ-οΐμι ή νεμ-οίην 
νεμ-οΐς ή νεμ-οίης 
νεμ-οΐ ή νεμ-οίη 
νεμ-οΐμεν 
νεμ-οΐτε 
νεμ-οΐεν 

νεμ-ών ( νεμ-οΰντος ) 
νεμ-οΰσα ( νεμ-ούσης ) 
νεμ-οΰν ( νεμ-οΰντος ) 

νεμ-οΰμαι 
νεμ-εΐ ( ή -ή ) 
νεμ-εΐται 
νεμ-ούμεθα 
νεμ-εΐσθε 
νεμ-οΰνται 

νεμ-οίμην 
νεμ-οιο 
νεμ-οΐτο 
νεμ-οίμεθα 
νεμ-οΐσθε 
νεμ-οΐντο 

νεμ-εΐσθαι νεμ-οΰμαι 
νεμ-εΐ ( ή -ή ) 
νεμ-εΐται 
νεμ-ούμεθα 
νεμ-εΐσθε 
νεμ-οΰνται 

νεμ-οίμην 
νεμ-οιο 
νεμ-οΐτο 
νεμ-οίμεθα 
νεμ-οΐσθε 
νεμ-οΐντο 

νεμ-ούμενος 
νεμ-ουμένη 
νεμ-ούμενον 

ήγγελ-μαι 
ήγγελ-σαι 
ήγγελ-ται 
ήγγέλ-μεθα 
ήγγελ-θε 
ήγγελ-μένοι είσί 

ήγγέλ-μην 
ήγγελ-σο 
ήγγελ-το 
ήγγέλ-μεθα 
ήγγελ-θε 
ήγγελ-μένοι ήσαν 

ήγγελ-σο 
ήγγέλ-θω 

ήγγελ-θε 
ήγγέλ-θων 

ήγγέλ-θαι ήγγελ-μαι 
ήγγελ-σαι 
ήγγελ-ται 
ήγγέλ-μεθα 
ήγγελ-θε 
ήγγελ-μένοι είσί 

ήγγέλ-μην 
ήγγελ-σο 
ήγγελ-το 
ήγγέλ-μεθα 
ήγγελ-θε 
ήγγελ-μένοι ήσαν 

ήγγελ-σο 
ήγγέλ-θω 

ήγγελ-θε 
ήγγέλ-θων 

ήγγελ-μένος 
ήγγελ-μένη 
ήγγελ-μένον 

ώξυμ-μαι 
ώξυν-σαι 
ώξυν-ται 
ώξύμ-μεθα 
ώξυν-θε 
ώξυμ-μένοι είσί 

ώξύμ-μην 
ώξυν-σο 
ώξυν-το 
ώξύμ-μεθα 
ώξυν-θε 
ώξυμ-μένοι ήσαν 

ώξυν-σο 
ώξύν-θω 

ώξυν-θε 
ώξύν-θων 

ώξύν-θαι ώξυμ-μαι 
ώξυν-σαι 
ώξυν-ται 
ώξύμ-μεθα 
ώξυν-θε 
ώξυμ-μένοι είσί 

ώξύμ-μην 
ώξυν-σο 
ώξυν-το 
ώξύμ-μεθα 
ώξυν-θε 
ώξυμ-μένοι ήσαν 

ώξυν-σο 
ώξύν-θω 

ώξυν-θε 
ώξύν-θων 

ώξυμ-μένος 
ώξυμ-μένη 
ώξυμ-μένον 

πέφασ-μαι 
πέφαν-σαι 
πέφαν-ται 
πεφάσ-μεθα 
πέφαν-θε 
πεφασ-μένοι είσί 

έπεφάσ-μην 
έπέφαν-σο 
έπέφαν-το 
έπεφάσ-μεθα 
έπέφαν-θε 
πεφασ-μένοι ήσαν 

πέφαν-σο 
πεφάν-θω 

πέφαν-θε 
πεφάν-θων 

πεφάν-θαι πέφασ-μαι 
πέφαν-σαι 
πέφαν-ται 
πεφάσ-μεθα 
πέφαν-θε 
πεφασ-μένοι είσί 

έπεφάσ-μην 
έπέφαν-σο 
έπέφαν-το 
έπεφάσ-μεθα 
έπέφαν-θε 
πεφασ-μένοι ήσαν 

πέφαν-σο 
πεφάν-θω 

πέφαν-θε 
πεφάν-θων 

πεφασ-μένος 
πεφασ-μένη 
πεφασ-μένον 
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§ 219. Τά ένρινόληκτα ρήματα κλίνω, κρίνω, πλύνω καί τεί-
νω τόν ένεργητικόν καί μέσον παρακείμενον καί ύπερσυντέλικον καί 
τόν παθητικόν μέλλοντα καί άόριστον α' τούς σχηματίζουν άπό τό 
ρηματνκόν θέμα μετ' άποβολήν τοΰ χαρακτηρος ν : 

( θ. κλιν- ) κέ-κλι-κα έκεκλί-κειν κλι-θήσομαι έκλί-θην 
( θ. κριν- ) κέ-κρι-κα έκεκρί-κειν κρι-θήσομαι έκρί-θην 
( θ. πλυν- ) πέ-πλυ-κα έπεπλν-κειν πλν-θήσομαι έπλύ-θην 
( θ. τεν-,τα- ) τέ-τα-κα έτετά-κειν τα-θήσομαι έτά-θην 

§ 220. Τά ένρινόληκτα καί ύγρόληκτα ρήματα, δσα έχουν θέμα 
μονοσύλλαβον μέ φωνήεν €, είς τόν ένεργητικόν παρακείμενον καί ύπερ-
συντέλικον α ' , είς τόν μέσον παρακείμενον καί ύπερσυντέλικον καί 
είς τόν παθητικόν μέλλοντα καί άόριστον α' ή β' άντί τοΰ φωνήεντος ε 
έχουν α ( πρβλ. § 214, 2 ) : 

σπείρω (β. σπερ- ) ε-σπαρ-κα, έσπάρκειν, έσπαρμαι, έσπάρμην, 
σπαρ-ήσομαι, έσπάρ-ην 

στέλλω (θ . στελ- ) έ-σταλ-κα} έστάλκειν, έσταλμαι, έστάλμην, 
σταλ-ήσομαι, έστάλ-ην 

τείνω (θ . τετ-, τα- ) τέ-τα-κα, έτετάκειν, τέταμαι, έτετάμην, 
τα-θήσομαι, έτά-θην 

φθείρω (θ . φθερ- ) έ-φθαρ-κα, έφθάρκειν, έφθαρμαι, έφθάρμην, 
φθαρ-ήσομαι, έφθάρ-ην. 

β') Δεύτεροι χρόνοι τών βημάτων 

§ 221 . Ό ένεργητικός άόριστος καί ό μέσος άόριστος πολλών 
ρημάτω,ν σχηματίζονται χωρίς τόν χρονικόν χαρακτήρα σ καί μέ θεμα-
τικόν φωνήεν ούχί τό α , άλλά τό ο καί τό ε : έλαβ-ο-ν, έλαβ-6-μην 
( βλ. § 199 καί § 201 ). 

Ό τοιούτος άόριστος λέγεται ένεργητικός άόριστος δ ε ύ τ ε ρ ο ς 
ή μέσος άόριστος δ ε ύ τ ε ρ ο ς * καί είς μέν τήν όριστικήν έχει τάς κα-
ταλήξεις τοΰ άντιστοίχου παρατατικοΰ ( έλαβ-ον, έλάμβαν-ον — έλαβ-
όμην, έλαμβαν-όμην ), είς δέ τάς άλλας έγκλίσεις έχει τάς καταλή-
ξεις τοΰ άντιστοίχου ένεστώτος. 

Π. χ. ό ένεργητικός άόριστος β' τοΰ ρ. βάλλω καί ό μέσος άόρι-
στος β' τοΰ ρ. γίγνομαι κλίνονται ώς έξής : 
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4 Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική * Απαρέμφατον 
Μετοχή 

έβαλ-ον 
Ιβαλ-ες 
έβαλ-ε 
έβάλ-ομιν 
έβάλ-ετε 
«βαλ-ον 

βάλ-ω 
βάλ-ης 
βάλ-η 
βάλ-ωμεν 
βάλ-η τε 
βάλ-ωσι 

βάλ-οιμι 
βάλ-οις 
βάλ-οι 
βάλ-οιμεν 
βάλ-οιτε 
βάλ-οιεν 

βάλ-ε 
βαλ-έτω 

βάλ-ετε 
βαλ-όντων 

βαλ-εΐν έβαλ-ον 
Ιβαλ-ες 
έβαλ-ε 
έβάλ-ομιν 
έβάλ-ετε 
«βαλ-ον 

βάλ-ω 
βάλ-ης 
βάλ-η 
βάλ-ωμεν 
βάλ-η τε 
βάλ-ωσι 

βάλ-οιμι 
βάλ-οις 
βάλ-οι 
βάλ-οιμεν 
βάλ-οιτε 
βάλ-οιεν 

βάλ-ε 
βαλ-έτω 

βάλ-ετε 
βαλ-όντων 

βαλών 
βαλοΰσα 
βαλ-όν 

έγεν-όμην 
έγέν-ου 
έγέν-ετο 
έγεν-όμεθα 
έγέν-εσθε 
έγέν-οντο 

γέν-ωμαι 
γέν-η 
γέν-ηται 
γεν-ώμεθα 
γέν-ησθε 
γέν-ωντχι 

γεν-οίμην 
γέν-οιο 
γέν-οιτο 
γεν-οίμεθα 
γέν-οισθε 
γέν-οιντο 

γεν-οΰ 
γεν-έσθω 

γέν-εσθε 
γεν-έσθων 

γεν-έσθαι έγεν-όμην 
έγέν-ου 
έγέν-ετο 
έγεν-όμεθα 
έγέν-εσθε 
έγέν-οντο 

γέν-ωμαι 
γέν-η 
γέν-ηται 
γεν-ώμεθα 
γέν-ησθε 
γέν-ωντχι 

γεν-οίμην 
γέν-οιο 
γέν-οιτο 
γεν-οίμεθα 
γέν-οισθε 
γέν-οιντο 

γεν-οΰ 
γεν-έσθω 

γέν-εσθε 
γεν-έσθων 

γεν-όμενος 
γεν-ομένη 
γεν-όμενον 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς ί . Του ένεργητικοΰ άορίστου β' τό άπαρέμφατον καί ή μετοχή, 
είτε άπλα είτε σύνθετα, τονίζονται έπί της ληγούσης : λαβείν — παραλαβείν, λα-
βών ( λαβόν ) — παραλα,βών ( παραλαβόν. ) 

Πέντε δέ βημάτων, ήτοι τών ρημάτων λ έ γ ω , έρχομαι , ευρίσκω, όρώ καί 
λαμβάνω προσέτι τό δεύτερον ένικόν της προστακτικής του άορίστου β' άπλοΰν 
τονίζεται έπί της ληγούσης : είπέ, έλθέ, ενρέ, ίδέ, λαβε. Άλλά : τιρόσειπε, άπελθε, 
ίξενρε, έπιδε, παράλαβε. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Του μέσου άορίστου β' τό άπαρέμφατον τονίζεται '£τΙ 
τής παραληγούσης : ( άγομαι — ήγαγόμην ) άγαγέσθαι, ( γίγνομαι — έγενόμην ) 
γενέσθαι. 

Τό δέ δεύτερον ένικόν τής προστακτικής του μέσου άορίστου β', έάν μέν είναι* 
πολυσύλλαβον, είτε άπλουν είτε σύνθετον, τονίζεται έπί τής ληγούσης : έλαβόμην — 
λαβοϋ , άντιλαβου · έγενόμην — γ ε ν ο υ , παραγενοϋ · έάν δέ είναι μονοσύλλαβον, 
συντιθέμενον μέ δισύλλαβον πρόθεσιν, άναβιβάζει τόν τόνον : έχομαι, έσχόμην — 
σ χ ο υ , παράσχου* έπομαι, έσπόμην— σπου , έπ ίσπου . 

§* 222. Ό ένεργητικός παρακείμενος καί ό ύπερσυντέλικος πολλών 
ρημάτων σχηματίζονται χωρίς τόν χρονικόν χαρακτήρα κ ή χωρίς δά-
συνσιν τού ψιλού ή μέσου άφώνου χαρακτήρος τού θέματος ( πρβλ. 
§ 200, § 212, 2 καί § 213, 2 ). 

Ό τοιούτος ένεργητικός παρακείμενος καί ύπερσυντέλικος λέγεται 
δ ε ύ τ ε ρ ο ς , κλίνεται δέ δπως άκριβώς ό α', άλλά είς τό θέμα αύτου 
συνήθως άντί του € του ρηματικού θέματος έχει ο καί άντί του & έχει η 
(ή α κατόπιν ρ ) : 
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κτείνω ( θ. κτεν- ) (άπ) έ-κτον-α (άπ) εκτόν-ειν 
τίκτω ( θ. τεκ- ) τέ-τοκ-α έτετόκ-ειν 
λείπω ( θ. λειπ- ) λέ-λοιπ-α έλελοίπ-ειν 
φαίνω ( θ. φαν- ) πέ-φην-α έπ εφήν-ειν 
μαίνομαι. ( θ. μάν- ) μέ-μην-α έμεμήν-ειν 
πράττω ( θ. πραγ- ) πέ-πράγ-α έπεπράγ-ειν 
κράζω ( θ. κράγ- ) κέ-κράγ-α έκεκράγ-ειν 

§ 223. Ό παθητ. μέλλων καί ό παθητ. άόριστος πολλών ρημά-
των σχηματίζονται μέ πρόσφυμα η καί οχι θη , ήτοι χωρίς τό θ : κό-
πτομαι ( θ. κοπ- ) — κοπ-ή-σομαι, εκόπ-η-ν ( πρβλ. νυν : έγράφ-θη-κα 
ή έγράφ-τη-κα καί έγράφ-η-κα ). 

Ό τοιούτος παθητικός μέλλων καί παθητικός άόριστος λέγεται 
δ ε ύ τ ε ρ ο ς , κλίνεται δέ δπως άκριβώς καί ό α 

Π. χ. ό παθητικός μέλ>ων β' καί ό παθητικός άόριστος β' τοΰ ρ. 
γράφομαι κλίνονται ώς έξής : 

Όριστική "Υποτακτική Εύκτική Προστακτική Άπαρέμφατον 
Μετοχή 

γραφ-ή-σομαι 
γραφ-ή-σει 
γραφ-ή-σεται 
γραφ-η-σόμεθα 
γραφ-ή-σεσθε 
γραφ-ή-σονται 

γραφ-η-σοίμην 
γραφ-ή-σοιο 
γραφ-ή-σοιτο 
γραφ-η-σοίμεθα 
γραφ-ή-σοισθε 
γραφ-ή-σοιντο 

γραφ-ή-σεσθαι γραφ-ή-σομαι 
γραφ-ή-σει 
γραφ-ή-σεται 
γραφ-η-σόμεθα 
γραφ-ή-σεσθε 
γραφ-ή-σονται 

γραφ-η-σοίμην 
γραφ-ή-σοιο 
γραφ-ή-σοιτο 
γραφ-η-σοίμεθα 
γραφ-ή-σοισθε 
γραφ-ή-σοιντο 

γραφ-η-σόμενος 
γραφ-η-σομένη 
γραφ-η-σόμενον 

έγράφ-η-ν 
έγράφ-η-ς 
εγράφ-η 
έγράφ-η-μεν 
έγράφ-η-τε 
έγράφ-η-σαν 

γραφ-ώ 
γραφ-ής 
γραφ-ή 
γραφ-ώμεν 
γραφ-ήτε 
γραφ-ώσι 

γραφ-είην 
γραφ-είης 
γραφ-είη 
γραφ-είημεν 
γραφ-είητε 
γραφ-είησαν* 

γράφ-η-θι 
γραφ-ή-τω 

γράφ-ητε 
γραφ-έ-ντων 

γραφ-ή-ναι έγράφ-η-ν 
έγράφ-η-ς 
εγράφ-η 
έγράφ-η-μεν 
έγράφ-η-τε 
έγράφ-η-σαν 

γραφ-ώ 
γραφ-ής 
γραφ-ή 
γραφ-ώμεν 
γραφ-ήτε 
γραφ-ώσι 

γραφ-είην 
γραφ-είης 
γραφ-είη 
γραφ-είημεν 
γραφ-είητε 
γραφ-είησαν* 

γράφ-η-θι 
γραφ-ή-τω 

γράφ-ητε 
γραφ-έ-ντων 

γραφ-είς 
γραφ-εΐσα 
γραφ-έν 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ό παθητικός άόριστος β' είς τό β' ένικόν πρόσωπον τής 
προστακτικής έχει ( τήν άρχικήν ) κατάληξιν -θι : άλλάγη-θι, ψάνη-Οι ( βλ. § 196, 
ύποσ. 4 ). 

* ή γραφ-εϊμεν, γραφ-εϊτε, γραφ-εϊει. 
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§ 224. 1 ) Τά ρήματα (έχ)πλήττομαι ή (κατα)πλήττομαι, 
σήπομαι καί τήκομαι είς τόν παθητικόν μέλλοντα καί άόριστον β' 
άντί τοΰ η τοΰ ρηματικοΰ θέματος έχουν ά : ( θ. πληγ- ) έκ-πλάγ-ήσομαι, 
κατα-πλάγ-ήσομαι, έξ-επλαγ-ην, κατ-επλαγ-ην — ( θ. σηπ- ) σάπ-
ήσομαι, έσαπ-ην — ( θ. τηκ- ) τάκ-ήσομαι, έτακ-ην. 

2 ) τά ρήματα κλέπτω, πλέκω, καί τρέπω είς τόν παθητικόν 
άόριστον β' καί τά ρήματα στρέφω καί τρέφω είς τόν παθητικόν 
μέλλοντα β' καί είς τόν παθητικόν άόριστον β' άντί τοΰ € τοΰ ρηματικοΰ 
θέματος έχουν ά : (θ. κλεπ- ) έ-κλά-πην, ( θ. πλεκ- ) έ-πλάκ-ην, 
( θ. τρεπ- ) έ-τράπ-ην, ( θ. στρεφ- ) στραφ-ήσομαι, έ-στράφ-ην, ( θ. 
τρεφ- ) τραφ-ήσομαι, έ-τράφ-ην ( πρβλ. § 214, 2 ). 

§ 225. Σπανίως ό αύτός χρόνος ένός ρήματος σχηματίζεται καί 
ώς α' καί ώς β' ί1), ώς ( διαφθείρω ) διέφθαρκα καί διέφθορα, ( άλλάτ-
τομαι ) ήλλάχθην καί ήλλάγην, ( βλάπτομαι ) έβλάφθην καί έβλά-
βην. Συνήθως δέ τότε ό ιζΐς τύπος έχει διάφορον σημασίαν τοΰ έτέρου* π.χ.: 
πέπεικα ( = έχω πείσει ), πέποιθα ( = είμαι πεπεισμένος ) 
πέφαγκα ( — έχω φανερώσει ), πέφηνα ( = έχω φανερωθή ) 
έτρεψάμην ( τινά = έτρεψά τινα είς φυγήν), έτραπόμην ( = διηυθύνθην ) 
έφάνθην ( = άπεδείχθην ύπό άλλου ), έφάνην ( = έδείχθην έγώ ). 

Γ) Περισπώμενα ή συνηρημένα βήματα 

§ 226. Περισπώμενα ή συνηρημένα είς τόν ένεστώτα καί πα-
ρατατικόν είναι τά φωνηεντόληκτα ρήματα, τά όποια έχουν χαρακτήρα 
α ή ε ή ο . Ταΰτα διαιρούνται είς τρεις τάξεις, ήτοι 

1 ) τήν τάξιν τών είς - ά ω : τιμάω - τιμώ (2)' 
2 ) τήν τάξιν τών είς - ί ω : ποιέω - ποιώ* 
3 ) τήν τάξιν τών είς - ό ω : δονλόω - δουλώ. 

Κλίνονται δέ ταΰτα είς τόν ένεστώτα καί τόν παρατατικόν κατά 
τά έπόμενα παραδείγματα : 

1. Μόνον τό τρέπω έχει πάντας τούς άορίστους α' καί β' : ίτρεψα — 
έτραπον ( ποιητικός ), έτρεψάμην — έτουπόμην, έτρέφθην — έτράπην. 

2. Τά {>. κά'ω καί κ λ α ' ω , τά όποια άρχήθεν ήσαν κάΕ^ω, κλά¥-)ω, έπειτα 
κα(Γ-ω, κλαίΓ-ω, καί τέλος καί-ω, κλαί-ω, μένουν άσυναίρετα ( πρβλ. § 33, 
3 καί § 35 ). 
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§ 227. Παράδειγμα συνηρημένου βήματος «[ς -άω ( θ. τιμά- ) 

Έν«ργητιχόν Μέσον καί Παθητικόν 

χ 
-Λ 

Η 

α 
Ο 

I 
Η 

( τιμάω ) τιμώ 
( τιμάεις ) τιμάς 
( τιμάει ) τιμα 
( τιμάομεν ) τιμώμεν 
( τιμάετε ) τιμάτε 
( τιμάουσι ) τιμώσι 

( τιμάομαι ) τιμώμαι 
( τιμάη, -ει ) τιμα 
( τιμάεται ) τιμάται 
( τιμαόμεθα ) τιμώμεθα 
( τιμάεσθε ) τιμάσθε 
( τιμάονται ) τιμώνται 

χ 
-Λ 

Η 

α 
Ο 1 ( έτίμαον ) έτίμων 

( έτίμαες ) έτίμας 
( έτίμαε ) έτίμα 
( έτιμάομεν ) έτιμώμεν 
( έτιμάετε ) έτιμάτε 
( έτίμαον ) έτίμων 

( έτιμαόμην ) έτιμώμην 
( έτιμάου ) έτιμώ 
( έτιμάετο ) έτιμάτο 
( έτιμαόμεθα ) έτιμώμεθα 
( έτιμάεσθε ) έτιμάσθε 
( έτιμάοντο ) έτιμώντο 

Υ
πο

τα
κτ

ικ
ή ( τιμάω ) τιμώ 

( τιμάης ) τιμίως 
( τιμάη ) τιμα 
( τιμάωμεν ) τιμώμεν 
( τιμάητε ) τιμάτε 
( τιμάωσι ) τιμώσι 

( τιμάωμαι ) τιμώμαι 
( τιμάη ) τιμά 
( τιμάηται ) τιμάται 
( τιμαώμεθα ) τιμώμεθα 
( τιμάησθε τιμάσθε 
( τιμάωνται ) τιμώνττι 

Ε
ύκ

τι
κή

 ( τιμάοιμι ) τιμώμι ή τιμώην 
( τιμάοις ) τιμώς ή τιμώης 
( τιμάοι ) τιμώ ή τιμώη 
( τιμάοιμεν ) τιμώμεν 
( τιμάοιτε ) τιμώτε 
( τιμάοιεν ) τιμώεν 

( τιμαοίμην ) τιμώμην 
( τιμάοιο ) τιμωο 
( τιμάοιτο ) τιμωτο 
( τιμαοίμεθα ) τιμώμεθα 
( τ μάοισθε ) τιμωσθε 
( τιμάοιντο ) τιμώντο 

-ίΓ 
3 ( τίμαε ) τίμα 

( τιμαέτω ) τιμάτω 
( τιμάετε ) τιμάτε 
( τιμαόντων ) τιμώντων 

( τιμάου ) τιμώ 
( τιμαέσθω ) τιμάσθω 
( τιμάεσθε ) τιμάσθε 
( τιμαέσθων ) τιμάσθων 

ί < 
• 

( τιμάειν ) τιμάν ( τιμάεσθαι ) τιμάσθαι 

I 
( τιμάων ) τιμών 
( τιμάουσα ) τιμώσα 
( τιμάον ) τιμών 

( τιμαόμενος ) τιμώμενος 
( τιμαομένη ) τιμωμένη 
( τιμαόμενον ) τιμώμενον 



§ 228. Παράδειγμα συνηρημένου βήματος είς -έω ( θ. ποιε- ) 

Ένεργητικόν Μέσον καί Παθητικόν 

Χ 
Η 
0 

Ο. 
Ο 

νρ ο ** 
»3 
ν > 
Η 

( ποιέω ) ποιώ 
( ποιέεις ) ποιείς 
( ποιέει ) ποιεί 
( ποιέομεν ) ποιοΰμεν 
( ποιέετε ) ποιείτε 
( ποιέσουσι ) ποιοΰσι 

( ποιέομαι ) ποιούμαι 
( ποιέη, -ει ) ποιή ή ποιεί 
( ποιέεται ) ποιείται 
( ποιεόμεθα ) ποιούμεθα 
( ποιέεσθε ) ποιεΐσθε 
( ποιέονται ) ποιούνται 

Χ 
Η 
0 

Ο. 
Ο 

Γ 
Π

αρ
ατ

ατ
ικ

ού
 ( έποίεον ) έποίουν 

( έ^οίεες ) έποίεις 
( έποίεε ) έποίει 
( έποιέομεν ) έποιοΰμεν 
( έποιέετε ) έποιεΐτε 
( έποίεον ) έποίουν 

( έποιεόμην ) έποιούμην 
( έποιέου ) έποιου 
( έποιέετο ) έποιεΐτο 

'( έποιεόμεθα ) έποιούμεθα 
( έποιέεσθε ) έποιεΐσθε 
( έποιέοντο ) έποιοΰντο 

"Υ
πο

τα
κτ

ικ
ή ( ποιέω ) ποιώ 

( ποιέης ) ποιής 
( ποιέη ) ποιή 
( ποιέωμεν ) ποιώμεν 
( ποιέητε ) ποιήτε 
( ποιέωσι ) ποιώσι 

( ποιέωμαι ) ποιώμαι 
( ποιέη ) ποιή 
( ποιέηται ) ποιήται 
( ποιεώμεθα ) ποιώμεθα 
( ποιέησθε ) ποιήσθε 
( ποιέωνται ) ποιώνται 

Ε
ύκ

τι
κή

 ( ποιέοιμι ) ποιοΐμι ή ποιοίην 
( ποιέοις ) ποιοΐς ή ποιίης 
( ποιέοι ) ποιοι ή ποιοίη 
( ποιέοιμεν ) ποιοΐμεν 
( ποιέοιτε ) ποιοΐτε 
( ποιέοιεν ) ποιοΐεν 

( ποιεοίμην ) ποιοίμην 
( ποιέοιο ) ποιοΐο 
( ποιέοιτο ) ποιοΐτο 
( ποιεοίμεθα ) ποιοίμεθα 
( ποιέοισθε ) ποιοΐσθε 
( ποιέοιντο ) ποιοΐντο 

Π
ρο

στ
α-

κτ
ικ

ή 

( ποίεε ) ποίει 
( ποιεέτω ) ποιείτω 
( ποιέετε ) ποιείτε 
( ποιεόντων ) ποιούντων 

( ποιέου ) ποιου 
( ποιεέσθω ) ποιείσθω 
( ποιέεσθε ποιεΐσθε 
( ποιεέσθων ) ποιείσθων 

ι < ( ποιέειν ) ποιεΐν ( ποιέεσθαι ) ποιεΐσθαι 

-ίΓ Χ 

I 
( ποιέων ) ποιών 
( ποιέουσα ) ποιούσα 
( ποιέον ) ποιούν 

( ποιεόμενος ) ποιούμενος 
( ποιεομένη ) ποιουμένη 
( ποιεόμενον ) ποιούμενον 
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§ 229. Παράδειγμα συνηρημένου βήματος είς -όω ( θ. δούλο- ) 

Ένεργητικόν Μέσον καί Παθητικόν 

Ό
ρ

ισ
τ

ικ
ή 

νρ ? 
•3 
ε ν > 
Η 

( δουλόω ) δουλώ 
( δουλόεις ) δουλοίς 
( δουλόει ) δούλοι 
( δουλόομεν ) δουλοΰμεν 
( δουλόετε ) δουλουτε 
( δουλόουσι ) δουλοΰσι 

( δουλόομαι ) δουλοΰμαι 
( δουλόη, ει ) δούλοι 
( δουλόεται ) δουλοΰται 
( δουλοόμεθα ) δουλούμεθα 
( δουλόεσθε ) δουλουσθε 
( δουλόονται ) δουλουνται 

Ό
ρ

ισ
τ

ικ
ή 

ο ο χ £ 
Η β Ο. β Β 

( έδούλοον ) έδούλουν 
( έδούλοες ) έδούλους 
( έδούλοε ) έδούλου 
( έδουλόομεν) έδουλοΰμεν 
( έδουλόετε ) έδουλοΰτε 
( έδούλοον ) έδούλουν 

( έδουλοόμην ) έδουλούμην 
( έδουλόου ) έδουλου 
( έδουλόετο ) έδουλουτο 
( έδουλοόμεθα έδουλούμεθα 
( έδουλόεσθε ) έδουλοΰσθε 
( έδουλόοντο ) έδουλοΰντο 

Υ
πο

τα
κτ

ικ
ή ( δουλόω ) δουλώ 

( δουλόης ) δουλοις 
( δουλόη ) δούλοι 
( δουλόωμεν ) δουλώμεν 
( δουλόητε ) δουλώτε 
( δουλόωσι ) δουλώσι 

( δουλόωμαι ) δουλώμαι 
( δουλόη ) δούλοι 
( δουλόηται ) δουλώται 
( δουλοώμεθα ) δουλώμεθα 
( δουλόησθε ) δουλώσθε 
( δουλόωνται ) δουλώνται 

I 
Ε

ύκ
τι

κή
 ( δουλόοιμι ) δουλοΐμι ή -οίην 

( δουλόοις ) δουλοΐς ή -οίης 
( δουλόοι ) δούλοι ή -οίη 
( δουλοοιμεν ) δουλοΐμεν 
( δουλύοιτε ) δουλοΐτε 
( δουλοειεν ) δουλοΐεν 

( δουλοοίμην ) δουλοίμην 
( δουλόοιο ) δουλοιο 
( δουλόοιτο ) δουλοϊτο 
( δουλοοίμεθα ) δουλοίμεθα 
( δουλόοισθε ) δουλοΐσθε 
( δουλόοιντο ) δουλοΐντο 

Π
ρο

στ
α-

κτ
ικ

ή 

(.δούλοε ) δούλου 
( δουλοέτω ) δουλούτω 
( δουλόετε ) δουλουτε 
( δουλοόντων) δουλούντων 

( δουλόου ) δουλοΰ 
( δουλοέσθω ) δουλούσθω 
( δουλόεσθε ) δουλοΰσθε 
( δουλοέσθων ) δουλούσθων 

ο. β Κ < ( δουλόειν ) δο 'λοΰν ( δουλόεσθαι ) δουλοΰσΟαι 

Χ ο μ Φ 
ε 

( δουλόω ν ) δούλων 
( δουλόουσα ) δουλοΰσα 
( δουλόον ) οουλοΰν 

( δουλοόμένος ) δουλούμένος 
( δουλοομέν/) ) δουλουμένη 
( δουλοόμενον ) δουλούμενον 
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§ 230. Είς τά συνηρημένα ρήματα γίνονται αί έξής συναιρέσεις : 
1 ) Είς τά είς -άω, -ώ ρήματα συναιρούνται 
α' ) τό α + € ή α + είς ά : ( τίμαε ) τίμα, ( τιμάητε) τιμάτε· 
β' ) τό α + €1 ή α + Υ) είς α : ( τιμάει ) τιμά, ( τιμάη ) τιμά· 
γ' ) τό α + ο ή α + ω ή α + ου είς ω : (τιμάομεν ) τιμώμεν, 

( τιμάωμεν ) τιμώμεν, ( τιμάουσι ) τιμώσι* 
δ' ) τό α + οι ε^ φ : (τιμάοιμι) τιμώμι. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς τό ένεργητικόν άπαρέμφατον τό α ει συναιρείται 
είς α άπλουν ( καί οχι είς ςκ ), διότι ή κατάληξις αύτοΰ - € ΐ ν προήλθεν άπό τήν κα-
τάληξιν -€€ν καί δέν περιεΐχεν έξ .άρχής ι ( βλ. § 201, Σημ. ). 

2 ) Είς τά είς - έω, -ώ ρήματα συναιρούνται 
α' ) τό € + € είς ε ι : ( ποίεε ) ποίει, ( ποιέετε ) ποιείτε· 
β' ) τό ε + ο είς ου : ( ποιέομεν ) ποιοϋμεν 
γ ' ) τό € μέ μακρόν φωνήεν ή δίφθογγον είς τό ίδιον μακρόν φωνήεν 

ή δίφθογγον ( ήτοι € + ω = ω , € + η = η, € + €ΐ = €ΐ κτλ. ) : 
( ποιέω ) ποιώ, ( ποιέητε ) ποιήτε, ( ποιέεις ) ποιείς, ( ποιέουσι ) 
ποιονσι κτλ. 

3 ) Είς τά είς -όω, -ώ ρήματα συναιρούνται 
α' ) τό ο + € ή ο ο ή ο + ου είς ου : ( δηλόετε ) δηλοϋτε, ( δη-

λόομεν ) δηλοϋμεν, ( δηλόουσι ) δηλοΰσΐ' 
β' ) τό ο + η ή ο + ω είς ω : ( δηλόητε ) δηλώτε, ( δηλόω ) δηλώ' 
γ' ) τό ο -(- €1 ή ο + η ή ο + οι είς οι : ( δηλόει ) δηλοΐ, ( δηλόη) 

δηλοΐ, ( δηλόοιμεν ) δηλοΐμεν. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς τό ένεργητικόν άπαρέμφατον τό ο -{- ει συναιρείται είς 
ου ( καί οχι είς οι ), διότι ή κατάληξις αύτοΰ - € ΐ ν προήλθεν άπό τήν κατάληξιν 
-εεν καί δέν περιεΐχον έξ άρχής ι ( βλ. § 201, Σημ. ). 

§ 231. Τά ρ. ζώ, πεινώ, διψώ καί χρώμαι έχουν θέμα μέ χα-
ρακτήρα η (καί οχι α ) καί διά τοΰτο ταΰτα, άν καί έν γένει κλίνωνται 
κατά τά είς -άω συνηρημένα ρήματα, έν τούτοις έχουν η ( ή η ), δπου 
τά είς -άω έχουν α (ή α ). 

( ζή-ω ) ζώ, ζής, ζή, ζώμεν, ζήτε κτλ. 
( έζη-ον ) εζων, έζης, εζη, έζώμεν, έζήτε κτλ. 

ζή, ζήτω κτλ. 
ζήν — ζών, ζώσα, ζών. 

( πεινή-ω ) πεινώ, πεινής, πεινή πεινώμεν, πεινήτε κτλ. 
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( έπείνη-ον ) έπείνων, έπείνης, έπείνη, έπεινώμεν, έπεινήτε κτλ. 
πεινήν κτλ. 

( διψή-ω ) διψώ, διψής, διψή, διψώμεν, διψήτε κτλ. 
( έδήψη-ον ) έδίψων, έδίψης, έδίψη, έδιψώμεν, έδιψήτε κτλ. 

διψήν κτλ. 
( χρή-ομαι ) χρώμαι, χρή, χρήται, χρώμεθα, χρήσθε κτλ. 
( ^χΡ7]"^7)» ) έχθώμψ, έχρώ, έχρήτ ο, έχρώμεθα, έ χρήσθε κτλ. 

χρώ, χρήσθω κτλ. 
χρήσθαι — χρώ μένος, χρω μένη, χρώμενον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Του ρ. ζ ώ οί τύποι ζώ, ζής, ζή, ζήτε, ζήτω υπάρχουν καί 
είς τήν κοινήν όμιλουμένην. 

§ 232. Τά είς -έω ρήματα μέ μονοσύλλαβον θέμα ( ώς πλέ-ω, 
πνέ-ω, δέ-ομαι ) συναιρούνται μόνον, δπου μετά τόν χαρακτήρα € 
άκολουθεΐ ε ή ει τής καταλήξεως : 

( πλέ-ω ) πλεϊς, πλει, πλέ-ομεν, πλεϊτε κτλ. 
( έ-πλε-ον ) έπλειν, έπλει, έπλέ-ομεν, έπλεϊτε κτλ. πλείν κτλ. 
( δέ-ομαι ) δέη ( ή δέει ), δεϊται, δε-όμεθα, δεϊσθε κτλ. 
( έ-δε-όμην ) έδέον, έδεϊτο, έδε-όμεθα, έδεϊσθε κτλ. 

δεϊσθαι—δε-όμένος, δε-ομένη, δε-όμενον. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό δ έ ω , τό όποιον σημαίνει δένω ( καί οχι 2 χ ω άνάγ-
κην ), συνήθως συναιρείται είς πάντας τούς τύπους : 

( δέ-ω ) δ ώ , δείς, δεί, δονμεν, δείτε, δονσι—(2-δε-ον) ^δουν , έδεις, έδει κτλ. 

§ 233. Τό ρ. βιγώ , τό όποιον κλίνεται έν γένει κατά τά είς -όω, 
έχει θέμα μέ χαρακτήρα ω ( καί οχι ο ) καί διά τούτο συνηρημένον 
έχει ω ή ω, δπου τά είς -όω έχουν ου ή οι: 
( ριγώ-ω ) ριγώ, ριγώς, ριγώ κτλ. — ( έρρίγω-ον ) έρρίγων, έρρίγως κτλ. 
( ριγω-οίην ) ριγωην, ριγωης κτλ. — ( ριγώ-ειν ) ριγών, ( ριγώ-ων ) ρι-
γών, ριγώντος κτλ. 

§ 234. Τής ευκτικής τοΰ ένεργ. ένεστώτος τών συνηρημένων ρη-
μάτων τά τρία ένικά σχηματίζονται συνηθέστερον μέ τάς καταλήξεις 
-οίην, -οίης, -οίη , αί όποΐαι λέγονται Ά τ τ ι κ α ί καταλήξεις : 

( τιμαοίην ) τιμώην ( τιμαοίης ) τιμώης ( τιμαοίη ) τιμώη 
( καλεοίην ) καλοίην ( καλεοίης ) καλοίης ( καλεοίη ) καλοίη 
( δηλοοίην ) δηλοίην ( δηλοοίης ) δηλοίης ( δηλοοίη ) δηλοίη. 
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β') ΟΙ Αλλοι χρόνοι 

§ 235. Οί άλλοι πλην του ένεστώτος καί τοΰ παρατατικού χρόνοι 
τών φωνηεντολήκτων ρημάτων έν γένει, συνηρημένων καί άσυναιρέτων, 
σχηματίζονται, άφοΰ προστεθοΰν είς τό ρηματικόν θέμα αί σχετικαί 
καταλήξεις ( -σω, -σα, -χα, -χειν, -σομαι, -σάμην, -θ ή σομαι, -θην, 
-μαι, -μην ). 

Άλλά είς τούς χρόνους τούτους ό βραχύς χαρακτήρ τοΰ θέματος 
πρό τών ( άπό συμφώνου άρχομένων ) καταλήξεων τούτων κανονικώς 
έκτείνεται, ήτοι τό & γίνεται η ( ή ά κατόπιν € ή ι ή ρ ), τό € γί-
νεται ώσαύτως η , τό ο γίνεται α> καί τό ( ΐ ή ) ΰ γίνεται ( ϊ ή ) ΰ : 
τιμώ ( θ. τιμά- ), τιμήσω, έτίμη-σα, τετίμη-χα, έτετιμή-χειν 

τιμή-σομαι, έτιμη-σάμην, τιμη-θήσομαι, έτιμή-θην 
τε-τίμη-μαι, έτετιμή-μην' 

έώ ( θ. ία- ), έα-σω, εϊά-σα, εϊά-χα 
έα-σομαι, εία-θην 
εϊά-μαΐ' 

Ιώμαι ( 0. Ια- ), Ια-σομαι, Ια-σάμην, Ια-θην 
θηρώ (θ. θηρά- ), θηρα-σω, έθήρά-σα, τεθήρά-χα, έτεθηρα -χειν 

θηρα -σομαι, έθηρά-σάμην 
θηρά-θήσομαι, έθηρα-θην 
τεθήρά-μαι, έτεθηρα -μην 

μηνύω ( θ. μηνν- ), μηνϋ'-σω, έμήνϋ-σα, μεμήνν-χα, έμεμηνν -χειν 
μηνν-σομαι, έμηνν-σάμην 
μηνϋ-θήσομαι, έμηνύ-θην 
μεμήνν-μαι, έμεμηνν-μην. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. ( Άκροά-ομαι, άκροώμαι ), άχροα-σομαι, ήχροά-σάμην, 
όπως ( θηρά-ομαι, θηρώμαι ), θηρα -σομαι, έθηρά-σάμην. 

§ 236. Παρά τόν προηγούμενον κανόνα, άρκετά φωνηεντόληκτα 
βήματα είς τούς άλλους, πλήν τοΰ ένεστώτος καί τοΰ παρατατικοΰ, 
χρόνους πάντας ή τινας μόνον 

1 ) διατηροΰν τόν βραχύν χαρακτήρα τοΰ θέματος* 
2 ) διατηρούν τόν χαρακτήρα βραχύν ή τόν έκτείνουν καί συγχρό-

νως προσλαμβάνουν σ πρό τοΰ θ τοΰ προσφύματος θη ( θε ) ή καί πρό 
τούτου καί πρό τών καταλήξεων, αί όποΐαι άρχίζουν άπό μ ή τ · 

3 ) παρουσιάζουν προσέτι διαφόρους άλλας άνωμαλίας, οίον: 
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έπ-αινέω, -ώ (παρ-) αινέ-σω (έπ- )ήνε-σα (έπ- )ήνεκ-α 
(έπ- )ήνη-μαι έπ-αινέ-σομαι (έπ- )ηνέ-θην 
(έπ- )ήνεκ-α 
(έπ- )ήνη-μαι 

(=θάέπαινέσω) 
αίρή-σω 

(έπ- )ήνεκ-α 
(έπ- )ήνη-μαι 

αίρέ-ω, -ώ ( = συλλαμ-
(=θάέπαινέσω) 
αίρή-σω είλ-ον ήρη-κα 

βάνω, κυριεύω 
θ. αίρε-, Ρελ- ) 

αίρουμαι ( = έκλέγω, αίρή-σομαι εί-λόμην ήρη-μαι 
προτιμώ ) 

αίρουμαι (=έκλέγομαι) αίρε-θήσομαι ήρέ-θην ήρη-μαι 
8έ-ω, δώ ( = δένω ) δή-σω έδη-σα δέ-δε-κα 
δέ-ομαι, δοΰμαι δε-θήσομαι 

δΰ'-σω 
έδέ-θην δέ-δε-μαι 

δύω ( = βυθίζω ) 
δε-θήσομαι 
δΰ'-σω έδυ-σα δέ-δϋ-κα 

δύ-ομαι ( = βυθίζομαι) δΰ'-σομαι έδϋ-ν δέ-δυ-μαι 
δΰ-θήσομαι 
θϋ'-σω 

έδύ'-θην 
θύ-ω ( = θυσιάζω ) 

δΰ-θήσομαι 
θϋ'-σω έθϋ-σα τέ-θυ-κα 

θύομαι ( = προσφέρω θΰ'-σομαι έθϋ-σάμην τέ-θϋ-μαι 
θυσίαν ) 

θύ-ομαι (=θυσιάζομαι) τυ-θήσομαι έτυ'-θην § 37,7 
λύ-ω λϋ'-σω έλϋ-σα λέ-λΰ-κα 
λύ-ομαι λϋ'-σομαι 

λΰ-θήσομαι 
έλϋ-σάμην 
έλυ'-θην 

λέ-λϋ-μαι 

χέ-ω (=χύνω, θ. χευ-, χέ-ω κέ-χυ-κα 
χεΡ-, χυ- ) 
χέ-ομαι χέ-ομαι 

χΰ-θήσομαι 
έχε-άμην 
έχύ-θην 

κέ-χυ-μαι 

αίδέ-ομαι ( = έντρέπο-
μαι, σέβομαι, θ. αί-

αίδέ-σομαι ήδε-σάμην ήδε-σ-μαι αίδέ-ομαι ( = έντρέπο-
μαι, σέβομαι, θ. αί- ήδέ-σ-θην 
δεσ-, αίδε- ) 

άνύ-ω ή άνύτ-ω (=τε- άνύ'-σω ήνυ-σα ήνΰ-κα 
λειώνω ) ήνύ'-σ-θην ήνυ-σ-μαι 

γελά-ω, -ώ (θ. γελασ-, γελά'-σομαι έγέλά-σα γε-γέλά-κα 
γελα- ) ( =θά γελάσω) 

έγελά'-σ-θην γε-γέλα-σ-μαι γελα-σ-θήσομαι 
σπά'-σω 

έγελά'-σ-θην γε-γέλα-σ-μαι 
σπά-ω, σπώ (=έλκω, 

γελα-σ-θήσομαι 
σπά'-σω έσπά-σα έ-σπά-κα 

θ. σπασ-, σπα- ) 
(σπά-ομαι, -ώμαι ) σπά'-σομαι 

σπά-σ-θήσομαι 
έσπά-σάμην 
έσπά'-σ-θην 

έ-σπά-σ-μαι 

χαλά-ω,-ώ (=χαλα- χαλά'-σω έχάλά-σα 
ρώνω ) έχαλά'-σ-θην 

τελέ-ω, -ώ (=εκτελώ) τελώ έτέλε-σα τε-τέλε-κα 
τελέ-ομαι, -ουμαι 

τελε-σ-θήσομαι 
έτελε-σάμην 
έτελέ-σ-θην 

τε-τέλε-σ-μαι 
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καλέ-ω, -ώ 
καλέ-ομαι, -οΰμαι 

δρά-ω, -ώ (=πράττω) 

χό-ω ή χών-νυμι 
( = σκεπάζω μέ χώμα) 
χρΐ'-ω (=αλείφω, μυ-

ρώνω ) 

καλώ 
καλούμαι 
κλη-θήσομαι 
δρα'-σω 

χώ-σω 

χρΓ-σω 

έκάλε-σα 
έκαλε-σάμην 
έκλή-θην 
έδρά-σα 
έδρά'-σ-θην 
έχω-σα 
έχώ-σ-θην 
έχρΐ-σα 
έχρϊ-σάμην 
έχρΐ'-σ-θην 

κέκλη-κα 
κέκλη-μαι 

δέδρά-κα 
δέδρά-μαι 
κέχω-κα 
κέχω-σ-μαι 
κέχρΐ-κα 
κέχρϊ-μαι 

άκού-ω (θ. άκου-, 
άκοΡ-, άκο- ) 

θραύ-ω ( = σπώ, συν-
τρίβω ) 

κελεύ-ω (=διατάσσω) 

κλεί-ω ή ( κλή-ω ) 

παύ-ω (θ. παυσ-, παύ-) 

σεί-ω 

πλέ-ω (θ. πλευ-,πλεΡ-, 
πλε- ) 

πνέ-ω (θ. πνευ-, πνεΡ-, 
πνε- ) 

άκού-σομαι ( = 
θά άκούσω ) 

κελεύ-σω 

κλεί-σω 

κλει-σ-θήσομαι 
παύ-σω 
παύ-σομαι 
παυ-σ-θήσομαι 
σεί-σω 

πλεύ-σομαι ή 
πλευ-σοΰμαι 
πνεύ-σομαι ή 
πνευ-σοΰμαι 

ήκου-σα 
ήκού-σ-θην 
έθραυ-σα 
έθραύ-σ-θην 
έκέλευ-σα 
έκελεύ-σ-θην 
έκλει-σα 
έκλει-σάμην 
έκλεί-σ-θην 
έπαυ-σα 
έπαυ-σάμην 
έπαύ-σ-θην 
έσει-σα 
έσει-σάμην 
έσεί-σ-θην 
έπλευ-σα 

έπνευ-σα 

ακήκο-α 
ήκου-σ-μαι 

τέθραυ-σ-μαι 
κεκέλευ-κα 
κεκέλευ-σ-μαι 
κέκλει-κα 

κέκλει-μαι 
πέπαυ-κα 
πέπαυ-μαι 

σέσει-κα 

σέσει-σ-μαι 
πέπλευ-κα 
πέπλευ-σ-μαι 
πέπνευ-κα 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Τό σ , τ ό όποιον υπάρχει μεταξύ τοΰ θέματος καί τών άπό 
θ , μ , τ άρχομένων καταλήξεων, είς μερικά έκ τών άνωτέρω βημάτων ύπήρχεν έξ 
άρχής είς τό θέμα αύτών, καί άόριστοι, ώς 6 έτέλε-οα, έγέλα-σα, προήλθον άπό πα-
λαιοτέρους τύπους έτέλεσ-σα, έγέλασ-σα, μέ άπλοποίησιν τών δύο σ είς £ν ( βλ. § 
33, 3. Σημ. ). 

Είς άλλα τό σ τοΰτο παρενεβλήθη κατ' άναλογίαν. 
Ό συνηρημένος μέλλων τών βημάτων καλώ καί τελώ προήλθεν έξ άρχικών 

τύπων καλέ-σω, τελέ-σω (βλ. § 217, 1, Σημ. ). 
Ό ένσιγμος καί συγχρόνως συνηρημένος μέλλων πλευσουμαι , πνευσοΰμαι 

τών βημάτων πλέω καί πνέω καλείται Δ ω ρ ι κ ό ς . 
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2. Συζυγία τών «Ις -μι βημάτων 

§ 237. Τά είς -μι ρήματα διαιρούνται είς δύο τάξεις : 
1 ) τά φωνηεντόληκτα είς -μι , ήτοι δσα έχουν ρηματικόν θέμα 

μέ χαρακτήρα φωνήεν : ( ρ. θ. δω- ) δί-δω-μΐ' 
2 ) τά συμφωνόληκτα είς -μι , ήτοι δσα έχουν ρηματικόν θέμα 

μέ χαρακτήρα σύμφωνον : ( ρ. θ. δειχ- ) δείχ-νν-μι. 

§ 238. Τά είς -μι ρήματα έν γένει κλίνονται διαφόρως άπό τά 
είς -ω ρήματα μόνον είς τόν ένεστώτα καί τόν παρατατικόν. Τεσσάρων 
μόνον φωνηεντολήκτων είς -μι ρημάτων, ήτοι τών ρημάτων ΐστημι, 
τίθημι, Ιημι καί-δίδωμι κλίνεται διαφόρως άπό τά είς -ω ρήματα 
καί ό άόριστος β', ένεργητικός καί μέσος. 

§ 239. Τό θέμα του ένεστώτος καί τού παρατατικού : 
1 ) τών φωνηεντολήκτων, τών πλείστων, σχηματίζεται άπό τό ρη-

ματικόν θέμα, άφού τούτο λάβη ένεστωτικόν άναδιπλασιασμόν. 
Ένεστωτικός δέ άναδιπλασιασμός είναι ή έπανάληψις τού άρκτικού 
συμφώνου του θέματος μέ έν ι κατόπιν αύτού : 

( ρ. θ. δω- ) »1-δω-μι, ( ρ. θ. θη-, Φί-θη-μι ) χί-θη-μι, ( ρ. θ. στη-, 
ύί-στη-μι) Χ-στη-μι, (ρ. θ. \η-, \ι-}η-μι) 1-η-μι (βλ. § 33, 3 καί § 37, 7)· 

2 ) τών συμφωνολήκτων σχηματίζεται άπό τό ρηματικόν θέμα, 
άφου προστεθη είς αύτό τό πρόσφυμα νυ: 

( ρ. θ. ζευγ- ) ζενγ-νν-μι, ( ρ. θ. μειγ- ) μείγ-νν-μι. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τών σιγμολήκτων είς -μι βημάτων ό χαρακτήρ σ άφωμοιώ-
θη πρός τό έπόμενον ν του προσφύματος νυ καί διά τοΰτο ταύτα λήγουν είς -ννυμι 2 
( ρ. θ. κερασ-, κεράσ-νυμι ) κερά-ννυμι , ( θ. σβεσ-, σβέσ-νυμι ) σβέ-ννυμι 
( πρβλ. Πέλοπος νήσος — Πελοπόννησος ). 

Κατά ταΰτα έσχηματίσθη καί τό ρ. στρώ-ννυμι , τοΰ όποίου τό ρηματικόν θέ-
μα είναι στρω-. Τό (&π)όλλυμι προήλθεν έξ άρχικοΰ τύπου (άπ)όλννμι. (Πρβλ. 
$ 216,2 Σημ.) . 

§ 240 · Τό ένεστωτικόν θέμα τών είς -μι βημάτων είναι Ισχυρόν 
(ίστη-, δειχνϋ- κτλ.) καί Ασθενές ( Ιστά, δειχνν- κτλ. Πρβλ. § 64 ). 
Καί άπό μέν τό ίσχυρόν θέμα σχηματίζονται τά τρία ένικά πρόσωπα 
της όριστικής τοΰ ένεργητικοΰ ένεστώτος καί παρατατικού, τό β' ένι-
κόν πρόσωπον της προστακτικής του ένεργητικοΰ ένεστώτος καί ή ύπο-
τακτική έν γένει, άπό δέ τό άσθενές θέμα σχηματίζονται πάντες οί 
άλλοι τύποι αύτών. 
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{ 241. Παράδειγμα κλίσεως συμφωνολήκτου βήματος είς -μι , 
ήτοι είς -νυμι ( ή -ννυμι ) 

Ενεργητική φωνή Μέση φωνή 

•Ρ· 
χ 

I· ο 

1 > 
Η 

ντ 
1 

Ϊ 
8· 

δείκ-νΰ-μι 
δείκ-νϋ-ς 
δείκ-νϋ-σι 
δείκ-νΰ-μεν 
δείκ-νΰ-τε 
δει-κνϋ'-ασι 

έ-δείκ-νϋ-ν 
έδείκ-νϋ-ς 
έδείκ-νΰ 
έδείκ-νΰ-μεν 
έδείκ-νΰ-τε 
έδείκ-νΰ-σαν 

δείκ-νΰ-μαι 
δείκ-νΰ-σαι 
δείκ-νΰ-ται 
δεικ-νΰ'-μεθα 
δείκ-νΰ-σθε 
δείκ-νΰ-νται 

έ-δεικ-νΰ'-μην 
έδείκ-νυ-σο 
έδείκ-νυ-το 
έδεικ-νύ-μεθα 
έδείκ-νυ-σθε 
έδείκ-νυ-ντο 

Υποτακτική δεικ-νύ-ω, δεικ-νύ-ης, 
δεικ-νύ-η κτλ. 

δεικ-νύ-ωμαι, δεικ-νύ-η, 
δεικ-νύ-ηται κτλ. 

Εύκτική δεικ-νύ-οιμι, δεικ-νύ-οις 
δεικ-νύ-οι κτλ. 

δεικ-νυ-οίμην, δεικ-νύ-οιο, 
δεικ-νύ-οιτο κτλ. 

Προστακτική δείκ-νΰ, δεικ-νΰ'-τω 
δείκ-νυ-τε, δεικ-νύ-ντων 

δείκ-νΰ-σο, δεικ-νύ-σθω 
δείκ-νυ-σθε, δεικ-νύ-σθων 

Άπαρέμφατον δεικ-νΰ'-ναι δείκ-νΰ-σθαι 

Μετοχή 
δεικ-νύ-ς 
δεικ-νΰ-σα 
δεικ-νύ-ν (§ 134,7,Σημ.) 

δεικ-νύ-μενος 
δεικ-νυ-μένη 
δεικ-νύ-μενον 

Μέλλων 
Άόριστος 

Παρακείμενος 

δείξω 
έδειξα 
δέδειχα ( § 212, 2 ) 

δείξομαι — δειχ-θήσομαι 
έδειξάμην — έδείχ-θην 
δέδειγ-μαι 

10 



130 

§ 242. Παράδειγμα κλίσεως φωνηεντολήκτων εις -μι βημάτων 
Α' ) Ενεργητική φωνή 

1. Ένεστώς καί Παρατατικός 
( θ. ίστη-, ίστα- ) ( θ. τιθη-, τιθε- ) ( θ. ίη-, ίε- ) ( θ. διδω-, διδο- ) 

Χ 
Η 

Έ
νε

στ
ώ

ς ί'-στη-μι 
ϊστη-ς 
ιστη-σι 
ιστά-μεν 
ιστά-τε 
ίστάσι 

τί-θη-μι 
τίθ-ης 
τίθη-σι 
τίθε-μεν 
τίθε-τε 
τιθέ-ασι 

ϊ-η-μΐ 
ΐΓΓς 
ϊη-σι 
ϊε-μεν 
ϊε-τε 
ίασι 

δί-δω-μι 
δίδω-ς 
δίδω-σι 
δίδο-μεν 
δίδο-τε 
διδό-ασι 

0 
ο. 
Ο 

VI» Ό χ 
Η 
Η <5 Ο. 8 Ε 

'ί-στη-ν 
ιστη-ς 
ίστη 
ιστά-μεν 
ιστά-τε 
ιστά-σαν 

έ-τί-θη-ν 
έτίθει-ς 
έ-τίθει 
έτίθε-μεν 
έτίθε-τε 
έτίθε-σαν 

ί-η-ν 
ίει-ς 
ϊει 
ί'ε-μεν 
ϊε-τε 
ϊε-σαν 

έ-δί-δουν 
έδίδο ι-ς 
έδίδου 
έδίδο-μεν 
έδίδο-τε 
έδίδο-σαν 

Υ
πο

τα
κτ

ικ
ή ί-στώ 

[στης 
ίστη 
ίστώμεν 
ίστητε 
ίστώσι 

τι-θώ 
τιθής 
τιθ^ 
τιθώμεν 
τιθήτε 
τιθώσι 

ί-ώ 
[ή 

ίώμεν 
ίήτε 
ίώσι 

δι-δώ 
διδως 
διδω 
διδώμεν 
διδώτε 
διδώσι 

I 
Ε

ύ
κ

τ
ικ

ή 

ί-σταίη-ν 
ίσταίη-ς 
ίσταίη 
ίστα ίη-μεν, 

ίσταΐ-μεν 
ίσταίη-τε, 

ίσταΐ-τε 
ίσταίη-σαν, 

ίσταΐ-εν 

τι-θείη-ν 
τιθείη-ς 
τιθείη 
τεθείη-μεν, 

τιθεΐ-μεν 
τιθείη-τε, 

τιθεΐ-τε 
τιθείη-σαν, 

τιθεΐ-εν 

ί-είη-ν 
ίείη-ς 
ίείη 
ίεί̂ )-μεν, 

ίεΐ-μεν 
ίείη-τε, 

ίει-τε 
ίείη-σαν, 

ίεΐ-εν 

δι-δοίη-ν 
διδοίη-ς 
διδοίη 
διδοίη-μεν, 

διδοϊ-μεν 
διδοίη-τε, 

διδοϊ-τε 
διδοίη-σαν, 

διδοι-εν 

Π
ρο

στ
α-

κτ
ικ

ή ί'-στη 
ίστά-τω 
ϊστα-τε 
ίστά-ντων 

τί-θει 
τιθέ-τω 
τίθε-τε 
τιθέ-ντων 

ι-ε ι 
ίέ-τω 
ϊε-τε 
ίέ-ντων 

δί-δου 
διδό-τω 
δίδο-τε 
διδό-ντων 

Άπαρ. ί-στά'-ναι τι-θέ-ναι ί-έ-ναι δι-δό-ναι 

•δ ? 
φ 
ε 

1-στάς (ίστάν-
τος) 

1-στάσα (ίστά-
σης) 

ί-στάν (ίστάν-
τος) 

τι-θείς (τιθέν-
τος) 

τι-θεΐσα (τι-
θε ίση ς ) 

τι-θέν (τιθέν-
τος) 

ί-είς (ίέντος) 
ί-εΐσα (ίείσης) 
ί-έν (ίέντος ) 

δι-δούς (δίδον-
τος) 

δι-δουσα (δι-
δούσης ) 

δι-δόν (διδόντος) 
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2. Ά ό ρ ι σ τ ο ς 

Ί 

ο. 
Ο 

3 

I 

έ-στη-ν 
έ-στη-ς 
έ-στη 
I-στη-μεν 
έ-στη-τε 
έ-στη-σαν 

στω 
στης 
στη 
στώμεν 
στητέ 
στώσι 

έ-θη-κα 
έ-θη-κας 
έ-θη-κε 
έ-θε-μεν 
έ-θε-τε 
έ-θε-σαν 

θ ώ 
θης 
η 
θώμεν 
θήτε 
θώσι 

ή-κα 
ή-κας 
ή-κε 
είμ-εν 
εΐ-τε 
εΐ-σαν 

ω 
ή ς ή 
ώμεν 
ήτε 
ώσι 

έ-δω-κα 
έ-δω-κας 
έ-δω-κε 
έ-δο-μεν 
έ-δο-τε 
έ-δο-σαν 

δώ 
δως 
δω 
δώμεν 
δώτε 
δώσι 

ι 
Η 

σταίη-ν 
σταίη-ς 
σταίη 
σταίη-μεν, 

σταΐ-μεν 
σταίη-τε, 

σταΐ-τε 
σταίη-σαν, 

σταϊ-εν 

]-ν 
θείη-ς 
θείη 
θείη-μεν 

θεΐ-μεν 
θείη-τε, 

θεΐ-τε 
θείη-σαν, 

θεΐ-εν 

ειη-ν 
είη-ς 
είη 
είη-μεν, 

εΐ-μεν 
εϊη-τε, 

εΐ-τε 
είη-σαν, 

εΐ-εν 

δοίη-ν 
δοίη-ς 
δοίη 
δοίη-μεν 

δοΐ-μεν 
δοίη-τε, 

δοϊ-τε 
δοίη-σαν, 

δοΐ-εν 

3 

Κ 
ο 
£ 

στη-θ ι 
στή-τω 
στη-τε 
στά-ντων 

θέ-ς 
θέ-τω 
θέ-τε 
θέ-ντων 

Ι-ς 
έ-τω 
έ-τε 
έ-ντων 

δό-ς 
δό-τω 
δό-τε 
δό-ντων 

! στηναι θεΐναι είναι δούναι 

-5Γ 
Χ 

I 
στας, σταντος 
στάσα, στάσης 
στάν, στάντος 

θείς, θέντος 
θεΐσα, θείσης 
θέν, Οέντος 

εϊς, εντός 
είσα, είσης 
έν, έντος 

δούς, δόντος 
δουσα, δούσης 
δόν, δόντος 
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Β' ) Μέση φωνή 
1. Ένεστώς καί Παρατατικός 

ΊΓ 
Χ 
μ 

ο. 
Ο 

υ» 
£ 
ν 
ί 

ί-στά-μαι 
ίστα-σαι 
ίστα-ται 
ίστά-μεθα 
ίστα-σθε 
ίστα-νται 

τίθε-σαι 
τίθε-σαι 
τίθε-ται 
τιθέ-μεθα 
τίθε-σθε 
τίθε-νται 

ί-ε-μαι 
ίε-σαι 
ίε-ται 
ίέ-μεθα 
ίε-σθε 
ίε-νται 

δί-δο-μαι 
δίδο-σαι 
δίδο-ται 
διδό-μεθα 
δίδο-σθε 
δίδο-νται 

ΊΓ 
Χ 
μ 

ο. 
Ο 

Ο» 
1 

ι Ο. 

ί-στά'-μην 
ίστα-σο 
ίστα-το 
ίστά-μεθα 
ίστα-σθε 
ίστα-ντο 

έ-τι-θέ-μην 
έτίθε-σο 
έτίθε-το 
έτιθέ-μεθα 
έτίθε-σθε 
έτίθε-ντο 

ί-έ-μην 
ίε-σο 
ίε-το 
ίέ-μεθα 
ίε-σθε 
ίε-ντο 

έ-διδό-μην 
έδίδο-σο 
έδίδο-το 
έδιδό-μεθα 
έδίδο-σθε 
έδίδο-ντο 

ί Ρ 

I 
ί-στώμαι 
ίστη 
ίστήται 
ίστώμεθα 
ίστήσθε 
ίστώνται 

τι-θώμαι 
τιθή 
τιθήται 
τιθώμεθα 
τιθήσθε 
τιθώνται 

ί-ώμαι 

ίήται 
ίώμεθα 
ίήσθε 
ίώνται 

δι-δώμαι 
διδω 
διδώται 
διδώμβθα 
διδώσθε 
διδώνται 

Ε
ύκ

τι
κή

 

ί-σταί-μην 
ίσται-ο 
ίσταΐ-το 
ίσταί-μεθα 
ίσταΐ-σθε 
ίσταΐ-ντο 

τι-θεί-μην 
τιθεϊ-ο 
τιθεΐ-το 
τιθεί-μεθα 
τιθεΐ-σθε 
τιθεΐ-ντο 

ί-εί-μην 
ίεΐ-ο 
ίεΐ-το 
ίεί-μεθα 
ίεΐ-σθε 
ίεΐ-ντο 

δι-δοί-μην 
διδοΐ-ο 
διδοϊ-το 
διδοί-μεθα 
διδοΐ-σθε 
διδοΐ-ντο 

Π
ρο

στ
α-

κτ
ικ

ή 

ί-στά-σο 
ίστά-σθω 
ίστα-σθε 
ίστά-σθων 

τί-θε-σο 
τιθέ-σθω 
τίθε-σθε 
τιθέ-σθων 

ί-ε-σο 
ίέ-σθω 
ίε-σθε 
ίέ-σθων 

δί-δο-σο 
διδό-σθω 
δίδο-σθε 
διδό-σθων 

Άπαρ. ί-στά-σθαι τί-θε-σθαι ί-ε-σθαι δί-δο-σθαι 

Χ ο 
ε 
ε 

ί-στά'-μένος 
ίστα-μένη 
ίστά-μενον 

τι-θέ-μενος 
τιθε-μένη 
τιθέ-μενον 

ί-έ-μενος 
ίε-μένη 
ίέ-μενον 

δι-δό-μενος 
διδο-μένη 
διδό-μενον 
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2. Ά ό ρ ι σ τ ο ς 

έ-θέ-μην εί-μην έ-δό-μην 
ν έ-θου ε ι-σο ε-δου Λ 
Ρ έ-θε-το εΐ-το έ-δο-το ο 
Ο. έ-Θέ-μεΘα εί-μεθα έ-δό-μεθα 
Ο έ-θε-σθε εΐ-σθε έ-δο-σθε 

έ-Θε-ντο εΐ-ντο έ-δο-ντο 

θώμαι ώμαι δώμαι 
2 θη ί δω 
§ θήται ήται δώται 
Η ο θώμεθα ώμεθα δώμεθα 
Κ >4 θήσθε ήσθε δώσθε 

θώντια ώνται δώνται 

θεί-μην εί-μην δοί-μην 
θεΐ-ο εΐ-ο δοΐ-ο 

Χ θεΐ-το εΐ-το δοΐ-το Τ" Χ Ο θεί-μεθα εί-μεθα δοί-μεθα 
Η θεΐ-σθε εΐ-σθε δοΐ-σθε 

θεΐ-ντο εΐ-ντο δοΐ-ντο 

θοΰ ού δού 
θέ-σθω έ-σθω δό-σθω Ο £ θέ-σθε έ-σθε δό-σθε 

ο α θέ-σθων έ-σθων δό-σθων 
α 
ο. 

θέ-σθαι έ-σθαι δό-σθαι 
< 
•(Γ Χ θέ-μενος έ-μενος δό-μενος 

Ε θε-μένη έ-μένη δο-μένη 
8 θέ-μενον έ-μενον δό-μενον 

Π α ρ α τ η ρ ή σ ε ι ς 

§ 243. 1) Οί τύποι τών είς -μι ρημάτων, δσοι κλίνονται δια-
φόρως άπό τά είς -α> ρήματα, σχηματίζονται χωρίς θεματικόν φωνήεν, 
αί δέ προσωπικαί καταλήξεις προστίθενται άμέσως είς τό θέμα. Πρβλ. 
ϊστα-μεν, δείχνυ-μεν άλλά λέγ-ο-μεν ( § 201 ). 



134 

2 ) Πάντα τά είς -μι ρήματα είς τήν ύποτακτικήν έχουν τάς κατα-
λήξεις τών είς -ω ρημάτων, τά δέ είς -νυμι έχουν τάς καταλήξεις τών 
είς καί είς τήν εύκτικήν : δεικνν-οιμι, δεικνν-οίμην. 

3 ) Είς τά φωνηεντόληκτα είς -μι ρήματα αί καταλήξεις τής υπο-
τακτικής συναιρούνται μέ τό προηγούμενον φωνήεν τοΰ θέματος, ήτοι 

α' ) τό η + η είς η καί τό η + υ είς η : ( ίστή-ητε ) Ιστήτε, ( τι-
Θή-Τ)ς ) τιθής-

β' ) τό η + ω ή ω + η ή ω + ω είζ ω καί τό ω + η είς : 
( ίστή-ω ) ίστώ, ( διδώ-ητε ) διδώτε, ( διδώ-ω ) διδω, ( διδώ-η ) διδω. 

4 ) Είς τήν εύκτικήν τών φωνηεντολήκτων είς -μι ρημάτων τό ι 
τών έγκλιτικών φωνηέντων ιη ή ι συναιρείται μέ τό προηγούμενον 
φωνήεν του ( άσθενούς ) θέματος α ή € ή ο είς αι, ει, οι : ( ίστά-ίη-ν ) 
ισταίην ( τιθε-ί-μεθα ) τιθείμεθα ( διδο-ίη-ν ) διδοίην ( πρβλ. § 
208 ). 

5 ) Τής καταλήξεως τής μέσης φωνής -σο τό σ διατηρείται είς τό 
β' ένικόν του παρατατικού, είς τό β' ένικόν τής προστακτικής του ένε-
στώτος καί είς τό β' ένικόν τής οριστικής τοΰ άορίστου β' €Ϊμην: 
έδείκννσο — δείκννσο, έτίθεσο — τίθεσο, ΐστασο, εϊσο ( άλλά Ισταϊο, 
εθον, δοϋ κτλ. § 33, 3 ). 

§ 244. 1 ) Τών ρημάτων τ(θημι καί ϊημι τό β' ένικόν τής προσ-
τακτικής- τοΰ ένεργητικοΰ ένεστώτος καί τό β' καί γ' ένικόν τής ορι-
στικής τοΰ παρατατικοΰ αύτών κανονικώς σχηματίζονται κατά τά συν-
ηρημένα ρήματα ( είς - έ ω ) : τίθει, Ιει — έτίθεις, έτίθει — ΐεις, Ιει. 
Οΰτω σχηματίζεται σπανίως καί τό β' ένικόν τής οριστικής τοΰ ένε-
στώτος : τιθεϊς ( = τίθης ), Ιεϊς ( = Σης ). 

2 ) Τοΰ ρ. δίδωμι τά τρία ένικά τής οριστικής τοΰ ένεργητικοΰ 
παρατατικοΰ καί τό β' ένικόν τής προστακτικής τοΰ ένεργητικοΰ ένε-
στώτος αύτοΰ σχηματίζονται όμοίως κατά τά συνηρημένα ρήματα ( είς 
- ο ω ) : έδίδονν, έδίδους, έδίδον — δίδον. 

§ 245. Αόριστον β' κατά τά είς -μι κλινόμενον τό μέν ρήμα 
ϊστημι έχει μόνον ένεργητικής φωνής ( εστην τά δέ ρήματα τίθημι, 
ϊημι καί δίδωμι έχουν καί ένεργητικής καί μέσης φωνής : ίθηκα, 
έθέμην — ήκα, εϊμην — έδωκα, έδόμην. 

§ 246. Ό άόριστος Ιστην 
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1 ) είς πάσας τάς εγκλίσεις, πλήν της εύκτικής καί της μετοχής 
( καί τοΰ δευτέρου τύπου τοΰ γ' πληθυντικοΰ τής προστακτικής στάν-
των ), σχηματίζεται άπό τό ίσχυρόν θέμα (στη-) ' 

2 ) είς τό β' ένικόν τής προστακτικής έχει κατάληξιν - θ ι : στή-θι. 

§ 247. Οί άόριστοι β' £θηχα, ήκα καί έδωκα 
1 ) είς τά τρία ένικά τής οριστικής σχηματίζονται ώς πρώτοι 

αόριστοι, άλλά μέ χαρακτήρα κ ( πρβλ. § 199 )' 
2 ) είς τό β' ένικόν τής προστακτικής έχουν κατάληξιν - ς : θέ-ς, 

ε-ζ, δό-ζ' 
3 ) είς τάς άλλας, πλήν τής οριστικής καί τοΰ άπαρεμφάτου, έγ-

κλίσεις έν γένει σχηματίζονται δπως αί άντίστοιχοι έγκλίσεις τοΰ ένερ-
γητικοΰ ένεστώτος ( χωρίς ένεστωτικόν άναδιπλασιασμόν )* πρβλ. θώ, 
θτ)ς, θτ) κτλ. — τιθώ, τιθής, τιθή κτλ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Καί τών μέσων άορίστων έθέμην, €Ϊμην, έδόμην αϊ 
άλλαι, πλήν της οριστικής, έγκλίσεις σχηματίζονται όπως αϊ άντίστοιχοι έγκλί-
σεις του μέσου ένεστώτος ( χωρίς ένεστωτικόν άναδιπλασιασμόν )' πρβλ θώμαι, 
θείμην κτλ., τι-θώμαι, τι-θείμην κτλ. 

§ 248. Ό τόνος τών είς -μι ρημάτων, δταν ταΰτα συντίθενται 
μετά προθέσεως 

1 ) είς τήν προστακτικήν τοΰ ένεργητικοΰ καί τοΰ μέσου άορίστου 
β' άναβιβάζεται, αλλ* οχι καί πέραν τής ληγούσης τής προθέσεως, έάν 
αυτη είναι δισύλλαβος : άνά-στηθι, άπο'-όος, έπί-θες, άπό-δοτε, κατά-
θον, κατά-θεσθε. Άλλά τοΰ β' ένικοΰ τής προστακτικής τοΰ μέσου 
άορίστου β' ό τόνος δέν άναβιβάζεται, δταν τοΰτο συντίθεται μέ πρό-
θεσιν μονοσύλλαβον ή μέ δισύλλαβον, ή οποία πάσχει πρό αύτοΰ έκθλι-
ψιν : ( θοΰ ) έν-θοϋ ( ού, άπό — ού ) άφοϋ, ( τοΰ ρ. άφ-ίεμαι )' 

2 ) είς τό άπαρέμφατον καί τήν μετοχήν διατηρείται δπου καί έπί 
τοΰ άπλοΰ : (ίστάναι ) άφιστάναι, ( τιθέναι ) σνντιθέναι, ( δοΰναι ) άπο-
δονναι, ( θέσθαι ) μεταθέσθαι, ( ίστάς ) συνιστάς, ( τιθείς ) μετατιθείς. 

§ 249. Οί άλλοι χρόνοι τών φωνηεντολήκτων είς -μι ρημάτων 
ϊστημι, τίθημι, ϊημι καί δίδωμι σχηματίζονται δπως τών φωνηεν-
τολήκτων έν γένει ρημάτων, ήτοι άλλοι όμαλώς καί άλλοι άνωμάλως 
( βλ. § 235 κ. έ. ). 
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Ένεστώς Μέλλων Άόριστος Παρακείμενος 

ίστημι ( = στήνω, 
ρ. θ. στη-, στά-) 

στή-σω 

στή-σομαι 
στά-θή σομαι 
έστήξω 

έστη-σα 

έστη-σάμην 
( έστη-ν ) 
έστά-θην 

έστη-κα 
( = στέκομαι ) 
είστή-κειν 
( = έστεκόμην ) 

τίθημι ( = θέτω, 
ρ. θ. θη-, θε- ) 

θή-σω 

θή-σομαι 

τε-θήσομαι 

( έθη-κα ) 

έτέ-θην 
( § 3 7 ,7 ) 

τέθη-κα 
( ή τέθει-κα ) 

τέθει-μαι 
( παθητ. κεΐμαι 
= είμαι τοποθε-
τημένος ) 

ίημι ( = ρίπτω, 
ρ. θ. ή-, έ- ) 

( § 239,1 ) 

ή-σω 
ή-σομαι 
έ-θήσομαι 

( ή-κα ) 

εί-θην 

εί-κα 

εί-μαι 

δίδωμι ( = δίδω, 
ρ. θ. δω-, δο- ) 

δώ-σω 
δώ-σομαι 
δο-θήσομαι 

έδω-κα 

έδό-θην 

δέδω-κα 

δέδο-μαι 

§ 250. Ό παρακείμενος έστηκα καί ό ύπερσυντέλικος είστή-
Χ€ΐν έκτος τών κανονικών τύπων έχουν καί δευτέρους τύπους, οί όποιοι 
σχηματίζονται κατά τά είς -μι έκ τοΰ θέματος έστα-. Τοιούτοι τύποι 
συνήθεις είναι οί έξής : Όριστ. Παρακ. έστα-μεν, εστα-τε, έστά-σι. 
'Τπερσ. έστα-σαν. Ά π α ρ . έστά-ναι. Μετχ. έστώς, έστώσα, έστώς ( ή 
έστός, κατά τά πολλά ούδέτερα τής μετοχής τοΰ ένεργ. παρακειμένου, 
π. χ. τό γεγον-ός ), γεν. έστώτος, έστώσης, έστώτος. 

§ 251. Άλλα ρήματα είς -μι συμφωνόληκτα κλινόμενα είς τόν 
ένεστώτα καί τόν παρατατικόν κατά τό δείκνυμι υπάρχουν άρκετά, ώς 
χατ-άγννμι, άμφι-ένννμι, ζενγννμι, ζώνννμι, μείγννμι κτλ. 

Φωνηεντόληκτα δέ είς -μι ρήματα συνήθη είναι τά έξής έξ, τά 
όποια κλίνονται κατά τό ϊστημι — ϊσταμαι. 
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*Ενεστώς 
Παρατατικός Μέλλων Άόριστος Παρακεί-

μενος 

ό-νί-νη-μι 
( = ωφελώ ) 
παρτ. ώφέλουν 
ό-νί-να-μαι 
ώνινά-μην 

όνή-σω 

όνή-σομαι 

ώνη-σα 

ώνή-μην 
ώνή-θην 

ρ. θ. όνη-, 
ένεστ. θ. 
ό-νι-νη-, 
ό-νι-να-

πίμ-πλη-μι 
( = γεμίζω ) 
έ-πίμπλη-ν 
πίμ-πλα-μαι 
έ-πιμπλά-μην 

πλή-σω 

πλη-σ-θή-
σομαι 

έπλη-σα 

έπλησά-μην 
έπλή-σ-θην 

πέπλη-κα 

πέπλη-σ-μαι 

ρ. θ. πλη-, 
ένεστ. θ. 
πι-μ-πλη-, 
πι-μ-πλα-

πίμ-πρη-μι 
( = πυρπολώ, 
καίω ) 
έ-πίμπρη-ν 
πίμ-πρα-μαι 
(έ-πιμπρά-μην) 

πρή-σω έπρη-σα 

έπρή-σ-θην 

ρ. θ. πρη-, 
ένεστ. θ. 
πι-μ-πρη-, 
πι-μ-πρα-

άγα-μαι 
( = θαυμάζω ) 
ήγά-μην 

( άγά-σο-
μαι ) 

( ήγα-σά-
μην ) 

ήγά-σ-θην 

ρ. θ. άγα-

δύνα-μαι 
έ-δυνά-μην 
( έδύνω, έδύνα-
το κτλ. ) 

δυνή-σομαι έδυνή-θην 
(ή έδυνά-
-σ-θην ) 

δεδύνη-μαι ρ. θ. δυνα-

(βλ. § 188,1) 

έπί-στα-μαι 
( = γνωρίζω 
καλώς ) 
ήπιστά-μην 
( ήπίστω, ήπί-
στα-το κτλ. ) 

έπιστή-σο-
μαι 

( ήπιστή-
θην ) 

ρ.θ. έπι-στα-

(βλ. §188,6) 
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Όμοίως πρός τόν παρατατικόν καί τόν ένεστώτα τών τριών τε-
λευταίων ( άποθετικών ) ρημάτων κλίνεται καί ό ( άσιγμος ) μέσος 
άόριστος α' ( τοΰ ρ. ώνοΰμαι ) έπριάμην ( = ήγόρασα ), έπρίω, έπρία-
το, έπριάμεθα κτλ. 

Ή υποτακτική καί ή εύκτική πάντων τούτων τονίζονται κατά τά 
βαρύτονα : 

ΡΥποτ. δννωμαι δννΎ) δννηται κτλ. 
έπίστωμαι έπίστΎ} έπίστηται κτλ. 
πρίωμαι πρίχι πρίηται κτλ. 

Εύκτ. δυναίμην δύναιο δύναιτο κτλ. 

ια ') Αόριστο ι β' βαρυτόνων βημάτων 
κλινόμενοι κατά τά είς -μι 

§ 252· Ό άόριστος β' μερικών βαρυτόνων ρημάτων κλίνεται 
κατά τά είς -μι , όμοίως μέ τόν άόριστον β' ϊστην ( βλ. § 246 ). 

Τό ρηματικόν θέμα τών ρημάτων τούτων έχει χαρακτήρα 
1 ) α ή η — ά : άποδιδράσκω — άπ-έ-δρά-ν ( θ. δρα-, δρα- ), 

βαίνω — εβη-ν ( θ. βη-, βά- ), φθάνω — εφθη-ν ( θ. φθη-, φθά- )* 
2 ) η — ε : ρέω — έρρνη-ν ( θ . ρυη-, ρυε- ), χαίρω — έχάρη-ν 

( θ· χ<*ρη-, χαρε- )· 
3 ) ω — ο : άλίσκομαι — έάλω-ν ( θ. Ραλω- , άλω-, άλο- ), ζώ — 

έβίω-ν ( θ. βιω-, βιο- ), γιγνώσκω — έγνω-ν ( θ. γνω- , γνο- )* 
4 ) ΰ — υ : δνομαι — έδϋ-ν ( θ. δΰ-, δΰ- ), φύομαι — έφν-ν ( θ. 

φϋ-, φΰ- ). 
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Ά ό ρ ι σ τ ο ς β' 
Ό

ρι
στ

ικ
ή 

(άπ-)έδρά-ν 
έδρα-ς 
έδρα 
έδρα-μεν 
έ'δρα-τε 
έδρα-σαν 

εβη-ν 
έβη-ς 
έβη 
έβη-μεν 
έβη-τε 
έβη-σαν 

έρρύη-ν 
έρρύη-ς 
έρρύη 
έρρύη-μεν 
έρρύη-τε 
έρρύη-σαν 

έγνω-ν 
έγνω-ς 
έγνω 
έγνω-μεν 
έγνω-τε 
έγνω-σαν 

έδυ-ν 
έδυ-ς 
έδυ 
έδυ-μεν 
έδυ-τε 
έδυ-σαν 

«ίΓ 
Η 

I 
¥ 

δρω 

δρας 
δρα 
δρώμεν 

κτλ. 

βώ 
(πρβλ.στώ) 
βης βη 
βώμεν 

κτλ. 

ρυώ 
(πρβλ.θώ) 
Ρυ ης 
Ρυ7) 
ρυώμεν 

κτλ. 

γνώ 
(πρβλ.δώ) 
γνως 
γνω 
γνώμεν 

κτλ. 

δύ-ω (πρβλ. 
δεικνύ-ω) 
'-ης 
-Τ) 

δυ-ώμεν 
κτλ. 

Ε
ύκ

τι
κή

 δραίη-ν 
δραίη-ς 
δραίη 
δραΐ-μεν 

κτλ. 

βαίη-ν 
βαίη-ς 
βαίη 
βαΐ-μεν 

κτλ. 

ρυείη-ν 
ρυείη-ς 
ρυείη 
ρυεΐ-μεν 

κτλ. 

γνοίη-ν 
γνοίη-ς 
γνοίη 
γνοΐ-μεν 

κτλ. 

Π
ρο

στ
ακ

τι
κή

 

δρά-θι 
δρά-τω 
δρά-τε 
δρά-ντων 

βή-θι 
βή-τω 
βή-τε 
βά-ντων 

γνώ-θι 
γνώ-τω 
γνώ-χε 
γνό-ντων 

δΰ-θι 
δύ-τω 
δΰ-τε 
δύ-ντων 

! δρά-ναι βή-ναι ρυή-ναι γνώ-ναι δΰ-ναι 

•δ 
I 

δράς, 
δράντος 

δράσα, 
δράσης 

δράν, 
δράντος 

βάς, 
βάντος 

βάσα, 
βάσης 

βάν, 
βάντος 

ρυείς, 
ρυέντος 

ρυεΐσα, 
ρυείσης 

ρυέν, 
ρυέντος 

γνούς, 
γνόντος 

γνοΰσα, 
γνούσης 

γνόν, 
γνόντος 

δύς, 
δύντος 

δΰσα, 
δύσης 

δύν, 
δύντος 
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§ 253. Κατά τά είς -μι μέ διαφόρους άνωμαλίας κλίνονται 
προσέτι τά έξής ρήματα : 

1. ΦημΙ = λέγω, συμφωνώ, ισχυρίζομαι ( ρ. θ. φη-, φα-* βλ. 
καί § 240 ). 

Ό ρ ι σ τ ι κ ή 
"Υποτακτική Εύκτική Προστακτική 

Ένεστώς Παρατατικός 
"Υποτακτική Εύκτική Προστακτική 

φη-μί 
φής) 

φη-σί 
φά-μέν 
φά-τέ 
φά-σί 

έ-φη-ν 
έ-φη-σθα 
έ-φη 
έ-φα-μεν 
έ-φα-τε 
έ-φα-σαν 

φώ 
φης φη 
φώ-μεν 
φή-τε 
φώσι 

φαίη-ν 
φαίη-ς 
φαίη 
φαΐ-μεν 
φαΐ-τε 
φαΐ-εν 

φά-θι 
φά-τω 

φά-τε 
φά-ντων 

Άπαρ. φά-ναι. Μετοχή φά-σκ-ων, φά-σκ-ονσα, φά-σκ-ον. 
Μέλλων φή-αω. Άόριστος ε-φη-σα. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τοΰ <ρημΙ δ παρατατικός 1<ρην, καθώς καί ή υποτακτική, 
ή εύκτική καί τό άπαρέμφατον αύτου έχουν προσέτι σημασίαν άορίστου ( = είπα 
κτλ. ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. "Οταν τό <ρημΙ σημαίνη απλώς λ έ γ ω , τότε μέλλων 
αύτου είναι έρώ ή λέξω καί άόριστος είπον ή !<ρην. "Οταν δέ σημαίνη συμ-
φ ω ν ώ ή Ισχυρίζομαι, τότε μέλλων αύτου είναι φήσω καί άόριστος 1<ρησα. 

2. ΕΙμι = θά πάω ( ρ. θ. ει-, ί- ). 

Ό ρ ι σ τ ι κ ή 
Υποτακτική Εύκτική Προστακτ. 

Ένεστώς Παρατατικός 
Υποτακτική Εύκτική Προστακτ. 

εϊ-μι ή-α η ή-ειν ν ι-ω ϊ-οιμι — 

εΐ ή-εις ή ή-εισθα ΐ -ης ϊ-οις ϊ-θι 
εΐ-σι ή-ει ί η ϊ-οι ϊ-τω 
ϊ-μεν ή-μεν ι-ωμεν ϊ-οιμεν — 

ϊ-τε ή-τε ϊ-ητε ι-οιτε ί-τε 
ί-ασι ή-σαν ή ή-εσαν ϊ-ωσι ί-οιεν ί-όντων 

Άπαρ. ί-έναι. Μετοχή 1-ών (ιόντος), 1-οϋσα (ίούσης), 1-ον (ιόντος). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς Ι . Ε ί ς τ ά σύνθετα τοΰ φημί καί τοΰ είμι ό τόνος είς τήν 
όριστικήν τοΰ ένεστώτος καί είς τήν προστακτικήν άναβιβάζεται : <1 πόφημι, 
σνμφαθι—απειμι, άπιθι. 
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Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Ό ένεστώς είμΐ είς μέν τήν όριστικήν έχει πάντοτε 
σημασίαν μέλλοντος, είς δέ τάς άλλας έγκλίσεις, τό άπαρέμφατον και τήν μετοχήν 
άλλοτε ένεστώτος καί άλλοτε μέλλοντος ( τοΰ έρχομαι ). 

3. ΟΙδα = γνωρίζω, ήξεύρω ( ρ. θ. Ρειδ-, έξ ού οίδ-, ίδ- ). 

Ό ρ ι σ τ ι κ ή 

Ένεστώς Παρατατικός 
Υποτακτική Ευκτική Προστακτική 

οϊδ-α 
οί-σθα 
οίδ-ε 
ϊσ-μεν 
ϊσ-τε 
ϊσ-ασι 

ήδ-ησθα 
ήδ-ει 
ήδ-ε-μεν 
ήδ-ε-τε 

ήδ-ειν 
ήδ-εις 
ήδ-ειν 
ήσ-μεν 
ήσ-τε 

ήδ-ε-σαν ή ήσ-αν 

είδώ 
είδής 
είδη 
ε ιδώ μεν 
είδήτε 
είδώσι 

είδείη-ν 
είδείη-ς 
είδείη 
είδεΐ-μεν 
εΐδεΐ-τε 
ε ιδεί-εν 

ϊσ-θι 
ϊσ-τω 

ισ-τε 
ϊσ-των 

Άπαρ. είδ-έναι. Μετοχή είδ-ώς ( είδότος ), είδ-νϊα ( είδυίας ), 
είδ-ός ( είδότος ). Μέλλων εϊ-σομαι καί είδή-σω. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Ε ί ς τ ά σύνθετα τοΰ οίδα ό τόνος είς τήν όριστικήν τοΰ 
ένεστώτος καί είς τήν προστακτικήν άναβιβάζεται : σύνοιδα, σννισθι. 

4. Δέδοικα ή δέδια = φοβούμαι (παρακείμενος μέ σημασίαν 
ένεστώτος του ούχί εύχρήστου ρ. δείδω ) καί τέθνηκα = έχω άπο-
θάνει ( παρακείμενος τοΰ ρ. θνήσκω ). 

Ταΰτα έκτος τών κανονικών τύπων έχουν καί τούς έξής εύχρή-
στους τύπους κατά τά είς -μι : 

α' ) Όριστ . δέδι-α, δέδι-ας, δέδι-ε, δέδι-μεν, δέδι-τε, δεδί-ασι. 
Ύπερσ. έδέδι-σαν. Ά π α ρ φ . δεδι-έναι. Μτχ. δεδι-ώς ( δεδιότος ), δεδι-
νια ( δεδιυίας ), δεδι-ός ( δεδιότος ). 

β' ) Όριστ . τέθνα-μεν, τέθνα-τε, τεθνάσι. Ύπερσ. έτέθνα-σαν. 
Ά π ρ φ . τεθνά-ναι. Μτχ. τεθνε-ώς ( γεν. τεθνεώτος ), τεθνε-ώσα ( γεν. 
τεθνεώσης ), τεθνεώς ή τεθνεός ( γεν. τεθνεώτος )' πρβλ. § 250. 

5. Έοικα = ομοιάζω. Παρακείμενος μέ σημασίαν ένεστώτος 
( θ. Ρεικ-, έξ ού οίκ-, έοικ-, βλ. § 188, 5, Σημ. ). 

Όριστ . εοιχ-α, εοιχ-ας, εοιχ-ε, έοίκ-αμεν κτλ. 'Τπερσ. έφχ-ειν, 
έψχ-εις, έωχ-ει κτλ. ( βλ. § 32, 4 ). Ά π ρ φ . είχ-έναι. Μετοχή είχ-ώς (ει-
κότος ), είχ-υϊα ( είκυίας ), είχ-ός ( εικότος ). 
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6. Κειμαι — κοίτομαι, είμαι βαλμένος ( βλ. § 249 ). 

Ό ρ ι σ τ ι κ ή 
Προστακτική Άπαρέμφατον 

Μετοχή Ένεστώς Παρατατικός 
Προστακτική Άπαρέμφατον 

Μετοχή 

κεΐ-μαι 
κεΐ-σαι 
κεΐ-ται 
κεί-μεθα 

κτλ. 

έ-κεί-μην 
έ-κει-σο 
έ-κει-το · 
έ-κεί-μεθα 

κτλ. 

κει-σο 
κεί-σθω 

κεΐ-σθε κτλ. 

κεΐ-σθαι κεΐ-μαι 
κεΐ-σαι 
κεΐ-ται 
κεί-μεθα 

κτλ. 

έ-κεί-μην 
έ-κει-σο 
έ-κει-το · 
έ-κεί-μεθα 

κτλ. 

κει-σο 
κεί-σθω 

κεΐ-σθε κτλ. 

κεί-μενος 
κει-μένη 
κεί-μενον 

Μέλλων κεί-ρομαι, κεί-σγ}, κεί-σεται κτλ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. ΕΙς τά σύνθετα, έξαιρέσει τοΰ άπαρεμφάτου, ό τόνος άνα-
βιβάζεται : κατάκειμαι, κατάκεισο, άλλά κατακεϊσθαι. 

7 . Κάθ-ημαι ( ρ. θ. καθ-ησ-, καθ-η- ). 

Ό ρ ι σ τ ι κ ή 
Προστακτική Άπαρέμφατον 

Μετοχή Ένεστώς Παρατατικός 
Προστακτική Άπαρέμφατον 

Μετοχή 

κάθη-μαι 
κάθη-σαι 
κάθη-ται 
καθή-μεθα 

κτλ. 

έ-καθή-μην 
έ-κάθη-σο 
έ-κάθη-το 
έ-καθή-μεθα 

κτλ. 

κάθη-σο 
καθή-σθω 

κάθη-σθε κτλ. 

καθή-σθαι κάθη-μαι 
κάθη-σαι 
κάθη-ται 
καθή-μεθα 

κτλ. 

έ-καθή-μην 
έ-κάθη-σο 
έ-κάθη-το 
έ-καθή-μεθα 

κτλ. 

κάθη-σο 
καθή-σθω 

κάθη-σθε κτλ. 

καθή-μενος 
καθη-μένη 
καθή-μενον 

Μέλλων ( συνηρημένος ) καθ-εδοϋμαι ( έκ τοΰ ρ. καθ-έζομαι ) 

8 . Χρή = υπάρχει χρεία, χρειάζεται. 
Όριστ. Ένεστ. χρή. Παρατ. χρήν ή έχρήν. Ύποτ. χρή. Εύκτ. 

χρείη. Ά π ρ φ . χρήναι. Μτχ. ( τό ) χρεών ( βλ. § 104, 6, α' ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό χρή είναι άρχήθεν δνομα ούσιαστικόν ( = χρεία, άνάγ-
κη ), οΐ 8έ άνωτέρω τύποι προήλθον έκ συνεκφοράς τών λέξεων χρή ήν — χρή ή 
—χρή εϊη — χρή είναι — χρή δν ( βλ. § 154, Σημ. 2 καί § 32, 4 ). 

ιβ') Άνώμαλα βήματα κατά τόν σχηματισμών 
ή τήν σημασίαν τών χρόνων 

§ 254. Α' ) Πλείστων βημάτων τό ρηματικόν θέμα μεταβάλ 
λεται ποικιλοτρόπως κατά τόν σχηματισμόν τών διαφόρων χρόνω 
αύτών. Οΰτω μερικών ρημάτων 
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1 ) τό ρηματικόν θέμα έπαυξάνεται μέ έν € πρός σχηματισμόν 
του ένεστώτος καί τοΰ παρατατικοΰ ή μερικών ή πάντων τών άλλων 
χρόνων, π. χ. 

α' ) ρ. θ. δοκ-, έξ ου δοκε-. ( Δοκ-έ-ω ) δοκώ ( = φαίνομαι ), 
παρατ. ( έδόκ-ε-ον ) έδόκονν, μέλλ. δόξω, άόρ. εδοξα, παθ. πρκμ. δέ-
δοκ-ται, ύπερσ. εδέ-δοκ-το' 

β' ) ρ. θ. νεμ-, έξ ού νεμε-· Νέμ-ω ( = μοιράζω, βόσκω ), παρατ. 
ενεμ-ον, μέλλ. νεμ-ώ ( έκ τοΰ νεμ-έ-σω ), άόρ. ενειμα, παρακ. νενέμ-
η-κα — νέμ-ομαι, παρατ. ένεμ-όμην, μέσ. μέλλ. νεμονμαι ( έκ τοΰ νεμ-έ-
σομαι ), μέσ. άόρ. ένειμάμην, παθ. άόρ. ένε-μή-θην πρκμ. νενέμ-η-μαι 
( βλ. § 235 )· 

γ' ) ρ. θ. βοιΛ-, έξ ού βουλε-, Βονλομαι ( = θέλω ), παρατ. εβονλ-
όμην, μέσ. μέλλ. βονλ-ή-σομαι, παθ. άόρ. έβονλή-θην, παρακμ. /?ε-
βούλ-η-μαι ( βλ. § 188, 1 ). 

2 ) Τό ρηματικόν θέμα έπαυξάνεται μέ τό πρόσφυμα σχ ή ισχ 
πρός σχηματισμόν τοΰ ένεστώτος καί τοΰ παρατατικοΰ, πολλάκις δέ 
συγχρόνως καί μέ ένεστωτικόν άναδιπλασιασμόν ( § 239, 1 ), π. χ. 

α' ) ρ. θ. γ ν ω-, έξ ού γι-γνω-σκ-. Γιγνώσκ-ω ( = γνωρίζω, 
φρονώ ), παρατ. έγίγνωσχ-ον, μέσ. μέλλ. γνώ-σομαι, άόρ. β' εγνω-ν 
( § 252 ), πρκμ. Ιγνω-κα, ύπερσ. έγνώ-κειν — γιγνώσκ-ομαι, παρατ. 
έγιγνωσκ-όμην, παθ. μέλλ. γνω-σ-θήσομαι, παθ. άόρ. εγνώ-σ-θην, 
πρκμ. εγνω-σ-μαι, ύπερσ. έγνώ-σ-μην 

β' ) ρ. θ. ενρ-, έξ ού εύρ-ισκ, εύρε-. Εύρίσκ-ω, παρατ. ι^υρί-
σκ-ον, μέλλ. ενρ-ή-σω, άόρ. β' ηΰρ-ον, πρκμ. ηΰρ-η-κα — ευρίσκομαι, 
παρατ. ηνρισκ-όμην, μέσ. μέλλ. ενρ-ή-σομαι, μέσ. άόρ. β' ηνρ-όμην, 
παθ. μέλλ. ενρ-ε-θήσομαι, παθ. άόρ. ηύ-ρέ-θην, πρκμ. ην-ρη-μαι, 
ύπερσ. ηνρ-ή-μην 

γ' ) ρ. θ. έξ ού ( μι-μνη-ισκ ) μιμνησκ-. 5Ανα-μιμνήσκ-ω 
( = ένθυμίζω ), παρατ. άν-εμίμνησκ-ον, μέλλ. άνα-μνή-σω, άόρ. άν-ε'-
μνη-σα — άνα-μιμνήσκ-ομαι, παρατ. άν-ε-μιμνησκ-όμην, παθ. μέλλ. 
^ άνα )-μνη-σ-θήσομαι, παθ. άόρ. άν-εμνή-σ-θην, πρκμ. μέ-μνη-μαι, 
ύπερσ. έμε-μνη-μην, τετελ. μέλλ. με-μνή-σομαι. 

3 ) Τό ρηματικόν θέμα έπαυξάνεται πρός σχηματισμόν τοΰ θέμα-
τος τοΰ ένεστώτος καί τοΰ παρατατικοΰ 

α' ) μέ τό πρόσφυμα ν : θ. καμ-, έκ τούτου δέ χαμν-· Κάμν-ω 
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( = κοπιάζω, κουράζομαι ), παρατ. έκαμν-ον, μέσ. ,μέλλ. καμονμαι 
( § 217, 1 ), άόριστος β' εκαμ-ον, πρκμ. κέ-κμη-κα* 

β' ) μέ τό πρόσφυμα αν ( πολλάκις συγχρόνως καί μέ έν ν πρό 
τοΰ χαρακτηρος αύτοΰ ) : ρ. θ. βλαστ-, έκ τούτου δέ βλαστ-αν-. Βλα-
στάν-ω, παρατ. εβλάσταν-ον, άόρ. β' έβλαστ-ον, ύπερσ. έβλαστ-ή-κειν 
ρ. θ. μαθ-, έκ τούτου δέ μα-ν-θ-αν-. Μανθάν-ω, παρατ. έμάνθαν-ον, 
μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) μαθ-ή-σομαι, άορ. β' εμαθ-ον, πρκμ. 
με-μάθ-η-κα, ύπερσ. έμε-μαθ-ή-κειν — μανθάν-ομαι* 

γ' ) μέ τό πρόσφυμα ν€ : ρ. θ. ίκ-, έκ τούτου δέ 1κ-ν€-. ( Άφ-ικ-
νέ-ομαι ) άφικνονμαι ( = φθάνω ), παρατ. ( άφι-ικ-νε-όμην ) άφικνού-
μην, μέσ. μέλλ. άφ-ίξομαι, μέσ. άόρ. β' άφ-ικ-όμην, πρκμ. άφ-ϊγ-μαι, 
ύπερσ. άφ-ίγ-μην 

δ' ) μέ τό πρόσφυμα VI ή νυ ( μέ μετάθεσιν τοΰ ι ή τοΰ υ τού-
του πρό τοΰ χαρακτηρος τοΰ θέματος* πρβλ. § 35 ) : ρ. θ. βη-, βα-, έκ 
τούτου δέ βα-νι καί έκ τούτου βαιν-. Βαίν-ω ( = βαδίζω ), παρατ. 
ε-βαι-νον, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) βή-σομαι, άόρ. β' ε-βη-ν 
( § 252 ), πρκμ. βέ-βη-κα, ύπερσ. έβε-βήκ-ειν — βαίνομαι, παθ. ά,όρ. 
(παρ )ε-βά-θην, πρκμ. βέ-βα-μαΐ' ρ. θ. έλα-, έκ τούτου δέ έλα-νυ-
καί έκ τούτου έλαυν-. Έλανν-ω, παρατ. ήλανν-ον, μέλλ. ( συνηρημέ-
νος ) έλώ ( έλας έλα κτλ., έκ τοΰ έλά-σω ), άόρ. ήλα-σα, πρκμ. έλη-
λα-κα — έλαύν-ομαι, πρκμ. έλήλα-μαι, ύπερσ. έληλά-μην (βλ. § 190 ). 

4 ) Οί χρόνοι δέν σχηματίζονται πάντες άπό έν θέμα, άλλ' άπό 
διάφορα θέματα συγγενή κατά τήν σημασίαν* π.χ. άγορεν-ω, παρατ. 
ήγόρεν-ον, μέλλ. άγορεν-σω καί ( άπ-, συν-, προσ- ) έρώ, άόρ. ήγόρεν-σα 
καί ( άν-, απ-, κατ-, προσ- ) είπον, πρκμ. ( άν-, συν-, απ- ^ εϊρηκα, 
ύπερσ. είρηκειν — άγορεν-ομαι, παρατ. ήγορεν-όμην, παθ. μέλλ. ( άνα-, 
προσ- ^ ρηθήσομαι, παθ. άόρ. ^ αν-, απ- ^ έρρήθην ( θ. άγορευ-, έρε-, 
ρε-, είπ- ). 

§ 255. Β' ) Πολλών ρημάτων μερικοί χρόνοι δέν έχουν σημασίαν 
σύμφωνον μέ τήν κατάληξιν αύτών. Οΰτω μερικά ρήματα έχουν 

1 ) ένεργητικόν άόριστον ή παρακείμενον μέ σημασίαν μέσου ή 
παθητικοΰ άορίστου ή παρακειμένου* 

ϊστημι — έστην (=έστάθην, έσταμάτησα ), έστηκα ( = στέκομαι) 
φύω — έφυν ( = υπήρξα έκ φύσεως), πέφνκα (=εϊμαι έκ φύσεως)* 
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2 ) μέσον μέλλοντα μέ σημασίαν ένεργ. ή παθ. μέλλοντος : άδω— 
$σομαι ( = θά τραγουδήσω ), άδικω — άδικήσομαι ( = θά άδικηθώ 
ύπ' άλλου )· 

3 ) παθητικόν μέλλοντα ή άόριστον μέ σημασίαν μέσου μέλλοντος 
ή άορίστου : άπαλλάττω — άπαλλαγήσομαι ( = θά άπαλλάξω τόν έαυ-
τόν μου ), άπηλλάγην ( = άπήλλαξα τόν έαυτόν μου ), άνιώ — ήνιάθην 
( = έλύπησα τόν έαυτόν μου ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. "Οπως βλέπομεν είς τά άνωτέρω παραδείγματα ( § 253 
κ.έ. ), πολλά βήματα έχουν πολλάς συγχρόνως άνωμαλίας. 

ιγ') Άποβετικά βήματα * 

§ 256. Α π ο θ ε τ ι κ ά ρήματα λέγονται τά ρήματα, τά όποια 
έχουν μόνον τήν μέσην φωνήν ( § 173 ) : δέχομαι, έρχομαι, μάχομαι 
( δέχω, έρχω κτλ. δέν υπάρχουν ). 

Τών άποθετικών ρημάτων 
1 ) άλλα έχουν μόνον μέσον άόριστον ( α' ή β' ) μέ ένεργητικήν 

σημασίαν : ασπάζομαι — ήσπασάμην ( = έχαιρέτισα ), αισθάνομαι 
— τ/σθόμην ( = έκατάλαβα )· ταύτα λέγονται ά π ο θ ε τ ι κ ά μ έ σ α * 

2 ) άλλα έχουν μόνον παθητικόν άόριστον μέ ένεργητικήν σημα-
σίαν : βονλομαι — έβονλήθην ( = ήθέλησα ), έπιμέλομαι — έπεμελήθην 
( = έφρόντισα )* ταΰτα λέγονται ά π ο θ ε τ ι κ ά π α θ η τ ι κ ά * 

3 ) άλλα έχουν καί μέσον καί παθητικόν άόριστον, τόν μέν μέσον 
μέ σημασίαν ένεργητικοΰ άορίστου, τόν δέ παθητικόν μέ σημασίαν 
παθητικοΰ : αΐτιώμαι, τ/τιασάμην ( = κατηγόρησα ), γ/τιάθην ( = κατη-
γορήθην ) — ίώμαι, Ιασάμην ( = έθεράπευσα ), ίάθην ( = έθεραπεύ-
θην )' ταΰτα λέγονται ά π ο θ ε τ ι κ ά μ ε ι κ τ ά . 

• Εκλήθησαν ά π ο θ ε τ ι κ ά ύπό τών παλαιών γραμματικών τά βήματα 
ταΰτα, διότι έσφαλμένως ένομίζετο ύπ' αύτών, δτι ταΰτα είχον άρχήθεν καί τήν ένερ-
γητικήν φωνήν, έπειτα δέ ( ά π έ θ ε ν τ ο , ήτοι ) άπέβαλον αύτήν. 

10 



ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Θ' 

ΑΚΛΙΤΑ Μ Ε Ρ Η ΤΟΤ ΛΟΓΟΤ 

1. Επιρρήματα 

§ 257. Ε π ι ρ ρ ή μ α τ α λέγονται αί άκλιτοι λέξεις, αί όποΐαι 
προσδιορίζουν συνήθως τά ρήματα, δηλούσαι τόπον, χρόνον, τρό-
πον, ποσόν κτλ. 

1 ) Τοπικά έπιρρήματα : ένθάδε ( = έδώ ), ένταϋθα, έχει, άνω, 
κάτω κτλ. 

2 ) Χρονικά έπιρρήματα : νυν ( = τώρα ), σήμερον, χθές, αυ-
ρ*ον, τότε κτλ. 

3 ) Τροπικά έπιρρήματα : ώδε, ούτω ( = έτσι ), εν, καλώς, κα-
κώς κτλ. 

4 ) Ποσοτικά έπιρρήματα : άγαν, λίαν ( = πολύ ), άπαξ, όίς κτλ. 
5 ) Βεβαιωτικά ή άρνητικά έπιρρήματα : ναι; μάλιστα, δή, 

δήτα — ον, μή — άρα, μών ( = μήπως ) κτλ. 
Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ώ ς έπιρρήματα λαμβάνονται πολλάκις και τύποι όνομάτων 

ή βημάτων : δημοσίφ, ίδίφ, προίκα ( = δωρεάν ) — άγε, ϊθι, φέρε ( = έλα ) κτλ. 

2. Προθέσεις 

§ 258. Π ρ ο θ έ σ ε ι ς λέγονται αί άκλιτοι λέξεις ( άρχήθεν έπιρ-
ρήματα καί αύται ), αί όποΐαι συνήθως τ ί θ ε ν τ α ι π ρ ό τών κλι-
τών λέξεων πρός δήλωσιν διαφόρων έπιρρηματικών σχέσεων, άλλαι 
μέν καί έν συντάξει καί έν συνθέσει, άλλαι δέ μόνον έν συντάξει : παρά 
τήν θάλασσαν, παραθαλάσσιος, παραπλέω — μέχρι τοϋ θέρονς. 

§ 259. 1 ) Αί προθέσεις, αί όποΐαι λαμβάνονται καί έν συν-
τάξει καί έν συνθέσει, λέγονται κ ύ ρ ι α ι καί είναι 18, έξ μονοσύλ-
λαβοι καί δώδεκα δισύλλαβοι : είς, έν, έξ, ή έκ, πρό, πρός, σνν — 
ανά, διά, κατά, μετά, παρά, άντί, άμφί, έπί, περί, άπό, νπό, νπέρ 
( βλ. § 30, Σημ., § 33, 6 καί § 37, 6 ). 

2 ) Αί προθέσεις, αί όποΐαι λαμβάνονται μόνον έν συντάξει, λέ-
γονται κ α τ α χ ρ η σ τ ι κ α ί καί είναι 9 : α' ) άχρι, μέχρι, άνευ, 
χωρίς, πλήν, ένεκα ή ένεκεν, αί όποΐαι συντάσσονται μετά γενικής, 
καί β' ) ώς, νή, μά, αί όποΐαι συντάσσονται μετ' αιτιατικής. 
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3. Σύνδεσμοι 

§ 260. Σ ύ ν δ ε σ μ ο ι λέγονται αί άκλιτοι λέξεις ( άρχήθεν αί 
πλεΐσται έπιρρήματα καί αύται ), αί όποΐαι λαμβάνονται, ίνα σ υ ν -
δ έ ο υ ν λέξεις ή προτάσεις πρός άλλήλας : Πλάτων τε χαΐ 9Αριστο-
τέλης. Χαίρω δτι ευδοκιμείς. 

Οί σύνδεσμοι είναι 
1 ) συμπλεκτικοί: τε, καί, ουτε, μήτε, ουδέ, μηδέ' 
2 ) διαζευκτικοί: ή, ήτοι — ή, ε?τε — είτε, εάντε — έάντε, 

άντε — άντε, ήντε — ήντε' 
3 ) άντιθετικοί: μέν, δέ, μέντοι, άλλά, μήν, άλλά μήν, ει καί, 

καίτοι, καίπερ, και μήν 
4 ) αιτιολογικοί: γάρ, δτι, ώς, διότι, έπεί, έπειδή% 

5 ) τελικοί: ίνα, δπως, ώς* 
6 ) συμπερασματικοί: άρα, δή, ονν, τοίννν, ώς, ονκονν, ονκοϋν, 

τοιγάρτοι, τοιγαροϋν, ώστε· 
7 ) χρονικοί: ώς, δτε, οπότε, έπεί, έπειδή, έως, έστε, άχρι, 

μέχρι, ήνίκα, πριν· 
8 ) ειδικοί: δτι, ώς· 
9 ) υποθετικοί: εί, έάν, άν, ήν. 

4. Επιφωνήματα 

§ 261. Ε π ι φ ω ν ή μ α τ α λέγονται αί άκλιτοι λέξεις, αί όποΐαι 
δηλούν ψυχικόν τι πάθημα, ώς έκρηξιν χαράς, λύπης, θαυμασμου, 
άγανακτήσεως κτλ. 

Τά έπιφωνήματα είναι 
1 ) γελαστικά: ά-ά-ά' 
2 ) θαυμαστικά: ά, ώ, βαβαι, παπαΐ! 
3 ) θειαστικά ( ήτοι δηλούντα ένθουσιασμόν ) : ευοϊ' 
4 ) σχετλιαστικά ( ήτοι δηλούντα σφορδάν λύπην ή άναγάκτη-

σιν ) : παπαΐ, οναϊ, οϊμοι, φεϋ, Ιώ, ίου! 
5 ) χλητικόν: ώ ( βλ. § 42, Σημ. ). 



ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟΝ 

Ε Τ Υ Μ Ο Λ Ο Γ Ι Κ Ο Ν * 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΝ Ι' 

§ 262. Αί πλεΐσται λέξεις προέρχονται άπό άλλας λέξεις διά 
παραγωγής ή διά συνθέσεως. Πρβλ. γράφ-ω, γραφ-ενς, γραφ-ή, 
γραμ-μή, γράμ-μα, γραμματ-ενς, γραμματεν-ω — ( βιβλίον, πωλώ ) 
βιβλιοπώλης — ( πρώτος άγωνιστής ) πρωταγωνιστής. 

1 ) Λέξις, ή οποία δέν προέρχεται άπό άλλην λέξιν, άλλά σχημα-
τίζεται ( άπό κάποιαν ρίζαν, ήτοι ) άπό ίν άρχικόν θέμα μέ τήν 
προσθήκην άμέσως είς αύτό καταλήξεως μόνον, λέγεται πρωτότυπος 
ή άπλή λέξις : ( θ. γραφ- ) γράφ-ω, ( πολι- ) πόλ-ις. 

2 ) Λέξις, ή όποια προέρχεται άπό μίαν άλλην λέξιν μέ τήν προσ-
θήκην είς τό θέμα αύτής ένός παραγωγικού προσφύματος, λέγεται 
παράγωγος: ( φύσι-ς ) φνσι-κό-ς, ( ίά-ομαι, Εώμαι ) ία-τρό-ς. 

3 ) Λέξις, ή οποία προέρχεται άπό δύο άλλας λέξεις πρωτοτύπους 
ή παραγώγους μέ τήν ένωσιν τών θεμάτων αύτών, λέγεται σύνθετος: 
( ναΰ-ς, πήγ-νυμι ) ναυ-πηγ-ός, ( λόγο-ς, γράφ-ω ) λογο-γράφ-ος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Μία καί ή αύτή λέξις είς μίαν σειράν συγγενών πρός αυτήν 
έτυμολογικώς λέξεων δύναται νά είναι παράγωγος ώς πρός τήν προηγουμένην καί 
πρωτότυπος ώς πρός τήν έπομένην. Πρβλ. πόλι-ς, ( έκ ταύτης ) πολί-της, ( έκ 
ταύτης ) πολέτ-ικός καί πολιτ-ενω, ( έκ ταύτης ) πολίτεν-μα. 

§ 263. Κατά τήν παραγωγήν καί τήν σύνθεσιν κανονικώς λαμβά-
νονται θέματα λέξεων καί ούχί άκέραιαι λέξεις Πρβλ. ( πόλι-ς ) πολί-
της, (λόγο-ς, γράφ-ω ) λογο-γρά-φος · 

* Έτυμος = άληθής, βέβαιος, πραγματικός. Ετυμολογία δέ λέγεται ή 
άνάλυσις λέξεως είς τά συστατικά της μέρη καί ή εύρεσις τής προελεύσεως καί τής 
άληθοΰς σημασίας αύτής. 



Α') Π Α Ρ Α Γ Ω Γ Η 

Γενική προεισαγωγική παρατήρησις 

§ 264. 1 ) Κατά τήν παραγωγήν τά θέματα τών πρωτοτύπων λέ-
ξεων σπανίως μένουν άκέραια καί άμετάβλητα, συνήθως δέ άποβάλ-
λουν ένα ή περισσοτέρους έκ τών τελικών φθόγγων αύτών, υφίστανται 
ποιοτικήν μεταβολήν του θεματικού φωνήεντος ή άλλας μεταβολάς 
( § 32 κ. έ. ). Πρβλ. ώρα ( θ. ώρα- ), ωραίος ( έκ του ώρά-ιος ), άλλά 
ωρ-ιμος — τέλος ( θ. τελεσ-, πρβλ. τελεσ-φόρος ), τέλειος ( έκ του 
τέλεσ-ιος, τέλε-ιος ), άλλά τελ-ικός — φρήν (θ. φρην-, φρεν-), φρον-έω. 

2 ) Αί πλεΐσται παραγωγικαί καταλήξεις προέρχονται άπό άλλας 
καταλήξεις διά τής ένώσεως μετά τίνος ή μετά τίνων έκ τών τελικών 
φθόγγων τοΰ θέματος μιας λέξεως ή διά τής ένώσεως τών στοιχείων 
δύο ομοειδών καταλήξεων. Πρβλ. βασιλεύ-ς— βασιλεύ-ω, ίδιώτ-ης— 
έώωτ-εύω, πίναξ ( πίνακ-ος )—πινακ-Ις ( πινακ-Ιδ-ος ) πινακ-ίδ-ιον. 

1. Παράγωγα βήματα 

α') Έξ όνομάτων ( ούσιαστικών ή έπιθέτων ) 

§ 265. Τά ρήματα τά παράγωγα έξ όνομάτων έχουν ποικίλας ση-
μασίας, συνήθως δέ σημαίνουν δτι τό ύποκείμενον είναι ή γίνεται 
ή Ιχ€ΐ ή παρέχει ή ποιεί 6,τι δηλοΐ τό πρωτότυπον. 

1 ) Αρχική παραγωγική κατάληξις είναι : τιμή ( θ. τιμα-, 
τιμά-]ω ), τιμάω-ώ' ανία ( άνια-, άνιά-]ω ), άνιάω-ώ' όφθαλμία 
( όφθαλμιά-]ω ), όφθαλμιάω-ώ' πόνος ( θ. πονε-, πονέσω ), πφέω-ώ* 
δούλος ( θ. δούλο-, δουλό-]ω ), δουλόω-ώ* βασιλεύς ( βασιλεύ-]ω ), 
βασιλεύ-ω' φύλαξ ( φυλάκ-]ω ) φνλάσσω' παις ( π α ί δ ^ ω ), παίζω· έλπϊς 
( έλπίδ-]ω ), έλπίζω* μέλας ( μελάν^ω ), μελαίνω· καθαρός ( καθάρ^ω) , 
καθαιρώ ( βλ. § 33 κ. έ. ). 

2 ) Άπό παραδείγματα ώς τά προηγούμενα προήλθον αί παραγω-
γικαί καταλήξεις - ί ω , -ιάω, -έω, -όω, -εύω, - ζ ω , -άζω, - ί ζω, 
-νω, -αίνω, -ύνω, -αίρω κτλ. ( βλ. § 264, 2 ) : σφρίγος—σφριγ-άω-ώ 
( — έχω σφρίγος), έρυθρός — έρνθρ-ιάω-ώ ( = γίνομαι έρυθρός), ευ-
δαίμων — εύδαιμον-έω-ώ ( = είμαι εύδαίμών ), πλήρης — πληρ-όω-ώ 
( = ποιώ πλήρες ), δούλος — δουλ-εύω ( = είμαι δούλος ), δόξα — δο-
ξα-ζω ( = παρέχω δόξαν ), ήσυχος — ήσυχ-άζω, φενάκη — φενακ-ίζω, 
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ύστερος — ύστερ-ίζω, ήδύς — ήδύ-νω} υγιής — ύγι-αίνω, χαλεπός — χα-
λεπ-αίνω, λαμπρός—λαμπρ-ύνω, μέγας—μεγαλ-ννω, μήκος—μηκ-ννω, 
μέγας — μεγ-αίρω κτλ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς ί . 'Ρήματα παράγωγα άπό όνόματα κύρια ή έθνικά ή άπό 
όνόματα ζφων μέ τήν κατάληξιν - ά ζ ω ή συνηθέστερον - Ι ζ ω , σημαίνουν συνήθως 
δτι τό ύποκείμενον μιμείται ή άκολουθεΐ τά φρονήματα έκείνου, τό όποιον δήλοι 
τό πρωτότυπον : Βοιωτός — βοιωτ-ιάζω ( = μιμούμαι τά ήθη ή τήν γλώσσαν 
τών Βοιωτών ), Φίλιππος — φιλιππ-ίζω ( == άκολουθώ τά πολιτικά φρονήματα 
τοΰ Φιλίππου), πίθηκος — πιθηκ-ίζω (πρβλ. παπαγάλος — παπαγαλ-ίζω = 
μιλώ σάν παπαγάλος ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. 'Ρήματα παράγωγα άπό όνόματα μέ τήν κατάληξιν -άω 
ή - ιάω σημαίνουν συνήθως Ιφεσ ιν , ήτοι σφοδράν έπιθυμίαν πρός έκεΐνο, τό όποιον 
δηλοΐ τό πρωτότυπον, ή πάθησιν: Θάνατος — Θανατ-άω ( = έπιθυμώ σφοδρώς 
τόν θάνατον ), στρατηγός — στρατηγ-ιάω, λίθος — λιθι-άω ( — πάσχω άπό λιθία-
σιν ), σπλήν — σπλψ-ιάω. 

β') Έκ βημάτων 

§ 266. Τά ρήματα τά παράγωγα έξ άλλων ρημάτων είναι 
1 ) έναρκτικά, ήτοι σημαίνουν δτι τό ύποκείμενον άρχίζει νά 

κάμνη ή νά πάσχη έκεΐνο, τό όποιον δηλοΐ τό πρωτότυπον κατάληξις 
αύτών είναι -σκιο : γηράω-ώ — γηρά-σκω, ήβάω-ώ — ήβά-σκω ( = 
άρχίζω νά γίνωμαι έφηβος )· 

2 ) θαμιστικά, ήτοι σημαίνουν δτι τό ύποκείμενον έκτελεΐ 
( θαμά, ήτοι ) συχνά καί είς μέγαν βαθμόν έκεΐνο, τό όποιον δηλοΐ 
τό πρωτότυπον* συνήθεις καταλήξεις αύτών είναι - ά ζ ω , - ( ζ ω , -ύζω : 
στένω — στεν-άζω, αιτώ — αιτ-ίζω ( = αιτώ συχνά καί πολύ ), έρπω 
έρπ-νζω' 

3 ) έφετικά, ήτοι σημαίνουν £φεσιν, δηλαδή σφοδράν έπιθυμίαν 
πρός έκεΐνο, τό όποιον δηλοΐ τό πρωτότυπον. Κατάληξις αύτών είναι 
-ιάω ή -είω καί προσαρτάται είς τό χρονικόν θέμα τοΰ μέλλοντος 
τοΰ πρωτοτύπου : κλαίω — ( κλαύσ-ομαι ) κλαυσ-ιάω-ώ, τυραννώ 
( τυραννήσ-ω ) τυραννησ-είω ( έπιθυμώ νά τυραννήσω, ήτοι νά γίνω 
τύραννος ). Πρβλ. § 265, 2, Σημ. 2. 

γ') Έξ έπιρρημάτων καί έπιφωνημάτων 

§ 267. Τά ρήματα τά παράγωγα έξ έπιρρημάτων ή έπιφωνημά-
των σημαίνουν συνήθως, δτι τό ύποκείμενον είναι ή ποιεί έκεΐνο, 
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τό όποιον δηλοΐ τό πρωτότυπον. Κατάληξις αύτών είναι -ζω ( -άζω, 
- ί ζ ω , - ύ ζ ω ) · δίχα — διχά-ζω, άλαλα — άλαλά-ζω, έγγύς — έγγ-ίζω, 
έλελεϋ — έλελ-ίζω, γρν — γρύ-ζω ( πρβλ. νυν : γαυ, γαΰ — γαυγίζω, 
τσακ — τσακίζω ). 

2. Παράγωγα ούσιαστικά 
α') Έκ βημάτων 

§ 268. Τά ούσιαστικά τά παράγωγα έκ ρημάτων σημαίνουν 
1 ) τό ένεργουν πρόσωπον* συνήθεις καταλήξεις αύτών είναι 

-εύς, -ός, -της,'-τήρ, -τωρ· ( θηλυκά τών είς -της, -τήρ, -τωρ σχη-
ματίζονται μέ τάς καταλήξεις -τις, -τειρα, -τρια, -τρίς ) : γράφω — 
γραφ-εύς, νέμω — νομ-εύς, πέμπω — πομπ-ός, τρέφω — τροφ-ός, 
ποιέω — ποιη-τής ( ποιή-τρια ), πρόφημι — προφήτης ( προφή-τις ), 
ανλέω — ανλη-τής ( αύλη-τρίς ), καλέω — κλη-τήρ, σώζω — σω-τήρ 
( σώ-τειρα ), συλλαμβάνω — σνλ-λήπ-τωρ ( συλ-λήπ-τρια ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Παράγωγα έκ βημάτων ούσιαστικά είς - τήρ , τά όποια 
δηλοϋν τό ένεργοΰν πρόσωπον, όλίγα είναι εύχρηστα είς τούς πεζούς συγγραφείς, 
ώς κλητήρ, μνηστήρ, σωτήρ. Ώ ς έπί τό πλείστον δέ είς τούς είρημένους συγγράφεις 
τά τοιαύτα παράγωγα είς -τήρ δηλοΰν τό δργανον : ζώννυμι — ζωσ-τήρ, καίω — 
καν-τήρ, νίπτω ( ή νίζω ) — νιπ-τήρ κτλ. 

2 ) τήν ένέργειαν · συνήθεις καταλήξεις αύτών είναι -α , -η , -ος 
( γεν. -ου ), -ία ( -εία), -μός, -σις, -σία : φθείρω ( θ. φθερ-)— φθορ-ά, 
τρέπω — τροπ-ή, άμείβω — άμοιβ-ή, λέγω — λόγ-ος, μαίνομαι ( θ. 
μαν- ) — μαν-ία, βασιλεύω — βασιλεία, κολακεύω — κολακεία, οδύρο-
μαι — όδνρ-μός, λύω — λύ-σις, πράττω — ( πράγ-σις ) πράξις, θυω — 
θν-σία* 

3 ) τό Αποτέλεσμα τής ένεργείας · συνήθεις καταλήξεις αύτών 
είναι - μ α , - μ ή , -ος (γεν . -ους ): ποιέω — ποίη-μα, γράφω — γράμ-μα, 
γραμ-μή, γιγνώ-σκ-ω — γνώ-μη, ψεύδομαι — ψεϋδ-ος. 

4 ) τό βργανον · συνήθεις καταλήξεις αύτών είναι -τρον, -θρον : 
άρο-ω, - ώ — αρο-τρον, πλήττω ( θ. πληγ- ) — πλήκ-τρον, κλείω — 
κλεϊ-θρον 

5 ) τόν τόπον · συνήθεις καταλήξεις αύτών είναι -τήριον, -τρον, 
-θρον: βουλεύομαι — βουλεν-τήριον, δικάζω ( θ. δικαδ- ) — δικασ-τή-
ριον, θεά-ομαι, -ώμαι — θέατρον, βαίνω ( θ. βα- ) — βά-θρον. 
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Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τό βργανον σημαίνουν καί μερικά έκ τών είς -εύς : σφάττω — 
σφαγ-ενς ( = τό ξίφος ), τέμνω — τομ-ενς ( = σκυτοτομικόν δργανον, τό κοπίδι ). 

Μερικά δέ έκ τών είς -τρον , ίδί$ είς τόν πληθυντικόν άριθμόν, σημαίνουν τήν 
άμοιβήν διά τήν σχετικήν ένέργειαν : λύω — τά λν-τρα, διδάσκω — τά δίδακ-τρα, 
τρέφω ( θ. θρεφ. ) — τά θρέπ-τρα ( = ή άμοιβή διά τήν τροφήν ). 

β' ) Έ ξ έπιθέτων 

§ 2 6 9 · Τ ά ούσιαστικά έν γένει τά π α ρ ά γ ω γ α έξ έπ ιθέτων είναι 
άφηρημένα ( βλ. § 43, 2 ). Συνήθεις καταλήξε ις αύτών είναι - ί α , - ι α , 
( - € ΐ & , - ο ι α ) , - ο ς ( γεν. - ο υ ς ) , - σ ύ ν η , - ο σ ύ ν η , - τ η ς ( γεν. - τ η τ ο ς ) 
ή - τ ή ς ( γεν. - τ η τ ο ς ) · σοφός — σοφ-ία, κακός — κακ-ία, αληθής 
( θ. άληθεσ-, άλήθεσ- ια , άλήθε- ια ) — αλήθεια, εννονς ( εΰνο-ια ) — 
εύνοια, ευρύς — εϋρ-ος, δίκαιος — δικαιο-σύνη, σώφρων — σωφρ-οσύνη, 
κέρδος — κερδ-οσύνη, ιερός — Ιερω-σύνη, ταχύ-ς — ταχύ-της ( τ α χ ύ - τ η -
τος ) ή ταχν-τής ( τ α χ υ - τ ή τ ο ς ) . 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τά παράγωγα ούσιαστικά τών έπιθέτων βοηθός καί 
ένεργός είναι βοήθεια, ένέργεια ( δπως άλήθεια ). Αντιθέτως δέ τοΰ έπιθέτου 
άμαθής παράγωγον ούσιαστικόν είναι άμαθία ( δπως σοφία ). Τών δέ έπιθέτων 
άγαθός, καλός, βφδιος ούσιαστικά είναι ή άρετή , ή καλλονή ή τό κάλλος , ή 
βφστώνη (πρβλ. ύπερθ. ££στος, § 141 ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Μερικών έπιθέτων τό άφηρημένον ούσιαστικόν γίνεται 
άπό τό θηλυκόν αύτών, δπως είναι ή μέ άναβιβασμόν τοΰ τόνου : αίτιος ( αίτια ) 
ή αιτία, άξιος ( άξία ) — ή άξια, άνδρεΐος ( άνδρεία ) — ή ανδρεία, εχθρός 
( έχθρά ) — ή έχθρα. Πρβλ. νυν: θερμός, Θερμή—ή θέρμη, ζεστός, ζεστή—ή 
ζέστη. Παρομοίως δέ παράγονται ούσιαστικά έν γένει καί άπό μετοχάς διά καταβι-
βασμοΰ τοΰ τόνου : ( άκοΰμαι ) άκονμενος — Άκονμενός, ( έδεξάμην, δεξάμενος ) 
δεξαμένη - δεξαμενή. 

γ' ) Έ ξ ούσιαστικών 

§ 2 7 0 . Τ ά ούσιαστικά τά π α ρ ά γ ω γ α έξ άλλων ούσιαστικών εϊναι 
1 ) π α ρ ώ ν υ μ α , ήτοι όνόματα π α ρ ά γ ω γ α , τά όποια σημαίνουν 

ά π λ ώ ς τόν έχοντα σχέσιν μέ έκεΐνο, τό όποιον δηλοΐ τό πρωτότυπον , ή 
τόν άνήκοντα είς αύτό* συνήθεις καταλήξε ις αύτών είναι - ε ύ ς ( θηλ. 
- ε ι α ) , - τ η ς ( θ η λ . - τ ι ς ) , - έ τ η ς , - ί τ η ς , - ώ τ η ς , - ι ώ τ η ς : ίππος— 
Ιππ-εύς, ιερόν — ιερ-ενς ( ιέρ-εια ), δήμος — δημό-της, πόλις — πολί-
της ( πολϊτις ), φυλή — φνλ-έτης, δπλον — όπλ-ίτης, θίασος — θιασ-
ώτης, στρατιά — στρατιώτης ( πρβλ . § 268, 1 ) · 
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2 ) υποκοριστικά, ήτοι παριστάνουν έκεΐνο, τό όποιον σημαίνει 
τό πρωτότυπον, ώς μικρόν, είτε διότι τοΰτο δντως είναι μικρόν είτε 
χάριν θωπείας ή σκώμματος ή καταφρονήσεως* συνήθεις καταλήξεις 
αύτών είναι -άριον, -ιον, -ίδιον, -Ις ( γεν. -ίδος ), -σκος, -ίσκος, 
-ίσκη, -ύδριον, -ύλλιον : παίς — παιδ-άριον, ρύαξ — ρνάκ-ιον, θυ-
γάτηρ — θνγάτρ-ιον, πίναξ — πινάκ-ιον, πινακις — πινακίδ-ιον, ξίφος 
—ξιφ-ίδιον, πύλη — πνλ-ίς, νεανίας — νεανί-σκος, οίκος — οίκ-ίσκος, 
παϊς — παιδ-ίσκη, νέφος — νεφ-ύδριον, δένδρον — δενδρ-ύλλιον (πρβλ. 
νυν : παιδ-άκι, άνθρωπ-άκος, πορτ-ούλα κτλ. ) 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Μερικών υποκοριστικών άπεβλήθη συν τώ χρόνω ή έννοια 
της μικρότητος : βιβλίον ( = βίβλος ), Οηρίον ( = θήρ ). 

3 ) μεγεθυντικά, ήτοι παριστάνουν, δτι κάποιος έχει μέγα έκεΐνο, 
τό όποιον σημαίνει τό πρωτότυπον συνήθεις καταλήξεις τούτων είναι 
- ί α ς , - ω ν : μέτωπον — μετωπ-ίας, γαστήρ — γάστρ-ων, χείλος — 
χείλ-ων (πρβλ. νυν : κεφάλ-ας, δοντ-ας, κοιλ-αρας κτλ.)· 

4 ) τοπικά, ήτοι σημαίνουν τόν τόπον, δπου διαμένει ή δρα 
έκεΐνο, τό όποιον σημαίνει τό πρωτότυπον συνήθεις καταλήξεις τού-
των είναι - ιον , -ε ιον: στρατηγός — στρατήγ-ιον ( νυν στρατηγ-εΐον ), 
έμπορος — έμπόρ-ιον ( = έμπορικός λιμήν ), χαλκεύς ( χαλκέως, χαλκέ-
-ιον ) — χαλκεϊον, Ιατρός — ίατρ-εΐον, διδάσκαλος — διδασκαλ-εΐον 
( = οικία διδασκάλου, σχολεΐον )· 

5 ) περιεκτικά, ήτοι σημαίνουν τόπον, ό όποιος περιέχει πολλά 
έξ έκείνων, τά όποια δηλοΐ τό πρωτότυπον συνήθεις καταλήξεις αύ-
τών είναι - ώ ν , - ι ά , - ω ν ι ά : έλαια — έλαι-ών, δρνις — όρνιθ-ών, μύρ-
μηξ — μνρμηκ-ιά, ρόδον — ροδ-ών καί ροδ-ωνιά* οΰτω καί στρατός — 
στρατ-ιά' 

6 ) πατρωνυμικά, ήτοι σημαίνουν τόν υίόν ή τήν θυγατέρα ή τόν 
άπόγονον έκείνου, τόν όποιον δηλοΐ τό πρωτότυπον ( δνομα πατρός ή 
μητρός ή προγόνου τινός )· συνήθεις καταλήξεις αύτών είναι -δης, 
-άδης, -ιάδης, -ίδης (-είδης, -οίδης), -ίων ( θηλ. -άς, γεν. -άδος, 
- ί ς , γεν. - ίδος ): Βούτης — Βοντά-δης, Βορέας — Βορεά-δης, 9Ασκλη-
πιός — * Ασκληπι-άδης, Πέλοψ — Πελοπ-ίδης, Άτρενς — Άτρείδης, 
' Ηρακλής — ' Ηρακλείδης, Λητώ — Λ ητοίδης, Κρόνος — Κρον-ίων, 
Θέστιος — Θεστι-άς (Θεστι-άδος), Δαναός — Δανα-ις ( Δανα-ιδος ) 
( πρβλ. νυν κατάληξιν -πουλλος, -πουλλο, π.χ. τό άρχοντόπουλλο )· 
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Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Μέ τά πατρωνυμικά έχουν σχέσιν καί τά όνόματα τά πα-
ραγόμενα έκ συγγενικών όνομάτων μέ τάς καταλήξεις -αδοΰς , -αδή , - ιδούς, -ιδή : 
άνεψι-αδοϋς ( = υιός άνεψιοΰ ή άνεψιάς, ήτοι εξαδέλφου ή έξαδέλφης ), άνεψ-ιαδή — 
άδελφ-ιδοϋς, άδελφ-ιδή ( = κόρη άδερφοΰ ή άδερφής )' 

7 ) γ ο ν ε ω ν υ μ ι κ ά , ήτο ι σημαίνουν νεογνόν ζώου ή μικρόν κ α τ ά 
τήν ήλικίαν ζχοον ε ίδους τινός* κ α τ ά λ η ξ ι ς αύτών είναι - ι δ ε ύ ς : άετός 
— άετ-ιδεύς, λύκος — λνκ-ιδεύς, λαγώς — λαγ-ιδεύς' μερ ικών όμως 
ζ ώ ω ν τό νεογνόν δηλοΰται συνήθως μέ ίδιαίτερον όνομα, ώς αμνός 
( = τό νεογνόν του προβάτου , άρνάκι ), δέλψαξ ( — χοίρίδιον ), έριφος 
( = κ α τ σ ι κ ά κ ι ), μόσχος ( = μοσχάρ ι ), νεβρός ( = έλαφάκι ), νεοσ-
σός ( = πουλάκ ι ), πώλος ( = άλογάκ ι ή γαιδουράκι* πρβλ . πουλάρι ), 
σκύλαξ ( = σκυλάκι ), σκύμνος ( = λεονταράκι )· 

8 ) έ θ ν ι κ ά , ήτο ι σημαίνουν τόν καταγόμενον έκ τ ίνος χ ώ ρ α ς ή 
π ό λ ε ω ς ή τ ό π ο υ έν γένε ι , τόν όποιον δηλοΐ τό π ρ ω τ ό τ υ π ο ν συνήθεις 
καταλήξε ι ς αύτών ε ίναι - ι ο ς ( θηλ . - ί α ) , - ε ύ ς ( θηλ. - ί ς ) , - ν ό ς , - η ν ό ς , 
- ΐ ν ο ς , - τ η ς ( θ η λ . - τ ι ς ) , - ά τ η ς , - ι ά τ η ς , - ή τ η ς , - ί τ η ς , - ώ τ η ς : Κόριν-
θος — Κορίνθ-ιος ( Κορινθ-ία ), Μέγαρα — Μεγαρ-ενς ( Μεγαρ-ίς ), 
9Ασία — *Ααια-νός, Λάμψακος — Λαμψακ-ηνός, Τάρας—Ταραντ-ΐνος, 
Τεγέα — Τεγεά-της ( Τεγεά-τις ), Γύθειον — Γνθε-άτης, Κρότων — 
Κροτων-ιάτης, Αίγινα — ΑΙγινή-της, νΙος — Στάγιρα — Στα-
γιρ-ίτης, Σικελία — Σικελι-ώτης, Λανρειον — Λανρε-ώτης. Κ α τ ά τ α ύ τ α 
κα ί ήπειρος — ήπειρ-ώτης, νήσος — νησ-ιώτης. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τών παραγωγικών καταλήξεως - ι ον , - ίδιον , - ιος , -ίδης 
τό ι , έάν μέν προηγήται βραχύ φωνήεν, κανονικώς συναιρείται μέ αύτό, έάν δέ προη-
γήται μακρόν φωνήεν, ύπογράφεται ύπ' αύτό : χαλκενς [ θ. χαλκε- ) χαλκείον, 
λέξις (θ. λέξε-) λεξείδιον, βοϋς ( θ. βο- ) βοιδιον, 'Λτρενς (θ . Άτρε- ) Άτρεΐ-
δης, Λητώ ( θ. Λητο- ) Λητοίδης, Χίος ( θ. Χι-, ό Χί-ιος ) Χίος, Λάρισα ( θ. 
Λάρισα- ) Λαρισαίος, "Λργος ( θ. Άργεσ- ) 'Λργεϊος, γραϋς ( θ. γρα- ) γρφδιον, 
λαγώς ( θ. λαγω- ) λαγώδιον, Κως ( θ. Κω- ) Κωος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Είς τά είς -ος ούδέτερα τριτόκλιτα μετά τήν προσθήκην 
της ύποκοριστικής καταλήξεως -ίδιον άποβάλλεται 6χι μόνον ό χαρακτήρ του 
θέματος σ , άλλά καί τό ε πρό αύτου : ξίφος ( θ. ξιφεσ- ) ξιφ-ίδιον, σκάφος ( θ. 
σκαφεσ- ) σκαφ-ίδιον, ( βξος — όξ-ίδιον = ξίδι ). 
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3. Παράγωγα έπίθετα 
α') Έκ βημάτων 

§ 271. Έπίθετα έκ ρημάτων παράγονται 
1 ) μέ τάς καταλήξεις -τος καί -τέος ( κυρίως βηματικά έπί-

θετα ) * έκ τούτων 
α' ) τά είς -τος σημαίνουν 8,τι καί ή μετοχή τοΰ παθητικοΰ πα-

ρακειμένου τοΰ ρήματος ή έκεΐνον, ό όποιος δύναται ή είναι άξιος νά 
πάθη δ,τι δηλοΐ τό ρήμα : γράφω — γραπ-τός ( = γεγραμμένος ), μεί-
γννμι — μεικ-τός ( = μεμειγμένος ), άλίσκομαι — άλω-τός ( = ό δυνά-
μενος νά άλωθη ), βαίνω — βα-τός, άβα-τος ( = ό δυνάμενος ή μή 
δυνάμενος νά πατηθή ), επαινώ — έπαινε-τός, θαυμάζω — θαυμαα-τός 
( = άξιος νά έπαινήται —νά θαυμάζεται )* 

β' ) τά είς -τέος σημαίνουν δτι οφείλει τις νά πάθη δ,τι δηλοΐ 
τό ρήμα : γράφω = γραπ-τέος ( = δστις πρέπει νά γραφή ), διαβαίνω 
-διαβα-τέος ( = δστις πρέπει νά διαβαθή )· Πρβλ. τό ενοίκιον προ-
πληρω-τέον άφαιρε-τέος, πολλαπλασιασ-τέος, διαιρε-τέος κτλ.. 

2 ) μέ τάς καταλήξεις -άς, -ής, -ός, -νός, -ανός, -ρός, -ερός· 
ταΰτα σημαίνουν δ,τι καί ή μετοχή τοΰ «,νεστώτος ή τοΰ παρακειμένου 
τοΰ ρήματος : φεύγω ( θ. φυγ- ) — φυ-γάς ( = ό φεύγων ), μείγνυμι 
( θ. μιγ- ) μιγ-άς ( = ό μεμειγμένος ), ά-μιγ-ής ( = ό μή μεμειγμένος ), 
λείπο-μαι — λοιπ-ός ( —ό ύπολειπόμενος ), στίλβω — στιλπ-νός ( = ό 
στίλβων ), στέγω — στεγ-ανός ( = ό καλώς στέγων, ήτοι καλύπτων ), 
λάμπω — λαμπ-ρός, θάλλω — θαλ-ερός, μιαίνω ( θ. μιαν- ) — μια-ρόζ' 

3 ) μέ τάς καταλήξεις -ικός, -τικός, -ιμος, -μων, -τήριος · ταΰ-
τα σημείνουν ικανότητα ή έπιτηδειότητα ή κλίσιν πρός έκεΐνο, τό όποιον 
δηλοΐ τό πρωτότυπον : άρχω — άρχ-ικός ( = ικανός νά άρχη ), άμύνομαι 
— άμυν-τικός ( = έπιτήδειος είς τό άμύνεσθαι ), ερίζω ( θ. έριδ-) — 
έρισ-τικός ( = ό έχων κλίσιν είς τό έρίζειν ), ωφελώ — ώφέλ-ιμος, μά-
χομαι — μάχ-ιμος ( = ικανός νά μάχεται ), φρονώ — φρόν-ιμος, νοέω-ώ 
— νοή-μων ( = έπιτήδειος είς τό νά νοή ), έλεέω-ώ — έλεψμων ( = ό 
έχων κλίσιν είς τό νά έλεή ), έπιλανθάνομαι ( θ. έπιληθ- ) — έπιλήσ-
-μων, σώζω ( θ. σω- ) — σωτήριος ( = ό ικανός νά σώζη 

β') Έξ όνομάτων 

§272. Έπίθετα έξ όνομάτων (ούσιαστικών καί σπανίως έπιθέ-
των ) παράγονται 
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1 ) μέ τάς καταλήξεις - ιος ( -α ιος , - ε ιος , -ο ιος , -ώος ) , -κός 
( - ι χ ό ς , -οικός ) · ταΰτα σημαίνουν έκεΐνον, ό όποιος άνήκει ή έχει σχέ-
σιν πρός έκεΐνο, τό όποιον δηλοΐ τό πρωτότυπον : ουρανός — ουράν-
ιος, άγορά ( άγορά-ιος )—άγοραϊος, κήπος—κηπ-αϊος, χέρσος — χερσ-
αίος, οίκος ( θ. οίκε-, οίκέ-ιος ) — οικείος, Ιππος — ΐππειος, βασιλεύς 
( βασίλε-ιος ) — βασίλειος ( = τοΰ βασιλέως ), Κίμων—Κιμών-ειος, 
γέλως ( θ. γελο ( σ- ), γελό-ιος ) — γελοίος, ήρως — ( ήρώ-ιος )—?)ρώος, 
πάππος — παππ-ώος, φύσι-ς — φυσι-κός, πανήγυρι-ς, :ιανηγνρι-κός, 
λίβυς — λιβυ-κός, θήλυ-ς — θηλυ-κός, 'Αθηναίος — Άθηναΐ-κός, ΓΡό-
διος— 'Ροδ-ιακός ( = τών 'Ροδίων ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς -ειος (καί οχι είς -ιος) κανονικώς λήγουν τά επίθετα, 
τά όποια παράγονται άπό όνόματα προσώπων ή ζ ο ω ν "Ομηρος — Όμήρ-ειος, 
Πυθαγόρας — Πυθαγόρ-ειος, όνος — όν-ειος, κύκνος — κύκν-ειος, βοϋς (βο-ός) 
— βό-ειος κτλ. 

2 ) μέ τάς καταλήξεις -εος ( -ους ) , - ινος · ταΰτα σημαίνουν υλην 
ή ( σπανίως ) χρώμα : άργυρος — ( άργύρεος ) άργυροϋς, χρνσός — 
( χρύσεος ) χρυσοϋς, κύανος — ( κυάνεος ) κυανούς, λίθος — λίθινος' 

3 ) μέ τάς καταλήξεις - μ ο ς , - ι μ ο ς · ταΰτα σημαίνουν τόν κατάλλη-
λον πρός έκεΐνο, τό όποιον δηλοΐ τό πρωτότυπον : καϋσις — κανσι-μος 
( = κατάλληλος πρός καΰσιν ), χρήσις — Χθήοι-μος, έδωδή — έδώδ-ιμος 
( = φαγώσιμος ), πένθος — πένθ-ιμος' 

4 ) μέ τάς καταλήξεις -ε ις (γεν. -εντός ), -0€ ΐς , - ν ό ς , - ε ινός , 
- λ ό ς , - η λ ό ς , - λ έ ο ς , -ρός , -αρός , - ερός , -ηρός , -ώδης · ταΰτα σημαί-
νουν πλησμονήν, ήτοι άφθονίαν έκείνου, τό όποιον δηλοΐ τό πρωτότυ-
πον : χάρις — χαρί-εις ( = πλήρης χάριτος ), άστήρ — άστερ-όεις, Ιχθύς 
— ίχθυ-όεις, σκότος ( θ. σκοτεσ-, σκοτεσ-νός, σκοτεν-νός — ) σκοτεινός, 
φως — φωτ-εινός ( πρβλ. § 36, 3 ), δέος ( θ. δεεσ- ) — δει-λός, παχύς — 
παχυ-λός, φειδώ — φειδω-λός, άπάτη — άπατη-λός, ϋψος — ύψ-ηλός, 
δίψα — διψα-λέος, ψώρα — ψωρα-λέος, άνία — άνια-ρός, ισχύς — ισχυ-
ρός, φθόνος — φθονε-ρός, λίπος — λιπ-αρός, σκιά — σκι-ερός, λύπη — 
λυπη-ρός, δγκος — όγκ-ηρός, άνθος — άνθ-ηρός, άφρός — άφρ-ώδης 
( = πλήρης άφροΰ )' 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τά είς -ώδης σημαίνουν πολλάκις ομοιότητα ή έκεΐνον, 
ό όποιος άρμόζει είς ο,τι δηλοΐ τό πρωτότυπον : >>άλα — γαλακτ-ώδης ( =γαλα-
κτ-ο-ειδής), οφήξ — σφηκ-ώδης ( = σφηκΓ -ο-ειδής), παιδάριον — παιδαρι-ώδης 
( = άρμόζων είς παιδάριον). 
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5 ) μέ τάς καταλήξεις - α ΐ ο ς , - ι α ι ο ς , -ήσ ιος , - ι ν ό ς , - ερ ινός · 
ταΰτα σημαίνουν μέτρον ή χρόνον : πήχνς — πηχυ-αΐος ( = έχων 
μήκος ένός πήχεως ), στάδιον — σταδι-αϊος, πλέθρον — πλεθρ-ιαϊος, 
σπιθαμή — σπιθαμ-ιαϊος, έτος — έτ-ήσιος, ήμερα — ήμερ-ινός, εαρ — 
έαρ-ινός, θέρος — θερ-ινός, φθινόπωρον — φθινοπωρ-ινός, μεσημβρία 
— μεσημβρ-ινός, νύξ — ννκτ-ερινός, χειμών — χειμ-ερινός. 

γ') Έξ έπιρρημάτων 

§ 273. Έ ξ έπιρρημάτων ( ιδίως τοπικών καί χρονικών ) παρά-
γονται έπίθετα 

1 ) μέ τάς καταλήξεις - ι ο ς , - ι μ ο ς , - ν ό ς , - ινός : πρόσθεν-πρόσθ-
-ιος, όπισθεν — όπίσθ-ιος, όψέ — δψ-ιος καί δψ-ιμος, πρφ ή πρωί — 
πρώ-ιος ή πρωος καί πρώ-ιμος, πέρυσι — περυσι-νός, χθες — χθεσ-
ινός ( βλ. καί § 145 )· 

2 ) μέ τάς καταλήξεις - α ΐ ο ς , - ι χός : ράδγην — ραγδ-αίος, χύδην 
χνδ-αϊος, καθόλου — καθολ-ικός. 

4. Παράγωγα έπιρρήματα 

§ 274. Επιρρήματα παράγονται άπό πάν κλιτόν μέρος τοΰ λό-
γου ή άπό άλλα έπιρρήματα. 

1 ) Τοπικά έπιρρήματα παράγονται μέ τάς καταλήξεις 
α' ) - α σ ι , - η σ ι , - ο ι , -θι πρός δήλωσιν στάσεως έν τόπω: ΙΙλαταιαί 

— Πλαται-άσι ( = έν Πλαταιαΐς ), "Αθήναι — Άθήν-ησι, Μέγαρα — 
Μεγαρ-οϊ, οίκος — οϊκ-οι, άλλος — άλλο-θι, αύτός — αύτό-θτ 

β' ) - θ ε ν , - ο θ ε ν , - ω θ ε ν πρός δήλωσιν κινήσεως άπό τόπου : 
οίκος — οϊκο-θεν ( = έκ τοΰ οίκου ), άλλος — άλλο-θεν, έκεϊ—έκεϊ-
θεν9 άνω — άνω-θεν, πάς — πάντ-οθεν, άμφότεροι — άμφοτέρ-ωθεν 

γ ' ) - δ ε , - ζ ε , -σε πρός δήλωσιν κινήσεως είς τόπον : Μέγαρα — 
Μεγαρά-δε ( = είς τά Μέγαρα ), 9Αθήναι — ( Άθήνας-δε ) 9Αθήναζε, 
άλλος — άλλο-σε ( = είς άλλο μέρος ). 

2 ) Τροπικά έπιρρήματα παράγονται μέ τάς καταλήξεις 
α') - ω ς , - ώ ς : δίκαιος — δικαί-ως9 κακός — κακ-ώς, βαρύς — βα-

ρ^-ως, ευγενής — εύγεν-ώς, άλλος — άλλ-ως, όμολογούμενος — όμολο-
γουμέν-ως, έσκεμμένος — έσκεμμέν-ως' 

β') - δ η ν , - ά δ η ν , - ί ν δ η ν , - δ ό ν , - η δ ό ν : βαίνω (θ. βα-) —βά-
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δην, μείγ-ννμι — μίγ-δην, τρέχω — τροχ-άδην, άριστος — άριστ-ίνδην, 
αγέλη — άγελη-δόν, ταύρος — ταυρ-ηδόν 

γ ' ) - ί , - € ί , - τ ί : άμισθος — άμισθ-ί, άθελων — έθελοντ-ί, πάνδη-
μος — πανδημ-εί, έλληνίζω — έλληνισ-τί} ονομάζω — όνομασ-τί' 

δ ' ) - ς : άναμείγ-νυμι ( άναμίγ-ς ) — άναμίξ, έναλλάσσω ( έναλ-
λάγ-ς) έναλλάξ. 

3 ) Ποσοτικά έπιρρήματα παράγονται μέ τάς καταλήξεις -κις, 
-άκις : έπτά — έπτά-κις, δέκα — δεκά-κις, μύριοι — μυριάκις, πολύς — 
πολλ-άκις, πόσος — ποσ-άκις (βλ . § 168 ). 

4 ) Χρονικά έπιρρήματα παράγονται μέ τήν κατάληξιν -τ€: 
άλλος — άλλο-τε} έκαστος — έκάστο-τε. 

Β') Σ Τ Ν Θ Ε Σ I Σ 

§ 275. Εισαγωγή. Έκ τών δύο λέξεων, αί όποΐαι ένούνται καί 
σχηματίζουν μίαν άλλην λέξιν σύνθετον, έκείνη, ή όποια έχει τήν πρώ-
την θέσιν έν τή συνθέτω, λέγεται πρώτον συνθετικόν ( μέρος ) αύτής, 
έκείνη δέ, ή όποια έχει τήν δευτέραν θέσιν, λέγεται δεύτερον συνθε-
τικόν ( μέρος ) αύτής. Π.χ. έν τη συνθέτω λέξει ναυπηγός ή λέξις ναϋς 
είναι α' συνθετικόν ( μέρος ) αύτής, ή δέ λέξις πήγνυμι β' συνθετικόν* 
έν τή συνθέτω κατάγω ή λέξις κατά είναι α' συνθετικόν καί ή λέ-
ξις άγω β' συνθετικόν. 

"Εκαστον έκ τών δύο συνθετικών μερών μιας συνθέτου λέξεως 
δύναται νά είναι κλιτόν ή άκλιτον : φυγόπονος ( φεύγω, πόνος ), ευγε-
νής ( εύ, γένος ), υπεράνω ( ύπέρ, άνω ). 

Γενική προεισαγωγική παρατήρησις 

§ 2 7 6 . 1 ) Πρωτοκλίτου ή δευτεροκλίτου ονόματος ό χαρακτήρ 
α ή ο τοΰ θέματος αύτοΰ ώς πρώτου συνθετικού, δταν τό β' συνθετικόν 
άρχίζη ωσαύτως άπό φωνήεν, κανονικώς άποβάλλεται : ( κιθάρα, θ. 
κιθαρα-, ωδή ) κιθαρ-ψδός, ( ίππος, θ. ίππο-, άρχω ) ιππ-αρχος. 

2 ) Τό άρκτικόν φωνήεν τοΰ β' συνθετικού, δταν είναι βραχύ, 
( α , Ε , ο ) , κανονικώς έκτείνεται ( § 32,6 ) : ( ά, άκέομαι ) άν-ήκεστος, 
( ύπό, άκούω ) ύπή-κοος} ( στρατός, άγω ) στρατ-ηγός, ( λόχος, άγω ) 
λυχ-αγός, ( άρμα, έλαύνω ) άρματ-ηλάτης, ( εύ, δνομα ) εύ-ώνυμος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. *Αν τό β' συνθετικόν ήρχιζέ ποτε άπό Γ ή σ, τότε διατη-
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ρεΐται τό τελικόν α ή ο τοΰ θέματος τοΰ πρώτου συνθετικοΰ καί συνήθως συναιρείται 
μέ τό άρκτικόν φωνήεν τοΰ β' συνθετικοΰ : ( θεός, είδος, Εεΐδος ) Θεο-ειδής, ( θύρα, 
όράω, Ροράω — θυρα-ορός ) θυρωρός, ( κακός, έργον, Κέργον — κακό-εργος ) κα-
κούργος, ( κλήρος, έχω, σέχω — κληρό-οχος ) κληροϋχος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Καί τό άρκτικόν φωνήεν τοΰ β' συνθετικοΰ δέν έκτείνεται, 
άν τό β' τοΰτο συνθετικόν ήρχιζέ ποτε άπό Ρ ή σ , ή άν τό άρκτικόν φωνήεν αύτοΰ 
είναι θέσει μακρόν ( § 11, 2 ) : ( αιχμή, άλωτός, Καλίσκομαι ) αίχμ-άλωτος, { ήνία, 
έχω, σέχω ) ηνίοχος, ( άγχι, άλς, σάλς ) άγχί-αλος, ( ναΰς, άρχω ) ναν-αρχος 
( τό α τοΰ άρχω είναι θέσει μακρόν ). 

Αί λέξεις ϋλεθρος καί όροφος ώς β' συνθετικά δέν έκτείνουν τό άρκτικόν ο , 
δταν ή πρό αύτών συλλαβή είναι μακρά ( φύσει ή θέσει ) : δι-ώροφος, παν-ωλεθρία, 
άλλά χρϋσ-όροφος, ψνχ-όλεθρος, νψ-όφορος ( τό υ της λέξεως ΰψος είναι θέσει μα-
κρόν )· πρβλ. καί § 34, 1, β' . 

Α'. Πρώτον συνδετικών 

1. Κ λ ι τ ό ν 

α') "Ονομα ούσιαστικόν 

§ 277 · Τδ θέμα ούσιαστικοΰ, δταν τοΰτο λαμβάνεται ώς α' συν-
θετικόν, κανονικώς μένει άμετάβλητον, ιδία δταν τό ούσιαστικόν τοΰτο 
είναι δευτερόκλιτον : ( άγορά, θ. άγορα- ) άγορα-νόμος, ( σκιά, 
θ. σκια- ) ακια·μαχώ, (νίκη, θ. νικη- ) νίκη-φόρος, ( δήμος, θ. δημο- ) 
δημο-κρατία, ( λίθος, θ. λιθο- ) λι&ό-στρωτός, ( βοΰς, θ. βου- ) βου-
κέφαλος, ( ναΰς, θ. ναυ- ) ναυ-μάχος, ( τέλος, θ. τελεσ- ) τελεσ-
φόρος ( βλ. § 46 κ.έ. ). Άλλα 

1 ) συνήθως τό θέμα πρωτοκλίτων καί τριτοκλίτων όνομάτων ώς 
πρώτων συνθετικών μετασχηματίζεται κατά τά δευτερόκλιτα, ήτοι 
λήγει είς ο : ( θ. ήμερα- ) ήμερο-δρόμος, (θ. ύλη- ) ύλο·τόμος, ( θ . 
άμαξα- ) άμαξο-πηγός, (θ. παιδ- ) παιδ-ο-νόμος, (θ. ίχθυ- ) ΙχΦυ-ο· 
πώλης, ( θ. κρεασ- ) Ηβε-ο-πώλης, ( θ. άνθεσ- ) άνΦ-ο-πώλης, ( θ. 
ριν- ) όιν-ό-κερως' 

2 ) σπανίως καί τό θέμα τών δευτεροκλίτων καί τριτοκλίτων 
όνομάτων ώς πρώτων συνθετικών, μετασχηματίζεται κατά τά πρωτό-
κλιτα, ήτοι λήγει είς η ή α : (θ . έλαφο- ) έΐαφψ βόλος, ( θ. θανατο- ) 
Φανατη· φόρος, (θ . βιβλίο-) βιβλια-γράφος, ( θ . λαμπαδ-) Χαμπαδ-η-
-φόρος. 
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Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Τών είς -μα ούδετέρων τριτοκλίτων όνομάτων ώς πρώ-
των συνθετικών πολλάκις τό θέμα άποβάλλει τήν τελικήν συλλαβήν ατ : (θ. άρ-

. ματ- ) άρματ-ηλάτης, ( θ. αίματ- ) άίματ-ο-σταγής, ( θ. σωματ- ) σωματ-ο-
ειδής, άλλά σωμ-ασκώ, αϊμ-ο-βαφής. 

Σ η μ ε ί ω σ ι,ς 2. Τών όνομάτων γ η , πϋρ , Οδωρ ώς πρώτων συνθετικών 
θέμα είναι γη- ή γ ε ω - , πυρ- ή πυρ ι- ή πυρο, ύδατο- ή ύδρο- ή ύδρ : γη-
γενής, γεω-μέτρης, γεω-γράφος — πνρ-φόρος, περι-φλεγής, πνρο-ειδής — ύόατο-
ει-δής, ύδρο-πότης, νδρ-αγωγός. 

β' ) Έπίθετον 

§ 2 7 8 . Τ ώ ν έπ ιθέτων, ώς π ρ ώ τ ω ν συνθετικών, λαμβάνεται κανο-
ν ικώς τό θέμα τοΰ άρσενικοΰ, οιουδήποτε γένους καί άν είναι τό δνο-
μα, τό όποιον λαμβάνεται ώς β' συνθετικόν, ή τό δλον σύνθετον : ( ά -
κρα, πόλις ) άκαό-πολις, ( Μεγάλη , πάλις ) Μεγαλό-πολις, ( Θερ-
μαί , πύλαι ) θεομο-πνλαι, ( άξιος, νίκη ) Αξιό-νικος, ( διακόσιοι, μέδι-
μνοι ) διακασιο-μέδιμνος, ( χ ίλ ια , τάλαντα ) χιλιο-τάλαντος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 1. Του έπιθέτου καλός ώς πρώτου συνθετικοΰ θέμα είναι 
καλλι- ( καλλί-μορφος, καλλί-νικος ) καί του έπιθέτου πας είναι παντο- ή παν-
( παντο-7ΐόρος, παν-σέληνος ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς 2. Τών τεσσάρων πρώτων κλιτών άπολύτων άριθμητικών 
€ΐς , δύο, τρεις, τέσσαρες, δταν ταΰτα λαμβάνονται ώς πρώτα συνθετικά, θέμα 
είναι μονο- , δ ι - , τρι- , τετρα- : ( £ν είδος ) μονο-ειδης, δί-δραχμον, τρί-πον;, 
τετρά-πηχνς. 

Τά δέ άκλιτα' άπόλυτα άριθμητικά ώς πρώτα συνθετικά ή μένουν αμετά-
βλητα ή μετασχηματίζονται καί λήγουν είς α ( κατά τό έπτά, έννέα, δέκα ) : 
πεντά-δραχμον, έξα-έτης, είχοαί-πηχνς, είκοσά-πηχνς, έκατόμ-πεόος, έκα-
τοντα-έτ^ς. 

γ' ) 4 Ρήμα 

§ 2 7 9 . Τ ο ΰ ρήματος ώς π ρ ώ τ ο υ συνθετικού λαμβάνεται τό θέμα 
ή τό ρηματικόν ή τό χρονικόν ( κανονικώς τοΰ έ ν ε ρ γ η τ ι κ ο ΰ ά ο ρ ί -
σ τ ο υ ή τοΰ μ έ λ λ ο ν τ ο ς ) · 

1 ) ά μ ε τ ά β λ η τ ο ν , δταν τό β ' συνθετικόν άρχ ί ζη άπό φωνήεν : 
( έ χ ω , έ γ γ ύ η ) έχ-έγγνον, φΦιν-όπωρον, π β ι ^ - α ρ χ ώ , φίψ-ασπις· 

2 ) μ ε τ ε σ χ η μ α τ ι σ μ έ ν ο ν διά τ ή ς προσλήψεως ένός ε ή ι ή ο , 
δταν τό β' συνθετικόν άρχ ί ζη άπό σύμφωνον : έχ-έ-φρων, χαιρ-έ-



161 

κακός, Αρχ-ι-τέκτων, κρνψΊ-νονς, φνγ-ό-δικος, αζρεψ ό-δικος, 
δωσ-ί-δικός, εύρησΊ-λογος. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Ούτω καί έκ τών είς - έ ω συνηρημένων βημάτων ώς πρώτων 
συνθετικών πρό' φωνήεντος μέν λαμβάνεται τό θέμα άνευ του χαρακτήρος € , πρό 
συμφώνου δέ λαμβάνεται τό θέμα μέ ο άντί του χαρακτήρος < : ( φιλέ-ω ) φ ι λ -
άνθρωπος, ( μισέ-ω ) μιαο-γννης. 

2. Ά κ λ ι τ ο ν 
§ 280. Έκ τών άκλιτων ώς πρώτα συνθετικά δύνανται νά λαμ-

βάνονται 
1 ) έπιρρήματα* ταύτα ή μένουν άπαθή ή πάσχουν φθογγικάς 

παθήσεις ή άναλογικούς μετασχηματισμούς κατά τό τέλος αύτών : 
Αείμνηστος, άγχί-νονς, Ανω·φερής, Αρτι-μελής, εύ-γενής, παλιν-
ωδία, παλίρ-ροια, χαμαί-ζηλος, ύψι-πέτης — ( άγχι ) άγχέ·μαχος, 
( χαμαί ) χαμ-ερπής, ( όψέ ) Λψι-μαθής,{ ένδον ) ένδό-μνχος, ( όπι-
σθεν ) δπισ&ό-δομος, όπισΦο-φνλαξ' 

2 ) αϊ κύριαι προθέσεις* αύται 
α' ) δταν τό β' συνθετικόν είναι ρήμα, έχουν κανονικώς έπιρρη-

ματικήν σημασίαν : εΐα-άγω ( = άγω έντός ), έπι-τίθημι ( = θέτω 
έπάνω ), συμ-μένω ( = μένω μαζί )· 

β' ) δταν τό β' συνθετικόν είναι δνομα, άλλοτε μέν έχουν έπιρρη-
ματικήν σημασίαν, ώς Αμφι-θάλασσος ( = ό έχων άμφοτέρωθεν θαλασ-
σαν ), ανν·τροψος ( = ©τρεφόμενος μαζί ), άλλοτε δέ τήν συνήθη προ-
θετικήν σημασίαν, ώς Ανά·λογος ( = ό.άνά λόγον ), παρά-λογος ( = ό 
παρά λόγον ), ζν-τιμος ( = ό έν τιμή ), ύπερ-άνθρωπος ( = ό ύπέρ 
άνθρωπον )· βλ. § 28 κ.έ. καί § 33, 6, Σημ. 

3 ) Αχώριστα μόρια* οΰτω καλοΰνται μερικαί έπιρρηματικαί 
λέξεις, αί όποΐαι ούδέποτε λαμβάνονται μεμονωμέναι, άλλά πάντοτε έν 
συνθέσει ώς πρώτα συνθετικά ( πρβλ. νυν : ξε , π.χ. γράφω—ξεγράφω, 
λέω — ξελέω ). 

Αχώριστα μόρια τής άρχαίας γλώσσης συνήθη είναι : 
α' ) τό στερητικόν ά- καί τό στερητικόν νη- , τά όποια έχουν τήν 

έννοιαν τοΰ άνευ ή δχι: ά-καρπος ( = άνευ καρποΰ ), ά-γνωστος 
( = δχι γνωστός ), ά-τνχής ( = άτυχος ), νη-ποινει ( = άτιμωρητί ), 
νηνεμία (=έλλειψις άνέμου), νωδός (έκ τοΰ νη-όδούς = άνευ οδόντων )· 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Τό στερητικόν α - πρό φωνήεντος συνήθως γίνεται άν- : 
άν-εύθυνος* άλλά : ά-ήντητος, ά-οπλος, ά-υπνος, άκων ( έκ τοΰ ά-έκων ), άργός 
( έκ τοΰ ά-εργός )· πρβλ. § 276, 2, Σημ. 1. 

10 
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β' ) τό δυσ- , τό όποιον έχει τήν έννοιαν τοΰ κακός ή τοΰ δύσ-
κολος : δνσ-ώδης ( = κακώς δζων ), δνσ-ειδής ( = έχων κακήν μορ-
φήν, άσχημος ), δνσ-άλωτος ( = δυσκόλ ως άλισκόμενος )· 

γ' ) τά έπιτακτικά μόρια ά - , άρι-, έρι-, ζα- , τά όποια έχουν τήν 
έννοιαν τοΰ πολύ, πάρα πολύ: ά-τενής ( = λίαν τεταμένος ), ά-χανής 
( = λίαν χαίνων, πολύ έκτεταμένος ), άρι-ζήλωτος ( = λίαν ζηλωτός ), 
έρί-τιμος ( = πολύτιμος ), ζά-πλουτος ( = βαθύπλουτος )' 

δ' ) τό ήμι- ( έξ ού τό έπίθετον ήμισυς ) : ήμί-θεος, ήμι-τάλαντος. 

Β'. Δεύτερον συνδετικών 

1. Κ λ ι τ ό ν 

α') "Ονομα ούσιαστικόν 

§ 281. Σύνθετον δνομα μέ ούσιαστικόν ώς β' συνθετικόν δυνα-
τόν νά είναι καί αύτό ούσιαστικόν, δυνατόν δμως νά είναι έπίθετον. 

1 ) "Οταν έν σύνθετον δνομα μέ ούσιαστικόν ώς β' συνθετικόν 
είναι καί αύτό ούσιαστικόν, τότε τό β' συνθετικόν συνήθως μένει άμε-
τάβλητον : ( άρμα, άμαξα ) άυ μ-άμαξα, ( ξίφος, μάχαιρα ) ξιφο-μά-
χαιρα, (ίππος, δρόμος ) ίππό-δρομος, (άμφί, θέατρον ) άμφι-Φέαχρον, 
( δπισθεν, φύλαξ ) όπισθο-φνΑαξ. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Είς μερικά τοιαύτα σύνθετα τό ούσιαστικόν, τό όποιον είναι 
β' συνθετικόν, μετασχηματίζεται είς -ον ή - ιον :( πρό, θύρα ) πρό-θυ-ρον,( ήμισυς, 
μέδιμνος ) ήμι-μέδιμν-ον, ( ήμισυς, όβολός ) ήμι-ωβόλ-ιον ( πρβλ. ήμι-τά-
λαντ-ον ) , ( πρό, άστυ ) προ-άστ-ιον. 

2 ) "Οταν σύνθετον δνομα μέ ούσιαστικόν ώς β' συνθετικόν είναι 
έπίθετον, τότε τό β' συνθετικόν 

α' ) μένει άμετάβλητον, άν είς τό δλον σύνθετον παρέχεται μορφή 
έπιθέτου ( δικαταλήκτου ή μονοκαταλήκτου ) : ά·νπνος9 εν · άριΦμος9 

πάν-δήμος, ά τοπος, εν-δαΙμων9 ά-χΙτων9 εν-χαρις9 ρίψ·ασπις9 

εϋ-παις, μαχρό-χειρ· 
β' ) μετασχηματίζεται κατά τά έπίθετα, τά όποια λήγουν είς -ος , 

-ιος, -ης, - ω ν : ( μηχανή ) πολν·μήχαν-ος9 ( σπονδή ) όμό~σπον·δος, 
(σώμα) ά-σώματ-ος, (αίμα) δμ-αιμ-ος, (άνήρ) άν-ανδρ-ος9 (θάλαττα) 
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έπι-ΦαΙάζχ-ιος9 ( πατήρ, μήτηρ, γαστήρ) όμο-πάτρ-ιος9 όμο-μήτρ-ιος, 
όμο-γάοτρ-ιος, (άλς ) έν-άΖ-ιος, ( τέλος) εν-ζελ-ής, ( είδος) εν-ειδ-ής, 
( μέγεθος ) νπερ-μεγέΰ-ης, ( φρήν ) ά-φρ·ων9 σώ-φρ-ων ( πράγμα ) 
πολν-ηράγμ-ων9 (κτήμα ) ά-κτήμ-ων. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τά όνόματα πατήρ, μήτηρ καί γαστήρ ώς δεύτερα συν-
θετικά έπιθέτων μέ α' συνθετικόν άλλην λέξιν έκτός τής λέξεως όμός ( = εις καί 
ό αύτός ) μεταβάλλουν τήν λήγουσαν -ηρ είς -ωρ : ά-πάτωρ, ά-μήτωρ, προ-
γάστωρ. 

Ή λέξις γη ώς β' συνθετικόν έπιθέτων μετασχηματίζεται είς - γεως ή -γαιος 
( ή -γειος ) : λεπτό-γεως, μεσό-γαιος , ( μεσό-γειος ). 

Αί λέξεις άγορά καί δνομα ώς β' συνθετικά μετασχηματίζονται είς -ήγυρις , 
-ώνυμος : παν-ήγυρις, όμ-ήγ\>ρις — εν-ώνυμος, άν-ώνυμος. 

β') Έπίθετον 

§ 282 . Τό έπίθετον ώς β' συνθετικόν μένει άμετάβλητον : ( γνω-
στός ) ά-γνωστος, ( ϊσος ) άν-ισος, ( ποικίλος ) πολν-ποίκιλος, (συν-
ήθης ) ά-σννήθης ( πρβλ. νεοελλ. : μον-άκριβος, ροδο-κόκκινος ). 

γ') «Ρήμα 

§ 283 . Λέξις σύνθετος μέ ρήμα ώς β' συνθετικόν δυνατόν νά είναι 
πάλιν ρήμα, δυνατόν δμως νά είναι δνομα ούσιαστικόν ή έπίθετον : 
( γράφω ) άντι-γράφω, ζω-γράφος, ( άκούω ) νπ-ακονω, νπ-ήκοος. 

1 ) Τό ρήμα ώς β' συνθετικόν κανονικώς μένει άμετάβλητον, μό-
νον δταν τό α' συνθετικόν είναι πρόθεσις* άλλως σχηματίζεται παρα-
σύνθετον ρήμα είς -έα> άπό συγγενές σύνθετον δνομα, τό όποιον δη-
λοΐ τό ένεργούν πρόσωπον : σνγ-γράφω, άλλά ζωγραφέ-ω, -ώ ( έκ τοΰ 
ζωγράφος ) — έξ-εργάζομαι, κατ-εργάζομαι, άλλά εύεργετ-έω, -ώ ( έκ 
τοΰ εύ-εργέτης )· βλ. § 286. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Σύνθετα ρήματα ώς τά της νέας γλώσσης βιοπαλαίω, χαρ-
τοπαίζω, καλοτρώγω> κακογράφω κτλ. κανονικώς δέν σχηματίζονται είς τήν άρ-
χαίαν γλώσσαν. Ύπό τών μεταγενεστέρων δμως άρχίζουν νά σχηματίζωνται τοι-
αύτα σύνθετα, ώς άμπελο-τέμνω, θνρο-κόπτω κτλ. 

2 ) "Οταν μέ ρήμα ώς β' συνθετικόν σχηματίζεται όνομα ούσια-
στικόν ή έπίθετον, τότε τό θέμα τοΰ ρήματος, τό όποιον λαμβάνεται 
ώς β' συνθετικόν, προσλαμβάνει τάς καταλήξεις 

α' ) - ς : ( θηρά-ω ) όρνιθο-θήρα-ς, ( νικά-ω ) όλυμπιο-νίκη-ς9 
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( γιγνώ-σκ-ω ) ά-γνώ-ς ( = άγνωστος ή άγνοών ), ( ώνέ-ομαι ) τελ-
ώνη-ς9 ( πωλέ-ω ) βιβλιο-πώλη-ς9 ( θνήσκω, θ. θνη- ) ήμι-θνή-ς9 

( πλήττω, θ. πληγ- ) οίστρο-πλήξ ( έκ τοΰ οίστροπλήγ-ς )· 
β' ) -ης ( γεν. -ου ), -ος: ( άρχ-ω ), σχολάρχ-ης9 ( πέτ-ομαι ) 

νψι-πέτ-ης9 ( γράφ-ω ) ζω-γράφ-ος9 ( πήγ-νυ-μι ) ναυ-πηγ-ός* 
Ύ ) "ήζ ( Ύεν· ) : ( βλάπτω, θ. βλαβ- ) ά-βλαβ-ής9 ( μαν-

θάνω, θ. μαθ- ) εύ-μαθ-ής9 ( σέβ-ομαι ) εν-σεβ-ής9 ( πίπτω, θ. πετ- ) 
προ-πετ-ής9 

δ' ) -της, -τωρ: ( ίστημι, θ. στα- ) έπι-στά-χης9 (δίδωμι, θ. 
δο- ) προ-δό-της9 ( λαβμάνω, θ. ληβ- ) άντι-λήπ-χωρ. 

2 . "Α η λ ι τ ο ν 
§ 284. Λέξις άκλιτος ώς β' συνθετικόν μένει άμετάβλητος : εκ-

παλαι, υπέρ-εν, νπερ-άνω9 σνν-αμα. 

Νόβα σύνβετα καί παρασύνδετα 
§ 285. Νόθη σύνθεσις. Μερικαί σύνθετοι λέξεις σχηματίζονται 

καί κατά τό α' καί κατά τό β' συνθετικόν, ή μόνον κατά τό α', ούχί άπό 
θέματα άπλα, άλλ' άπό άκεραίους τύπους λέξεων : ( νέα, πόλις ) νεά-
πολις, ( ενώ : άκρα, πόλις — άκρό-πολις ), ( ναΰς, νεώς, οίκος ) 
νεώα-οικος, ( δορί, κτητός ) δορί-κτητος, ( πάσι, γνωστός ) πασίγνω-
στος, ( νουν, έχω ) νουν-εχής. Ούτως έσχηματίσθη καί ή λέξις Πελο-
πόννησος ( έκ τών λέξεων Πέλοπος νήσος ). 

Τά τοιαύτα σύνθετα καλοΰνται ν ό θ α . 

§ 286. 1 ) Αί παράγωγοι λέξεις, αί όποΐαι παράγονται άπό άλλας 
λέξεις ( ούχί άπλας, άλλά ) συνθέτους, λέγονται παρασύνθετοι: 
( στρατός, άγω — στρατ-ηγός ) στρατηγ-έω, -ώ, ( σΰκον, φαίνω—συκο-
φάντης ) σνκοφαντ-έω, -ώ, ( πολύς, πράγμα — πολυ-πράγμων ) πολυ-
πράγμον-έω -ώ. 

2 ) Παρασύνθετα παράγονται καί άπό δύο ή περισσοτέρας λέξεις, 
αί όποΐαι συνεκφέρονται μέν κανονικώς καί άποτελοΰν μίαν έννοιαν, 
άλλά δέν ένοΰνται είς μίαν λέξιν σύνθετον : ( "Αρειος πάγος ) Άρεο-
παγ-ίτης, ( καλός κάγαθός ) καλοκαγαθ-ία, ( έν χειρί τίθημι ) έγχειρ-ίζω, 
( κατά χώραν τίθημι ) καταχωρ-ίζω, (ό άπό τών χειρών έχων τόν βίοτον) 
άποχειροβίοτος ( πρβλ. νΰν : Μαύρη θάλασσα — Μαυροθαλασσ-ίτης, 
Έρυθρός Σταυρός—Έρυθροσταυρ-ίτηζ, έξω φρενών — έξωφρεν-ικός). 
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Τονισμός καί σημασία τών συνβέτων 

α' ) Τονισμός 

§ 287. Παρά τόν κανόνα ( § 16, 11 ) δέν άναβιβάζεται κατά τήν 
σύνθεσιν ό τόνος, δταν β' συνθετικόν είναι 

1 ) ούσιαστικόν, τό όποιον λήγει είς - ά , -ή , -μός , -€ύς, -τής , 
-τήρ: ( φορά ) μισθο-φορά, ( βολή ) προσ-βολή, ( σιτισμός) επισι-
τισμός, ( γραφεύς ) σνγ-γραφεύς, (ιερεύς ) άρχ-ιερεύς, ( άγωνιστής ) 
άντ-αγωνιστής, ( πλωτήρ ) σνμ-πλωτήρ' ( άλλά δεσμός — σύνδεσμος )' 

2 ) ρηματικόν έπίθετον είς -τέος ή έπίθετον έν γένει, τό όποιον 
λήγει είς -ής ή -ικός : ( δοτέος ) άπο-δοτέος, ( σαφής ) ά-σαφής, ( έπιει-
κής ) άν-επιεικής, ( συμβουλεύω ) σνμ-βονλεντικός. 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς. Τά Νηματικά έπίθετα είς -τος ώς β' συνθετικά, δταν μέν έν 
τώ συνθέτω ύπάρχη ή έννοια τοΰ δυνατοΰ, διατηρούν τόν τόνον έπί τής ληγούσης 
καί είναι τρικατάληκτα, δταν δέ έν τώ συνθέτω ύπάρχη ή έννοια του παθητικού 
παρακειμένου, άναβιβάζουν τόν τόνον καί είναι δικατάληκτα ( § 271, 1, α' ) : αι-
ρετός — έξαιρετός, -ή, -όν ( = δυνάμενος νά έξαιρεθη ) — ό, ή εξαίρετος, τό έξαίρε-
τον ( = έξηρημένος, έκλελεγμένος )' Λυτός — διαλυτός, -ή, -όν ( = δυνάμενος νά 
διαλυθη ) — ό, ή διαλυτός, τό διάλυτον ( = διαλελυμένος ). Ούτως ό, ή άγραπτος 
( = μή γεγραμμένος ), ό, ή χειροποίητος ( = χειρί πεποιημένος ), ό, ή νεόδαρτος 
( — νεωστί δεδαρμένος ). 

§ 288. Τά είς -ος σύνθετα, τών όποίων τό μέν α' συνθετικόν 
είναι θέμα όνομαστικόν, τό δέ β' συνθετικόν είναι θέμα ρηματικόν, τονί-
ζονται συνήθως, δταν μέν έχουν ένεργητικήν σημασίαν, είς τό β' συνθε-
τικόν, ήτοι είς τήν παραλήγουσαν, δταν δέ έχουν παθητικήν ή άμετά-
βατον σημασίαν, είς τό α' συνθετικόν, ήτοι είς τήν προπαραλήγουσαν : 
λογο-γράφος ( = ό γράφων λόγους ) — αντό-γραφος ( = ό υπ* αύτοΰ 
γραφείς ), πρωτο-τόχος ( = ή τό πρώτον τεκοΰσα ) — πρωτό-τοκος 
( = ό τεχθείς πρώτος ), αντό-μολος ( = ό αύτός μολών, ήτοι έλθών ). 

Έάν δμως τά τοιαΰτα σύνθετα έχουν τήν παραλήγουσαν φύσει ή 
θέσει μακράν, τότε τονίζονται έπί τής ληγούσης : ναυ-ηηγός9 άργυρ-
αμοιβός, κνν-ηγός, ψνχο-πομπός. 

Σ_η μ ε ί ω σ ι ς. Παρά τόν άνωτέρω κανόνα άναβιβάζουν τόν τόνον, άν καί 
έχουν ένεργητικήν σημασίαν 

α' ) τά είς -ος σύνθετα μέ πρόθεσιν ή μέ τό έπίρρημα βύ ή μέ τά άχώριστα 
μόρια ά - καί δ υ σ - : πρό-μαχος, διά-δοχος, εΰ-φορος, ά-γονος, δνσ-τροπος' 
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β') δσα λήγουν είς -οχος, -άρχος καί -συλος ( έκ τών έχω, άρχω, συλώ): 
ήνί-οχος, ναν-άρχος, ίερό-συλος' 

γ ' ) αί σύνθετοι λέξεις έπίβονλος, κακούργος, πανούργος ( § 276, 2, Σημ. 1 ). 

β') Σημασία 

§ 289. Τά σύνθετα κατά τήν σημασίαν των διαιρούνται είς 
1 ) όριστικά* ούτω καλούνται τά σύνθετα, είς τά όποια, δταν 

άναλύωνται κατά τήν σημασίαν των, τό α' συνθετικόν γίνεται προσ-
διορισμός του β' συνθετικού, έπιθετικός ή έπιρρηματικός ή κατά πτώ-
σιν γενικήν : ακρόπολις ( = άκρα πόλις ), παλαιγενής ( = πάλαι γενό-
μενος ), όψιμαθής ( = όψέ μαθών ), δημογέρων ( = τοΰ δήμου γέ-
ρων ), ολιγαρχία ( = όλίγων άρχή ), πάμπρωτος ( = πάντων πρώτος )· 

2 ) τά Αντικειμενικά ή σύνθετα έξαρτήσεως · ουτω καλοΰνται 
τά σύνθετα, είς τά όποια, δταν άναλύωνται κατά τήν σημασίαν των, 
τό έν έκ τών συνθετικών μερών λαμβάνει θέσιν άντικειμένου τοΰ έτέρου : 
λογογράφος ( = ό γράφων λόγους ), δεισιδαίμων ( = ό δεδιώς, ήτοι 
φοβούμενος τούς δαίμονας ), άρχέκακος ( = ό άρχων, ήτοι κάμνων 
άρχήν τοΰ κακοΰ )* 

3 ) κτητικά· ουτω καλοΰνται τά σύνθετα, τά όποια δύνανται 
νά άναλύωνται είς τήν μετοχήν έχων ( φέρων, παράγων κτλ. ) μέ άντι-
κείμενον αύτής άμφότερα τά συνθετικά μέρη τοΰ συνθέτου, τό έν ώς 
έπιθετικόν προσδιορισμόν τοΰ έτέρου : άργνρότοξος ( = ό έχων άργυ-
ροΰν τόξον, ), σώφρων ( = ό έχων σώας τάς φρένας ), πολύκαρπος ( = 
ό έχων ή φέρων ή παράγων πολλούς καρπούς * ( πρβλ. ξανθομάλλης = 
έκεΐνος πού έχει ξανθά μαλλιά, άνοιχτομάτης = έκεΐνος πού έχει άνοι-
χτά τά μάτια του κτλ. )· 

4 ) συνδετικά· ουτω καλοΰνται τά σύνθετα, τά όποια δηλοΰν 
άπλώς συνύπαρξιν έκείνων, τά όποια σημαίνουν τά δύο συνθετικά μέρη 
τοΰ συνθέτου, ήτοι τά σύνθετα, τά όποια έκφράζουν δ,τι καί τά δύο συν-
θετικά μέρη αύτών συνδεόμενα μέ τό καί: ίατρόμαντις ( = ιατρός συγ-
χρόνως καί μάντις), πλουθυγίεια ( = πλοΰτος καί ύγίεια), τραγέλαφος (= 
τράγος συγχρόνως καί έλαφος ), γλυκνπικρος ( = γλυκύς καί πικρός ). 

Σ η μ ε ί ω σ ι ς . Συνδετικά σύνθετα πολύ όλίγα έχει ή άρχαία γλώσσα, πλεί-
στα δέ ή μεσαιωνική καί ιδίως ή νεωτέρα Ελληνική, ώς θεάνθρωπος, ήμερονύχτιον, 
Ιατροφιλόσοφος, ννχθημερόν — άμπελοχώραφα, γυναικόπαιδα, μανροκίτρινος, στε-
νόμακρος, ανοιγοκλείνω, μπαινοβγαίνω κτλ. (βλ. καί § 280, 2 ). 



ΚΑΤΑΛΟΓΟΣ ΑΝΩΜΑΛΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ 

"Αγαμαι. Βλ. σελ. 137, § 251. 
"Αγννμι. Βλ. Κατάγννμι. 
9Αγορεύω. Βλ. σελ. 144, § 254, 4. 
νΑγω ( = οδηγώ, φέρω* θ. άγ- ), παρατ. ήγον, μελλ. &ξω, άόρ. β' 

ήγαγον ( § 190, Σημ. 2 >, παρακμ. ήχα ή άγήοχα ( § 33, 7 ). — νΑγομαι, 
παρατ. ήγόμην, μέσ. μέλλ. αξομαι, μέσ. άόρ. β' ήγαγόμην, πάθ. μέλλ. 
άχθήσομαι, παθ. άόρ. ήχθην, παρακμ. ήγμαι, ύπερσ. ήγμην. 

"Αδω ( = τραγουδώ, ψάλλω* θ. άειδ-, <£δ- ), παρατ. ήδον, μέσ. 
μέλλ. ( μέ ένεργητικήν σημασίαν ) ασομαι ( = θά τραγουδήσω ή θά 
τραγουδώ ), άόρ. ήσα. — "Αδομαι, παθ. άόρ. ήσθην. 

ΑΙδοϋμαι. Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 
Αίρέω-ώ. Βλ. σελ. 126, § 236, 3. Βλ. καί Άλίσχομαι. 
Αϊρω ( = ύψώνω, σηκώνω* θ. άρ-, έξ ου αίρ-, § 216, 2 ) παρατ. 

ήρον, μελλ. άρω, άόρ. ήρα ( ύποτ. αρω, προστ. άρον κτλ. § 217, 2, 
Σημ. 2 ), παρακμ. ήρχα.—Αίρομαι, παρατ. βρόμην, μέσ. μέλλ. άροϋ-
μαι, μέσ. άόρ. ήράμην, παθ. άόρ. ήρθην, παρακμ. ήρμαι. 

Αισθάνομαι (άποθετικόν, = καταλαβαίνω* θ. αίσθ.-, έξ ού αίσθαν-, 
§ 254, 3, β', αίσθε- ), παρατ. ήσθανόμην, μέσ. μέλλ. αίσθήαομαι, μέσ-
άόρ. β' γ/σθόμην, παρακμ. ήσθημαι, ύπερσυντ. ήσθήμην. 

Άχοϋμαι ( άποθετικόν, = θεραπεύω* θ. άκεσ- ), μέλλ. ( συνηρη-
μένος ) άχοϋμαι, μέσ. άόρ. ήχεσάμην ( § 236, 1 ). 

9Αχούω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
'Αλίσχομαι ( άποθετικόν, παθητικόν τοΰ αίρέω -ώ, = συλλαμβά-

νομαι, κυριεύομαι* θ. Ραλ-, άλ-, έξ ού άλισκ-, άλω-, § 188, 4, § 189, 3, 
§ 252, 3 ), παρατ. ήλισχόμην, μέσ. μέλλων ( μέ παθητικήν σημασίαν ) 
άλώσομαι, ένεργ. άόρ. β' ( μέ παθ. σημασίαν ) έάλων, ένεργ. παρακμ. 
( μέ παθ. σημασίαν ) έάλωχα, ύπερσ. ήλώχειν. 

Άμαρτάνω ( = άποτυγχάνω* θ. άμαρτ-, έξ ού άμαρταν-, § 254, 3, 
β', άμαρτε-, § 254, 1 ), παρατ. ήμάρτανον, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. ση-
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μασίαν ) άμαρτήσομαι, άόρ. β' ήμαρτον, παρακμ. ήμάρτηκα. — Παθ. 
( άπροσώπως ) άμαρτάνεται, παρατ. ήμαρτάνετο, παθ. άόρ. ήμαρτήθη, 
παρακμ. ήμάρτηται. 

9Αμφιένννμι ( άμφί - εννυμι = ένδύω* θ. Ρεσ-, έσ-, έξ ού έννυ- έκ 
τοΰ έσνυ-, § 239, 2. Σημ. ), παρατ. ήμφιένννν, μελλ. ( συνηρημένος ) 
άμφιώ, -είς κτλ. άόρ. ήμφίεσα. — 9 Αμφιένννμαι, παρατ. ήμφιενννμην, 
μέσ. μέλλ. άμφιέσομαι, παρακμ. ήμφίεσμαι ( § 186, 6 ). 

9Αναλίσκω ή άναλόω -ώ ( = έξοδεύω* θ. άν-αλ-, έξ ού άναλισκ-, 
§ 254, 2, άν-αλο- ), παρατ. άνήλισκον ή άνήλονν, μέλλ. αναλώσω, άόρ. 
ανάλωσα, παρακμ. άν^λωκα. —9Αναλίσκομαι, παρατ. άνηλισκόμην ή 
άνηλονμην, παθ. μέλλ. άναλωθήσομαι, παθ. άόρ. άνηλώθην, παρακμ. 
άνήλωμαι. 

'^νο/^ω ή άνοίγννμι ( άνά - οϊγω* θ. Ροιγ-, οίγ-, έξ ού οίγνυ-, 
§ 239, 2 ), παρατ. άνέωγον, μέλλ. ανοίξω, άόρ. άνέωξα, παρακμ. ανε'ω-
χα. —9Ανοίγομαι, παρατ. άνεωγόμην, παθ. άόρ. άνεωχθην, παρακμ. 
άνέωγμαι, τετελ. μέλλ. άνεωξομαι ( = θά είμαι άνοικτός ). Βλ. § 188, 4. 

ή άνντω ( = τελειώνω ). Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 
Μπ-εχθάνομα* ( άποθετικόν, = καθίσταμαι μισητός* θ. έχθ-, έξ ού 

έχθαν-, § 254, 3, β', έχθε- ), παρατ. άπηχθανόμην, μέσ. μέλλ. ( μέ 
παθ. σημασίαν ) άπεχθήσομαι, μέσ. άόρ. β' ( μέ παθ. σημασίαν ) άπη-
χθόμην, παρακμ. άπήχθημαι. 

9Απο-διδράσκω ( = δραπετεύω* θ. δρα, έξ ού διδρασκ-, § 254, 2 ), 
παρατ. άπ-εδίδρασκον, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) άπο-δράσομαι, 
άόρ. β' άπ-έδραν (§ 252, σελ. 138-9), παρακμ. άπο-δέδρακα. 

9Απο-θνήσκω ( θ. θαν-, θνη-, έξ ού θνησκ-, έκ τοΰ θνηισκ-, § 
254, 2 ), παρατ. άπ-έθνησκον, μέσ. μέλλ. ( συνηρημένος ) άπο-θανοϋ-
μαι, άόρ. β' άπ-έθανον, παρακμ. τέθνηκα, ύπερσυντ. έτεθνήκειν, τετελ-. 
μέλλ. τεθνήξω ( § 253, 4 ). 

9Απ-όλλνμι ( = καταστρέφω, χάνω* θ. όλ-, έξ ού όλλυ-, έκ τοΰ 
όλνυ-, § 239, 2, Σημ. ), παρατ. άπ-ώλλνν, μέλλ. ( συνηρημένος ) άπ-
ολώ, άόρ. άπ-ώλεσα, παρακμ. απ-ολώλεκα. — Άπ-ο'λλυμα*, παρατ. άπ-
ωλλνμην, μέσ. μέλλ. ( συνηρημένος ) άπ-ολοϋμαι, άόρ. β' άπ-ωλόμην, 
ένεργ. παρακμ. β' ( μέ παθ. σημασίαν ) άπ-όλωλα ( = έχω καταστραφή, 
είμαι χαμένος ), ύπερσ. άπ-ωλώλειν ( § 190 ). 

9Αρέσκω ( θ. άρ-, άρε-, έξ ού άρεσκ-, § 254, 2 ), παρατ. ήρεσκον, μέλ. 
αρέσω, άόρ. ήρεσα.—9Αρέσκομαι, παρατ. ήρεσκόμην, μέσ. άόρ. ήρεσάμην. 
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'Λρκέω -ώ, άόρ. ήρκεσα ( § 236, 1 ). 
Άρόω -ώ ( = άροτριώ* θ. άρο- ), άόρ. ήροσα ( § 236, 1 ) . 
Άφ-ίημι. Βλ. "Ιημι. 
'Αφικνέομαι -ονμαι ( = φθάνω ). Βλ. σελ. 144, § 254, 3, γ ' . 
"Αχθομαι ( άποθετικόν, = δυσαρεστούμαι, άγανακτώ' θ. άχθ-, 

άχθεσ- ), παρατ. ήχθόμην, μέσ. μέλλ. άχθέσομαι, παθ. άόρ. ( μέ μέσην 
σημασίαν ) ήχθήσθην ( § 236, 2 ). 

Βαίνω ( = βαδίζω ). Βλ. σελ. 144, ( § 254, 3, δ' ). 
Βάλλω ( = ρίπτω, κτυπώ* θ. βαλ-, έξ ού βαλλ-, § 216, 1, βλη- ), 

παρατ. εβα?,λον, μέλλ. ( συνηρημένος ) βαλώ, άόρ. β' εβαλον, παρακμ. 
βέβληκα, ύπερσ. έβεβλήκειν. — Βάλλομαι, παρατ. έβαλλόμην, μέσ. μέλλ. 
(περι)βαλοϋμαι} μέσ. άόρ. β' (περι)εβαλόμην, παθ. μέλλ. βληθήσο-
μαι, παθ. άόρ. έβλήθην, παρακμ. βέβλημαι, ύπερσ. έβεβλήμην. 

Βιβάζω ( εύχρηστον σύνθετον : άναβιβάζω, διαβιβάζω κτλ. ), πα-
ρατ. έβίβαζον, μέλλ. ( συνηρημένος ) βιβώ, -ας, -α κτλ., άόρ. έβίβασα. — 
Βιβάζομαι, μέσ. μέλλ. ( συνηρημένος ) βιβώμαι; -α, -άτα^ κτλ., μέσ. 
άόρ. έβιβασάμην. 

Βλαστάνω. Βλ. σελ. 144 ( § 254, 3, β' ). 
Βούλομαι. Βλ. σελ. 143 ( § 254, 1, γ ' ). 

Γηράσκω (θ. γηρα-, έξ ού γηρασκ-, § 254, 2 ), παρατ. έγήρα-
σκον, μέλλ. γηράσω καί μέσος ( μέ τήν αύτήν σημασίαν ) γηράσομαι, 
άόρ. έγήρασα καί άόρ. β' έγήραν ( § 252 ), παρακμ. γεγήρακα. 

Γίγνομαι ( άποθετικόν, θ. γεν-, έξ ού γι-, γεν-, γι- γν-, § 32, 6, 
γενε- ), παρατ. έγιγνόμην, μέσ. μέλλ. γενήσομαι, μέσ. άόρ. β' έγενό-
μην, παρακμ* γεγένημαι καί ένεργ. παρακμ. β' ( μέ τήν αύτήν σημα-
σίαν ) γέγονα, ύπερσ. έγεγόνειν ( πρβλ. § 239, 1 ). 

Γιγνώσκω ( = γνωρίζω, φρονώ, άποφασίζω ). Βλ. σελ. 143, 
§ 254, 2, α'. 

Δάπνω ( = δαγκάνω* θ. δηκ-, δακ-, έξ ού δακν-, § 254, 3, α' ), 
παρατ. ίδακνον μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργητικήν σημασίαν ) δήξομαι ( = 
θά δαγκάνω ή θά δαγκάσω ), άόρ. β' εδακον. — Δάκνομαι, παρατ. 
έδακνόμην, παθ. άόρ. ( καί ώς μέσος ) έδήχθην, παρακμ. δέδηγμαι. 

Δέω, -ώ ( = δένω ). Βλ. σελ. 124, § 232, Σημ. 
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Δέω ( = έχω άνάγκην θ. δε-, έξ ου δεε-, § 254, 1 ), παρατ. έδεον, 
μέλλ. δεήσω, άόρ. εδέησα ( συνήθως ώς άπρόσωπον ρήμα : δει, έδει, 
δεήσει, έδέησε, δεδέηκε ). —Δέομαι ( = έχω άνάγκην ή παρακαλώ ), 
παρατ. έδεόμην, μέσ. μέλλ. δεήσομαι, παθ. άόρ. ( μέ μέσην σημασίαν ) 
έδεήθην ( = έλαβον άνάγκην ή παρεκάλεσα ), παρακμ. δεδέημαι( § 235 ). 

Διαλέγομαι ( άποθετικόν, = συνομιλώ, συζητώ ), παρατ. διελεγό-
μην, μέσ. μέλλ. διαλέξομαι, παθ. άόρ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) όιελε-
χθην, παρακμ. διείλεγμαι. Βλ. Λέγω. 

Δίδωμι. Βλ. σελ. 130, § 242 κ.έ. 
Λοκ&υ, -ω. Βλ. σελ. 143, § 254, 1, α'. 
Δράω, -ώ. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Δύναμαι. Βλ. σελ. 137, § 251. 
Δύω. Βλ. σελ. 126, § 236, 3 καί § 252. 

Εγείρω ( = σηκώνω* θ. έγερ-, έξ ού έγειρ-, § 216, 2 καί έγρ-, 
§ 32, 1 ), παρατ. ήγειρον, μέλλ. ( συνηρημένος ) έγερώ, άόρ. ήγειρα. — 
* Εγείρομαι, παρατ. ήγειρόμην, μέσ. άόρ. β' ήγρόμην, παθ. άόρ. ( καί 
ώς μέσος ) ήγέρθην, παρακμ. έγήγερμαι ( = έχω σηκωθή, είμαι σηκω-
μένος ) καί ένεργ. παρακμ. β' ( μέ άμετάβατον σημασίαν ) έγρήγορα, 
( = είμαι ξύπνιος, άγρυπνώ, § 190 ). 

9 Εθέλω ή ( σπανιώτερον ) θέλω ( θ. έθελ-, έξ ού έθελε-, § 254, 1 ), 
παρατ. ήθελον, μελλ. έθελήσω, άόρ. ήθέλησα, παρακμ. ήθέληκα, ύπερσ. 
ήθελήκειν ( § 235 ). 

• ΕΙμι ( ένεστώς μέ σημασίαν μέλλοντος = θά πορευθώ, θά πάω )* 
βλ. σελ. 140, § 253, 2. 

ΕΙμί. Βλ. σελ. 96-97, § 192. 
Ειωθα ( παρακείμενος μέ σημασίαν ένεστώτος = συνηθίζω* θ. 

Ρηθ-, Ρωθ-, ώθ- ), ύπερσ. ( μέ σημασίαν παρατατικού ) είώθειν ( = 
συνήθιζον, § 189, 4 ). 

9Εκ-πλήττω ( = προξενώ έκπληξιν ), παρατ. έξ-έπλητχον, μέλλ. 
έκ-πλήξω, άόρ. έξ-έπληξα. — 'Εκ-πλήττομαι, παρατ. έξ-επληττόμην, 
παθ. μέλλ. ( μέ μέσ. σημασίαν ) έκ-πλαγήσομαι, παθ. άόρ. β' ( καί ώς 
μέσος ) έξ-επλάγην, παρακμ. έκ-πέπληγμαι, ύπερσ. έξ-επεπλήγμην. 
Όμοίως σχηματίζονται οί χρόνοι του καταπλήττω* βλ. καί πλήττω. 

*Ελαύνω ( = κτυπώ νά πάη έμπρός ). Βλ. σελ. 144, § 254, 3, δ'. 
"Ελκω ( = σύρω, τραβώ* θ. Ρελκ-, έλκυ- ), παρατ. είλκον, μέλλ. 
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Ιλξω, άόρ. είλχνσα, παρακμ. εΐλχνχα. — "Ελκομαι, παρατ. είλχόμην, μέσ. 
άόρ. είλχνσάμην, παθ. άόρ. ειλχνσθην, παρακμ. εϊλχνσμαι ( § 188, 3 ). 

Έμέω, -ώ ( = κάμνω έμετον θ. έμεσ- ), άόρ. ήμεσα ( § 236, 1 ). 
νΕοιχα. Βλ. σελ. 141, § 253, 5. 
• Επαινώ. Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 
'Επιλανθάνομαι ( άποθετικόν, = λησμονώ ), παρατ. έπελανθανό-

μην, μέσ. μέλλ. έπιλήαομαι, μέσ. άόρ. β' έπελαθόμην, παρακμ. έπι-
λέλησμαι, ύπερσ. έπελελήσμην. Βλ. Λανθάνω. 

9Επιμελέομαι, -οϋμαι ή έπιμέλομαι ( άποθετικόν, = φροντίζω* θ. 
έπι-μελ-, έπι-μελε- ), παρατ. έπεμελονμην, μέσ. μέλλ. έπιμελήσομαι, 
παθ. άόρ. ( ώς μέσος ) έπεμελεθην, παρακμ. έπιμεμέλημαι. 

9Επίσταμαι ( = γνωρίζω καλώς ). Βλ. σελ. 137, § 251. 
"Επομαι ( άποθετικόν, = άκολουθώ* θ. σεπ-, έπ-, σπ- ), παρατ. 

ειπόμην, μέσ. μέλλ. Ιψομαι, μέσ. άόρ. β' έσπόμην. ( Βλ. § 32, 1, § 
33, 3, § 188, 3 καί § 211, Σημ. 2 ). 

"Ερχομαι ( άποθετικόν έκ του θ. έρχ- σχηματίζεται μόνον ή όρι-
στική του ένεστώτος, οί δέ άλλοι τύποι έκ τοΰ θέματος ει-, ι-, έλυθ-, 
έλθ- ), παρατ. ήα, μέλλ. είμι ( = θά έλθω ή θά πάω, § 253, 2, Σημ. 
2 ), άόρ. β' ήλθον, παρακμ. έλήλυθα, ύπερσ. έληλνθειν ( § 190 ). 

9Ερωτώ ( θ. έρωτα-, έρ-, έρε- ), παρατ. ήρώτων, μέλλ. έρωτήσω 
καί μέσος ( μέ τήν αύτήν σημασίαν ) έρήσομαι, άόρ. ήρώτησα καί μέσ. 
άόρ. β' ( μέ ένεργ. σημασ. ) ήρόμην, παρακμ. ήρώτηχα.—9Ερωτώμαι, 
παρατ. ήρωτώμην, παθ. άόρ. ήρωτήθην, παρακμ. ήρώτημαι. 

*Εσθίω ( = τρώγω* θ. έδ-, έδε-, έσθι-, φαγ- ), παρατ. ήσθιον, μέσ. 
μέλλ. ( άσιγμος, μέ ένεργ. σημασίαν ) Ιδομαι ( = θά φάγω ή θά τρώγω) , 
άόρ. β' ίφαγον, παρακμ. έδήδοχα, παθ. παρακμ. έδηδεαμαι ( § 190 ). 

Εύρίσχω. Βλ. σελ. 143, § 254, 2. 
"Εχω ( θ. σεχ-, έχ-, έχ-, σχ-, σχε-) , παρατ. είχον, μέλλ. έξω καί αχή-

σω, άόρ. β' ίσχον ( ύποτ. σχώ, σχής, σχή κτλ., εύκτ. σχοίην, σχοίης, 
σχοίη, σχοϊμεν, κτλ., άλλά παράσχοιμι, παράσχοις κτλ., προστ. σχές, 
σχέτω κτλ., άπαρμφ. σχεϊν, μετχ. σχών ), παρακμ. ίσχηχα.—"Εχομαι, 
παρατ. είχόμψ, μέσ. μέλλ. έξομαι καί σχήσομαι, μέσ. άόρ. β' έσχόμην 
( ύποτ. σχώμαι, σχγ}, σχήται κτλ. ), παρακμ. εσχημαι ( § 32, 1, § 33, 
3, § 188, 3 ). 

"Εφω ( = βράζω* θ. έψ-, έψε- ), παρατ. ήψον, μέσ. μέλλ. (μέ ένεργ. 
σημασίαν ) έψήσομαι ( = θά βράζω ή θά βράσω), άόρ. ήψησα.—"Εφομαι 
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Ζεύγννμι ( = ζευγνύω, ζεύω* θ. ζευγ-, έξ ού ζευγνυ-, § 239, 2, 
καί ζυγ- ), παρατ. έζεύγννν, άόρ. έζευξα.— Ζεύγννμαι, μέσ. άόρ. έζεν-
ξάμην, παθ. άόρ. α' έζεύχθην και β' έζύγην, παρακμ. έζευγμαι. 

Ζώ ( θ. ζη-, βιω-, βιο- ), παρατ. έζων, μέλλων ζήσω καί μέσ. ( μέ 
τήν ιδίαν σημασίαν ) βιώσομαι, άόρ. β' έβίων, παρακμ. βεβίωκα. Παθ. 
παρακμ. βεβίωται, μετχ. τά βεβιωμένα ( § 252 ). 

Ζώνννμι ( = ζωννύω, ζώνω, θ. ζωσ-, έξ ού ζωννυ-, έκ τοΰ ζωσνυ-, 
§ 239, 2, Σημ.) , άόρ. έζωσα, παθ. παρακμ. έζωσμαι ή έζωμαι ( § 236,2). 

"Ηδομαι ( άποθετικόν, = εύχαριστοΰμαι* θ. ήδ-), παθ. μέλλ. ( ώς 
μέσος ) ήσθήσομαι, παθ. άόρ. ( ώς μέσος ) ήσθην ( § 37, 4 ). 

θέω ( = τρέχω, θ. θευ-, έξ ού θεΡ-, θε- ), παρατ. εθεον, μέσος 
μέλλων ( μέ ένεργ. σημασίαν ) θεύσομαι ( = θά τρέχω ή θά τρέξω ).— 
Θέομαι ( § 33, 3 ). Βλ. καί Τρέχω. 

Θιγγάνω ( = έγγίζω, ψαύω* θ. θιγ-, έξ ού θιγγαν- ), άόρ. β' έθι-
γον ( § 254, 3, β' ). 

Θνήσκω. Βλ. 9Αποθνήσκω. 
Θραύω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Θύω ( = θυσιάζω ). Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 

"Ιζω. Βλ. Καθίζω. 
"Ιημι. Βλ. σελ. 130, § 242 κ. έ. 
Ίκνέομαι, -οϋμαι. Βλ. 9Αφικνοϋμαι. 
'Ιλάσκομαι ( άποθετικόν, = έξιλεώνω' θ. ίλα-, έξ ού ίλασκ-, § 

254, 2 ), παρατ. Ιλασκόμην, μέσ. μέλλ. ιλάσομαι, μέσ. άόρ. Ιλασάμην, 
παθ. άόρ. Ιλάσθην. 

"Ιστημι. Βλ. σελ. 130, § 242 κ. έ. 

Κα&έζομαι ( άποθετικόν, = πηγαίνω νά καθίσω* θ. σεδ-, έδ-, έξ 
ού έζ- έκ τοΰ έδ]-, § 210, 2, β', καί έδε-), παρατ. ( μέ σημασίαν άορί-
στου ) έκαθεζόμην ( = έκάθισα), μέσ. μέλλ. ( συνηρημένος) καθεδοϋμαι. 

Καθεύδω ( = κοιμώμαι* κατά + εύδω, θ. εύδ-), παρατ. έκάθεν-
δον ή καθηϋδον, μέλλ. καθενδήσω ( § 188, 6, β' ). 

Κάθημαι. Βλ. σελ. 142, § 253, 7. 
Καθίζω ( κατά + ίζω = βάζω άλλον νά καθίση* θ. σιδ-, ίδ-, έξ ού 
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ίζ- έκ του ίδ]-, § 210, 2, β' ), παρατ. εχάθιζον, μέλλων ( συνηρημέ-
νος ) χαθιώ, -είς κτλ., άόρ. έχάθισα ή χαθϊσα.—Καθίζομαι, παρατ. 
έχαθιζόμην, μέσ. μέλλ. χαθιζήσομαι, μεσ. άόρ. έχαθισάμην ( § 188, 6, 
β' καί § 211, 1 ). 

Καλεω, -ώ. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Κάμνω. Βλ. σελ. 143, § 254, 3. 
Κατάγνυμι ( κατά + άγνυμι = συντρίβω, τσακίζω* θ. Ραγ-, άγ-, 

έξ ου άγνυ- § 239, 2), μέλλων χατ-άξω, άόρ. χατ-έαξα.—Κατάγννμαι 
μέσ. άόρ. β' χατ-εάγην, ένεργ. παρακμ. β' ( μέ παθητικήν σημασίαν ) 
χατ-έαγα ( = είμαι τσακισμένος ). 

Κεϊμαι. Βλ. σελ. 142, § 253, 6. 
Κελεύω. Βλ. σελ. 127, § 236. 3. 
Κεράννυμι ( = άνακατεύω, έπί υγρών* θ. κερασ-, έξ ού κεραννυ-, 

έκ του κερασνυ-, § 239, 2, Σημ., κρα-, ), άόρ. έχέρασα.—Κεράνννμαι, 
μέσ. άόρ. έχερασάμην, παθ. μέλλ. χραθήσομαι, παθ. άόρ. έχράθην, 
παρακμ. χέχραμαι, ύπερσ. έχεχράμην. 

Κλαίω ή χλάω ( θ. κλαυ-, κλαΡ-, έξ ού κλαΡ]- = κλαι-, κλαε- ). 
παρατ. ίχλαιον ή εχλαον, μέλλ. χλαήσω ή ( μέσος μέ τήν ιδίαν σημα-
σίαν ) χλαύσομαι, άόρ. εχλανσα.—Κλαίομαι, μέσ. άόρ. έχλαυσάμην. 

Κλείω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Κράζω ( θ. κραυγ-, κραγ-, έξ ού κραζ-, έκ του κραγ]-, § 210, 2β', 

Σημ. ), άόρ. β' εχραγον, παρακμ. ( μέ σημασίαν ένεστώτος ) χέχραγα 
( = φωνάζω δυνατά), ύπερσ. ( μέ σημασίαν παρατ. ) έχεχράγειν 
( § 2 2 2 ) . 

Κρεμάνννμι ( = κρεμώ, θ. κρεμασ-, έξ ού κρεμαννυ-, έκ του κρε-
μασνυ-, § 239, 2, Σημ. ), άόρ. έχρέμασα.—Κρεμάννυμαι, παθ. άόρ. 
έχρεμάσθην, παρακμ. χρέμαμαι ( ένεστώς μέ σημασίαν παρακμ. ). 

Λαγχάνω ( = λαμβάνω διά κλήρου, θ. ληχ-, λαχ-, έξ ού λαγχαν-, 
§ 254, 3, β' ), παρατ. έλάγχανον, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) 
λήξομαι ( = θά λάβω διά κλήρου ), άόρ. β' ελαχον, παρακμ. εϊληχα.— 
Λαγχάνομαι, παθ. άόρ. έλήχθην, παρακμ. εϊληγμαι ( § 189, 4 ). 

Λαμβάνω ( θ. ληβ-, λαβ-, έξ ού λαμβαν-, § 254, 3, β' ), παρατ. 
έλάμβανον, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) λήψομαι ( = θά λαμβάνω 
ή θά λάβω ), άόρ. β' ελαβον, παρακμ. εΐληφα, ύπερσ. είλήφειν.— Λαμ-
βάνομαι, παρατ. έλαμβανόμην, μέσ. άόρ. έλαβόμην, παθ. μέλλ. ληφθή-
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σομαι, παθ. άόρ. έλήφθην, παρακμ. εϊλημμα ι, ύπερσ. είλήμμην 
( § 1 8 9 , 4 ) . 

Λανθάνω ( = μένω άπαρατήρητος, διαφεύγω τήν προσοχήν, θ. 
ληθ-, λαθ-, έξ ού λανθαν-, § 254, 3, β' ), παρατ. έλάνθανον, μέλλ. 
λήσω, άόρ. β' ελαθον, παρακμ. λέληθα, ύπερσ. έλελήθειν. Βλ. καί 
λανθάνομαι. 

Λε'}Ό> ( θ. λεγ-, Ρερε-, έρε-, ρε-, εϊπ-), παρατ. ελε)/οι>, μέλλ. λέξω 
ή ερώ ( συνηρημένος ), άόρ. α' ελε|α ή εϊπα, άόρ. β' είπον, παρακμ. 
εϊρηκα, ύπερσ. είρήκειν.—Λέγομαι, παρατ. έλεγόμην, παθ. μέλλ. λε-
χθήσομαι ή ρηθήσομαι, παθ. άόρ. έλέχθην ή έρρήθην, παρακμ. λέλεγμαι 
ή εϊρημαι, ύπερσ. είρήμην, τετελ. μέλλ. είρήσομαι ( § 189, 4 ). Βλ. 
καί όιαλε')>ομ<Μ καί συλλε'^ω. 

Λε/πω ( = άφήνω, θ. λειπ- λιπ-, λοιπ- ), παρατ. έλειπον, μελλ. 
λείψω, άόρ. β' έλΐπον, παρακμ. λέλοιπα, ύπερσ. έλελοίπειν ( § 222 ).— 
Λείπομαι, παρατ. έλειπόμην, μέσ. μέλλ. λείψομαι, μέσ. άόρ' β' έλιπό-
μην, παθ. μέλλ. λειφθήσομαι, παθ. άόρ. έλείφθην, παρακμ. λέλειμμαι, 
ύπερσ. έλελείμμην, τετελ. μέλλ. λελείψομαι. 

/Ιευω ( θ. λευ-' εύχρηστον τό σύνθετον καταλεύω = λιθοβολώ, 
φονεύω διά λιθοβολισμού ), παρατ. κατ-έλενον, άόρ. κατ-έλενσα. παθητ. 
μέλλ. κατα-λενσθήσομαι, παθ. άόρ. κατ-ελενσθην( § 236, 3 ). 

Μαν&άνω. Βλ. σελ. 144, § 254, 2, β'. 
Μάχομαι ( άποθετικόν, θ. μαχ-, μαχε- ), παρατ. έμαχόμην, μέσ. 

μέλλ. ( συνηρημένος ) μαχοϋμαι, μεσ. άόρ. έμαχεσάμην, παρακμ. με-
μάχημαι. 

Μείγννμι ( = σμίγω, θ. μειγ-, έξ ού μειγνυ-, § 239, 2, καί μιγ-), 
παρατ. έμείγννν, μέλλ. μείξω, άόρ. έμειξα.—Μείγνυμαι, παρατ. εμεί-
γννμην, μέσ. άόρ. έμειξάμην, παθ. μέλλ. μειχθήσομαι, παθ. άόρ. εμε/-
χθην ( καί β' έμίγην ), παρακμ. μέμειγμαι, ύπερσ. έμεμείγμην. 

Μέλει ( άπρόσωπον,= ύπάρχει φροντίς, θ. μελ-, μελε- ), παρατ. 
έμελε, μελ. μελήσει, άόρ. έμέλησε, παρακμ. μεμέληκε, ύπερσ. εμε-
μελήκει. 

Μέλλω ( = σκοπεύω, άναβάλλω, θ. μέλλ-, μελλε- ), παρατ. εμελλον 
ή ήμελλον ( § 188, 1 ), μέλλ. μελλήσω, άόρ. έμέλλησα. — Μέλλεται. 

Μένω ( θ. μεν-, μενε- ), παρατ. έμενον, μέλλ. ( συνηρημένος ) μενώ, 
άόρ. έμεινα, παρακ. μεμένηκα ( § 254, 1 ). 
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Μιμνήσκω ( εύχρηστα τά σύνθετα άναμιμνήσκω = θυμίζω, ύπο-
μιμνήσκω = ύπενθυμίζω* θ. μνη-, έξ ού μιμνησκ-, έκ τοΰ μιμνηισκ-, 
§ 254, 2, γ ' ), παρατ. έμίμνησκον, μέλλ. μνήσω, άόρ. έμνησα.—Άνα-
μιμνήσκομαι, παρατ. έμιμνησκόμην, μέσ. μέλλ. μνήσομαι, παθ. μέλλ. 
( μέ ένεργ. σημασίαν, άπλοΰς) μνησθήσομαι, παθ. άόρ. ( μέ μέσην ση-
μασίαν, καί άπλοΰς ) έμνήσθην, παρακμ. ( μέ σημασίαν ένεστώτος ) μέ-
μνημαι ( = ένθυμοΰμαι ), ύπερσ. ( μέ σημασίαν παρατ. ) έμεμνήμην 
( = ένεθυμούμην ), τετελ. μέλλ. μεμνήσομαι. 

Νέμω. Βλ. σελ. 143, § 254, 2. 
Νέω ( = πλέω, κολυμβώ, θ. νευ-, νεΡ-, νε-), παρατ. ενεον, μέσ. 

μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) νενσομαι ( = θά πλέω ή θά πλεύσω ) 
άόρ. ενενσα, παρακμ. νένενκα ( § 33, 3 ). 

Ξέω ( = ξύνω, θ. ξεσ- ), άόρ. έξεσα ( § 236, 1 ). 

ΟΙδα. Βλ. σελ. 141, § 253, 3. 
Οιομαι ή οΐμαι ( άποθετικόν, = νομίζω, θ. οί-, οίε- ), παρατ. 

ωόμην ή φμην, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργητικήν σημασίαν ) οίήσομαι 
( = θά νομίζω ή θά νομίσω ), παθ. άόρ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) ώήθην 
( = ένόμισα ). 

Οϊχομαι ( άποθετικόν* ένεστώς μέ σημασίαν παρακειμένου = 
έχω άπέλθει* θ. οίχ-, οίχε- ), παρατ. ( μέ σημασίαν άορίστου ) ωχόμην 
( = άπήλθον ), μέσ. μέλλ. οίχήσομαι. 

νΟλλνμι. Βλ. Άπόλλυμι. 
νΟμννμι ( = ομνύω, όμόνω* θ. όμ-, έξ ού όμνυ-, § 239, 2, όμο- ), 

παρατ. ώμννν, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) όμονμαι ( = θά ομνύω 
ή θά όμόσω ), άόρ. ώμοσα, παρακμ. όμώμοκα, ύπερσ. ώμωμόκειν. — 
νΟμννμαι, παρατ. ώμννμην, μέσ. άόρ. ώμοσάμην, παθ. μέλλ. όμο-
οθήσομαι, παθ. άόρ. ώμόσθην, παρακμ. όμώμοται, ύπερσ. ώμώμοτο, 
μετχ. όμωμοσμένος. ( Βλ. § 190 καί § 236, 1. ). 

'Ονίνημι. Βλ. σελ. 137, § 251. 
Όράω-ώ ( = βλέπω* θ. Ρορα-, δρα-, όπ-, Ρειδ-, Ριδ-, ίδ- ), παρατ. 

έώρων, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) δψομαι ( = θά βλέπω ή 
θά ιδω ), άόρ. β' είδον ( ύποτ. ϊδω, εύκτ. ϊδοιμι, προστ. ϊδέ, άπαρμφ. 
ιδεϊν, μτχ. Ιδών ), παρακμ. έόρακα ή έώρακα, ύπερσ. έωράκειν. — Ό -
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ρώμαι, παρατ. έωρώμην, μέσ. άόρ. β' είδόμην ( ύποτ. ϊδωμαι κτλ. ), 
παθ. μέλλ. όφθήσομαι. παθ. άόρ. ώφθην, παρακμ. εόραμαι καί ώμμαι 
( § 188, 5, Σημ. ). 

Όφείλω ( = χρεωστώ* θ. όφελ-, έξ ού όφειλ-, έκ τοΰ όφελν-, § 
216, 2, Σημ., καί όφειλε- ), παρατ. ώψειλον, μέλλ. όφειλήσω, άόρ. 
ώφείληόα καί άόρ. β' ώφελον, παρακμ. ώφείληχα, ύπερσ. ώφειλήχειν. — 
'Οφείλομαι, παρατ. ώφειλόμην, παθ. άόρ. ( ώφειλήθην ), μτχ. όφειλη-
θεϊσα. 

'Οφλισχάνω ( = καταδικάζομαι νά πληρώσω πρόστιμον θ. όφλ-, 
έξ ού όφλισκαν-, § 254, 3, β', καί όφλε- ), παρατ. ώφλίσχανον, μέλλ. 
ο^λι/σω, ( άόρ. α' μτγν. ώφλησα καί ) άόρ. β' ώφλον, παρακμ. ιόφληκα, 
ύπερσ. ώφλήκειν. 

Παίζω ( θ. παιδ-, έξ ού παιζ-, έκ τοΰ παιδ]-, § 210, 2, β', καί 
παιγ- ), παρατ. επαιζον, μέσ. μέλλ. ( δωρικός μέ ένεργ. σημασίαν ) παι-
ξοϋμαι ( = θ ά παίξω, ή θά παίζω), άόρ. έπαιξα. Παθ. παρακμ. πέπαισμαι. 

Παίω ( = κτυπώ, θ. παι- ), παρατ. επαιον, μέλλ. παίσω, άόρ. 
επαισα, παρακμ. πέπαιχα. — Παθ. άόρ. έπαίσθην. Βλ. καί τά συνώνυμα 
πατάσσω, πλήττω καί τΰπτω. 

Πάσχω ( θ. πενθ-, παθ-, πασχ-, έκ τοΰ παθ-σκ-, § 254, 2 ), παρατ. 
επασχον, μέσ. μέλλ. πείσομαι ( έκ τοΰ πένθ-σομαι ), άόρ. β' επαθον, 
παρακμ. πέπονθα, ύπερσ. έπεπόνθειν. 

Πατάσσω ( = κτυπώ* θ. παταγ- ), άόρ. έπάταξα. Βλ. καί τά 
συνώνυμα παίω, πλήττω, τυπτω. 

Παύω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Πείθω ( θ. πειθ-, πιθ- ), παρατ. επειθον, μέλλ. πείσοάόρ. ε-

πεισα, παρακμ. πέπειχα, ύπερσ. έπεπείχειν. — Πείθομαι, παρατ. επε*-
θόμην, μέσ. μέλλ. πείσομαι, άόρ. β' έπιθόμην, παθ. μέλλ. πεισθήσομαι, 
παθ. άόρ. έπείσθην, παρακμ. πέπεισμαι, ένεργ. παρακμ. β' ( μέ μέσ. ση-
μασίαν ) πεποιθα ( = έχω πεποίθησιν, θαρρώ ), ύπερσ. έπεποίθειν. 

Πετάνννμι ( = άνοίγω* εύχρηστον σύνθετον άνα-πετάννυμι κτλ., 
θ. πετασ-, έξ ού πεταννυ-, έκ τοΰ πετασνυ-, § 239, 3, Σημ., καί πτα-), 
παρατ. επετάνννν, άόρ. έπέτασα. — Πετάνννμαι, παρατ. έπεταννύμην, 
παρακμ. πέπταμαι. 

Πέτομαι ( άποθετικόν, = πετώ* θ. πετ-, πτε-, πτ- ), μέσ. μέλλ. 
πτήσομαι, μέσ. άόρ. β' έπτόμην. 
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Πήγννμι ή πηγνύω ( — έμπήγω* θ. πηγ-, έξ ού πηγνυ-, § 239, 2, 
καί παγ- ), άόρ. έπηξα. — Πήγνυμαι, παρατ. έπηγνύμην, μέσ. άόρ. έπη-
ξάμην, παθ. μέλλ. β' παγήσομαι, παθ. άόρ. β' έπάγην, ένεργ. παρακμ. β' 
( μέ μέσην σημασίαν ) πέπηγα ( = είμαι πεπηγμένος ),ύπερσ. επεπ^ειν . 

Πίμπλημι. Βλ. σελ. 137, § 251. 
ΙΊίμπρημι. Βλ. σελ. 137, § 251. 
Πίνω ( θ. πϊ-, πίν-, πο-, πω- ), παρατ. επινον, μέσ. μέλλ. ( άσι-

γμος, μέ ένεργ. σημασίαν ) πίομαι ( = θά πίνω ή θά πιω ), άόρ. β' 
έπιον, παρακμ. πέπωκα. — Πίνομαι, παρατ. έπινόμην, παθ. άόρ. επο'-
θην, παρακμ. πέπομαι. 

Πιπράσκω ( = πωλώ* θ. πρα-, έξ ού πιπράσκ-, § 254, 2 ), παρακμ. 
πέπρακα, ύπερσ. έπεπράκειν. — Πιπράοκομαι, παθ. άόρ. έπράθην, 
παρακμ. πέπραμαι, ύπερσυντ. έπεπράμην, τετελ. μέλλ. πεπράσομαι. 
Βλ. καί Πωλώ. 

Πίπτω ( θ. πέτ-, έξ ού πΐπτ-, έκ του πιπετ-, § 32, 1, καί πτω- ), 
παρατ. επιπτον, μέσ. μέλλ. ( δωρικός ) πεσοϋμαι, άόρ. β' επεσον, ττα-
ρακμ. πέπτωκα, ύπερσ. έπεπτώκειν. 

Πλέκω. Βλ. σελ. 119, § 224, 2. 
Πλέω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Πλήττω ( = κτυπώ* θ. πληγ-, πλαγ- ), παρακμ. β' ( μέ σημασίαν 

ένεργ. ) πέπληγα. — Παθ. μέλλ. β' πληγήσομαι, παθ. άόρ. β' έπλήγην, 
παρακμ. πέπληγμαι, τετελ. μέλλ. πεπλήξομαι. ( Μόνον ούτοι οί χρόνοι 
τοΰ άπλοΰ πλήττω μέ τήν σημασίαν τοΰ κτυπώ είναι εύχρηστοι, καί 
άντ' αύτών δέ καί άντ' άλλων χρησιμοποιούνται οί αντίστοιχοι χρόνοι 
τών συνωνύμων ρημάτων παίω, πατάσσω καί τνπτω ή συνώνυμοι εκ-
φράσεις, ώς πληγάς δίδωμι, πΑ?/)/άς έμβάλλω κ.ά. ). Βλ. καί εκπλήττω. 

Πνέω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
ΙΊράττίο ( θ. πράγ- ), παρατ. έπραττον, μέλλ. πράξω, άόρ. έπραξα, 

παρακμ. πέπραχα καί άμετάβ. πέπραγα, ύπερσ. έπεπράχειν καί άμετάβ. 
έπεπράγειν. — Πράττομαι κτλ. 

/7ρ/ω ( = πριονίζω, θ. πρϊ- ), άόρ. έ'πρϊσα, παθ. παρακμ. πέπρΐσμαι 
( § 236, 2. ). 

Πτύω, άόρ. έπτυσα ( § 236, 1 ). 
Πτάρνυμαι ( άποθετικόν, = φτερνίζομαι* θ. πταρ-, έξ ού πταρνυ-, 

§ 239, 2 ), ένεργ. άόρ. β' έπταρον. 
Πυνθάνομαι ( άποθετικόν, = πληροφορούμαι* θ. πευθ-, πυθ-, έξ 
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ού πυνθαν-, § 254, 3, β' ), παρατ. έπννθανόμην, μέσ. μέλλ. πενσομαι, 
μέσ. άόρ. β' έπνθόμην, παρακμ. πέπνσμαι, ύπερσ. έπεπύσμην. 

Πωλέω, -ώ ή αποδίδομαι, παρατ. έπώλονν ή άπεδιδόμην, μέλλ. 
πωλήσω ή άποδώσομαι, άόρ. άπεδόμην, παρακμ. πέπρακα, ύπερσ. 
έπεπράκειν. — Πωλούμαι ή πιπράσκομαι, παρατ. έπωλονμην, παθ. 
άόρ. έπωλήθην ή έπράθην, παρακμ. πέπραμαι, ύπερσ. επεπράμην, τετελ. 
μέλλ. πεπράσομαι. 

' Ρ έ ω ( θ. ρε-, ρεΡ-, ρευ- ρυ-, ρυε- ), παρατ. ερρεον, μέσ. μέλλ. 
( μέ ένεργ. σημασίαν ) ρνήσομαι, άόρ. ερρύην, παρακμ. έορνηκα ( § 33, 3 
καί § 252, 2 ). 

'Ρήγννμι ( = σχίζω* θ. ρηγ-, έξ ού ρηγνυ-, § 239, 2, ρωγ-, ραγ-
§ 32, 5 καί 6 ), παρατ. ερρ̂ }>νυι>, μέλλ. ρήξο), άόρ. έρρηξα. — 'Ρήγνυ-
μαι, παρατ. έρρηγννμην, μέσ. άόρ. έρρηξάμην, παθ. άόρ. β' έρράγην, 
ένεργ. παρακμ. ( μέ μέσην ή παθητ. σημασίαν ) ερρωγα, ύπερσ. ερρώ/ε^ν. 

'Ρι^ώ. Βλ. σελ. 124, § 233. 
'Ρώνννμι ( = δυναμώνω* θ. ρωσ-, έξ ού ρωννυ-, έκ του ρωσνυ-, 

§ 239, 2, Σημ. ), μέλλ. ρώσω, άόρ. ερρωσα. — Παθ. άόρ. ( καί μέ μέσην 
σημασίαν ) έρρώσθην, παρακμ. ερρωμαι ( μτχ. έρρωμένος, ώς έπίθε-
τον = γερός, δυνατός, § 140, 1 ). 

Σβέννυμι ( = σβήνω* θ. σβεσ-, έξ ού σβέννυ-, έκ του σβεσνυ-, 
§ 239, 2, Σημ., σβη-* συνήθ. σύνθετον : άπο-, κατα-σβέννυμι ), παρατ. 
έσβένννν, μέλλ. σβέσω, άόρ. έσβεσα. — Σβένννμαι, παρατ. έσβεννύμην, 
μέσ. μέλλ. σβήσομαι, παθ. άόρ. έσβέσθην, ένεργ. άόρ. β' ( μέ παθητ. 
σημασίαν ) εσβην ( πρβλ. § 252 ), ένεργ. παρακμ. ( μέ παθ. σημασίαν ) 
εσβηκα ( = έχω σβησθή ). 

Σείω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Σήπω ( = σαπίζω* θ. σηπ-, σαπ-, § 32, 5 καί 6 ). — Σήπομαι, παθ. 

μέλλ. β' σαπήσομαι, παθ. άόρ. β' έσάπην, ένεργ. παρακμ. β' ( μέ παθ. 
σημασίαν ) σέσηπα. 

Σκοπέω, -ώ ή σκοπέομαι,-οϋμαι ( = παρατηρώ, έξετάζω, σκέπτο-
μαι* θ. σκεπ-, σκοπέ- ), παρατ. έσκόπονν ή έσκοπονμην, μέσ. μέλλ. σκέ-
ψομαι, μέσ. άόρ. έσκεψάμην, παρακμ. εσκεμμαι, τετελ. μέλλ. έσκέψομαι. 

Σπάω, -ώ. Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 
Στρώνννμι ( = στρώνω* θ. στρω-, έξ ού στρωννυ-, § 239, 2, 
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Σημ., καί στορ-, έξ ού στορνυ-, στορεσ- ), παρατ. έστρώννυν, άόρ. 
εστόρεσα. — Στόρννμαι, παρακμ. έστρωμαι. 

Σνλ-λέγω, παρατ. σνν-έλεγον, μέλλ. σνλ-λέξω, άόρ. συν-έλεξα, 
παρακμ. σι;ν-ε£λοχα. — Συλλέγομαι, μέσ. μέλλ. συλλέγομαι, μέσ. άόρ. 
σνν-ελεξάμην, παθ. μέλλ. β' συλ-λεγήσομαι, παθ. άόρ. α' ( μέ μέσην 
σημασίαν ) συν-ελέχθην καί β' συν-ελέγην, παρακμ. συν-είλεγμαι. Βλ. 
καί λέγω καί' διαλέγομαι καί § 189, 4. 

Τείνω. Βλ. σελ. 116, § 220. 
Τ ελέω -ώ. Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 
Τέμπο ( = κόπτω* θ. τεμ-, έξ ού τεμν-, § 254, 3, α', καί τμε- ), 

παρατ. έτεμνον, μέλλ. ( συνηρημένος ) τεμώ, άόρ. β' έτεμον, παρακμ. 
τέτμηκα. — Τέμνομαι, παρατ. έτεμνόμην, μέσ. μέλλ. ( συνηρ. ) τεμοϋ-
μα*, μέσ. άόρ. β' έτεμόμην, παθ. μέλλ. τμηθήσομαι, παθ. άόρ. έτμήθην, 
παρακμ. τέτμημαι, ύπερσ. έτετμήμην, τετελ. μέλλ. τετμήσομαι. 

( = λειώνω* θ. τηκ-, τακ-, § 32, 5 καί 6 ), παρατ. έτηκον, 
άόρ. έτηξα. — Τήκομαι, παθ. άόρ. α' έτήχθην καί β' έτάκην, ένεργητ. 
παρακμ. β' ( μέ μέσην ή παθ. σημασίαν ) τέτηκα, ύπερσ. έτετήκειν. 

Τίθημι. Βλ. σελ. 130, § 242 κ.έ. 
Τίκτο) ( = γεννώ* θ. τεκ-, τικτ-, έκ τοΰ τι-τκ-, τι-τεκ-, § 32, 1, 

τοκ- ), παρατ. έτικτον, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. σημασίαν ) τέξομαι ( = 
θά γεννήσω ή θά γεννώ ), άόρ. β' έτεκον, παρακμ. τε'τοκα. 

Τίνα) ( = πληρώνω* θ. τει-, τ ΐ - , τ ΐ - , τ ΐν- ), παρατ. έτεινον, μέλ-
λων τείσω, άόρ. έτεισα} παρακμ. τέτεικα. — Τίνομαι, μέσ. μέλλουν τε/-
σομαι, μέσ. άόρ. έτεισάμην; παθ. άόρ. έτείσθην, παρακμ. τέτειομαι. 

Τιτρώσκω ( = πληγώνω* θ. τρωΓ-, τραυ-, τρω-, έξ ού τιτρωσκ-, 
§ 268, 2 ), παρατ. έτίτρωσκον, μέλλ. τρώσω, άόρ. έτρωσα. — Τιτρώ-
σκομαι, παρατ. έτιτρωσκόμην, παθ. μέλλων τρωθήσομαι, παθ. άόρ. 
έτρώθην, παρακμ. τέτρωμαι, ύπερσ. έτετρώμην. 

Τρέπω. Βλ. σελ. 119, § 224, 2. 
7ρε>ω. Βλ. σελ. 119, § 224, 2. 
Γρε'χω ( θ. θρεχ-, τρεχ-, § 37, 7, δραμ-, δραμε- ), παρατ. έτρεχον, 

μέσος μέλλων ( συνηρημένος μέ ένεργ. σημασίαν ) δραμοϋμαι, άόρ. β' 
έδραμον, πχρακμ. δεδράμηκα, ύπερσ. έδεδραμήκειν. Βλ. καί θε'ω. 

Τυγχάνω ( = έπιτυγχάνω, εύρίσκω, τυχαίνω* θ. τευχ-, τυχ-, έξ ού 
τυγχαν-, § 254, 3, β', τυχε- ), παρατ. έτύγχανον, μέσ. μέλλ. ( μέ ένεργ. 
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σημασίαν ) τεύξομαι ( = θά επιτύχω ), άόρ. β' έτυχον, παρακμ. τε-
τνχηκα. 

Τνπτω ( = κτυπώ* θ. τυπ-, τυπτ-, § 210, 1, τυπτε- ), παρατ. 
ετνπτον, μέλλ. τνπτήσω, ( άόρ. έπάταξα ή έπαισα ή π λ ^ ά ς έδωκα, 
παρακμ. πέπληγα ή πΑη^άς δέδωκα ). — Τύπτομαι ( ή πλ?/)/άς λαμβάνω, 
παρατ. πλ?/)/άς έλάμβανον, παθητ. μέλλ. πλ>7)>άς λήψομαι, παθ. άόρ. 
πληγάς ελαβον ), παρακμ. τέτνμμαι ( ή πέπληγμαι ή πλη)/άς εϊληφα ). 
Βλ. καί πα/ω, πατάσσω, πλήττω. 

Ύη*ισχνέομαι9 -οϋμαι (άποθετικόν, = ύπόσχομαι* θ. σεχ-, σχε-, 
σχ-, έξ ού ίσχ-, έκ τοΰ σισχ-, § 239, 1, καί ίσχνε-, § 254, 3, γ ' ), παρατ. 
νπισχνο^μην, μέσ. μέλλ. ύποσχήσομαι, μέσ. άόρ. β' νπεσχόμην ( ύποτ. 
νπόσχωμαι, εύκτ. νποσχοίμην, ύπόσχοιο κτλ. ), παρακμ. νπέσχημαι, 
ύπερσ. ύπεσχήμην. 

Φέρω (φερ-, οί-, ένεκ-, έγκ-, § 32, 1 ), παρατ. ίφερον, μέλλων 
ο?σω, άόρ. α' ( άσιγμος ) ήνεγκα καί β' ήνεγκον, παρακμ. ένήνοχα, 
ύπερσ. ένηνόχειν. — Φέρομαι, παρατ. έφερόμην} μέσος μέλλ. οϊσομαι, 
μέσ. άόρ. ( άσιγμος ) ήνεγκάμην, παθ. μέλλ. οίσθήσομαι καί ένεχθή-
σομαι, παθ. άόρ. ήνέχθην, παρακμ. ένήνεγμαι, ύπερσ. ένηνέγμην (§ 190 ). 

Φεύγω ( = τρέπομαι είς φυγήν, καταδιώκομαι, είμαι έξόριστος* 
θ. φευγ-, φυγ- ), παρατ. έφενγον, μέσ. μέλλων ( μέ ένεργητ. σημασίαν ) 
φεύξομαι καί ( δωρικός ) φενξοϋμαι, άόρ. β' έφνγον, παρακμ. πέψενγα, 
ύπερσ. έπεφεύγειν. 

Φι////. Βλ. σελ. 140, § 253, 1. 
Φθάνω ( = προφθάνω, προλαμβάνω* θ. φθη-, φθα-, φθάν- ), πα-

ρατ. έφθανον, μέσος μέλλων ( μέ ένεργ. σημασίαν ) φθήσομαι, άόρ. α' 
έφθασα καί β' ( § 252') , παρακμ. έφθακα. 

Φθείρω. Βλ. σελ. 116, §.220. 
Φώυ. Βλ. σελ. 138, § 252. 

Χαίρω ( = χαίρομαι* θ. χαρ-, έξ ού χαιρ-, § 216, 2, χαίρε- ), πα-
ρατ. έχαιρον, μέλλ. χαιρήσω, άόρ. β' έχάρην ( § 252 ), παρακμ. γέγηθα. 

Χαλάω, -ώ. Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 
Χεω. Βλ. σελ. 126, § 236, 3. 
Χόω ή χώνννμι. Βλ. σελ. 127, § 236, 3 
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Χράω, -ώ ( = χρησμοδοτώ* θ. χρη-, χρα- ), άόρ. έχρησα. — Χρώ-
μαι ( = ερωτώ τό μαντεΐον, ζητώ χρησμόν ), μέσος άόρ. έχρησάμην, 
παθ. άόρ. έχρήσθην. 

Χρή. Βλ. σελ. 142, § 253, 8. 
Χρίω. Βλ. σελ. 127, § 236, 3. 
Χρώμαι ( = μεταχειρίζομαι ). Βλ. σελ. 123, § 231. 

Ή&έω, -ώ ( = σπρώχνω* θ. Ρωθ-, ώθ-, ώθε- ), παρατ. έώθουν, 
μέλλ. ώσω, άόρ. έωσα. — 'Ωθούμαι, παρατ. έωθούμην, μέσος μέλλων 
ώσομαι, μέσ. άόρ. έωσάμην, παθ. μέλλ. ώσθήσομαι, παθ. άόρ. έώσθην, 
παρακμ. έωσμαι ( § 188, 2 ). 

Ήνέομαι, -ονμαι ( άποθετικόν, = άγοράζω* θ. Ρωνε-, ώνε-, πρια- ), 
παρατ. έωνούμην, μέσ. μέλλ. ώνήσομαι, μέσ. άόρ. α' ( άσιγμος ) επριά-
μην ( = ήγόρασα ), παθ. άόρ. έωνήθην, παρακμ. έώνημαι, ύπερσ. εω-
ν ^ ν ( § 188, 2 καί § 251 ). 



Π I Ν Α Ξ Π Ε Ρ Ι Ε Χ Ο Μ Ε Ν Ω Ν 
ΚΑΊΓ ΑΛΦΑΒΗΤΙΚΗΝ ΣΕΙΡΑΝ 

Άκατάληκτα τριτόκλιτα, σελ. 35, § 
63, 1. 

"Ακλιτα μέρη τοΰ λόγου, σελ. 24, § 38, 
2 — σελ. 146, § 257 κ.έ. 

Άναδιπλασιασμός (ρημάτων), σελ. 92, 
§ 186 — άνώμαλος, σελ. 95, § 189 
— Αττικός, σελ. 95, § 190 — ένε-
στωτικός, σελ. 128, § 239, 1. 

Άνάπτυξις συμφώνου, σελ. 20, § 34. 
' Ανομοίωσις συμφώνου, σελ. 23, § 37, 7 

— συλλαβής, σελ. 20, § 33, 7. 
Άντέκτασις, σελ. 18, § 32, 6. 
Άντιμεταχώρησις, σελ. 18, § 32, 4. 
Άντωνυμίαι, σελ. 73, § 147 κ.έ. 
Άνώμαλα έπίθετα, σελ. 64, § 131 — 

παραθετικά, σελ. 69, § 141 κ.έ. 
Άνώμαλα ρήματα, σελ. 142, § 254 κ.έ. 

(Κατάλογος άνωμάλων ρημάτων, 
σελ. 167 κ.έ.). 

Αόριστοι δεύτεροι κλινόμενοι κατά τά 
είς -μι, σελ. 138, § 252. 

Άπαρέμφατον, σελ. 88, § 178. 
Αποβολή φωνήεντος, σελ. 17, § 32 — 

συμφώνου, σελ. 18, § 33 κ.έ. 
Αποθετικά ρήματα, σελ. 145, § 256. 
Άρθρον, σελ. 26, § 42. 
Αριθμητικά, σελ. 82, § 164 κ.έ. 
Αριθμοί όνομάτων, σελ. 26, § 41, 2 — 

ρημάτων, σελ. 88, § 177. 
Άτονο ι λέξεις, σελ. 12, § 18. 
Άττικόκλιτα ούσιαστικά, σελ. 33, § 59 

— έπίθετα, σελ. 58, § 117. 
Αύξησις ομαλή, σελ. 91, § 185 κ.έ. — 

άνώμαλος σελ. 93, § 188. 
Άφομοίωσις φωνήεντος, σελ. 17, § 32, 

3 — συμφώνου, σελ. 22, § 37, 3, καί 
σελ. 23, § 6, γ ' . 

Ά φ ω ν α , σελ. 6, § 3, 1. 
Άφωνόληκτα τριτόκλιτα, σελ. 40, § 

78 κ.έ. — ρήματα, σελ. 108, § 210 κ.έ. 

Γένος, σελ. 25, § 41,1 — σελ. 27, § 45 — 
σελ. 54, § 106 κ.έ. 

Γράμματα, σελ. 5, § 1 κ.έ. 

Δεύτεροι χρόνοι ρημάτων, σελ. 116, § 
221 κ.έ. 

Διάθεσις ρήματος, σελ. 86, § 171. 
Δίγαμμα, σελ. 5, § 1, Σημ. 
Διπλόθεμα τριτόκλιτα, σελ. 35, § 64. 
Δίφθογγοι, σελ. 7, § 6. 
Δυϊκός άριθμός, σελ. 26, § 41, 2 — όνο-

μάτων, σελ. 50, § 103 — ρημάτων, 
σελ. 107, § 209. 

Εγκλίσεις ρήματος, σελ. 88, § 175. 
Έγκλισις τόνου, σελ. 12, § 19. 
Έγκλιτικαί λέξεις, σελ. 12, § 20. 
Ειμί (βοηθητικόν), σελ. 98, § 191 κ.έ. 
Έκθλιψις, σελ. 16, § 28. 
Έκτασις φωνήεντος, σελ. 18, § 32, 6. 
"Ενρινα σύμφωνα, σελ. 6, § 5. 
Ένρινόληκτα τριτόκλιτα, σελ. 42, § 83 

κ.έ. — ρήματα, σελ. 112, § 216 κ.έ. 
Επίθετα, σελ. 54, § 105, κ.έ. — παρά-

γωγα, σελ. 155, § 271 κ.έ. — παρα-
θετικά, σελ. 67, § 136 κ.έ. 

Έπιρρήματα, σελ. 146, § 257 — άρι-
θμητικά, σελ. 84, § 168 — παράγωγα, 
σελ. 157, § 271 — παραθετικά, σελ. 
72 § 146. 

Επιφωνήματα, σελ. 147, § 261. 
Έτυμολογικόν, σελ. 148, § 262 κ.έ. 
Εύφωνικά σύμφωνα, σελ. 17, § 31. 
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Ήμίφωνα σελ. 6, § 3, 2. 
βΗμιφωνόληκτα τριτόκλιτα, σελ. 42, § 

83 κ.έ. — ρήματα, σελ. 112, § 216 κ.έ. 

Θέμα (λέξεως έν γένει), σελ. 24, § 39, 1 
— άσθενές, ίσχυρόν, σελ. 35, § 64, καί 
σελ. 128, § 240 — ρηματικόν, χρονι-
κόν, σελ. 89, § 181. 

Καταληκτικά τριτόκλιτα, σελ. 35, § 
63, 1. 

Κατάληξις (λέξεως έν γένει), σελ. 24, § 
39,1 — καταλήξεις πρωτοκλίτων, σελ. 
29, § 47, δευτεροκλίτων, σελ. 32, § 
54, τριτοκλίτων, σελ. 37, § 71, ρημά-
των, σελ. 98 κ.έ., § 194 κ.έ. 

Κλίσις σελ. 24, § 38,1 και σελ. 25, § 41, 
3 — πρώτη, σελ. 27, § 46 κ.έ., δευτέ-
ρα, σελ. 31, § 53, κ.έ., τρίτη, σελ. 34, 
§ 61 κ.έ. 

Κλιτά μέρη τοΰ λόγου, σελ. 24, § 38, 2. 
Κρασις, σελ. 15 § 26. 

Δηκτικά (ή τελικά) σύμφωνα, σελ. 18, § 
33, 1. 

Μέρη τοΰ λόγου, σελ. 24, § 38 — άκλι-
τα, σελ. 146, § 257 κ.έ. — κλιτά, σελ. 
24, § 38 κ.έ. 

Μετάθεσις φωνήεντος, σελ. 17, § 32, 2 — 
συμφώνου, σελ. 20, § 35. 

Μετοχή, σελ. 89, § 178, 2 — κλίσις με-
τοχών, σελ. 65, § 132 κ.έ. 

Μονόθεμα τριτόκλιτα, σελ. 35, § 64, 1. 

Ούσιαστικά, σελ. 26, § 43 κ.έ. — παρά-
γωγα, σελ. 151, § 268 κ.έ. 

Παραγωγή, σελ. 148, § 262 κ.έ. 
Παραθετικά έπίθετα, σελ. 67, § 136 κ.έ. 

— έπιρρήματα, σελ. 72, § 146. 
Παρασύνθετα, σελ. 164, § 286. 
Παρεπόμενα ονόματος, σελ. 26, § 41, 3, 

Σημ. — ρήματος, σελ. 86, § 170. 

Πνεύματα, σελ. 9, § 12 κ.έ. 
Προθέσεις, σελ. 146, § 258 κ.έ. — ώς 

πρώτα συνθετικά, σελ. 161, § 280, 2. 
Πρόσφυμα, σελ. 104, § 198, 2. 
Πρόσωπα (τοΰ λόγου), σελ. 73, § 148 

— ρήματος, σελ. 88, § 176. 
Πτώσεις, σελ. 24, § 40. 

β Ρήμα, σελ. 86, § 169 κ.έ. 
4 Ρήματα άποθετικά, σελ. 145, § 256 — 

βαρύτονα, σελ. 97, § 193 1 καί σελ. 
98, § 194 κ.έ. — περισπώμενα ή 
συνηρημένα, σελ. 97, § 193, 2 — 
άφωνόληκτα, σελ. 108, § 210 κ.έ. — 
ένρινόληκτα ή ύγρόληκτα, σελ. 112, § 
216 κ.έ. — είς -μι, σελ. 128, § 237 
κ.έ. — κλινόμενα κατά τά είς -μι, σελ. 
136, § 251 κ.έ. — παράγωγα, σελ. 
149, § 265 κ.έ. 

Σημεία τοΰ γραπτοΰ λόγου, σελ. 13, § 
22. 

Σιγμόληκτα τριτόκλιτα, σελ. 46, § 92 
κ.έ. 

Συγκοπή φωνήεντος, σελ. 17, § 32, 1. 
Συγκοπτόμενα τριτόκλιτα, σελ. 45, § 

89. 
Συζυγία ρημάτων, σελ. 86, § 172 —τών 

είς -μι, σελ. 128, § 237 κ.έ. —τών είς 
-ω, σελ. 97, § 193 κ.έ. 

Συλλαβή, σελ. 8, § 8 — συλλαβισμός, 
σελ. 8, § 10. 

Συμπνευματισμός, σελ. 22, § 37, 1. 
Σύμφωνα, σελ. 6, § 3 κ.έ. 
Συμφωνόληκτα τριτόκλιτα, σελ. 40, § 

78 κ.έ. — ρήματα, σελ. 108, § 210 
κ.έ. 

Συναίρεσις, σελ. 15, § 24. 
Σύνδεσμοι, σελ. 147, § 260. 
Συνηρημένα όνόματα, σελ. 30, § 51 — 

σελ. 33, § 57 — ρήματα, σελ. 119, § 
226 κ.έ. 

Σύνθεσις, σελ. 148, § 262, 3 — σελ. 
158, § 275, κ.έ. 
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Σύνθετα, σελ. 148, § 262, 3 — σελ. 
158, § 275 κ.έ. — νόθα, σελ. 164, § 
285 — συνθέτων σημασία, σελ. 165, § 
289 — συνθέτων τονισμός, σελ. 165 § 
287 κ.έ. 

Συστολή φωνήεντος, σελ. 18, § 32, 6. 

Τονισμός, τόνοι σελ. 10, § 14 κ.έ. —το-
νισμός συνθέτων, σελ. 165, § 287 κ.έ. 

Ύγρά σύμφωνα, σελ. 6, § 5. 
Ύγρόληκτα τριτόκλιτα, σελ. 44, § 86 

— ρήματα 112, § 216 κ.έ. 

Φθογγικά πάθη, σελ. 14, § 23 κ.έ. 
Φωνή ρήματος, σελ. 86, § 173. 
Φωνήεντα, σελ. 5, § 2 — θεματικά, 

σελ. 104, § 201 — έγκλιτικά, σελ. 
106, § 208. 

Φωνηεντόληκτα τριτόκλιτα, σελ. 35, § 
66,1 καί σελ. 36, § 67 κ.έ. — ρήματα, 
σελ. 90, § 183 — σελ. 119, § 226 κ.έ. 

Χαρακτήρ θέματος, σελ. 24, § 39, 2 — 
ρηματικός, χρονικός σελ. 90 § 182 — 
σελ. 104, § 198 κ.έ. 

Χρόνοι ρήματος, σελ. 87, § 174. 
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